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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’

∆ευτέρα 11 Οκτωβρίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 11 Οκτωβρίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και
ώρα 18.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Λεωνίδα Γρηγο-
ράκο, Βουλευτή Νοµού Λακωνίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο µαθητικός σύλλογος του 7ου
Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου Χαλανδρίου αιτείται τη συ-
νέχιση της λειτουργίας του σχολείου του.

2) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Εθνική Συνο-
µοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία και το Εθνικό Αναπηρικό Κίνηµα
αιτoύνται την επίλυση των προβληµάτων των ατόµων µε αναπη-
ρία που πλήττονται από τα νέα οικονοµικά µέτρα.

3) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡ-
ΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι εργαζόµενοι στην ΑΤΕ
∆ιαφηµιστική αιτούνται τη µεταβίβαση των εργασιακών τους σχέ-
σεων στη µητρική ΑΤΕ ΒΑΝΚ µετά την απόφαση της τράπεζας
για εκκαθάριση της εταιρείας ΑΤΕ ∆ιαφηµιστικής.

4) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡ-
ΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. ∆ραχτίδης Γεώργιος αι-
τείται την εξεύρεση λύσης για τη µη αναγνώριση του τµήµατος
Νοσηλευτικής Σπάρτης ως Ανώτερης Σχολής από την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

5) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡ-
ΓΚ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. Χρήστος Μαρουδιάς αι-
τείται την εξεύρεση λύσης για τη χορήγηση τεχνικού επιδόµατος
στους τεχνικούς υπαλλήλους του Πολεµικού Ναυτικού µε ανα-
προσαρµογή του ν. 3205/2003.

6) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Πλη-
ροφορικών Ελλάδας αιτείται την ένταξη της Πληροφορικής στα
υποχρεωτικά µαθήµατα Γενικής Παιδείας.

7) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο εξωραϊστικός και πολιτιστικός
σύλλογος κατοίκων Αυλίζας και ο Εξωραϊστικός Σύλλογος Αγίας
Μαύρας διαµαρτύρονται για την εξάπλωση της εγκληµατικότη-
τας και της εµπορίας ναρκωτικών στην περιοχή τους

8) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. ∆ιονύσιος
Κανελλόπουλος, απολυµένος συµβασιούχος της Ολυµπιακής Αε-
ροπορίας αιτείται την επιστροφή των επιδοµάτων ανεργίας του
2008 και 2009 στους απολυµένους συµβασιούχους της Ολυ-
µπιακής Αεροπορίας κ.λπ..

9) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Πανελλήνιος
Σύλλογος Εξαγωγέων αιτείται, µε αφορµή την πρόσφατη παρα-
κώλυση των µεταφορών από τους ιδιοκτήτες φορτηγών,την πρό-
ληψη της Πολιτείας για την αποφυγή άλλων τέτοιων φαινοµένων
και γενικά τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην επιστολή του
Προέδρου της ΕΝΑΕ µε την οποία ζητεί να παραµείνουν οι ΝΕΛΕ
στις έδρες τους.

11) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία αιτείται την εξεύρεση λύσης για τις σοβαρές
ελλείψεις διδακτικού προσωπικού στα ΕΠΑΛ Ορεστιάδας και ∆ι-
δυµοτείχου.

12) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο Νοµάρχης Γρεβενών αιτείται την
επίσπευση του έργου του εκπαιδευτικού αστρονοµικού πάρκου
Ορλίακα ΕΑΠΟ Νοµού Γρεβενών.

13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία οι ∆ήµαρχοι Εξαπλατάνου και Αρι-
δαίας Νοµού Πέλλης αιτούνται την ένταξη των δήµων τους στο
ψηφιακό δίκτυο τηλεόρασης.

14) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Λακωνίας αιτείται την παράταση της προθεσµίας υπαγωγής πυ-
ρόπληκτων επιχειρήσεων στις ευνοϊκές ρυθµίσεις του ν.
3567/2010.
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15) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Λακωνίας αιτείται την τµηµατική καταβολή του οφειλόµενου ΦΠΑ
στις επιχειρήσεις.

16) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων Πυροσβε-
στικού Σώµατος Νοµού Λακωνίας διαµαρτύρεται για την
καταστρατήγηση του κανονισµού µεταθέσεων στο Πυροσβε-
στικό Σώµα.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην αντίθεση του
Εµπορικού Συλλόγου Πάτρας για την περαίωση των εκκρεµών
φορολογικών υποθέσεων.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο ζήτηµα της
εγκατάλειψης της παραλιακής ζώνης του Κόκκινου Μύλου µετά
από πολλά χρήµατα που δαπανήθηκαν για την ανάπλασή του.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πρόθεση δια-
µαρτυρίας του Συλλόγου Καταστηµάτων Εστίασης και Αναψυχής
Νοµού Αχαΐας για την εφαρµογή του αντικαπνιστικού νόµου.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην πρόθεση των
αστυνοµικών να προβούν σε λευκή απεργία λόγω της άρνησης
του Υπουργείου να καταβάλει την αποζηµίωση τους για τη νυ-
χτερινή απασχόληση και την απασχόληση πέραν του πενθηµέ-
ρου.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο εκφράζεται διαµαρτυρία
επειδή παραµένουν αναξιοποίητοι οι πόροι του Εθνικού προ-
γράµµατος Ανθρωπίνου ∆υναµικού συνολικού ύψους 3 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη διαµαρτυρία της
Ένωσης Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας Περιφέρειας ∆υτι-
κής Ελλάδας για την εκµετάλλευση του αστυνοµικού προσωπι-
κού του Τµήµατος Μεταγωγών ∆ικαστηρίων Πατρών.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο εκφράζεται ο κίνδυνος για
λευκή απεργία των αστυνοµικών της Πάτρας, εξαιτίας της άρ-
νησης καταβολής της αποζηµίωσης τους για τη νυχτερινή τους
απασχόληση κ.λπ..

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην νέα καταγγελία
που προχώρησε το Συνδικάτο Οικοδόµων και Εργαζοµένων στις
κατασκευές Πάτρας, οι οποίοι ζητούν µέτρα ασφάλειας και υγι-
εινής.

25) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑ-
ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Προσωπικού
και ο Σύλλογος Ερευνητών Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών αι-
τούνται τον επαναπροσδιορισµό του ∆ιευθυντή του Ινστιτούτου
Αστροσωµατιδιακής Φυσικής του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθη-
νών.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται ότι εξελίχθηκε σε
µέγιστη κοροϊδία για µία ακόµα χρονιά η ιστορία του πόθεν
έσχες των πολιτικών κ.λπ..

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην αδιαφορία της

κοινωνίας και των τοπικών υπηρεσιών για την περιβαλλοντική κα-
ταστροφή του ποταµού Χάραδρου στο Νοµό Αχαΐας.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην καταγγελία του
Συλλόγου Iατρών του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου
Πάτρας εναντίον συναδέλφου τους, ο οποίος βιαιοπράγησε εις
βάρος νοσηλεύτριας του ίδιου νοσοκοµείου.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο γίνεται αναφορά, από τον Σύν-
δεσµο Βιοµηχανιών Πελοποννήσου και ∆υτικής Ελλάδας για τη
βαθιά ύφεση που έχει πλήξει την πραγµατική οικονοµία.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο γεγονός ότι δεν
διευκρινίζει η διοίκηση του ΟΛΠΑ τη στάση της, έναντι των διεκ-
δικήσεων της πόλης.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται ότι η ελληνική αµυ-
ντική βιοµηχανία οδηγείται στη διάλυση.

32) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία o Πρόεδρος του ∆ηµοτικού Συµ-
βουλίου του ∆ήµου Ευρωστίνης επισηµαίνει την ανάγκη
διάνοιξης µεγαλύτερων συρράγγων απορροής οµβρίων υδά-
των,ειδικά στα σηµεία όπου υπάρχουν καλλιέργειες, στα πλαίσια
της κατασκευής του έργου της ΝΕΟ Ελευσίνας-Τσακώνας.

33) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία το Σωµατείο Συ-
νταξιούχων ΤΕΒΕ-ΟΑΕΕ Αγρινίου και Περιχώρων διαµαρτύρεται
για την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης προς τους συνταξι-
ούχους και την έλλειψη ιατρικής περίθαλψης.

34) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αντιρ-
ρίου διαµαρτύρεται για τα προβλήµατα τοπικού επιπέδου που
έχουν δηµιουργηθεί από την κατασκευή της Ιονίας Οδού.

35) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αγρι-
νίου διαµαρτύρεται για τις ανισότητες και τα προβλήµατα που
θα προκύψουν από την επικείµενη έκδοση του προεδρικού δια-
τάγµατος περί Οργανισµού λειτουργίας της Περιφέρειας ∆υτι-
κής Ελλάδας.

36) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία αιτείται να
υπάρξει ευνοϊκή ρύθµιση για τις δανειακές οφειλές των πυρό-
πληκτων επιχειρήσεων, µετά τη ψήφιση του ν. 3816/2010

37) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλ-
λήλων Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Αιτωλ/νίας αιτείται οι πρώην
νοµαρχιακές υπηρεσίες και λοιπά, όπως ορίζει ο νόµος να τίθε-
νται στη διοίκηση του περιφερειάρχη µε την αντίστοιχη δοµή,
σύνθεση και λειτουργία εκτός των υπηρεσιών που αυτόνοµα µε-
τακινούνται στους δήµους.

38) Οι Βουλευτές Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η Ιερά Σύνοδος της Ιεραρχίας της Εκκλησίας
των ΓΟΧ της Ελλάδος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για το νέο
σύστηµα ηλεκτρονικών συναλλαγών µεταξύ πολιτών κράτους,
δηλαδή την κάρτα του πολίτη, κάρτα φορολογούµενου και
χρήση αριθµού ΑΜΚΑ.

39) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία το τµήµα Βορειανατολικού Αιγαίου του
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Τεχνικού Επιµελητήριου Ελλάδας αιτείται την ακύρωση της από-
φασης της ΚΥΑ που ορίζει την Εταιρεία «ΕΓΝΑΤΙΑ Ο∆ΟΣ ΑΕ» ως
φορέα υλοποίησης όλων των έργων που θα προκύψουν από τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

40) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Μη-
χανικών ∆ηµόσιων Υπαλλήλων ∆ιπλωµατούχων Ανωτάτων Σχο-
λών και η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων Εργαζοµένων
ΥΠΕΧΩ∆Ε εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για την απόφαση της

ΚΥΑ που ορίζει την Εταιρεία «ΕΓΝΑΤΙΑ Ο∆ΟΣ ΑΕ» ως φορέα υλο-
ποίησης όλων των έργων που θα προκύψουν από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ».

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 482/28-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπεκίρη Μιχαήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2671B/14-09-2010 έγ-
γραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 613/29-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆6/Φ38/οικ.

17987/14-09-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 691/03-08-2010 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου, Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δό-

θηκε µε το υπ’ αριθµ. 71/14-09-2010 έγγραφο από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1743/25-08-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1376/14-09-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 2069/31-08-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. ∆ρίτσα Θεοδώρου, Αναστασίου Κουράκη και Ηρούς ∆ιώτη
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 524/14-09-2010 έγγραφο από τον

Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων
η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο ανα-
φορών και ερωτήσεων της Τρίτης 12ης Οκτωβρίου 2010.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 149/21-7-2010 ερώτηση του Βουλευτή του Πα-
νελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τη συµµετοχή ειδικών επιστηµόνων στην Πρω-
τοβάθµια Εκπαίδευση.

2.- Η µε αριθµό 2613/9-9-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Ανδριανού προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την πορεία υλο-
ποίησης του αρδευτικού έργου του Ανάβαλου.

3.- Η µε αριθµό 1250/11-8-2010 ερώτηση της Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Βέρας Νικολαΐδου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τα προβλήµατα των καταρτιζό-
µενων και των αποφοίτων του Κέντρου Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης (ΚΕΚ) ΑµΕΑ Αθηνών (Γαλατσίου), και την ανεργία στο χώρο
των ΑµΕΑ.

4.- Η µε αριθµό 1766/26-8-2010 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε την ένταξη παιδιών καθηγητών ΑΕΙ ως
µελών ∆ΕΠ σε σχολές ΑΕΙ.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 1253/12-8-2010 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αποζηµίωση
των βαµβακοπαραγωγών για το πράσινο σκουλήκι από τον ΕΛΓΑ
και όχι από τα ΠΣΕΑ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Χρηµατοδότηση
Περιβαλλοντικών Παρεµβάσεων, Πράσινο Ταµείο, Κύρωση ∆α-
σικών Χαρτών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο, όπως διενεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο ως διενεµήθη, κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Χρηµατοδότηση Περιβαλ-
λοντικών Παρεµβάσεων, Πράσινο Ταµείο, Κύρωση ∆ασικών Χαρ-
τών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Χρηµατοδότηση Περιβαλλοντικών Παρεµβάσεων, Πράσινο
Ταµείο, Κύρωση ∆ασικών Χαρτών και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΩΝ

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΩΝ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η καθιέρωση ενός ολοκληρωµένου
και ειδικού συστήµατος χρηµατοδότησης περιβαλλοντικών πα-
ρεµβάσεων, µε στόχο την ενίσχυση της ανάπτυξης µέσω της
προστασίας του περιβάλλοντος και την αποτελεσµατική και δια-
φανή διαχείριση των πόρων για την αναβάθµιση και αποκατά-
σταση του περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση της κλιµατικής
αλλαγής. Το σύστηµα χρηµατοδότησης περιλαµβάνει τη θεσµο-
θέτηση της Στρατηγικής Επιτροπής Περιβαλλοντικής Πολιτικής,
τη διασφάλιση, εξειδίκευση, ταξινόµηση και συστηµατοποίηση
των πόρων που διατίθενται για την προστασία, αναβάθµιση και
αποκατάσταση του περιβάλλοντος και την αναδιάρθρωση και ορ-
γάνωση του φορέα διαχείρισης των πόρων αυτών, ο οποίος είναι
το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε των επωνυµία «Πράσινο
Ταµείο».

Άρθρο 2
Στρατηγική Επιτροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής

1. Συνιστάται ως συµβουλευτικό όργανο στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η Στρατηγική Επι-
τροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής, η οποία υπάγεται απευθείας
στον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής.

2. Η Στρατηγική Επιτροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής είναι αρ-
µόδια να εισηγείται στον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής µέτρα, δράσεις και προγράµµατα εθνικού ή
τοπικού χαρακτήρα µε σκοπό την προστασία, αναβάθµιση και
αποκατάσταση του περιβάλλοντος και να αξιολογεί την αποτε-
λεσµατικότητα των µέτρων, δράσεων και προγραµµάτων, που
διαχειρίζονται οι υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή οι υπηρεσίες άλλων Υπουρ-
γείων και οι εποπτευόµενοι φορείς, ως προς τη συµβολή τους
στην επίτευξη των στόχων προστασίας, ανάδειξης και αποκατά-
στασης του περιβάλλοντος. Για το σκοπό αυτόν η Στρατηγική
Επιτροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής αποτυπώνει και συνθέτει
τις διαφορετικές στρατηγικές επιλογές επί µέρους οργάνων ή
φορέων της διοίκησης, αξιολογεί τις διαδικασίες και τους τρό-
πους διάθεσης και αξιοποίησης των πόρων από το Πράσινο Τα-
µείο που προβλέπεται στο άρθρο 4, για την εφαρµογή της
περιβαλλοντικής πολιτικής και εισηγείται σχετικά στον Υπουργό

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Η Επιτροπή
αποτελείται από τους εξής:

α. Τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, ως Πρόεδρο.

β. Τους Γενικούς και Ειδικούς Γραµµατείς του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ως µέλη.

γ. Τον Γενικό Γραµµατέα Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τον Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού αρµόδιο
για θέµατα πολιτιστικής κληρονοµιάς, ως µέλη.

δ. Έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοι-
νοτήτων Ελλάδας (Κ.Ε.∆.Κ.Ε.), του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και
Βιοµηχανιών (Σ.Ε.Β.), της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελ-
λάδας (Γ.Σ.Ε.Ε.), της Γενικής Συνοµοσπονδίας Επαγγελµατιών,
Βιοτεχνών, Εµπόρων Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε.), της Ένωσης Εµπο-
ρικών Συλλόγων Ελλάδας (Ε.Ε.Σ.Ε.), της Πανελλήνιας Συνοµο-
σπον-δίας Ενώσεων Γεωργικών Συνεταιρισµών (ΠΑ.Σ.Ε.ΓΕ.Σ.), της
Πανελλήνιας Ένωσης ∆ασολόγων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων
(Π.Ε.∆.∆.Υ.), του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, του Οικονο-
µικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου
Ελλάδας, του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδας και του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελλάδας, ως µέλη.

ε. Έναν (1) εκπρόσωπο µη κυβερνητικής οργάνωσης εθνικής
εµβέλειας, η οποία επιλέγεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µε βάση το κριτήριο της αντι-
προσωπευτικότητας, ως µέλος.

στ. Τρεις (3) προσωπικότητες αναγνωρισµένου κύρους σε θέ-
µατα περιβάλλοντος, ως µέλη, τα οποία ορίζονται από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

3. Η Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την ίδια
απόφαση ορίζονται και οι αναπληρωτές των µελών της Επιτρο-
πής. Η θητεία των µελών της Επιτροπής είναι τριετής.

4. Η Στρατηγική Επιτροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής συνέρ-
χεται τακτικά µια φορά το τετράµηνο και εκτάκτως όταν το κρί-
νει ο Πρόεδρός της. Για την εκπλήρωση της αποστολής της η
Επιτροπή ζητά στοιχεία και πληροφορίες από όλους τους αρµό-
διους φορείς, οι οποίοι οφείλουν να τις παρέχουν εγκαίρως. Το
Πράσινο Ταµείο που προβλέπεται στο άρθρο 4 παρέχει γραµµα-
τειακή, τεχνική και λοιπή εξυπηρέτηση στη Στρατηγική Επιτροπή
Περιβαλλοντικής Πολιτικής και αναλαµβάνει τις δαπάνες λει-
τουργίας της.

Άρθρο 3
Πράσινοι Πόροι

1. Με τον όρο «Πράσινοι Πόροι» νοείται το σύνολο των εσό-
δων και πόρων που ενδεικτικώς αναφέρονται παρακάτω:

α) Οι πόροι υπέρ του Ειδικού Ταµείου Εφαρµογής Ρυθµιστι-
κών και Πολεοδοµικών Σχεδίων (Ε.Τ.Ε.Ρ.Π.Σ.) που προβλέπονται
στους νόµους 743/1977 (ΦΕΚ 319 Α’), 1650/ 1986 (ΦΕΚ 160 Α’),
2052/1992 (ΦΕΚ 94 Α’), 2242/1994 (ΦΕΚ 162 Α’), 3468/2006 (ΦΕΚ
129 Α’), καθώς και στο ν. 3851/2010 (ΦΕΚ 85 Α’).

β) Οι πόροι του «Ειδικού Φορέα ∆ασών» (Φορέας 120) που
προβλέπεται στο άρθρο 8 του ν. 3208/2003 (ΦΕΚ 303 Α’), όπως
τροποποιείται µε το άρθρο 25 του παρόντος νόµου.

γ) Οι πόροι του ειδικού κωδικού «Ταµείο Περιβαλλοντικού Ισο-
ζυγίου» που προβλέπεται στα άρθρα 6 και 7 του ν. 3843/2010
(ΦΕΚ 62 Α’).

δ) Οι πόροι από τις εισφορές των διανοµέων ενέργειας, των
διαχειριστών δικτύων διανοµής και των επιχειρήσεων λιανικής
πώλησης ενέργειας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 5 του
άρθρου 9 του ν. 3855/2010 (ΦΕΚ 95 Α’).

ε) Κάθε άλλο τέλος, φόρος, δασµός, εισφορά, έσοδα ή πόροι
που έχουν θεσµοθετηθεί εν όλω ή εν µέρει υπέρ του Ειδικού Τα-
µείου Εφαρµογής Ρυθµιστικών και Πολεοδοµικών Σχεδίων, που
δεν ορίζονται ρητά στο άρθρο αυτό και προβλέπονται στην κεί-
µενη νοµοθεσία, όπως: αα. οι πόροι και τα έσοδα από την επι-
βολή προστίµων για την ανέγερση και διατήρηση αυθαιρέτων ή



την αυθαίρετη αλλαγή χρήσης κτιρίων, την επιβολή διοικητικών
ποινών προστίµων και κυρώσεων για περιβαλλοντικές παραβά-
σεις, την επιβολή προστίµων για λοιπές περιβαλλοντικές παρα-
βάσεις, ββ. τα έσοδα από την εκµετάλλευση ή εκµίσθωση ειδικών
έργων, σταθµών αυτοκινήτων, γγ. τα έσοδα από την είσπραξη
αποζηµιώσεων ρυµοτοµικού χαρακτήρα κατά τις οικείες σχετι-
κές διατάξεις και δδ. κάθε άλλος πόρος που έχει θεσµοθετηθεί
υπέρ του Ειδικού Ταµείου Εφαρµογής Ρυθµιστικών και Πολεο-
δοµικών Σχεδίων από τις ισχύουσες διατάξεις για τη χρηµατο-
δότηση δράσεων αποκατάστασης, αναβάθµισης και προστασίας
του περιβάλλοντος.

στ) Κάθε φύσεως εισφορές, δωρεές, χορηγίες, κληρονοµιές,
κληροδοσίες.

2. Η αρµοδιότητα για τη διοίκηση, διαχείριση και αξιοποίηση
των παραπάνω πόρων ανήκει αποκλειστικά στο νοµικό πρόσωπο
που ορίζεται στο άρθρο 4. Με απόφαση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται η
διαδικασία και ο τρόπος καταγραφής των Πράσινων Πόρων, συ-
στηµατοποίησης και ταξινόµησής τους ανάλογα µε το σκοπό ή
τους σκοπούς για τους οποίους έχουν προβλεφθεί, ο προγραµ-
µατικός και λογιστικός διαχωρισµός τους σύµφωνα µε τα ειδι-
κότερα οριζόµενα στις οικείες σχετικές διατάξεις και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

3. Με την επιφύλαξη των οριζοµένων στην παράγραφο 2 του
άρθρου 8, οι ειδικότεροι σκοποί για τους οποίους διατίθενται οι
Πράσινοι Πόροι ορίζονται στις οικείες σχετικές διατάξεις µε τις
οποίες οι πόροι αυτοί έχουν κατά περίπτωση επιβληθεί ή θεσµο-
θετηθεί. ∆εν επιτρέπεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο η µεταβολή των
σκοπών διάθεσης των πόρων, η ανακατανοµή των πόρων αυτών
ή η µεταφορά, ανακατανοµή, διακίνηση ή άλλη µεταβολή των
χρηµατικών ποσών µεταξύ των λογαριασµών που τηρούνται στο
Ταµείο, µε σκοπό ο κάθε λογαριασµός να διατηρεί επάρκεια και
αυτοτέλεια για την εξυπηρέτηση αποκλειστικά και µόνο των ει-
δικών σκοπών για τους οποίους και έχει συσταθεί αντιστοίχως.

Άρθρο 4
Πράσινο Ταµείο

1. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ει-
δικό Ταµείο Εφαρµογής Ρυθµιστικών και Πολεοδοµικών Σχε-
δίων», το οποίο ιδρύθηκε µε το άρθρο 19 του ν.δ. 1262/1972
(ΦΕΚ 194 Α’), µετονοµάζεται σε «Πράσινο Ταµείο». Η επωνυµία
αυτή, για τις σχέσεις µε το εξωτερικό, µεταφράζεται ως «Green
Fund». Από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, όπου στις κεί-
µενες διατάξεις αναφέρεται το Ειδικό Ταµείο Εφαρµογής Ρυθ-
µιστικών και Πολεοδοµικών Σχεδίων νοείται το «Πράσινο Ταµείο».

2. Οι αρµοδιότητες που προβλέπονται στο άρθρο 19 του ν.δ.
1262/1972 εξακολουθούν να ισχύουν και ασκούνται από το ∆ιοι-
κητικό Συµβούλιου του Πράσινου Ταµείου που προβλέπεται στο
άρθρο 7.

3. Το Πράσινο Ταµείο απολαύει όλων των διοικητικών, οικονο-
µικών και δικαστικών ατελειών, καθώς και όλων των δικονοµικών
προνοµίων του ∆ηµοσίου. Επίσης, το Ταµείο απαλλάσσεται από
κάθε δηµόσιο, δηµοτικό, λιµενικό ή δικαστικό τέλος ή άλλο φόρο,
άµεσο ή έµµεσο, εισφορά υπέρ τρίτου, δικαίωµα και κράτηση και
συµπαροµαρτούντες φόρους και τέλη εκτός από το φόρο προ-
στιθέµενης αξίας και τους φόρους για τα έσοδα που προέρχο-
νται από τόκους καταθέσεων και οµολογιακά δάνεια ή έντοκα
γραµµάτια του Ελληνικού ∆ηµοσίου, για τα οποία έχουν εφαρ-
µογή οι διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 2238/ 1994 (ΦΕΚ 151 Α’).

Άρθρο 5
Σκοπός - Αρµοδιότητες

1. Σκοπός του Πράσινου Ταµείου είναι η ενίσχυση της ανά-
πτυξης µέσω της προστασίας του περιβάλλοντος µε τη διαχει-
ριστική, οικονοµική, τεχνική και χρηµατοπιστωτική υποστήριξη
προγραµµάτων, µέτρων, παρεµβάσεων και ενεργειών που απο-
βλέπουν στην ανάδειξη και αποκατάσταση του περιβάλλοντος
και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, η στήριξη της πε-
ριβαλλοντικής πολιτικής της Χώρας και η εξυπηρέτηση του δη-

µόσιου και κοινωνικού συµφέροντος µέσω της διοίκησης, δια-
χείρισης και αξιοποίησης των πόρων που προβλέπονται στα
άρθρα 3 και 8.

2. Στις αρµοδιότητες του Πράσινου Ταµείου ανήκουν ιδίως:
α. Η παρακολούθηση της είσπραξης, ο έλεγχος και η διασφά-

λιση της απόδοσης των Πράσινων Πόρων, σύµφωνα µε τις οι-
κείες σχετικές διατάξεις.

β. Η διαµόρφωση προγραµµάτων για τη χρηµατοδότηση µέ-
τρων και δράσεων προστασίας, αναβάθµισης και αποκατάστα-
σης του περιβάλλοντος µέσα στο πλαίσιο της περιβαλλοντικής
και ενεργειακής πολιτικής.

γ. Η αξιολόγηση και επιλογή των προτάσεων και των προς
χρηµατοδότηση προγραµµάτων, η παρακολούθηση και η δια-
σφάλιση της υλοποίησής τους.

δ. Η επεξεργασία, κατάρτιση και εισήγηση προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής των γενικών
κριτηρίων ένταξης και επιλογής προγραµµάτων.

ε. Η εισήγηση των µέτρων, δράσεων και προγραµµάτων στον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

στ. Η διενέργεια των απαραίτητων διαδικασιών για την επιλογή
των επί µέρους φορέων υλοποίησης των παραπάνω δράσεων και
η συµφωνία µε αυτούς για τους όρους και τις προϋποθέσεις χρη-
µατοδότησης των δράσεων αυτών από τους Πράσινους Πόρους.

ζ. Η παρακολούθηση υλοποίησης των παραπάνω συµφωνιών
από τους φορείς υλοποίησης και της χρηµατοδότησής τους από
τους Πράσινους Πόρους, η σχετική ενηµέρωση της Στρατηγικής
Επιτροπής Περιβαλλοντικής Πολιτικής και του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

η. Η διαµόρφωση προτάσεων και η εισήγηση στον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και στη Στρα-
τηγική Επιτροπή Περιβαλλοντικής Πολιτικής σχετικά µε την κα-
λύτερη δυνατή επίτευξη των στόχων πολιτικής για την προστασία
του περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλα-
γής.

θ. Η τήρηση δηµόσιας βάσης δεδοµένων µε τη νοµοθεσία που
διέπει τους Πράσινους Πόρους.

ι. Η οργάνωση και παρακολούθηση των προγραµµάτων και
των δράσεων και η δηµοσιότητά τους, καθώς και η σύνταξη ετή-
σιων εκθέσεων για την εκτέλεσή τους.

ια. Η εξεύρεση συµπληρωµατικών πηγών χρηµατοδότησης
από δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς και η διενέργεια κάθε πρά-
ξης που είναι απαραίτητη για την εξασφάλιση χρηµατικών πόρων
από οποιαδήποτε πηγή, όπως αποδοχή των δωρεών, επιχορη-
γήσεων και εισφορών τρίτων.

ιβ. Η κατάρτιση και δηµοσίευση ετήσιου οικονοµικού απολογι-
σµού των Πράσινων Πόρων.

ιγ. Η ανάθεση σε τρίτους κάθε είδους υποστηρικτικών µελε-
τών και συµβουλευτικών υπηρεσιών, για τη βέλτιστη προετοιµα-
σία και διαχείριση των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων και
ειδικότερα για το σχεδιασµό, την αξιολόγηση και την ένταξη δρά-
σεων, την παρακολούθηση και τον έλεγχο της εφαρµογής των
δράσεων και των προγραµµάτων συνολικά, καθώς και για την
υποστήριξη της Στρατηγικής Επιτροπής Περιβαλλοντικής Πολι-
τικής ύστερα από αίτηµα αυτής.

ιδ. Η επιδότηση, επιχορήγηση, χρηµατοδότηση και δανειοδό-
τηση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, νοµικών προσώπων
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, οργανισµών κοινής ωφέλειας ή
άλλων οργανισµών ή υπηρεσιών του δηµόσιου και του ευρύτε-
ρου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις διατάξεις
του άρθρου 1 του ν. 1256/1982 (ΦΕΚ 65 Α’), για την εφαρµογή
προγραµµάτων και την εκτέλεση έργων και η χρηµατοδότηση
της εκτέλεσης έργων από αυτά.

ιε. Η µε οποιονδήποτε τρόπο χρηµατοδότηση νοµικών προ-
σώπων τα οποία εποπτεύονται από το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή άλλα Υπουργεία και
έχουν ως ειδικότερο σκοπό την υλοποίηση δράσεων και παρεµ-
βάσεων που αποβλέπουν στην ανάδειξη και την προστασία του
φυσικού ή του οικιστικού περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής.

ιστ. Η εξειδίκευση της δοµής και των προδιαγραφών σχεδια-
σµού των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων, των κριτηρίων αξιο-
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λόγησης και επιλογής, καθώς και των διαδικασιών διαχείρισης,
παρακολούθησης, αξιολόγησης και ελέγχου της εφαρµογής
τους.

3. Στις αρµοδιότητες του Πράσινου Ταµείου ανήκουν επίσης
και όλες οι αρµοδιότητες που προβλέπονται στην παρ. 5 του άρ-
θρου 9 του ν. 3855/2010.

4. Η αξιοποίηση από το Πράσινο Ταµείο των πόρων γίνεται
µέσω προγραµµάτων για τη χρηµατοδότηση δράσεων προστα-
σίας, αναβάθµισης και αποκατάστασης του περιβάλλοντος που
υλοποιούν τρίτοι (φορείς υλοποίησης) και µπορεί να έχει τη
µορφή επιχορηγήσεων, δανείων, κεφαλαιακής συµµετοχής ή
άλλης ισοδύναµης µορφής κεφαλαιακής ενίσχυσης. Οι δράσεις
αυτές επιτρέπεται ταυτόχρονα να συγχρηµατοδοτούνται ή να
ενισχύονται και από άλλες δηµόσιες ή ευρωπαϊκές πηγές ή και
ιδιωτικούς πόρους που δανειοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων ή άλλους φορείς.

5. Το Πράσινο Ταµείο, µε απόφαση του διοικητικού του συµ-
βουλίου που εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
µπορεί να συνάπτει δάνεια, τα οποία θα αποπληρώνονται από
µελλοντικές εισροές των Πράσινων Πόρων. Το προϊόν των δα-
νείων αυτών θα προστίθεται στους λοιπούς πόρους τους οποί-
ους διαχειρίζεται το Πράσινο Ταµείο.

6. Το Πράσινο Ταµείο µε απόφαση του διοικητικού του συµ-
βουλίου ορίζει τους όρους και τις διαδικασίες υλοποίησης και
ελέγχου των δράσεων που χρηµατοδοτεί.

7. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, µετά από εισήγηση του διοικητικού συµ-
βουλίου του Πράσινου Ταµείου, επιτρέπεται για την ενίσχυση των
δραστηριοτήτων του Ταµείου η ίδρυση νοµικών προσώπων ιδιω-
τικού δικαίου µε τη µορφή θυγατρικής Ανώνυµης Εταιρείας κατά
την έννοια των διατάξεων περί ανωνύµων εταιρειών που συνι-
στώνται από τους Ο.Τ.Α., σύµφωνα µε το άρθρο 252 του ν.
3463/2006 «Κύρωση του Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτήτων» (ΦΕΚ
114 Α’). Η ίδρυση της Α.Ε. επιτρέπεται εφόσον η ιδρυόµενη Α.Ε.
έχει ως αποκλειστικό σκοπό την υλοποίηση δράσης που µπορεί
να χρηµατοδοτηθεί σύµφωνα µε το εκάστοτε εγκεκριµένο πρό-
γραµµα και ο σκοπός της είναι συµβατός µε τις ευρωπαϊκές οδη-
γίες για τις κρατικές ενισχύσεις.

Άρθρο 6
Προγράµµατα και δικαιούχοι

1. Το Πράσινο Ταµείο µπορεί να χρηµατοδοτεί προγράµµατα
που καταρτίζονται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής ή άλλα Υπουργεία και τους εποπτευό-
µενους οργανισµούς τους, αποκεντρωµένες γενικές διοικήσεις,
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, νοµικά πρόσωπα του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις δια-
τάξεις του άρθρου 1 του ν. 1256/1982, και σωµατεία ή άλλης
µορφής ενώσεις νοµικών και φυσικών προσώπων, τα οποία στο-
χεύουν σύµφωνα µε τους καταστατικούς τους σκοπούς στην
προστασία, αναβάθµιση και αποκατάσταση του περιβάλλοντος.

2.α. Η βασική δοµή των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων µπο-
ρεί να περιλαµβάνει ενδεικτικώς:

αα) Άξονες προτεραιότητας που εξειδικεύουν την εθνική πε-
ριβαλλοντική στρατηγική.

ββ) Μέτρα τα οποία εξειδικεύουν τους άξονες προτεραιότη-
τας.

γγ) ∆ράσεις που εξειδικεύουν τα µέτρα και στις οποίες εντάσ-
σονται οι πράξεις και τα έργα που υλοποιούν οι δικαιούχοι.

β. Το χρηµατοδοτικό πρόγραµµα συνοδεύεται από συµπλή-
ρωµα προγραµµατισµού στο οποίο εξειδικεύεται ο προϋπολογι-
σµός και κατανέµεται στο χρόνο ισχύος του προγράµµατος. Στο
χρηµατοδοτικό πρόγραµµα προσδιορίζονται οι δικαιούχοι της
χρηµατοδότησης.

γ. Τα κριτήρια αξιολόγησης και επιλογής πράξεων και έργων
µπορεί να εξειδικεύονται ως προς τη φύση και το είδος των δρά-
σεων ανά πρόγραµµα. Στα κριτήρια αυτά περιλαµβάνονται υπο-
χρεωτικά η επιλεξιµότητα, ωριµότητα, πληρότητα, σκοπιµότητα
του προγράµµατος, η συνεκτικότητά του µε τις εκάστοτε εθνι-

κές και κοινοτικές πολιτικές και την εθνική και ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία, καθώς και η διαχειριστική ικανότητα του φορέα υλοποίη-
σης.

3. Κάθε χρηµατοδοτικό πρόγραµµα προϋπολογιζόµενης δα-
πάνης, χωρίς φόρο προστιθέµενης αξίας (Φ.Π.Α.), ποσού µεγα-
λύτερου ή ίσου των πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ εγκρίνεται
µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, ύστερα από πρόταση του διοικητικού συµ-
βουλίου του Πράσινου Ταµείου. Κάθε χρηµατοδοτικό πρόγραµ-
µα προϋπολογιζόµενης δαπάνης, χωρίς Φ.Π.Α., ποσού µικρότε-
ρου των πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ εγκρίνεται µε απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου του Ταµείου. Με τις αποφάσεις
αυτές καθορίζονται το ύψος και ο τρόπος καταβολής των επιχο-
ρηγήσεων ή δανείων, οι διαδικασίες και οι όροι καταβολής,
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των προ-
γραµµάτων.

4. Πριν από την έγκριση κάθε προγράµµατος, καταχωρίζεται
στην ιστοσελίδα του Πράσινου Ταµείου περίληψη του προγράµ-
µατος και των επί µέρους στοιχείων του (όπως κατηγορίες δρά-
σεων, χρονοδιάγραµµα, οικονοµικός προγραµµατισµός,
κατηγορίες δικαιούχων), καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέ-
ρεια. Οποιοσδήποτε δικαιούται να υποβάλει παρατηρήσεις για
το προτεινόµενο πρόγραµµα.

Άρθρο 7
∆ιοικητικό Συµβούλιο

1. Η διοίκηση του Ταµείου ασκείται από το διοικητικό συµβού-
λιο. Το διοικητικό συµβούλιο αποτελείται από τον Πρόεδρο και
έξι µέλη, που διορίζονται για τετραετή θητεία µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, η
οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Ο Πρό-
εδρος και τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου πρέπει να έχουν
επιστηµονική κατάρτιση, προσόντα και εµπειρία σχετικά µε τους
καταστατικούς σκοπούς του Ταµείου. Με όµοια απόφαση µπο-
ρεί να ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τη συγκρότηση, σύνθεση,
αναπλήρωση και λοιπά θέµατα λειτουργίας του διοικητικού συµ-
βουλίου. Ο διορισµός του Προέδρου ή µέλους του διοικητικού
συµβουλίου ανακαλείται µε απόφαση του ίδιου Υπουργού για
λόγο που ανάγεται στην άσκηση των καθηκόντων του σύµφωνα
µε την παράγραφο 6 του άρθρου 13 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ια-
δικασίας που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2690/1999
(ΦΕΚ 45 Α’). Ο οριζόµενος Πρόεδρος του διοικητικού συµβου-
λίου υπόκειται στη διαδικασία του άρθρου 49Α του Κανονισµού
της Βουλής.

2. Το διοικητικό συµβούλιο συγκαλείται από τον Πρόεδρο τα-
κτικά µία φορά το µήνα και εκτάκτως όταν κρίνει ο Πρόεδρος.
Το διοικητικό συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρό-
ντες ή εκπροσωπούνται τουλάχιστον ο Πρόεδρος ή ο αναπλη-
ρωτής του και δύο άλλα από τα µέλη του. Απόν µέλος µπορεί να
εκπροσωπείται από άλλο µέλος ή από υπάλληλο του Ταµείου µε
εξουσιοδότηση. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε πλειοψηφία του
αριθµού των παρόντων και εκπροσωπουµένων. Σε περίπτωση
ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου. Στις συνεδριά-
σεις του διοικητικού συµβουλίου τηρούνται πρακτικά, τα οποία
υπογράφονται από τον Πρόεδρο και τον Γραµµατέα του διοικη-
τικού συµβουλίου. Όταν στο διοικητικό συµβούλιο του Πράσινου
Ταµείου συζητείται η διάθεση και αξιοποίηση των πόρων του ει-
δικού λογαριασµού «Γαλάζιο Ταµείο» που προβλέπονται στο ν.
743/ 1977, στις συνεδριάσεις του διοικητικού συµβουλίου καλεί-
ται και µετέχει εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Ασφά-
λειας Ναυσιπλοΐας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, ο
οποίος ορίζεται από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη.

3. Το διοικητικό συµβούλιο διοικεί το Ταµείο και ελέγχει τη λει-
τουργία των υπηρεσιών του, διαχειρίζεται την περιουσία του,
τους πόρους του Ταµείου και τις υποθέσεις του, αποφασίζει για
κάθε υπόθεση που αφορά στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων
και την εκπλήρωση των σκοπών του, αποφασίζει και εντέλλεται
την είσπραξη των πόρων και την ενέργεια δαπανών, εγκρίνει τον
ετήσιο προϋπολογισµό, ισολογισµό και απολογισµό του, τους
οποίους εν συνεχεία υποβάλλει για έγκριση στον Υπουργό Περι-
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βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Το διοικητικό
συµβούλιο µπορεί µε απόφασή του να αναθέτει ή να µεταβιβάζει
ορισµένες αρµοδιότητές του σε µέλος ή µέλη του διοικητικού
συµβουλίου, στον ∆ιευθυντή του Ταµείου ή σε προϊσταµένους
των υπηρεσιών του Ταµείου.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, καθορίζεται η
αποζηµίωση των µελών του διοικητικού συµβουλίου, η οποία βα-
ρύνει τον προϋπολογισµό του Ταµείου.

5. Ο Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του Ταµείου έχει
τις ακόλουθες αρµοδιότητες:

α. Ασκεί εποπτεία στις υπηρεσίες του Ταµείου.
β. Εγκρίνει την ηµερήσια διάταξη του διοικητικού συµβουλίου.
γ. Υπογράφει τις συµβάσεις ή πράξεις, ύστερα από αποφά-

σεις του διοικητικού συµβουλίου.
δ. Εγκρίνει δαπάνες του Ταµείου έως του ποσού που του επι-

τρέπει µε απόφασή του το διοικητικό συµβούλιο.
6. Το Ταµείο εκπροσωπείται σε όλες τις σχέσεις του µε φυσικά

ή νοµικά πρόσωπα, ενώπιον κάθε αρχής και των δικαστηρίων,
από τον Πρόεδρο του διοικητικού συµβουλίου ή σε περίπτωση
που αυτός κωλύεται, από ειδικά εξουσιοδοτηµένο από το διοι-
κητικό συµβούλιο µέλος του.

7. Ο Πρόεδρος µε απόφασή του που εγκρίνεται από το διοι-
κητικό συµβούλιο, µπορεί να µεταβιβάζει ορισµένες αρµοδιότη-
τές του σε µέλος ή µέλη του διοικητικού συµβουλίου, στον
∆ιευθυντή του Ταµείου ή σε προϊσταµένους των υπηρεσιών του
Ταµείου.

8. Με την απόφαση διορισµού του διοικητικού συµβουλίου,
ορίζεται ένα µέλος του ως αναπληρωτής του Προέδρου για τις
περιπτώσεις που εκείνος απουσιάζει ή κωλύεται.

9. Ο Πρόεδρος του Ταµείου µπορεί να είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης. Στην περίπτωση αυτή, οι αποδοχές
του Προέδρου βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Ταµείου και
καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και υπόκει-
νται στους περιορισµούς του άρθρου 6 του ν. 1256/1982. Η πλή-
ρης και αποκλειστική απασχόληση ή όχι του Προέδρου ορίζεται
επίσης µε την απόφαση ορισµού του. Η θέση του Προέδρου µπο-
ρεί να πληρώνεται και µε απόσπαση από το δηµόσιο και τον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις
διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 1256/1982. Η απόσπαση πραγµα-
τοποιείται ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου µε κοινή από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής και του οικείου Υπουργού, κατά παρέκκλιση από κάθε
γενική ή ειδική διάταξη, χωρίς να απαιτείται η γνώµη του υπηρε-
σιακού συµβουλίου. Στην περίπτωση κάλυψης της θέσης µε από-
σπαση ο αποσπώµενος συνεχίζει να λαµβάνει το σύνολο των
πάσης φύσεως αποδοχών, επιδοµάτων και λοιπών αµοιβών από
το φορέα από τον οποίο προέρχεται. Ο χρόνος υπηρεσίας του
αποσπασµένου του δηµόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
θεωρείται για κάθε συνέπεια ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας
στην οργανική θέση του φορέα προέλευσής του.

10. Στο Ταµείο συνιστάται επίσης µία (1) θέση ∆ιευθυντή ο
οποίος διαθέτει επιστηµονική κατάρτιση, προσόντα και εµπειρία
σχετικά µε τους καταστατικούς σκοπούς του Ταµείου και ορίζε-
ται για τετραετή επίσης θητεία µε απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Η θέση του
∆ιευθυντή µπορεί να πληρώνεται και µε απόσπαση από το ∆η-
µόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός οριοθετεί-
ται από τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 1256/1982. Για τις
αποδοχές του ∆ιευθυντή του Ταµείου και τη διαδικασία και το
χρόνο απόσπασης στη θέση αυτή ισχύουν τα οριζόµενα στην
προηγούµενη παράγραφο. Ο χρόνος της θητείας του ∆ιευθυντή
θεωρείται ως χρόνος άσκησης καθηκόντων Προϊσταµένου ∆ιεύ-
θυνσης.

Άρθρο 8
Πόροι

1. Πόροι του Πράσινου Ταµείου είναι:
α. Οι Πράσινοι Πόροι που προβλέπονται στο άρθρο 3.

β. Χρηµατοδοτήσεις από προγράµµατα και πρωτοβουλίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και κάθε άλλος πόρος που προέρχεται από
διεθνείς οργανισµούς και ταµεία περιβαλλοντικής ενίσχυσης.

γ. Κέρδη, τόκοι ή άλλα έσοδα που προέρχονται από τη συµ-
µετοχή του Πράσινου Ταµείου σε άλλα νοµικά πρόσωπα ιδιωτι-
κού δικαίου, σύµφωνα και µε αυτά που ορίζονται στην
παράγραφο 7 του άρθρου 5.

δ. Χορηγίες και δωρεές από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου ή ιδιωτικού δικαίου.

ε. Έσοδα από τη διαχείριση, εκµετάλλευση και αξιοποίηση της
κινητής και ακίνητης περιουσίας του.

στ. Επιχορηγήσεις από τον Κρατικό Προϋπολογισµό και χρη-
µατοδοτήσεις από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.

ζ. Κάθε άλλο έσοδο από νόµιµη αιτία.
2. Για την κάλυψη των πάγιων και λειτουργικών αναγκών του

Ταµείου χρησιµοποιούνται οι πόροι που ορίζονται στις περιπτώ-
σεις β’ έως και ζ’ της παραγράφου 1. Στην περίπτωση που οι
πόροι αυτοί δεν επαρκούν οι παραπάνω ανάγκες µπορεί να κα-
λύπτονται και από τους πόρους της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 1, ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου του Ταµείου.

Άρθρο 9
Οικονοµική διαχείριση

1. Η οικονοµική και λογιστική διαχείριση των ίδιων πόρων διε-
νεργείται σύµφωνα µε το ν.δ. 496/1974 (ΦΕΚ 204 Α’) και κάθε
άλλη σχετική διάταξη που διέπει τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου. Ο έλεγχος των οικονοµικών καταστάσεων του Ταµείου
διενεργείται από δύο ορκωτούς ελεγκτές – λογιστές σύµφωνα
µε τις διατάξεις του π.δ. 205/1998 (ΦΕΚ 163 Α’). Οι οικονοµικές
καταστάσεις δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
και καταχωρίζονται στην ιστοσελίδα του Ταµείου. Το Ταµείο συ-
ντάσσει επίσης ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις σύµφωνα µε τα
διεθνή λογιστικά πρότυπα.

2. Το διοικητικό συµβούλιο συντάσσει και δηµοσιεύει ετήσιο
οικονοµικό απολογισµό των Πράσινων Πόρων. Ο απολογισµός
αυτός γίνεται µε αναλογική εφαρµογή των σχετικών διεθνών λο-
γιστικών προτύπων και εµφανίζει χωριστά τα στοιχεία ανά χρη-
µατοδοτικό πρόγραµµα, ανά κατηγορία πόρων και νοµικής
δέσµευσης. Επιπρόσθετα στον απολογισµό αναφέρονται ανα-
λυτικά τα ποσά που έχουν εγκριθεί για να χρηµατοδοτήσουν
δράσεις σε επόµενες χρήσεις, καθώς και τυχόν δάνεια που έχουν
αναληφθεί από το Πράσινο Ταµείο µε τη δέσµευση να εξοφλη-
θούν από αντίστοιχες εισροές.

3. Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής µπορεί να διατάσσει οποτεδήποτε έλεγχο του Πράσινου
Ταµείου για τη διαχείριση των πόρων που προβλέπονται στο
άρθρο 8. Ο έλεγχος µπορεί να διενεργείται από ανεξάρτητους
ορκωτούς ελεγκτές ή από τις οικονοµικές υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή από
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Ο Υπουργός
Οικονοµικών επίσης µπορεί να ασκεί οικονοµικό έλεγχο στη δια-
χείριση των κεφαλαίων και της περιουσίας του Ταµείου σύµφωνα
µε τα ειδικότερα οριζόµενα στο ν.δ. 496/1974.

4. Οι συµβάσεις που συνάπτει το Ταµείο µε δικαιούχους για
την εκτέλεση των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων, προϋπολογι-
ζόµενης δαπάνης, χωρίς ΦΠΑ, ποσού µεγαλύτερου ή ίσου των
τριακοσίων χιλιάδων (300.000) ευρώ υπάγονται υποχρεωτικά σε
προληπτικό έλεγχο από το Ελεγκτικό Συνέδριο, σύµφωνα τις οι-
κείες σχετικές διατάξεις.

Άρθρο 10
Οργανισµός Λειτουργίας - Κανονισµοί

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερι-
κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, εγκρίνεται ο Ορ-
γανισµός Λειτουργίας του Πράσινου Ταµείου. Με τον Οργανι-
σµό Λειτουργίας συνιστώνται οι οργανικές θέσεις µόνιµου και µε
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σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου προσωπικού
και καθορίζονται:

α) Η οργάνωση των υπηρεσιών, οι αρµοδιότητές τους, καθώς
και η κατανοµή σε αυτές των θέσεων του προσωπικού.

β) Οι κλάδοι του προσωπικού και ο αριθµός των οργανικών θέ-
σεων κάθε κλάδου, βαθµού και ειδικότητας.

γ) Τα προσόντα που απαιτούνται για το διορισµό στις θέσεις
του εισαγωγικού βαθµού κάθε κλάδου ή για την κάλυψη ορισµέ-
νων θέσεων κατά την εφαρµογή του νόµου αυτού.

δ) Τα προσόντα του Προϊσταµένου οργανικών µονάδων.
ε) Οι θέσεις του ειδικού επιστηµονικού προσωπικού, κατά την

έννοια της παραγράφου 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991 (ΦΕΚ
50 Α’).

2. Η στελέχωση του νοµικού προσώπου γίνεται σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 2190/1994. Προσόντα διορισµού σε θέσεις
µόνιµου προσωπικού ορίζονται αυτά που προβλέπονται, κατά
κλάδο και ειδικότητα, στις διατάξεις του π.δ. 50/2001 (ΦΕΚ 39
Α’). Πρόσθετα προσόντα πρόσληψης καθορίζονται µε τη σχετική
προκήρυξη πρόσληψης προσωπικού. Επιτρέπεται η κάλυψη ανα-
γκών σε προσωπικό µε αποσπάσεις προσωπικού που υπηρετεί
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, σε άλλα Υπουργεία ή σε εποπτευόµενους από αυτά φορείς
ή σε άλλους φορείς του δηµόσιου ή ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
όπως αυτός οριοθετείται από τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν.
1256/1982, µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Η απόσπαση πραγ-
µατοποιείται ύστερα από αίτηση του ενδιαφερόµενου µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής και του αρµόδιου Υπουργού, κατά παρέκκλιση από
κάθε γενική ή ειδική διάταξη και χωρίς να απαιτείται η γνώµη του
υπηρεσιακού συµβουλίου. Ο χρόνος υπηρεσίας των αποσπα-
σµένων του δηµόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα θεωρεί-
ται για κάθε συνέπεια ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας στην
οργανική θέση του φορέα προέλευσής τους. Η πλήρωση των θέ-
σεων του προσωπικού του Ταµείου µπορεί να γίνει και µε µετα-
τάξεις προσωπικού από άλλους φορείς κατά τις οικείες σχετικές
διατάξεις.

3. Στο Ταµείο συνιστώνται επίσης τρεις (3) οργανικές θέσεις
δικηγόρων µε σχέση έµµισθης εντολής, οι οποίοι προσλαµβάνο-
νται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 11 του ν. 1649/1986
(ΦΕΚ 149 Α’), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 18 του ν.
1868/1989 (ΦΕΚ 230 Α’). Το Πράσινο Ταµείο για τη νοµική του
εξυπηρέτηση µπορεί µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
να αναθέτει σε δικηγόρους ορισµένη υπόθεση ή συγκεκριµένο
έργο.

4. Μέχρι την έγκριση του Οργανισµού του και σε κάθε περί-
πτωση για χρονικό διάστηµα έως δεκαοκτώ (18) µηνών από την
έναρξη ισχύος του νόµου αυτού, το Ταµείο υποστηρίζεται από
επιστηµονικό, διοικητικό και βοηθητικό προσωπικό που διατίθε-
ται ή αποσπάται για ανάλογη χρονική περίοδο κατά προτεραιό-
τητα από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, από άλλα Υπουργεία, από νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου ή από νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις
διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 1256/1982.

Για το σκοπό αυτόν, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτε-
ρικών, Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Αποκέντρωσης και Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής συνιστώνται και
κατανέµονται έως είκοσι (20) συνολικά θέσεις προσωπικού, οι
οποίες πληρούνται µόνο µε απόσπαση. Οι αποσπάσεις του ανω-
τέρω προσωπικού γίνονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
ή ειδικής διάταξης, χωρίς να απαιτείται γνώµη του υπηρεσιακού
συµβουλίου. Οι αποσπασµένοι στο Ταµείο συνεχίζουν να λαµ-
βάνουν το σύνολο των πάσης φύσεως αποδοχών, επιδοµάτων
και λοιπών αµοιβών τους από την υπηρεσία από την οποία προ-
έρχονται.

5. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής ύστερα από εισήγηση του διοικητικού συµ-
βουλίου του Ταµείου εγκρίνονται κανονισµοί για τη σύναψη συµ-
βάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών κατά παρέκκλιση της

εθνικής νοµοθεσίας αλλά σύµφωνα µε τη διαδικασία και τις δια-
τάξεις που προβλέπονται στο π.δ. 60/2007 «Προσαρµογή της Ελ-
ληνικής Νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας 2004/18/ΕΚ
«περί συντονισµού των διαδικασιών σύναψης δηµοσίων συµβά-
σεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών», όπως τροποποιήθηκε
µε την Οδηγία 2005/51/ΕΚ της Επιτροπής και την Οδηγία
2005/75/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 16ης Νοεµβρίου 2005».

6. Οι διατάξεις του β.δ. 266/1973 (ΦΕΚ 79 Α’) και της αριθµ.
31736/557/25.4.1988 κοινής υπουργικής απόφασης (ΦΕΚ 242 Β’)
καταργούνται από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού.

Άρθρο 11
Τρέχουσες υποχρεώσεις χρηµατοδότησης

Με µέριµνα του διοικητικού συµβουλίου του Ταµείου κατα-
γράφονται όλες οι υποχρεώσεις χρηµατοδότησης φορέων που
έχει αναλάβει το Ταµείο µε βάση υπουργικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού. Τα
ποσά που οφείλουν να εκταµιευθούν δυνάµει των σχετικών
υπουργικών αποφάσεων ή συµβάσεων του Ταµείου µπορεί να
εντάσσονται σε ειδικό χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, το οποίο έχει
µεταβατικό χαρακτήρα και το οποίο εγκρίνεται µε απόφαση του
διοικητικού συµβουλίου του Ταµείου.

Άρθρο 12
Ρύθµιση θεµάτων του Ειδικού Φορέα ∆ασών

1. Από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού ο λογαριασµός «Ει-
δικός Φορέας ∆ασών (Φορέας 120)» του νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Κεντρικό Ταµείο Γεωργίας,
Κτηνοτροφίας και ∆ασών» που προβλέπεται στο άρθρο 12 του
ν. 574/1937 (ΦΕΚ 110 Α’), όπως τροποποιήθηκε µε το ν. 389/1943
(ΦΕΚ 233 Α’) και το β.δ. 284/1961 (ΦΕΚ 82 Α’), µεταφέρεται στο
Πράσινο Ταµείο για την εξυπηρέτηση των σκοπών του Πράσινου
Ταµείου, όπως αυτοί εξειδικεύονται στο άρθρο 8 του ν. 3208/
2003.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου το νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Κεντρικό Ταµείο Γε-
ωργίας, Κτηνοτροφίας και ∆ασών» που εποπτεύεται από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, µετονοµάζεται σε «Ταµείο Γε-
ωργίας και Κτηνοτροφίας». Πόροι του Ταµείου αυτού είναι µόνο
τα έσοδα από τις γεωργικές και κτηνοτροφικές δραστηριότητες
(Φορέας γεωργίας 110). Από την έναρξη ισχύος του νόµου
αυτού, όπου στις κείµενες διατάξεις αναφέρεται το Κεντρικό Τα-
µείο Γεωργίας, Κτηνοτροφίας και ∆ασών νοείται το «Ταµείο Γε-
ωργίας και Κτηνοτροφίας».

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ρυθµίζεται κάθε θέµα που αφορά την κινητή και ακίνητη
περιουσία του νοµικού προσώπου, όπως η απογραφή και κατα-
γραφή της κινητής και ακίνητης περιουσίας και ο επιµερισµός
και η απόδοσή της στο Πράσινο Ταµείο και στο Ταµείο Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας. Η απόφαση αυτή συνιστά τίτλο µεταγραφής
και καταχωρίζεται στο οικείο υποθηκοφυλακείο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΚΑΙ ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΤΗΣ ∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΙΑΣ

ΚΥΡΩΣΗΣ ΤΩΝ ∆ΑΣΙΚΩΝ ΧΑΡΤΩΝ

Άρθρο 13
Κατάρτιση και θεώρηση δασικών χαρτών

1. Οι δασικές περιοχές των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του
άρθρου 3 του ν. 998/1979 (ΦΕΚ 289 Α’) απεικονίζονται σε κα-
τάλληλης κλίµακας αεροφωτογραφικό ή χαρτογραφικό υλικό, το
οποίο, αφού συµπληρωθεί µε τα φωτοερµηνευτικά στοιχεία των
αεροφωτογραφιών και τα διαθέσιµα στοιχεία της δασικής υπη-
ρεσίας, αποτελεί το δασικό χάρτη.

2. Ως βάση για τον προσδιορισµό των δασικών περιοχών της
προηγούµενης παραγράφου λαµβάνεται η παλαιότερη και η πλη-
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σιέστερη προς το χρόνο κατάρτισης του δασικού χάρτη, αερο-
φωτογραφία. Αν η παλαιότερη αεροφωτογράφιση δεν καλύπτει
την εξεταζόµενη περιοχή ή η χρησιµοποίησή της, λόγω κλίµακας
ή ποιότητας, καθίσταται απρόσφορη, χρησιµοποιείται και η αε-
ροφωτογράφιση έτους λήψης 1960.

3. Αρµόδια για την κατάρτιση του δασικού χάρτη είναι η ∆ιεύ-
θυνση ∆ασών της Περιφέρειας στο νοµό. Όπου εφεξής στο νόµο
αυτόν αναφέρεται η ∆ιεύθυνση ∆ασών νοείται η ∆ιεύθυνση
∆ασών της Περιφέρειας στον οικείο νοµό.

Αν η κατάρτιση του δασικού χάρτη δεν µπορεί να γίνει από την
αρµόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών, η κατάρτισή του µπορεί να ανατίθε-
ται, εν όλω ή εν µέρει, και σύµφωνα µε τις κείµενες σχετικές δια-
τάξεις, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σε ιδιωτικά γραφεία εκπόνησης δασι-
κών µελετών της κατηγορίας 24 του άρθρου µόνου του π.δ.
541/1978 (ΦΕΚ 116 Α’), υπό τις οδηγίες, την επίβλεψη και τον
έλεγχο της ∆ιεύθυνσης ∆ασών. Στα ίδια γραφεία επιτρέπεται να
ανατίθενται και εργασίες που σχετίζονται µε τη διόρθωση και συ-
µπλήρωση του δασικού χάρτη, καθώς και µε την καταχώριση και
την προετοιµασία εξέτασης των αντιρρήσεων από τις Επιτροπές
του άρθρου 18. Ο τρόπος ανάθεσης, εκτέλεσης και παραλαβής
των ανωτέρω εργασιών καθορίζεται µε τις τεχνικές προδιαγρα-
φές της περίπτωσης α’ του άρθρου 21.

4. Ειδικά στις περιοχές που κηρύσσονται υπό κτηµατογρά-
φηση, σύµφωνα µε το ν. 2308/1995 (ΦΕΚ 114 Α’), για τις οποίες
δεν υφίσταται δασικός χάρτης, αν οι εργασίες της προηγούµε-
νης παραγράφου δεν µπορούν να γίνουν από την αρµόδια ∆ιεύ-
θυνση ∆ασών και η προβλεπόµενη από την προηγούµενη
παράγραφο απόφαση του Υπουργού δεν εκδοθεί µέσα σε προ-
θεσµία τριάντα (30) ηµερών από την κήρυξη της περιοχής υπό
κτηµατογράφηση, οι εργασίες της παραγράφου 3 εκτελούνται
από την εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» µε αναθέσεις σε ιδιω-
τικά γραφεία εκπόνησης δασικών µελετών της κατηγορίας 24
του άρθρου µόνου του π.δ. 541/1978, σύµφωνα µε τις τεχνικές
προδιαγραφές της περίπτωσης α’του άρθρου 21.

5. Ο δασικός χάρτης µετά την κατάρτισή του θεωρείται από
την αρµόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών. Όταν ο δασικός χάρτης καταρ-
τίζεται από ιδιωτικό γραφείο εκπόνησης δασικών µελετών,
ύστερα από ανάθεση, θεωρείται από τη ∆ιεύθυνση ∆ασών µέσα
σε τρεις (3) µήνες από την υποβολή του σε αυτήν. Αν απαιτού-
νται διορθώσεις, ο χάρτης διορθώνεται και συµπληρώνεται από
το γραφείο αυτό, σύµφωνα µε τις υποδείξεις της ∆ιεύθυνσης
∆ασών, και θεωρείται µε τον ίδιο τρόπο το αργότερο µέσα σε
πέντε (5) µήνες από την αρχική υποβολή του.

Άρθρο 14
Ανάρτηση δασικών χαρτών

1. Αµέσως µετά τη θεώρησή του, σύµφωνα µε την παράγραφο
5 του άρθρου 13, ο δασικός χάρτης αναρτάται µε µέριµνα της
αρµόδιας για τη θεώρηση ∆ιεύθυνσης ∆ασών, µαζί µε πρό-
σκληση των ενδιαφεροµένων για την υποβολή αντιρρήσεων κατ’
αυτού, σε εµφανή θέση των γραφείων της ∆ιεύθυνσης ∆ασών,
στο οικείο ∆ασαρχείο και στα δηµοτικά και τοπικά δηµοτικά ή
διαµερισµατικά καταστήµατα των οικείων πρωτοβάθµιων Ο.Τ.Α..
Για την ανάρτηση συντάσσεται πρωτόκολλο, το οποίο υπογρά-
φεται από το δασικό ή δηµοτικό υπάλληλο που διενεργεί την
ανάρτηση και ένα µάρτυρα. Ηλεκτρονικό αντίγραφο του θεωρη-
µένου δασικού χάρτη αποστέλλεται επίσης στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

2. Ο δασικός χάρτης δηµοσιοποιείται και µέσω διαδικτύου από
τις ιστοσελίδες του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, της οικείας Περιφέρειας και της εταιρείας
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Ο χάρτης παραµένει αναρτηµένος στο
διαδίκτυο µέχρι την κύρωσή του.

3. Ανακοίνωση για την ανάρτηση του δασικού χάρτη και πρό-
σκληση των ενδιαφεροµένων να υποβάλουν αντιρρήσεις δηµο-
σιεύεται: α. στις ιστοσελίδες της προηγούµενης παραγράφου
και β. σε δύο ηµερήσιες εφηµερίδες πανελλαδικής κυκλοφορίας
και µία τοπική, µε φροντίδα και δαπάνη της ∆ιεύθυνσης ∆ασών.

Άρθρο 15
∆ικαίωµα άσκησης αντιρρήσεων

1. Κατά του περιεχοµένου του δασικού χάρτη που αναρτήθηκε
επιτρέπεται η υποβολή αντιρρήσεων µέσα σε αποκλειστική προ-
θεσµία σαράντα πέντε (45) ηµερών, η οποία αρχίζει από την τε-
λευταία δηµοσίευση της σχετικής πρόσκλησης στον τύπο. Η
προθεσµία αυτή παρεκτείνεται για είκοσι (20) ηµέρες για τα πρό-
σωπα της παραγράφου 2 που κατοικούν µόνιµα ή διαµένουν
στην αλλοδαπή. Για την υποβολή των αντιρρήσεων καταβάλλεται
υποχρεωτικά ειδικό τέλος, το ύψος του οποίου καθορίζεται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 22.

2. Αντιρρήσεις µπορούν να υποβάλουν φυσικά και νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, εφόσον επικαλούνται για
τη θεµελίωση του έννοµου συµφέροντός τους εµπράγµατα ή
ενοχικά δικαιώµατα στις εκτάσεις που περιλαµβάνονται στον
αναρτηθέντα δασικό χάρτη.

Αντιρρήσεις ειδικά κατά της παράλειψης να περιληφθεί στο
δασικό χάρτη ορισµένη έκταση µπορεί να υποβάλει κάθε φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο και, ιδίως, οι Ο.Τ.Α. πρώτου και δεύτερου βαθ-
µού στα διοικητικά όρια των οποίων υπάγεται η έκταση, οι περι-
βαλλοντικές οργανώσεις εθνικής εµβέλειας και άλλα νοµικά
πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, στους σκοπούς των
οποίων περιλαµβάνεται η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος
της περιοχής.

3. Στις αντιρρήσεις αναγράφονται, επί ποινή απαραδέκτου:
α. οι γεωγραφικές συντεταγµένες των κορυφών του πολυγώ-

νου που περικλείει την έκταση της οποίας αµφισβητείται ο χα-
ρακτήρας, σύµφωνα µε τον αναρτηθέντα δασικό χάρτη, και το
εµβαδόν αυτής,

β. τα στοιχεία στα οποία στηρίζεται το έννοµο συµφέρον του
ενδιαφερόµενου, και

γ. τα στοιχεία που πιστοποιούν την καταβολή του αναλογού-
ντος ειδικού τέλους.

4. Με τις αντιρρήσεις προβάλλονται λόγοι που αφορούν απο-
κλειστικά και µόνο την αµφισβήτηση του χαρακτήρα των εµφα-
νιζόµενων στο χάρτη εκτάσεων.

5. Με τις αντιρρήσεις του ο ενδιαφερόµενος δηλώνει αν επι-
θυµεί να εκπροσωπηθεί από τεχνικό σύµβουλο κατά την εξέτασή
τους.

Άρθρο 16
∆ιαδικασία υποβολής αντιρρήσεων

1. Οι αντιρρήσεις υποβάλλονται σε ηλεκτρονική φόρµα ή σε
ειδικό έντυπο, και κατατίθενται αντίστοιχα:

α. Ηλεκτρονικά, µέσω της ιστοσελίδας της εταιρείας «ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Με την ολοκλήρωση της ηλεκτρονικής κατά-
θεσης χορηγείται ειδικός αριθµός πρωτοκόλλου και καταχωρί-
ζονται τα στοιχεία της έκτασης της οποίας αµφισβητείται ο χα-
ρακτήρας, µαζί µε τον αριθµό πρωτοκόλλου και τα στοιχεία του
ενδιαφερόµενου.

Τα αποδεικτικά στοιχεία που επικαλείται ο ενδιαφερόµενος,
στα οποία περιλαµβάνονται και αυτά που αποδεικνύουν την κα-
ταβολή του ειδικού τέλους και το έννοµο συµφέρον του, µπο-
ρούν να υποβάλλονται ηλεκτρονικά ή να αποστέλλονται, σε
έντυπη ή ψηφιακή µορφή, µε συστηµένη επιστολή στην αρµόδια
∆ιεύθυνση ∆ασών ή, σε περίπτωση εφαρµογής της παραγράφου
4 του άρθρου 13, στην εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται ειδικώς στην πρόσκληση υποβολής των
αντιρρήσεων. Στο φάκελο αποστολής αναγράφεται υποχρεωτικά
το όνοµα του ενδιαφερόµενου και ο αριθµός πρωτοκόλλου των
αντιρρήσεων που υποβλήθηκαν ηλεκτρονικά.

Όλες οι αντιρρήσεις και τα αποδεικτικά στοιχεία που υποβάλ-
λονται ηλεκτρονικά προωθούνται ηλεκτρονικά στην αρµόδια ∆ι-
εύθυνση ∆ασών, εκτός αν συντρέχει περίπτωση εφαρµογής της
παραγράφου 4 του άρθρου 13, οπότε προωθούνται ηλεκτρονικά
στην εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.».

β. Αυτοπροσώπως ή µε εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπο σε
οποιοδήποτε Κέντρο Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.), µαζί µε τα
αποδεικτικά στοιχεία που επικαλείται ο ενδιαφερόµενος, σε
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έντυπη ή ψηφιακή µορφή, στα οποία περιλαµβάνονται και αυτά
που αποδεικνύουν το έννοµο συµφέρον του και την καταβολή
του ειδικού τέλους, κατά τα ειδικώς οριζόµενα σε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, που εκδίδεται κατά τις διατάξεις της παραγράφου 11 του
άρθρου 16 του ν. 3345/2005 (ΦΕΚ 138 Α’). Με την ολοκλήρωση
της κατάθεσης το Κ.Ε.Π. αποστέλλει τις αντιρρήσεις µαζί µε τα
αποδεικτικά στοιχεία που τις συνοδεύουν στην αρµόδια ∆ιεύ-
θυνση ∆ασών ή, σε περίπτωση εφαρµογής της παραγράφου 4
του άρθρου 13, στην εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.».

2. Όταν εφαρµόζεται η παράγραφος 4 του άρθρου 13, µπορεί
να προβλέπεται η κατάθεση και παραλαβή των αντιρρήσεων µαζί
µε τα αποδεικτικά έγγραφα που τις συνοδεύουν, σε χώρο της
εταιρείας «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», σύµφωνα µε τα όσα ειδικώς
προβλέπονται στην πρόσκληση υποβολής των αντιρρήσεων της
παραγράφου 3 του άρθρου 14, ως προς τον τόπο και το χρόνο
παραλαβής τους.

Άρθρο 17
Επεξεργασία αντιρρήσεων και κύρωση

δασικών χαρτών

1. Μετά τη λήξη της προθεσµίας υποβολής αντιρρήσεων η αρ-
µόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών ή, σε περίπτωση εφαρµογής της παρα-
γράφου 4 του άρθρου 13, η εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.»,
επεξεργάζεται τα στοιχεία των αντιρρήσεων και αποτυπώνει στο
δασικό χάρτη µε πράσινο περίγραµµα και πράσινη διαγράµµιση
τις εκτάσεις για τις οποίες δεν υποβλήθηκαν αντιρρήσεις. Όταν
η επεξεργασία αυτή γίνεται από την «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», ο
δασικός χάρτης αποστέλλεται µαζί µε τις αντιρρήσεις στην αρ-
µόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών για τον έλεγχο της ορθής αποτύπωσης.

2. Ο δασικός χάρτης µε αποτυπωµένες τις εκτάσεις, για τις
οποίες δεν ασκήθηκαν αντιρρήσεις, θεωρείται από τη ∆ιεύθυνση
∆ασών µέσα σε σαράντα (40) ηµέρες από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των αντιρρήσεων. Όταν εφαρµόζεται η παρά-
γραφος 4 του άρθρου 13, ο δασικός χάρτης θεωρείται µέσα σε
είκοσι (20) ηµέρες από την παράδοση στη ∆ιεύθυνση ∆ασών των
αντιρρήσεων και των επεξεργασµένων από την «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟ-
ΓΙΟ Α.Ε.» στοιχείων. Εφόσον απαιτούνται διορθώσεις, ο χάρτης
θεωρείται µε τον ίδιο τρόπο το αργότερο µέσα σε σαράντα (40)
ηµέρες από την αρχική υποβολή του.

3. Ο δασικός χάρτης κυρώνεται ως προς τα τµήµατά του µε
πράσινο περίγραµµα και πράσινη διαγράµµιση, µε απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας που εκδίδεται εντός δέκα
(10) ηµερών από την περιέλευσή του σε αυτόν.

4. Ο κυρωµένος δασικός χάρτης δηµοσιεύεται αµέσως στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής
του καθίσταται οριστικός και έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ σε
κάθε διοικητική ή δικαστική αρχή για όλα τα τµήµατα που απο-
τυπώνονται µε πράσινο περίγραµµα και πράσινη διαγράµµιση,
τα οποία αποτελούν δασικές περιοχές των παραγράφων 1, 2, 3,
4 και 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979 στις οποίες εφαρµόζονται
και ισχύουν οι διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας.

5. Ο δασικός χάρτης των προηγούµενων παραγράφων έχει,
ως προς τα τµήµατα για τα οποία ασκήθηκαν αντιρρήσεις, προ-
σωρινή ισχύ έως την έκδοση απόφασης επ’ αυτών, σύµφωνα µε
το άρθρο 18.

Άρθρο 18
Επιτροπές Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.)

1. Οι αντιρρήσεις εξετάζονται µέσα σε προθεσµία τεσσάρων
(4) µηνών από την καταθεσή τους από τριµελείς Επιτροπές Εξέ-
τασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.). Οι ΕΠ.Ε.Α. συγκροτούνται µε από-
φαση του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας στην έδρα της
∆ιεύθυνσης ∆ασών εκτός εάν καθοριστεί διαφορετική έδρα µε
την απόφαση συγκρότησης. Οι ΕΠ.Ε.Α. µπορεί να είναι περισ-
σότερες από µία και συγκροτούνται από ένα δασολόγο, υπάλ-
ληλο του ∆ηµοσίου ή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.∆.∆.) ή φορέα του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός

οριοθετείται από τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 1256/1982
(ΦΕΚ 65 Α’), έναν τοπογράφο µηχανικό ή γεωπόνο, υπάλληλο
του ∆ηµοσίου ή Ν.Π.∆.∆. ή φορέα του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα και ένα µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ή ένα
δικηγόρο µέλος του οικείου ∆ικηγορικού Συλλόγου, µε τους ανα-
πληρωτές τους. Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο Πρόεδρος της
ΕΠ.Ε.Α. και ο γραµµατέας της, ο οποίος µπορεί να είναι υπάλ-
ληλος του ∆ηµοσίου ή Ν.Π.∆.∆. ή φορέα του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις διατάξεις του
άρθρου 1 του ν. 1256/1982.

∆ικηγόρος ο οποίος χειρίζεται υποθέσεις δασικού χαρακτήρα
που εκκρεµούν ενώπιον των αρµόδιων δικαστηρίων ή διοικητι-
κών επιτροπών δεν µπορεί να ορίζεται µέλος ΕΠ.Ε.Α..

Η θητεία των ΕΠ.Ε.Α. λήγει µε την ολοκλήρωση της εξέτασης
των αντιρρήσεων επί του αναρτηθέντος δασικού χάρτη. Τη δια-
πιστωτική πράξη εκδίδει ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας.

2. Για την επίλυση νοµικών και τεχνικών ζητηµάτων µείζονος
σηµασίας που ανακύπτουν κατά το στάδιο της εξέτασης των
αντιρρήσεων, η ΕΠ.Ε.Α. µπορεί να ζητά γνωµοδότηση από το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους ή το Τεχνικό Συµβούλιο ∆ασών
αντίστοιχα. Το αίτηµα διαβιβάζεται από την ΕΠ.Ε.Α., µέσω του
Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας, στον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ο οποίος το υποβάλλει
στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ή το Τεχνικό Συµβούλιο
∆ασών. Η γνώµη των ανωτέρω οργάνων διατυπώνεται κατά προ-
τεραιότητα και η αποδοχή της από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, έχει υποχρεωτικό χαρακτήρα
για τη διοίκηση. Με µέριµνα της ∆ιεύθυνσης ∆ασικών Χαρτών
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, κάθε γνωµοδότηση που εκδίδεται κατά τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου, κοινοποιείται στις ∆ιευθύνσεις ∆ασών όλων
των Περιφερειών, προς ενηµέρωση των ΕΠ.Ε.Α. της περιφέρειάς
τους.

3. Για την υποστήριξη του έργου της κύρωσης του δασικού
χάρτη, έως την ολοκλήρωσή του, και τη διευκόλυνση της συ-
γκρότησης των ΕΠ.Ε.Α. καταρτίζονται στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ονοµαστικοί
κατάλογοι των υπαλλήλων κλάδων δασολόγων, τοπογράφων µη-
χανικών, γεωπόνων και άλλων κλάδων, οι οποίοι υπηρετούν στην
κεντρική ή σε αποκεντρωµένες υπηρεσίες του Υπουργείου και
σε εποπτευόµενα από αυτό Ν.Π.∆.∆. ή φορείς του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από τις διατάξεις του
άρθρου 1 του ν. 1256/1982. Με απόφαση του Υπουργού που εκ-
δίδεται κατά παρέκκλιση των σχετικών διατάξεων του Υπαλληλι-
κού Κώδικα, επιτρέπεται οι υπάλληλοι αυτοί να διατίθενται
προσωρινά από τις υπηρεσίες τους µε αποκλειστική απασχό-
ληση, για διάστηµα έως έξι µήνες, προς εξυπηρέτηση των σκο-
πών του προηγούµενου εδαφίου. Ειδικά για τους υπαλλήλους
που ορίζονται µέλη των ΕΠ.Ε.Α., ο χρόνος της προσωρινής διά-
θεσης παρατείνεται αυτοδικαίως έως την ολοκλήρωση της εξέ-
τασης των αντιρρήσεων επί του αναρτηθέντος δασικού χάρτη.

Για την κάλυψη των ίδιων αναγκών ο Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να ζητά και από
άλλα Υπουργεία, εποπτευόµενα από αυτά νοµικά πρόσωπα και
φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα την προσωρινή διάθεση
υπαλλήλων που υπηρετούν στην έδρα της οικείας Περιφέρειας
και έχουν πτυχίο ΑΕΙ δασολόγου, τοπογράφου µηχανικού ή γε-
ωπόνου, για διάστηµα έως έξι µήνες µε αποκλειστική απασχό-
ληση.

Για τη διάθεση και το χρόνο διάρκειάς της εκδίδεται κοινή από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής και του συναρµόδιου Υπουργού, κατά παρέκκλιση των
σχετικών διατάξεων του Υπαλληλικού Κώδικα. Όταν οι ανωτέρω
υπάλληλοι ορίζονται µέλη των ΕΠ.Ε.Α., ο χρόνος της προσωρι-
νής τους διάθεσης παρατείνεται αυτοδικαίως έως την ολοκλή-
ρωση της εξέτασης των αντιρρήσεων επί του αναρτηθέντος
δασικού χάρτη.

Ειδικά για τους υπαλλήλους που υπηρετούν σε Ν.Π.∆.∆. ή σε
φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα για την κατά τα ως άνω
προσωρινή διάθεση απαιτείται συγκατάθεση και του οργάνου δι-
οικήσεως του οικείου νοµικού προσώπου.
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4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µπορεί να καθο-
ρίζεται κατά παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 17 του ν.
3205/2003, όπως ισχύει σήµερα, αποζηµίωση ή κατ’ αποκοπήν
αµοιβή για τα µέλη και τους γραµµατείς των ΕΠ.Ε.Α., η οποία κα-
λύπτεται στο σύνολό της από το ειδικό τέλος κατάθεσης αντιρ-
ρήσεων.

5. Οι αντιρρήσεις εισάγονται στην ΕΠ.Ε.Α. προς εξέταση µαζί
µε όλα τα αποδεικτικά στοιχεία του ενδιαφερόµενου και υπηρε-
σιακό φάκελο που υποβάλλεται από τη ∆ιεύθυνση ∆ασών. Για
την υποβολή του υπηρεσιακού φακέλου το γραφείο δασικών µε-
λετών που κατάρτισε το δασικό χάρτη ή η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Α.Ε.» στην περίπτωση της παραγράφου 4 του άρθρου 13, παρέ-
χουν στη ∆ιεύθυνση ∆ασών κάθε σχετικό έγγραφο ή στοιχείο
που έχουν στη διάθεσή τους. Εφόσον έχει υποβληθεί αίτηµα εκ-
προσώπησης από τεχνικό σύµβουλο, αυτός ειδοποιείται από το
γραµµατέα της Επιτροπής για να προσέλθει και να διατυπώσει
τις απόψεις του.

6. Κάθε ΕΠ.Ε.Α. συνεδριάζει και λαµβάνει αποφάσεις σύµφωνα
µε τα όσα ορίζονται στις διατάξεις του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ια-
δικασίας που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2690/1999
(ΦΕΚ 45 Α’). Η ΕΠ.Ε.Α., αν το κρίνει αναγκαίο, µπορεί να διενερ-
γεί αυτοψία, να ζητά επιπλέον στοιχεία από την οικεία δασική
υπηρεσία και να καλεί στις συνεδριάσεις της τους ενδιαφερόµε-
νους για παροχή διευκρινίσεων.

7. Σε περίπτωση κωλύµατος ή αδικαιολόγητης απουσίας µέ-
λους από τις εργασίες της ΕΠ.Ε.Α. επί τρεις τουλάχιστον συνε-
δριάσεις, ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας µπορεί να το
αντικαθιστά, χωρίς άλλη διατύπωση.

8. Κατά τη διαδικασία των αντιρρήσεων δεν εξετάζονται θέ-
µατα ιδιοκτησίας, παρά µόνο στο µέτρο που αυτό είναι αναγκαίο
για την απόδειξη του εννόµου συµφέροντος, ούτε θίγονται ιδιο-
κτησιακά δικαιώµατα του ∆ηµοσίου ή ιδιωτών.

9. Μετά την ολοκλήρωση της εξέτασης των αντιρρήσεων
αναρτάται στις ιστοσελίδες του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, της οικείας Περιφέρειας και
της εταιρείας «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» συνοπτικός κατάλογος µε
τις αποφάσεις των ΕΠ.Ε.Α. επί του συνόλου των υποβληθεισών
αντιρρήσεων κατά του αναρτηθέντος δασικού χάρτη. Ο κατάλο-
γος παραµένει αναρτηµένος στο διαδίκτυο για χρονικό διάστηµα
έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως της κυρωτικής απόφασης της παραγράφου 2 του άρθρου
19.

Άρθρο 19
Συµπλήρωση δασικών χαρτών– Ένδικα βοηθήµατα

1. Με βάση τις αποφάσεις των ΕΠ.Ε.Α. επί των ασκηθεισών
αντιρρήσεων o δασικός χάρτης που κυρώθηκε σύµφωνα την
παράγραφο 3 του άρθρου 17 συµπληρώνεται από την αρµόδια
∆ιεύθυνση ∆ασών και διορθώνεται, αν εµφιλοχώρησε πλάνη της
∆ιοίκησης σχετικά µε την αποτύπωση της θέσης ή των ορίων τµη-
µάτων για τα οποία υποβλήθηκαν και έγιναν δεκτές αντιρρήσεις.
Η ∆ιεύθυνση ∆ασών θεωρεί το χάρτη µέσα σε τριάντα (30) ηµέ-
ρες από την ολοκλήρωση της εξέτασης όλων των αντιρρήσεων
από τις ΕΠ.Ε.Α.. Σε περίπτωση εφαρµογής της παραγράφου 4
του άρθρου 13, ο κυρωθείς δασικός χάρτης συµπληρώνεται ή
διορθώνεται από την εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και θεω-
ρείται από τη ∆ιεύθυνση ∆ασών µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από
την υποβολή του σε αυτήν ή µέσα σε πενήντα (50) ηµέρες από
την αρχική υποβολή του, εφόσον απαιτούνται διορθώσεις.

2. Ο δασικός χάρτης, µε αποτυπωµένες τις δασικές περιοχές
της αρχικής κύρωσης και όσες συµπληρώθηκαν µε πράσινο πε-
ρίγραµµα και πράσινη διαγράµµιση µετά την εξέταση των αντιρ-
ρήσεων και τη θεώρηση της προηγούµενης παραγράφου,
υποβάλλεται από τη ∆ιεύθυνση ∆ασών στον Γενικό Γραµµατέα
της Περιφέρειας και κυρώνεται, ως προς τη συµπλήρωση ή τη
διόρθωσή του, µε απόφαση του τελευταίου που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µέσα σε δέκα πέντε (15) ηµέ-
ρες από την υποβολή του.

3. Μετά τη δηµοσίευση του δασικού χάρτη στην Εφηµερίδα

της Κυβερνήσεως, οι διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου
17 ισχύουν και για τα δασικά τµήµατα τα οποία συµπληρώθηκαν
µε πράσινο περίγραµµα και πράσινη διαγράµµιση µετά την εξέ-
ταση των αντιρρήσεων και την θεώρηση της παραγράφου 1.

4. Κατά των πράξεων κύρωσης δασικών χαρτών επιτρέπεται η
άσκηση αιτήσεως ακυρώσεως ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Αίτηση ακυρώσεως κατά του κυρωθέντος δασικού
χάρτη δύναται να ασκήσει και ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και Κλιµατικής Αλλαγής, για την παράλειψη να περιλη-
φθεί σε αυτόν ορισµένη έκταση.

Σε περίπτωση έκδοσης ακυρωτικής δικαστικής απόφασης, αν
η πληµµέλεια για την οποία έγινε δεκτή η αίτηση ακυρώσεως
ανάγεται στο στάδιο της διαδικασίας των αντιρρήσεων, η υπό-
θεση παραπέµπεται στην ΕΠ.Ε.Α., εφόσον αυτή υφίσταται,
άλλως στο Τεχνικό Συµβούλιο ∆ασών, το οποίο επιλαµβάνεται,
σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 998/1979, όπως
ισχύει µετά την τροποποίησή της µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 25 του παρόντος νόµου, µέσα σε πέντε (5) µήνες.

Άρθρο 20
Συνέπειες κύρωσης

1. Μετά την, τµηµατική ή ολική, κύρωση του δασικού χάρτη,
δεν επιτρέπεται αναµόρφωσή του, εκτός αν τούτο επιβάλλεται
από αµετάκλητη δικαστική απόφαση. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται
η αναµόρφωση µόνο µε την προσθήκη νέων περιοχών που δα-
σώθηκαν µετά την κύρωση του δασικού χάρτη, µε εφαρµογή
αντιστοίχως της διαδικασίας των άρθρων 13 έως 19. Η αναµόρ-
φωση του δασικού χάρτη κυρώνεται µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα της Περιφέρειας που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση
της οικείας ∆ιεύθυνσης ∆ασών.

2. Μετά από την κύρωση κάθε δασικού χάρτη η αρµόδια ∆ιεύ-
θυνση ∆ασών προβαίνει σε κατάρτιση και τήρηση ∆ασολογίου
για τις περιοχές των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του ν. 998/1979
που αποτυπώνονται σε αυτόν, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά
των διατάξεων του άρθρου 3 του ν. 3208/2003 (ΦΕΚ 303 Α’).

3. Μετά από την κύρωση του δασικού χάρτη κάθε µεταβίβαση,
σύσταση, αλλοίωση και γενικά κάθε µεταβολή των εµπραγµάτων
δικαιωµάτων στις εκτάσεις µε δασικό χαρακτήρα που περιλαµ-
βάνονται σε αυτόν είναι άκυρη και ανίσχυρη, αν δεν συνοδεύεται
από σχετικό πιστοποιητικό του οικείου κτηµατολογικού γραφείου
ή, αν η έκταση δεν έχει κτηµατογραφηθεί, της αρµόδιας υπηρε-
σίας της ∆ιεύθυνσης ∆ασών, µε το οποίο βεβαιώνεται ο χαρα-
κτήρας της έκτασης. Για τη χορήγηση του πιστοποιητικού
καταβάλλεται ειδικό τέλος υπέρ του εκδότη του πιστοποιητικού,
το ύψος του οποίου καθορίζεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1
του άρθρου 22.

4. Στις πράξεις που συντάσσουν οι συµβολαιογράφοι για τις
εκτάσεις που περιλαµβάνονται στον κυρωµένο δασικό χάρτη
υποχρεούνται να µνηµονεύουν το περιεχόµενο των πιστοποιητι-
κών της προηγουµένης παραγράφου. ∆εν επιτρέπεται η εγ-
γραφή ή η µετεγγραφή των πράξεων αυτών στα οικεία
υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά γραφεία, αν δεν έχει τη-
ρηθεί η υποχρέωση αυτή.

Άρθρο 21
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται:

α. Οι τεχνικές προδιαγραφές, µε τις οποίες προσδιορίζονται
η παραγωγή και ο τρόπος εφοδιασµού των κεντρικών και περι-
φερειακών δασικών υπηρεσιών µε το αεροφωτογραφικό και χαρ-
τογραφικό υλικό, και ο καθορισµός των κλιµάκων της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 13, ο τρόπος φωτοερµηνείας και χρησι-
µοποίησης των φωτοερµηνευτικών στοιχείων, ο τρόπος καθoρι-
σµού των περιµέτρων των δασικών εκτάσεων, τα παραδεκτά
όρια για τον υπολογισµό των συντεταγµένων των κορυφών τους
και τον υπολογισµό των εµβαδών τους, ο τρόπος κωδικοποίησης
του αεροφωτογραφικού και χαρτογραφικού υλικού και των δα-
σικών χαρτών, η διαδικασία της αναγκαίας για τον καθορισµό
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των περιµέτρων ευθυγράµµισης των ορίων των δασικών εκτά-
σεων, τα στοιχεία της δασικής υπηρεσίας που µπορούν να λαµ-
βάνονται υπόψη κατά την κατάρτιση, o προσδιορισµός και ο
τρόπος διόρθωσης των πρόδηλων σφαλµάτων και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την κατά το άρθρο 13 κατάρτιση και τήρηση των
δασικών χαρτών, την ανάθεση των σχετικών εργασιών σε τρί-
τους, την εκτέλεση και την παραλαβή τους.

β. Θέµατα σχετικά µε την κατά το άρθρο 14 διαδικασία ανάρ-
τησης και δηµοσιοποίησης των δασικών χαρτών και τον τρόπο
ενηµέρωσης και πρόσκλησης των ενδιαφεροµένων προς υπο-
βολή αντιρρήσεων.

γ. Θέµατα σχετικά µε τη σύνταξη, υποβολή, παραλαβή και κα-
ταχώριση των αντιρρήσεων και των συνοδευτικών τους στοι-
χείων, τον τρόπο προσδιορισµού των συντεταγµένων των
κορυφών των πολυγώνων στις εκτάσεις που αµφισβητείται ο χα-
ρακτήρας, τον τρόπο και τη διαδικασία ψηφιοποίησης των στοι-
χείων των αντιρρήσεων, οι οποίες έχουν υποβληθεί µε τη
διαδικασία του άρθρου 14 του ν. 998/1979 και εκκρεµούν κατά το
χρόνο ανάρτησης ενώπιον των Επιτροπών της παραγράφου 3
του άρθρου 10 του ίδιου νόµου, τον τρόπο παροχής γενικότε-
ρων οδηγιών και διευκρινίσεων για την υποβολή αντιρρήσεων και
τη διαδικασία διόρθωσης των πρόδηλων σφαλµάτων τους, τον
τρόπο τεκµηρίωσης των αντιρρήσεων αυτών, καθώς και την ανά-
θεση σε τρίτους βοηθητικών εργασιών καταχώρισης, επεξεργα-
σίας και προετοιµασίας της εξέτασης τους από τις ΕΠ.Ε.Α,
σύµφωνα µε τα άρθρα 15 έως 18.

δ. Ειδικά θέµατα που αφορούν τη διαδικασία κατάρτισης,
διόρθωσης και συµπλήρωσης των δασικών χαρτών, σύµφωνα µε
τις διατάξεις των άρθρων 13, 17 και 19.

ε. Ο τρόπος κάλυψης των απαιτούµενων δαπανών για την κα-
τάρτιση, την ανάρτηση, τις διορθώσεις και τις συµπληρώσεις
των δασικών χαρτών, για τις βοηθητικές εργασίες καταχώρισης
και προετοιµασίας της εξέτασης των αντιρρήσεων και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

στ. Θέµατα σχετικά µε τη συγκρότηση και τη λειτουργία των
ΕΠ.Ε.Α., τα προσόντα και τον τρόπο ορισµού των µελών τους,
την εκπαίδευση και την ενηµέρωσή τους σε εξειδικευµένα θέ-
µατα της δασικής νοµοθεσίας, την οργάνωση της διαδικασίας
εξέτασης των αντιρρήσεων, την επιστηµονική, τεχνική και διοι-
κητική υποστήριξη των ΕΠ.Ε.Α. στο έργο τους και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα.

ζ. Οι τεχνικές προδιαγραφές αποτύπωσης στο δασικό χάρτη
των στοιχείων που αφορούν στα εγκεκριµένα όρια των οικισµών,
τα όρια των εγκεκριµένων πολεοδοµικών µελετών και ρυµοτοµι-
κών σχεδίων, καθώς και τα όρια των σχεδίων πολεοδοµικών µε-
λετών και σχεδίων πόλεως που έχουν εκπονηθεί και δεν έχουν
εγκριθεί για οποιονδήποτε λόγο, σύµφωνα µε το άρθρο 23.

η. Τα κριτήρια και η διαδικασία της προσωρινής διάθεσης δη-
µοσίων υπαλλήλων, υπαλλήλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου και φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, κατά την
παράγραφο 3 του άρθρου 18, και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

θ. Ο τύπος και το περιεχόµενο των πιστοποιητικών και βεβαι-
ώσεων για το δασικό ή µη χαρακτήρα των εκτάσεων, που εκδί-
δονται σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 20.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να καθο-
ρίζεται η αποζηµίωση των δηµοσίων υπαλλήλων και των
υπαλλήλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και φορέων
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που διατίθενται σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην περίπτωση η’ της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου.

Άρθρο 22
Τέλη

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται το ύψος και
ο τρόπος καταβολής, είσπραξης και διάθεσης των τελών για την
έκδοση των εγγράφων που αναφέρονται στην παράγραφο 3 του
άρθρου 20.

2. Με όµοια απόφαση καθορίζεται το ύψος και ο τρόπος κα-

ταβολής και είσπραξης του ειδικού τέλους άσκησης των αντιρ-
ρήσεων της παραγράφου 1 του άρθρου 15, το οποίο κατατίθεται
στο Πράσινο Ταµείο, σε ειδικό Κωδικό µε την ονοµασία «Ταµείο
∆ασικών Χαρτών», και κλιµακώνεται ανάλογα µε το εµβαδόν της
έκτασης της οποίας αµφισβητείται ο χαρακτήρας. Το τέλος αυτό
µπορεί να µειώνεται µε βάση ειδικούς συντελεστές, ανάλογα µε
τον τρόπο υποβολής των αντιρρήσεων και των συναφών απο-
δεικτικών στοιχείων.

Το ανωτέρω τέλος διατίθεται εξ ολοκλήρου για την κάλυψη
της δαπάνης κύρωσης των δασικών χαρτών. Εφόσον δεν επαρ-
κεί, επιτρέπεται να χρησιµοποιούνται για το σκοπό αυτόν και
άλλοι πόροι του Ειδικού Φορέα ∆ασών, εκ των οριζοµένων στο
άρθρο 8 παρ. 3 του ν. 3208/2003, όπως τροποποιείται µε τον πα-
ρόντα νόµο. Μετά την ολοκλήρωση της κύρωσης των δασικών
χαρτών τυχόν διαθέσιµο υπόλοιπο του τέλους διατίθεται για τους
λοιπούς σκοπούς του Ειδικού Φορέα ∆ασών.

3. Τα τέλη των παραγράφων 1 και 2 µπορεί να αναπροσαρµό-
ζονται µε όµοια απόφαση των ιδίων Υπουργών.

4. Οι δαπάνες κατάρτισης, ανάρτησης, διόρθωσης, συµπλή-
ρωσης και κύρωσης δασικών χαρτών των οποίων οι σχετικές ερ-
γασίες έχουν ήδη ανατεθεί, εφόσον αφορούν περιοχές οι οποίες
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν κηρυχθεί υπό κτη-
µατογράφηση, µπορεί να καλύπτονται και από το τέλος κτηµα-
τογράφησης της παραγράφου 10 του άρθρου 2 του ν. 2308/
1995.

Άρθρο 23
Αποτύπωση ορίων οικισµών στους δασικούς χάρτες

1. Για τις περιοχές όπου η κατάρτιση των δασικών χαρτών έχει
ολοκληρωθεί ή βρίσκεται σε εξέλιξη, η αρµόδια ∆ιεύθυνση
∆ασών ή η εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», στην περίπτωση της
παραγράφου 4 του άρθρου 13, αποστέλλει, µέσα σε τριάντα (30)
ηµέρες από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, στις αρµόδιες
υπηρεσίες των οικείων πρωτοβάθµιων και δευτεροβάθµιων
Ο.Τ.Α., στη ∆ιεύθυνση Περιβάλλοντος και Χωροταξίας της Πε-
ριφέρειας και στις ∆ιευθύνσεις Τοπογραφικών Εφαρµογών και
Πολεοδοµικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ψηφιακά αντίγραφα των υπό
κατάρτιση δασικών χαρτών. Οι υπηρεσίες στις οποίες διαβιβά-
ζονται τα αντίγραφα, επισηµαίνουν µε πορτοκαλί χρώµα το πε-
ρίγραµµα των ορίων των οικισµών, όπως τα όρια αυτά έχουν
εγκριθεί µε πράξεις της ∆ιοίκησης σύµφωνα µε τις διατάξεις των
προεδρικών διαταγµάτων της 21.11-1.12.1979 (ΦΕΚ 693 ∆’), της
2.3-13.3.1981 (ΦΕΚ 138 ∆’) ή της 24.4-3.5.1985 (ΦΕΚ 181 ∆’),
καθώς και τα όρια των εγκεκριµένων πολεοδοµικών µελετών και
ρυµοτοµικών σχεδίων, εφόσον δεν απεικονίζονται στους χάρτες
ή ελέγχουν και διορθώνουν τα όρια που υπάρχουν σε αυτούς.
Αντίστοιχα, ενηµερώνουν τους χάρτες επισηµαίνοντας µε κίτρινο
περίγραµµα τα όρια των οικισµών που έχουν οριοθετηθεί µε
άλλες διατάξεις, καθώς και τα όρια των σχεδίων πολεοδοµικών
µελετών και σχεδίων πόλεως που έχουν εκπονηθεί για τις περιο-
χές της αρµοδιότητάς τους και δεν έχουν εγκριθεί για οποιον-
δήποτε λόγο, εφόσον τα όρια αυτά εµπίπτουν, εν όλω ή εν µέρει,
στους καταρτιζόµενους δασικούς χάρτες.

2. Αντίγραφα των διαγραµµάτων που είναι προσαρτηµένα σε
εγκεκριµένες πολεοδοµικές µελέτες και σχέδια πόλεως ή σε
πράξεις οριοθέτησης οικισµών σύµφωνα µε τις διατάξεις των
προεδρικών διαταγµάτων της 21.11-1.12.1979, της 2.3-13.3.1981
ή της 24.4-3.5.1985, καθώς και αντίγραφα των υπό κατάρτιση δα-
σικών χαρτών, µε αποτυπωµένα τα όρια των οικισµών που έχουν
εγκριθεί µε άλλες διατάξεις ή τα όρια σχεδίων πολεοδοµικών µε-
λετών και σχεδίων πόλεως που για οποιονδήποτε λόγο δεν έχουν
εγκριθεί, επιστρέφονται στη ∆ιεύθυνση ∆ασών ή στην Εταιρεία
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», στην περίπτωση της παραγράφου 4 του
άρθρου 13, θεωρηµένα από τις υπηρεσίες του πρώτου εδαφίου
της παραγράφου 1 µέσα σε αποκλειστική προθεσµία τριάντα
(30) ηµερών από την ηµεροµηνία παραλαβής τους, άλλως τεκ-
µαίρεται ότι δεν υπάρχουν τέτοια σχέδια.

3. Οι υποχρεώσεις των υπηρεσιών και η διαδικασία που προ-
βλέπεται στις προηγούµενες παραγράφους, µπορεί να αναπλη-
ρώνεται µε την αποστολή και την απεικόνιση των εγκεκριµένων
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ορίων οικισµών, των εγκεκριµένων πολεοδοµικών µελετών και
ρυµοτοµικών σχεδίων, καθώς και αυτών που έχουν εκπονηθεί
αλλά δεν έχουν εγκριθεί, σε ψηφιακό αρχείο.

4. Για τις νέες µελέτες κατάρτισης δασικών χαρτών οι αρµό-
διες υπηρεσίες των οικείων πρωτοβάθµιων και δευτεροβάθµιων
Ο.Τ.Α., η ∆ιεύθυνση Περιβάλλοντος και Χωροταξίας της Περι-
φέρειας και οι ∆ιευθύνσεις Τοπογραφικών Εφαρµογών και Πο-
λεοδοµικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής υποχρεούνται, εντός προθε-
σµίας δύο (2) µηνών από την υποβολή του σχετικού αιτήµατος,
να χορηγούν στην αρµόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών ή την εταιρεία
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», στη περίπτωση της παραγράφου 4 του
άρθρου 13, αντίγραφα, σε ψηφιακή µορφή, κάθε πράξης της ∆ι-
οίκησης στην οποία αποτυπώνονται τα όρια εγκεκριµένων πολε-
οδοµικών µελετών, ρυµοτοµικών σχεδίων και οικισµών
οριοθετηµένων σύµφωνα µε τις διατάξεις των προεδρικών δια-
ταγµάτων της 21.11-1.12.1979, της 2.3-13.3.1981 ή της 24.4-
3.5.1985, καθώς και τα όρια σχεδίων πολεοδοµικών µελετών και
σχεδίων πόλεως που έχουν εκπονηθεί αλλά δεν έχουν εγκριθεί
για οποιονδήποτε λόγο ή τα όρια οικισµών που έχουν εγκριθεί
σύµφωνα µε άλλες διατάξεις, στην περιοχή αρµοδιότητάς της.
Αντίγραφα των αρχείων που περιέρχονται από τις υπηρεσίες των
Ο.Τ.Α. και των Περιφερειών αποστέλλονται και στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

5. Οι προηγούµενες παράγραφοι δεν εφαρµόζονται, όταν τα
στοιχεία οριοθέτησης ή πολεοδόµησης των οικισµών συνιστούν
συµβατικό αντικείµενο των αναθέσεων µελετών για την κατάρ-
τιση δασικών χαρτών ή έχουν ήδη παρασχεθεί στην αρµόδια ∆ι-
εύθυνση ∆ασών. Στις περιπτώσεις αυτές, πριν από την ανάρτηση
του καταρτισθέντος δασικού χάρτη, η ∆ιεύθυνση ∆ασών οφείλει
να αποστείλει αντίγραφο στις αρµόδιες υπηρεσίες των Ο.Τ.Α.
πρώτου και δεύτερου βαθµού, στη ∆ιεύθυνση Περιβάλλοντος
και Χωροταξίας της Περιφέρειας και στις ∆ιευθύνσεις Τοπο-
γραφικών Εφαρµογών και Πολεοδοµικού Σχεδιασµού του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
κατά περίπτωση, για έλεγχο και θεώρηση των αναγραφόµενων
ορίων. Οι υπηρεσίες υποχρεούνται να επιστρέψουν το αντίγραφο
του δασικού χάρτη ελεγµένο και θεωρηµένο µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών από την ηµεροµηνία πα-
ραλαβής του. Σε περίπτωση παρέλευσης της προθεσµίας αυτής
τεκµαίρεται ότι τα όρια οικισµών ή πολεοδοµικών µελετών έχουν
αποτυπωθεί σωστά.

Άρθρο 24
Οικισµοί στερούµενοι νόµιµης έγκρισης

1. Τα όρια των περιοχών που χαρακτηρίζονται στον υπό ανάρ-
τηση δασικό χάρτη ως δασικές και συγχρόνως περιλαµβάνονται:

α. εντός οικισµών οι οποίοι δεν έχουν οριοθετηθεί σύµφωνα
µε τις διατάξεις των προεδρικών διαταγµάτων της 21.11-
1.12.1979, της 2.3-13.3.1981, ή της 24.4-3.5.1985 αλλά σύµφωνα
µε άλλες διατάξεις, ή

β. εντός των ορίων σχεδίων πολεοδοµικών µελετών και σχε-
δίων πόλεως που δεν έχουν εγκριθεί για οποιονδήποτε λόγο,

επισηµαίνονται µε κίτρινο περίγραµµα και κίτρινη διαγράµ-
µιση.

Για τις περιοχές αυτές, µετά την ανάρτηση του δασικού χάρτη,
αναστέλλεται επί δύο (2) έτη, µε απόφαση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η διαδικασία υποβολής
αντιρρήσεων και η έκδοση ή η αναθεώρηση οικοδοµικών αδειών.
Η αναστολή µπορεί να παρατείνεται για ένα (1) ακόµη έτος µε
απόφαση του ίδιου Υπουργού, εφόσον συντρέχει σπουδαίος
λόγος.

2. Με µέριµνα του οικείου πρωτοβάθµιου Ο.Τ.Α. συντάσσεται
το αργότερο εντός εννέα (9) µηνών από την τελευταία ανάρτηση
του δασικού χάρτη πλήρης έκθεση για τις περιοχές της προη-
γούµενης παραγράφου, όπου καταγράφονται τεκµηριωµένα:

α. οι υφιστάµενες χρήσεις,
β. ο χρόνος µεταβολής της δασικής µορφής και
γ. αν η µεταβολή της δασικής µορφής επήλθε δυνάµει διοικη-

τικών πράξεων που δεν έχουν ανακληθεί ή ακυρωθεί. Ακριβή
αντίγραφα των πράξεων αυτών ενσωµατώνονται σε ειδικό πα-
ράρτηµα της συντασσόµενης έκθεσης.

Κάθε αποδεικτικό, των ανωτέρω, στοιχείο υποβάλλεται από
τους ενδιαφερόµενους στον οικείο πρωτοβάθµιο Ο.Τ.Α, το αρ-
γότερο µέσα σε τρεις (3) µήνες από την τελευταία ανάρτηση του
δασικού χάρτη, κατόπιν προσκλήσεως του Ο.Τ.Α.. Η πρόσκληση
αναρτάται στο οικείο δηµοτικό κατάστηµα , σε κεντρικό σηµείο
των τοπικών διαµερισµάτων, καθώς και στην ιστοσελίδα του οι-
κείου Ο.Τ.Α. και δηµοσιεύεται µε µέριµνα και δαπάνη του σε µία
τοπική εφηµερίδα και µία εφηµερίδα πανελλήνιας κυκλοφορίας.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται τα στοιχεία που λαµβάνονται
υπόψη για την τεκµηρίωση της αιτίας µεταβολής της δασικής
µορφής, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια αναγκαία για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής.

3. Η έκθεση του πρωτοβάθµιου Ο.Τ.Α. που συντάσσεται κατά
την προηγούµενη παράγραφο, υποβάλλεται στα αρµόδια ∆α-
σαρχεία για τη διατύπωση γνώµης, ως προς το χρόνο και τα αίτια
της µεταβολής της δασικής µορφής, και στη συνέχεια αποστέλ-
λεται στη Γενική ∆ιεύθυνση Ανάπτυξης και Προστασίας ∆ασών
και Φυσικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Η Γενική ∆ιεύθυνση, αφού
διατυπώσει τη δική της γνώµη για τη µεταβολή της δασικής µορ-
φής, προωθεί το φάκελο στην Ειδική Γραµµατεία ∆ασών του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
η οποία τον διαβιβάζει στο Κεντρικό Συµβούλιο Χωροταξίας, Οι-
κισµού και Περιβάλλοντος του Υπουργείου, για να γνωµοδοτήσει
αν συντρέχουν προϋποθέσεις πολεοδόµησης. Η γνώµη κάθε
υπηρεσίας παρέχεται µέσα σε προθεσµία δύο (2) µηνών από την
υποβολή της έκθεσης του Ο.Τ.Α. σε αυτήν.

4.α. Μετά τη διατύπωση των γνωµών της προηγούµενης πα-
ραγράφου ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής εξετάζει τα στοιχεία του φακέλου και κάθε άλλο
σχετικό στοιχείο. Εφόσον ο δασικός χαρακτήρας της περιοχής
έχει µεταβληθεί µε πράξεις της ∆ιοίκησης που δεν έχουν ακυ-
ρωθεί ή ανακληθεί και συντρέχουν προϋποθέσεις για την πολε-
οδόµησή της, ο Υπουργός εκδίδει πράξη που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως για την περαίωση της διαδικασίας
κύρωσης του δασικού χάρτη, ως προς την περιοχή αυτή, και την
έναρξη της διαδικασίας πολεοδόµησής της. Από την πολεοδό-
µηση εξαιρούνται τα τµήµατα που διατηρούν το δασικό χαρα-
κτήρα τους και παραµενουν εκτός σχεδίου, για τα οποία η
αναστολή της παραγράφου 1 αίρεται αυτοδικαίως και εκδίδεται
από τη ∆ιεύθυνση ∆ασών πρόσκληση για την υποβολή αντιρρή-
σεων σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 14 έως 19.

β. Η περιοχή που εξαιρείται από το δασικό χάρτη πολεοδο-
µείται µε προεδρικό διάταγµα, ύστερα από πρόταση του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µε τη
διαδικασία που προβλέπει η κείµενη νοµοθεσία ή, εφόσον πρό-
κειται για οικισµό κάτω των 2.000 κατοίκων, εκδίδεται πράξη
οριοθέτησής του σύµφωνα µε τις ισχύουσες πολεοδοµικές δια-
τάξεις. Κατά την πολεοδόµηση:

αα. τα εντός της πολεοδοµούµενης περιοχής αδόµητα τµή-
µατα, ανάλογα µε το µέγεθός τους, χαρακτηρίζονται ως άλση
και πάρκα, διεπόµενα από τις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας
ή δοµούνται µε ειδικούς όρους και περιορισµούς δόµησης και

ββ. καθορίζονται αυστηροί όροι και περιορισµοί δόµησης των
πολεοδοµούµενων τµηµάτων για την προστασία και την ανάδειξη
της δασικής βλάστησης.

γ. Η αναστολή της παραγράφου 1 αίρεται αυτοδικαίως και
στην περίπτωση που διαπιστώνεται από τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής το µη επιτρεπτό της
µεταβολής του δασικού χαρακτήρα της περιοχής, οπότε η δια-
δικασία κύρωσης του δασικού χάρτη συνεχίζεται µε πρόσκληση
των ενδιαφεροµένων από την αρµόδια ∆ιεύθυνση ∆ασών για την
υποβολή αντιρρήσεων σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 14
έως 19.

5. Από την ανάρτηση του δασικού χάρτη η έκδοση οικοδοµι-
κών αδειών για την εκτέλεση οποιουδήποτε έργου ή την ανέ-
γερση ή επέκταση κατασκευής σε περιοχές που χαρακτηρίζονται
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από αυτόν ως δασικές, επιτρέπεται µόνο σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της δασικής νοµοθεσίας, ύστερα από άδεια της αρµόδιας
δασικής αρχής, ακόµα και στην περίπτωση που η περιοχή τελεί
υπό διαδικασία πολεοδόµησης.

6. Μέχρι την ανάρτηση του αντίστοιχου δασικού χάρτη, η έκ-
δοση νέων οικοδοµικών αδειών ή αδειών επέκτασης σε εκτάσεις
κείµενες εκτός σχεδίου ή εντός οικισµών που δεν έχουν οριοθε-
τηθεί κατά τις διατάξεις των προεδρικών διαταγµάτων της 21.11-
1.12.1979, της 2.3-13.3.1981 ή της 24.4-3.5.1985 ή έχουν
οριοθετηθεί σύµφωνα µε άλλες διατάξεις ή µε αποφάσεις που
ακυρώθηκαν ή κρίθηκαν ανίσχυρες µε δικαστικές αποφάσεις,
επιτρέπεται µόνο αν βεβαιώνεται από το οικείο ∆ασαρχείο ότι ο
χαρακτήρας τους δεν είναι δασικός. ∆εν απαιτείται η παραπάνω
βεβαίωση εάν πρόκειται για αναθεώρηση οικοδοµικών αδειών µε
την οποία δεν επέρχεται αύξηση του όγκου ή της κάλυψης της
υφιστάµενης οικοδοµής ή για την έγκριση εργασιών µικρής κλί-
µακας. Άδειες επέµβασης που χορηγούνται κατά τις διατάξεις
των άρθρων 45 παράγραφος 1 και 58 παράγραφος 2 του ν.
998/1979 δεν εµπίπτουν στους περιορισµούς του πρώτου εδα-
φίου της περίπτωσης αυτής.

Άρθρο 25
Λοιπές διατάξεις

1. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 9 του ν. 998/1979
προστίθενται δύο εδάφια ως εξής:

«Επίσης, α) γνωµοδοτεί: αα) για θέµατα κανονισµών, τεχνικών
προδιαγραφών και διαγραµµάτων όλων των συντασσοµένων δα-
σοπονικών µελετών και µελετών δασοτεχνικών έργων και για την
έγκριση γενικής φύσεως µελετών, ββ) για θέµατα διαδικασιών
εκτέλεσης έργων, όπως σχεδίων αναλύσεως τιµών, γενικών και
συγγραφών υποχρεώσεων, και γγ) για γενικότερα θέµατα προ-
γραµµατισµού στη δασοπονία και την έγκριση των ετήσιων και
πολυετών προγραµµάτων αυτής, β) διατυπώνει γνώµη επί των
ερωτηµάτων που υποβάλλονται από τις Επιτροπές Εξέτασης
Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.) για την επίλυση τεχνικών ζητηµάτων µεί-
ζονος σηµασίας κατά τη διαδικασία της κύρωσης των δασικών
χαρτών και γ) αποφασίζει: αα) στις περιπτώσεις αναποµπής υπο-
θέσεως κατόπιν εκδόσεως ακυρωτικής δικαστικής αποφάσεως
που αφορά την κύρωση δασικού χάρτη και ββ) για τον ειδικό-
τερο χαρακτήρα, κατά τις παραγράφους 1, 2, 3, 4 και 5 του ν.
998/1979, των περιοχών που αποτυπώνονται σε δασικό χάρτη
µέχρι την κατάρτιση και τήρηση ∆ασολογίου.»

2. Η παράγραφος 3 του άρθρου 9 του ν. 998/1979 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Το Τεχνικό Συµβούλιο ∆ασών συγκροτείται από: α) ένα
µέλος του Ν.Σ.Κ. µε βαθµό τουλάχιστον Παρέδρου που υπηρε-
τεί στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, ως Πρόεδρος, µε το νόµιµο
αναπληρωτή του, β) τους Προϊσταµένους των ∆ιευθύνσεων Προ-
στασίας ∆ασών, ∆ασικών Χαρτών, Αισθητικών ∆ασών, ∆ρυµών
και Θήρας, και ∆ιαχείρισης ∆ασών, µε τους νόµιµους αναπλη-
ρωτές τους, γ) έναν Καθηγητή Α.Ε.Ι. ∆ασολογικού Τµήµατος της
Γεωπονικής ή της ∆ασολογικής Σχολής και δ) έναν ειδικό επι-
στήµονα δασικού ινστιτούτου του Ε.Θ.Ι.Α.Γ.Ε., µε τους αναπλη-
ρωτές τους.»

3. Η παράγραφος 4 του άρθρου 14 του ν. 998/1979 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Οι πράξεις του ∆ασάρχη και οι αποφάσεις των Επιτροπών
που εκδίδονται κατά τις προηγούµενες παραγράφους, µε τις
οποίες περιοχές ή τµήµατά τους χαρακτηρίζονται ως δάση ή δα-
σικές εκτάσεις, λαµβάνονται υποχρεωτικά υπόψη κατά την κα-
τάρτιση του δασικού χάρτη και τη σύνταξη του δασολογίου της
αντίστοιχης περιοχής.»

4. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 8 του ν. 3208/2003 προστί-
θεται περίπτωση κα’ ως εξής:

«κα) Το ειδικό τέλος υποβολής αντιρρήσεων κατά τη διαδικα-
σία κύρωσης των δασικών χαρτών.»

5. H περίπτωση ιγ’ της παραγράφου 5 του άρθρου 8 του ν.
3208/2003 αντικαθίσταται ως εξής:

«ιγ) Την κατάρτιση, ανάρτηση, τις διορθώσεις και συµπληρώ-
σεις των δασικών χαρτών, την εξέταση των αντιρρήσεων από τις

Επιτροπές Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.) και την υποστήριξη
του έργου τους, την κατάρτιση ∆ασολογίου και τη χρηµατοδό-
τηση της προµήθειας του αναγκαίου εξοπλισµού.»

6. Η ισχύς των παραγράφων 1, 4 και 5 του άρθρου 13 του ν.
3208/2003 αναστέλλεται για χρονικό διάστηµα ενός έτους. Η
αναστολή αφορά και εκκρεµείς διαδικασίες σε όποιο στάδιο και
αν βρίσκονται.

7. Η παράγραφος 18 του άρθρου 28 του ν. 2664/1998 (ΦΕΚ
275 Α’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«18. α. Μετά την ανάρτηση του δασικού χάρτη οι Επιτροπές
Επίλυσης ∆ασικών Αµφισβητήσεων της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 10 του ν. 998/1979 καθίστανται αναρµόδιες για την εξέταση
θεµάτων που ανάγονται στο χαρακτηρισµό εκτάσεων που εµπί-
πτουν στο χάρτη αυτόν. Αιτήσεις που έχουν υποβληθεί κατά τη
διαδικασία του άρθρου 14 του ν. 998/1979 και δεν έχουν εξετα-
σθεί µέχρι την ανάρτηση του δασικού χάρτη, καθώς και οι κατά
την πιο πάνω διαδικασία υποθέσεις που εκκρεµούν στις Επιτρο-
πές της παραγράφου 3 του άρθρου 10 του ίδιου νόµου, θεω-
ρούνται ως αντιρρήσεις και παραπέµπονται προς εξέταση στην
αρµόδια Επιτροπή Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.).

β. Κατά την διαδικασία κατάρτισης, θεώρησης και κύρωσης
του δασικού χάρτη λαµβάνονται υποχρεωτικά υπόψη:

αα. οι τελεσίδικες ενώπιον της ∆ιοικήσεως, κατά τη διαδικα-
σία του άρθρου 14 του ν. 998/1979, πράξεις χαρακτηρισµού των
∆ασαρχών και οι αποφάσεις των Επιτροπών της παραγράφου 3
του άρθρου 10 του ίδιου νόµου, και

ββ. οι πράξεις κήρυξης εκτάσεων, σαφώς οριοθετηµένων, ως
αναδασωτέων, κατά τις διατάξεις των άρθρων 37 επ. του ν.
998/1979.»

8. Στην παράγραφο 24 του άρθρου µόνου του π.δ. 541/1978
µετά την εντός παρενθέσεως λέξη «εγκαταστάσεων», προστίθε-
ται εδάφιο ως εξής: «και εκτέλεση εργασιών κατάρτισης, διόρ-
θωσης και συµπλήρωσης των δασικών χαρτών, καταχώρισης και
προετοιµασίας εξέτασης των αντιρρήσεων από τις Επιτροπές
Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.).».

9. Στην περίπτωση 24 της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του ν.
3316/2005 (ΦΕΚ 42 Α’) οι λέξεις «κατάρτισης δασικών χαρτών»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «κατάρτισης, συµπλήρωσης και
διόρθωσης δασικών χαρτών».

10. Η παράγραφος 1 του άρθρου 4 του ν. 3818/2010 (ΦΕΚ 17
Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Η εταιρεία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» θέτει σε λειτουργία, υπό
την εποπτεία του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφή-
σεων Ελλάδος, που συγκροτήθηκε µε το ν. 1647/1986 (ΦΕΚ 141
Α’), σύστηµα τηλεπισκοπικής περιοδικής χαρτογράφησης του
Νοµού Αττικής και ενηµερώνει κάθε δύο (2) µήνες, και συγκε-
κριµένα µέσα στο πρώτο τριήµερο κάθε δεύτερου µήνα από την
έναρξη της λειτουργίας του συστήµατος, την Ειδική Υπηρεσία
Κατεδαφίσεων του άρθρου 7 για κάθε νέο κτίσµα που εντοπίζε-
ται σε γήπεδο κείµενο εκτός σχεδίου πόλεως και εκτός ορίων
οριοθετηµένου οικισµού, στις περιοχές του περιγράµµατος της
παραγράφου 1 του άρθρου 1, αναφέροντας υποχρεωτικά τις γε-
ωγραφικές συντεταγµένες του κτίσµατος. Στις περιοχές που
χαρτογραφούνται περιοδικά, σύµφωνα µε την παρούσα παρά-
γραφο, εντάσσονται και οι περιοχές της ΒΑ Αττικής οι οποίες κη-
ρύσσονται αναδασωτέες λόγω καταστροφής τους από πυρκαγιά
κατά τη διάρκεια του έτους 2010.»

11. Μετά την παράγραφο 2 του άρθρου 4 του ν. 3818/2010
προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:

«3. Το σύστηµα τηλεπισκοπικής χαρτογράφησης µπορεί να
επεκτείνεται και σε άλλες περιοχές της Ελληνικής Επικράτειας
που πλήττονται από πυρκαγιές µε απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, στην οποία κα-
θορίζονται τα εδαφικά όρια, η χρονική διάρκεια και η περιοδι-
κότητα των χαρτογραφήσεων.»

12. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 9 του ν. 3818/2010 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η κατάργηση αφορά και εκκρεµείς διαδικασίες για το χαρα-
κτηρισµό µιας έκτασης ως δασικής ή µη, προς το σκοπό της επί-
λυσης του σχετικού ζητήµατος σε όποιο στάδιο και αν
βρίσκονται.»
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Άρθρο 26
Καταργούµενες και µεταβατικές διατάξεις

1. Το άρθρο 27 του ν. 2664/1998 καταργείται.
Όπου στις κείµενες διατάξεις γίνεται παραποµπή στο άρθρο

αυτό, εφαρµόζονται οι αντίστοιχες διατάξεις των άρθρων 13 έως
22 του παρόντος κεφαλαίου.

2. Καταργούνται οι διατάξεις των άρθρων 1, 2, 3, 4 και 6 του
άρθρου 27Α του ν. 2664/1998.

3. Κάθε άλλη διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις του παρό-
ντος νόµου καταργείται, µε εξαίρεση τις διατάξεις του ν.
3028/2002.

4. Μετά την 1.1.2011 όπου στο νόµο αυτόν αναφέρεται:
α. τοπικό διαµέρισµα ή κοινότητα, ή δηµοτικό διαµέρισµα σύµ-

φωνα µε το άρθρο 2 του ν. 3852/2010 (ΦΕΚ 87 Α’) νοείται τοπική
ή δηµοτική κοινότητα αντιστοίχως, και

β. Περιφέρεια και Γενικός Γραµµατέας Περιφέρειας, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 283 παρ. 3 του ν. 3852/2010 νοείται η Αποκε-
ντρωµένη ∆ιοίκηση, ενώ σύµφωνα µε το άρθρο 6 παρ. 2 του ίδιου
νόµου νοείται ο Γενικός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης ∆ιοί-
κησης αντιστοίχως.

5. Μέχρι την κατά το άρθρο 3 του ν. 3208/2003 κατάρτιση και
τήρηση ∆ασολογίου ο, κατά τις διατάξεις των παραγράφων 1, 2,
3, 4 και 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979, ειδικότερος χαρακτηρι-
σµός των περιλαµβανόµενων στον κυρωµένο δασικό χάρτη πε-
ριοχών είναι επιτρεπτός µόνο για την εξυπηρέτηση δηµοσίου
σκοπού εκ των αναφεροµένων στα άρθρα 58 και 59 του ν.
998/1979. Αρµόδιο για το χαρακτηρισµό είναι στην περίπτωση
αυτή το Τεχνικό Συµβούλιο ∆ασών, το οποίο αποφαίνεται µετά
από γνώµη του οικείου ∆ασαρχείου και της αρµόδιας ∆ιεύθυν-
σης ∆ασών.

6. Οι διατάξεις του παρόντος κεφαλαίου καταλαµβάνουν κάθε
εκκρεµή διαδικασία κύρωσης δασικών χαρτών, ανεξαρτήτως του
σταδίου στο οποίο βρίσκεται.

7. Μέχρι την έκδοση των προεδρικών διαταγµάτων και των
υπουργικών αποφάσεων που προβλέπονται για την ρύθµιση ει-
δικών θεµάτων του παρόντος κεφαλαίου, εφαρµόζονται για τα
θέµατα αυτά οι υφιστάµενες κανονιστικές πράξεις, κατά το
µέρος που δεν αντίκεινται στις διατάξεις του παρόντος νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 27
Συµβούλιο Ρυθµιστικού

Σχεδίου Αθήνας – Αττικής

Το άρθρο 6 του ν. 1515/1985 (ΦΕΚ 18 Α’), το οποίο καταργή-
θηκε µε την παράγραφο 3 του άρθρου 62 του ν. 1622/1986 (ΦΕΚ
92 Α’), επανέρχεται σε ισχύ ως εξής:

«Άρθρο 6
Συµβούλιο Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας – Αττικής

1. Συνιστάται στον Οργανισµό Αθήνας Συµβούλιο Ρυθµιστικού
Σχεδίου Αθήνας-Αττικής ως συµβουλευτικό όργανο για την πα-
ρακολούθηση της πραγµατοποίησης των στόχων του Ρυθµιστι-
κού Σχεδίου Αθήνας, καθώς και για τη σύνταξη των αναγκαίων
αναθεωρήσεων και τροποποιήσεων αυτού. Το Συµβούλιο Ρυθµι-
στικού Σχεδίου Αθήνας αποτελείται από:

α) Τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής ως Πρόεδρο του Συµβουλίου.

β) Τους Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρο-
νικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Παιδείας, ∆ια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, Προστασίας του Πολίτη, Θαλασσίων Μεταφο-
ρών, Νήσων και Αλιείας και Πολιτισµού και Τουρισµού, ως µέλη.

Οι Υπουργοί ορίζουν µε απόφασή τους τον Γενικό Γραµµατέα
που θα τους αναπληρώνει στο Συµβούλιο. O Υπουργός Εθνικής

Άµυνας ορίζει µε απόφασή του ανώτερο ή ανώτατο αξιωµατικό
που θα τον αναπληρώνει στο Συµβούλιο.

γ) Τον Πρόεδρο της Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανι-
σµού Αθήνας.

δ) Τον Περιφερειάρχη Αττικής.
ε) Τον Γενικό Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης Ατ-

τικής.
στ) Τον ∆ήµαρχο Αθηναίων και τον ∆ήµαρχο Πειραιά.
ζ) Τον Πρόεδρο της Τοπικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων

Νοµού Αττικής (ΤΕ∆ΚΝΑ).
η) Τους Προέδρους του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, του

Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, του Οικονοµικού Επιµε-
λητηρίου Ελλάδας, του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητη-
ρίου Ελλάδας, του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών
(ΣΕΒ), του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Αττικής και Πειραιώς (ΣΒΑΠ)
και του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελλάδος. Οι διοικήσεις
των ως άνω φορέων µπορούν να ορίσουν και αναπληρωτή του
Προέδρου τους για τη συµµετοχή στο Συµβούλιο.

2. Το Συµβούλιο Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας-Αττικής συ-
γκροτείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Η Επιτροπή έχει νόµιµη σύν-
θεση ακόµα και αν δεν οριστούν ορισµένα από τα παραπάνω
µέλη, εφόσον τα µέλη αυτά δεν υποδειχθούν µέσα σε ένα µήνα
από τότε που ο αντίστοιχος φορέας έλαβε τη σχετική πρό-
σκληση.

3. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου είναι τριετής. Ανάκληση
του διορισµού κατά τη διάρκεια της θητείας είναι πάντοτε δυ-
νατή, µε ανάλογη εφαρµογή της παραγράφου 2 του άρθρου 7
του ν. 1515/1985.

4. Το Συµβούλιο συνέρχεται µε τη συµµετοχή των Υπουργών
τακτικά τουλάχιστον µια φορά ετησίως, µε πρόσκληση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
Το Συµβούλιο µπορεί να συγκαλείται εκτάκτως, µε τον ίδιο
τρόπο, εφόσον υπάρχουν θέµατα µείζονος σηµασίας για τα
οποία απαιτείται άµεση αντιµετώπιση. Σε αυτή την περίπτωση,
στη σχετική πρόσκληση ορίζεται εάν, πέραν των τακτικών µελών,
είναι αναγκαία η παρουσία των καθ’ ύλην αρµόδιων Γενικών
Γραµµατέων των Υπουργείων ή των Αντιπεριφερειαρχών, ανά-
λογα µε τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Στις συνεδριάσεις
του Συµβουλίου µετέχουν τα µέλη της κατά το άρθρο 7 του ν.
1515/1985 Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Αθήνας. Ο
Πρόεδρος του Οργανισµού Αθήνας µπορεί να καλέσει τον Προϊ-
στάµενο ή και οποιοδήποτε άλλο στέλεχος του Οργανισµού να
παραστεί στις συνεδριάσεις.

5. Το Συµβούλιο Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας-Αττικής:
α. Επιδιώκει την εναρµόνιση των διαφορετικών τοµεακών πο-

λιτικών ως προς την έκφρασή τους στο χώρο στα πλαίσια της
στρατηγικής για τη βιώσιµη ανάπτυξη, όπως αυτή προσδιορίζε-
ται στο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας-Αττικής.

β. Συντονίζει, σε συνεργασία µε τον Οργανισµό Αθήνας, τις επί
µέρους δράσεις των διαφόρων φορέων και τα επιτελικά προ-
γράµµατα που αφορούν στην Περιφέρεια Αττικής και αντιµετω-
πίζει ζητήµατα επικαλύψεων, ασυµβατοτήτων ή και ελλείψεων.

γ. Συµβάλλει µε τη διατύπωση των θέσεων και απόψεων των
µελών του στη διαδικασία αναθεώρησης ή και µερικής τροπο-
ποίησης του Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στο νόµο µε τον οποίο αυτό θεσµοθετείται.

δ. Παρακολουθεί την πορεία υλοποίησης του Ρυθµιστικού Σχε-
δίου, σε συνεργασία µε τον Οργανισµό Αθήνας.

6. Για την προώθηση του έργου του το Συµβούλιο συντάσσει
πορίσµατα µε γνωµατεύσεις ή έγγραφες παρατηρήσεις για κάθε
θέµα σχετικό µε τα παραπάνω, τα οποία κοινοποιεί στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και στην
Εκτελεστική Επιτροπή του Οργανισµού Αθήνας, καθώς και σε
όλα τα Υπουργεία και τους φορείς που εκπροσωπούνται σε αυτό.

7. Για την υποστήριξη του έργου του Συµβουλίου συγκροτεί-
ται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής Επιστηµονική Γραµµατεία αποτελούµενη
από στελέχη του Οργανισµού Αθήνας και από εκπροσώπους των
υπουργείων και των φορέων που συµµετέχουν στο Συµβούλιο,
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οι οποίοι ορίζονται από τα αντίστοιχα µέλη του Συµβουλίου.
8. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής ρυθµίζονται τα θέµατα που αναφέρονται
στην απαρτία του Συµβουλίου, στον τρόπο λήψης των αποφά-
σεων, στην αναπλήρωση, στον τρόπο τήρησης των πρακτικών,
στον τρόπο πρόσκλησης, στην ηµερήσια διάταξη, στη γραµµα-
τειακή εξυπηρέτηση του Συµβουλίου και κάθε σχετική λεπτοµέ-
ρεια.»

Άρθρο 28
Ρύθµιση θεµάτων Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών

Περιβάλλοντος και άλλες διατάξεις

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 7 του π.δ. 165/2003 (ΦΕΚ
137 Α’) ο αριθµός «35» αντικαθίσταται από τον αριθµό «10».

2. Για τη διευκόλυνση του έργου των περιβαλλοντικών και
ενεργειακών επιθεωρήσεων της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρη-
τών Περιβάλλοντος και της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών
Ενέργειας που απαιτεί, λόγω της φύσης της εργασίας, συνεχείς
µετακινήσεις σε περιοχές της χώρας, δεν υπάρχει περιορισµός
στον αριθµό των επιτρεπόµενων εκτός έδρας ηµερών ετησίως,
καθώς και των αντίστοιχων προβλεπόµενων αποζηµιώσεων, που
κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων δεν µπορούν να υπερ-
βαίνουν τις εκατόν είκοσι ηµέρες ετησίως. Η αριθµ. 2/52971/
0022/5.9.2007 κοινή υπουργική απόφαση (ΦΕΚ 1781 Β’) εφαρ-
µόζεται για όλους τους επιθεωρητές της Ειδικής Υπηρεσίας Επι-
θεωρητών Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

3. Στο τέλος της παραγράφου 4 του άρθρου 6 του π.δ.
148/2009 (ΦΕΚ 190 Α’) προστίθενται νέα εδάφια ως εξής:

«Η πλήρωση των θέσεων του προσωπικού του Συντονιστικού
Γραφείου Αντιµετώπισης Περιβαλλοντικών Ζηµιών (ΣΥΓΑΠΕΖ) γί-
νεται ύστερα από δηµόσια προκήρυξη, όπου προσδιορίζονται οι
κατηγορίες των θέσεων και εξειδικεύονται τα κατά νόµο απαι-
τούµενα τυπικά προσόντα, καθώς και τυχόν πρόσθετα προσό-
ντα, που πρέπει να συµπληρώνουν οι υποψήφιοι κάθε κατηγο-
ρίας για την κατάληψη της θέσεως. Για την κάλυψη των ανα-
γκών του ΣΥΓΑΠΕΖ, µπορεί να αποσπάται προσωπικό που υπη-
ρετεί µε µόνιµη ή µε ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου σχέση µε
το ∆ηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Η απόσπαση γίνε-
ται µετά από αίτηση του ενδιαφεροµένου µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
και του οικείου Υπουργού, χωρίς τη γνώµη υπηρεσιακού συµ-
βουλίου. Η διάρκεια της απόσπασης ορίζεται για τρία έτη και
µπορεί να παρατείνεται για ίσο χρονικό διάστηµα ανάλογα µε τις
υπηρεσιακές ανάγκες µε απόφαση του οικείου Υπουργού και του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
µετά από πρόταση του Ειδικού Γραµµατέα Επιθεώρησης Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. Για τη νοµική υποστήριξη του έργου
του ΣΥΓΑΠΕΖ συνιστώνται τρεις θέσεις δικηγόρων µε σχέση έµ-
µισθης εντολής, οι οποίοι προσλαµβάνονται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 11 του ν. 1649/1986, όπως τροποποιήθηκε µε
το άρθρο 18 του ν. 1868/1989.»

4. Η περίπτωση δ’ του άρθρου 11 του ν. 3661/2008 (ΦΕΚ 89
Α’) διαγράφεται.

5. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 6 του ν. 3818/2010 (ΦΕΚ 17 Α’) προστίθεται η φράση «κατά
παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων χωρίς να απαιτείται γνώµη
του υπηρεσιακού συµβουλίου».

Άρθρο 29
Θέµατα Υπηρεσίας Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας

Το άρθρο 20 του ν. 3468/2006 (ΦΕΚ 129 Α’), όπως τροποποιή-
θηκε µε το άρθρο 11 του ν. 3851/2010 (ΦΕΚ 85 Α’) αντικαθίστα-
ται, από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«Άρθρο 20
Υπηρεσία Α.Π.Ε.

1. Στη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-

λαγής συνιστάται Υπηρεσία Εξυπηρέτησης Επενδυτών για έργα
Α.Π.Ε., στην οποία εντάσσεται το Τµήµα Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας της ∆ιεύθυνσης Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονό-
µησης Ενέργειας που µετονοµάζεται σε ∆ιεύθυνση Αποδοτικής
Χρήσης και Εξοικονόµησης Ενέργειας. Στην Υπηρεσία Α.Π.Ε. συ-
νιστάται θέση µετακλητού υπαλλήλου µε βαθµό 2ο της κατηγο-
ρίας ειδικών θέσεων, ο οποίος προΐσταται της υπηρεσίας και
λαµβάνει τις αντίστοιχες αποδοχές. Η κάλυψη της ανωτέρω
θέσης γίνεται κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη σχετική διάταξη
είτε µε διορισµό είτε µε τοποθέτηση υπαλλήλου της Γενικής
Γραµµατείας Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής είτε µε από-
σπαση από θέση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου του δη-
µόσιου τοµέα που εποπτεύεται από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ύστερα από γνώµη
του οργάνου διοίκησης του νοµικού αυτού προσώπου. Ο µετα-
κλητός υπάλληλος ορίζεται µε θητεία διάρκειας µέχρι τρία έτη µε
δυνατότητα ισόχρονης ανανέωσης. Προσόντα για το διορισµό,
την τοποθέτηση ή την απόσπαση είναι η κατοχή πτυχίου Ανωτά-
του Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος και σηµαντική εµπειρία σε έργα
Α.Π.Ε.. Σε περίπτωση κάλυψης της ανωτέρω θέσης µε απόσπαση
ο αποσπώµενος συνεχίζει να λαµβάνει το σύνολο των πάσης φύ-
σεως αποδοχών, επιδοµάτων και λοιπών αµοιβών του από τον
φορέα από τον οποίο προέρχεται.

2. Η Υπηρεσία Α.Π.Ε. έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Ενηµέρωση και πληροφόρηση των επενδυτών για το θε-

σµικό, νοµοθετικό, φορολογικό και χρηµατοοικονοµικό πλαίσιο
των επενδύσεων σε έργα Α.Π.Ε., καθώς και για τις ενέργειες που
απαιτούνται για την αδειοδότηση των έργων αυτών και την
ένταξή τους σε υφιστάµενα επενδυτικά προγράµµατα ή σχεδια-
σµούς.

β. Παραλαβή αιτήσεων των επενδυτών, εφόσον επιθυµούν οι
ενδιαφερόµενοι, µε σκοπό τη διευκόλυνσή τους.

γ. Άµεση διαβίβαση του φακέλου, εφόσον επιθυµούν οι ενδια-
φερόµενοι, στις αρµόδιες για τη διεκπεραίωση υπηρεσίες.

δ. Αναζήτηση από τις αρµόδιες υπηρεσίες πληροφοριών για
λογαριασµό του αιτούντος επενδυτή σχετικά µε την πρόοδο
οποιασδήποτε διαδικασίας έχει κινηθεί κατόπιν αιτήσεώς του,
καθώς και η µέριµνα για την επίσπευσή της.

ε. ∆ιατύπωση προτάσεων και λύσεων για την αποτελεσµατική
αντιµετώπιση των διοικητικών δυσχερειών και προβληµάτων τα
οποία προκύπτουν κατά την αδειοδοτική ή άλλη συναφή διαδι-
κασία που αφορά σε έργα Α.Π.Ε..

στ. Επεξεργασία σχεδίων γενικών οδηγιών, εγκυκλίων και απο-
φάσεων για τη διευκόλυνση της αδειοδότησης των έργων Α.Π.Ε..

ζ. Υποβολή ερωτήσεων προς τις λοιπές Υπηρεσίες που εµπλέ-
κονται στην αδειοδοτική διαδικασία έργων Α.Π.Ε. σε σχέση µε
την πορεία και την εξέλιξη της αδειοδότησης των έργων. Οι ανω-
τέρω Υπηρεσίες οφείλουν να αποστέλλουν αµελλητί στην Υπη-
ρεσία Α.Π.Ε. σαφείς και πλήρεις απαντήσεις επί των ερωτηµάτων
αυτών, παρέχοντας διευκρινίσεις για τυχόν ελλείψεις του φακέ-
λου που υπέβαλε ο επενδυτής και ακριβείς οδηγίες για τον
τρόπο συµπλήρωσής τους.

η. Όλες τις αρµοδιότητες του Τµήµατος Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να καθορίζεται ο τρόπος και η δια-
δικασία άσκησης των αρµοδιοτήτων της Υπηρεσίας Α.Π.Ε.,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης, Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής καθορίζεται η οργάνωση της Υπηρεσίας Α.Π.Ε.,
η διάρθρωσή της σε διευθύνσεις και τµήµατα και συνιστώνται οι
αναγκαίες για τη λειτουργία της οργανικές θέσεις µόνιµου και
µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου προ-
σωπικού κατά κλάδους, κατηγορίες και ειδικότητες.

4. Μέχρι να πληρωθούν οι θέσεις που συνιστώνται µε το προ-
εδρικό διάταγµα που προβλέπεται στην παράγραφο 3, επιτρέ-
πεται η απόσπαση προσωπικού κατά παρέκκλιση των κειµένων
διατάξεων από υπηρεσίες του ∆ηµοσίου, νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και από φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.
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Η διάρκεια της απόσπασης ορίζεται σε τρία έτη µε δυνατότητα
ανανέωσης για ίσο χρονικό διάστηµα.

5. Μέχρι την κάλυψη των θέσεων της Υπηρεσίας Α.Π.Ε., που
συνιστώνται σύµφωνα µε το προεδρικό διάταγµα που προβλέ-
πεται στην παράγραφο 3, η Υπηρεσία αυτή ασκεί µόνο τις αρ-
µοδιότητες του τµήµατος Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας.

6. Η Υπηρεσία Α.Π.Ε. υποβάλλει, µέχρι την 1η Φεβρουαρίου
κάθε έτους, στον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής και τη Ρ.Α.Ε. έκθεση, στην οποία περιγράφο-
νται και τεκµηριώνονται τα σηµαντικότερα προβλήµατα που
αφορούν επενδύσεις στους τοµείς Α.Π.Ε., καθώς και προτάσεις
για την επίλυσή τους.

7. Τα έργα Α.Π.Ε., τα οποία σύµφωνα µε τα κριτήρια του άρ-
θρου 9 του ν. 3775/2009 (ΦΕΚ 122 Α’) εντάσσονται στην εκεί θε-
σπιζόµενη διαδικασία ταχείας αδειοδότησης, εξακολουθούν να
διέπονται από τις διατάξεις του ανωτέρω νόµου που αφορούν τη
διαδικασία αυτή.

8. Οι έχοντες την εκµετάλλευση των µονάδων Α.Π.Ε. υποχρε-
ούνται να υποβάλλουν στοιχεία και πληροφορίες σχετικά µε τη
λειτουργία τους στην Υπηρεσία Α.Π.Ε. της Γενικής Γραµµατείας
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Τα στοιχεία αυτά είναι εµπι-
στευτικά και χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την παραγωγή
στατιστικών στοιχείων του ενεργειακού τοµέα, σε συνεργασία µε
τη ∆ιεύθυνση Ενεργειακής Πολιτικής, καθώς και για το γενικό-
τερο σχεδιασµό του Υπουργείου. Τα στατιστικά στοιχεία που κα-
ταρτίζονται µε βάση το πρωτογενές στατιστικό υλικό
δηµοσιοποιούνται και παρέχονται σε τρίτους κατά τρόπο ώστε
να αποκλείεται η άµεση ή έµµεση αποκάλυψη της ταυτότητας
εκείνων που παρείχαν τις πληροφορίες ή εκείνων τους οποίους
αφορά το πρωτογενές στατιστικό υλικό.

9. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής επιβάλλεται πρόστιµο σε όσους παραβιά-
ζουν την υποχρέωση υποβολής των στοιχείων και των πληροφο-
ριών της προηγούµενης παραγράφου, το οποίο αποδίδεται στο
Πράσινο Ταµείο. Το ύψος του προστίµου είναι ανάλογο της βα-
ρύτητας και συχνότητας της παράβασης, κυµαίνεται από πέντε
χιλιάδες (5.000) έως και πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ και µπο-
ρεί να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του πιο πάνω Υπουργού.
Με όµοια απόφαση ρυθµίζεται η διαδικασία επιβολής των προ-
στίµων, τα κριτήρια επιµέτρησής τους, η υποβολή και εξέταση
των ενστάσεων κατά της απόφασης επιβολής τους και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

10. Υποχρέωση υποβολής στοιχείων στην Υπηρεσία Α.Π.Ε.
της Γενικής Γραµµατείας Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικών µε τις Α.Π.Ε. έχουν επίσης όλες οι υπηρεσίες και οι φο-
ρείς του ∆ηµοσίου, στους οποίους περιλαµβάνεται και η Ρ.Α.Ε..
Το σχετικό αίτηµα υποβάλλεται από τον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή, µε εξουσιοδότησή
του, από τον Προϊστάµενο της Υπηρεσίας Α.Π.Ε..

11. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται η διαδικασία υποβολής των
ανωτέρω στοιχείων, το περιεχόµενό τους, η περιοδικότητα υπο-
βολής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

Άρθρο 30
Λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Πολιτισµού και Τουρισµού, που
εκδίδεται µετά από πρόταση του διοικητικού συµβουλίου της
ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ενοποίηση Αρχαιολογι-
κών Χώρων και Αναπλάσεις Α.Ε.» καταρτίζεται ο κανονισµός ανά-
θεσης και εκτέλεσης έργων, προµηθειών, µελετών και υπηρεσιών
της εταιρείας, κατά παρέκκλιση των διατάξεων της ισχύουσας
εθνικής νοµοθεσίας, µε την επιφύλαξη των διατάξεων της κοινο-
τικής νοµοθεσίας.

2. α. Οι περιπτώσεις 17 και 18 της παραγράφου ΙΙ του άρθρου
280 του ν. 3852/2010 καταργούνται.

β. Στο τέλος της παραγράφου II ΣΤ του άρθρου 186 του ν.
3852/2010 προστίθεται νέα περίπτωση 41 ως εξής: «41. Η

έγκριση πράξεων τακτοποίησης και πράξεων αναλογισµού».
γ. Στο τέλος του άρθρου 282 του ν. 3852/2010 προστίθεται νέα

παράγραφος 20 ως εξής:
«20. Η αρµοδιότητα της περιπτώσεως 19 της παραγράφου ΙΙ

του άρθρου 280 του ν. 3852/2010 ασκείται από τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής για τα θέµατα,
για τα οποία γνωµοδοτεί έως τις 31.12.2010 το Κεντρικό Συµ-
βούλιο Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος.»

3.α. Εκκρεµείς κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ν.
3852/2010 (ΦΕΚ 87 Α’) διαδικασίες ανάθεσης και εκπόνησης µε-
λετών έγκρισης ή αναθεώρησης Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων
(ΓΠΣ) ή Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής
Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ), επιτρέπεται να συνεχίζονται και εγκρίνονται
µε τις διατάξεις του ν. 2508/1997 (ΦΕΚ 124 Α’) στα όρια των εδα-
φικών περιφερειών των δήµων για τους οποίους είχαν προκη-
ρυχθεί οι σχετικές µελέτες, υπό την προϋπόθεση ότι η σχετική
απόφαση ανάθεσης της εκπόνησής τους θα εκδοθεί µέχρι
31.12.2010.

β. Επιτρέπεται για λόγους προστασίας του περιβάλλοντος ή
για λόγους άρτιας χωρικής, πολεοδοµικής οργάνωσης και κοι-
νωνικοοικονοµικής ανάπτυξης των νέων δήµων, ήδη εγκεκριµένα
ΓΠΣ ή ΣΧΟΟΑΠ σε εδαφικά τµήµατα του νέου ∆ήµου που συ-
γκροτήθηκε µε το ν. 3852/2010 να τροποποιούνται ή αναθεω-
ρούνται κατά τις κείµενες διατάξεις χωρίς να ισχύει στην
περίπτωση αυτή ο χρονικός περιορισµός της παραγράφου 7 του
άρθρου 4 του ν. 2508/1997.

4. Στο τέλος της παραγράφου 1 της περίπτωσης ΧΧ του άρ-
θρου 2 του από 20.2/6.3.2003 προεδρικού διατάγµατος (ΦΕΚ 199
∆’) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στις περιοχές που βρίσκονται εντός των ορίων εγκεκριµένων
ΓΠΣ, µέχρι την έγκριση της πολεοδοµικής τους µελέτης επιτρέ-
πονται οι χρήσεις που προβλέπονται από το ΓΠΣ σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στις επόµενες παραγράφους.»

5.α. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 6 του
ν. 3843/2010 µετά τη φράση «οποιεσδήποτε εισφορές φορέων
κοινωνικής ασφάλισης» προστίθεται η φράση «ή οποιοιδήποτε
φόροι για µεταβιβάσεις του ακινήτου».

β. Η διάταξη της παραγράφου 6 του άρθρου 6 του ν.
3843/2010 όπως τροποποιείται µε την παραπάνω περίπτωση
ισχύει αναδροµικά από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν.
3843/2010.

6. Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 5 του άρθρου 7 του ν.
2742/2010 η λέξη «ετήσιας» διαγράφεται.

7. α. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3
του άρθρου 24 του ν. 1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 10 του ν. 2742/1999 αντικαθίσταται
ως εξής:

«Εάν για τη δηµιουργία Π.Ο.Α.Π.∆. απαιτείται η σύνταξη Στρα-
τηγικής Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, αυτή καταρτί-
ζεται κατά τις κείµενες διατάξεις και υποβάλλεται µαζί µε τα
υπόλοιπα δικαιολογητικά της παραγράφου αυτής, προκειµένου
να εγκριθεί µε το προεδρικό διάταγµα του επόµενου εδαφίου.»

β. Στο τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3
του άρθρου 24 του ν. 1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 10 του ν. 2742/1999 η φράση «µε
κοινή απόφαση» αντικαθίσταται από τη φράση «µε προεδρικό
διάταγµα µετά από πρόταση».

γ. Στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 24 του ν.
1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 10 του ν. 2742/1999 η φράση «Με την παραπάνω από-
φαση,» αντικαθίσταται από τη φράση «Με το παραπάνω
προεδρικό διάταγµα,».

δ. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 24 του
ν. 1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του
άρθρου 10 του ν. 2742/1999 η φράση «µε την απόφαση της πα-
ραγράφου 3» αντικαθίσταται από τη φράση «µε το προεδρικό
διάταγµα της παραγράφου 3».

8. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του ν.
3851/2010 αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«β) Συµµετοχή της ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται από
Α.Π.Ε. στην ακαθάριστη κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας σε
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ποσοστό τουλάχιστον 40%. Με απόφαση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που εκδίδεται
µέσα σε τρεις µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος, καθορί-
ζεται η επιδιωκόµενη αναλογία εγκατεστηµένης ισχύος και η κα-
τανοµή της στο χρόνο µεταξύ των διαφόρων τεχνολογιών Α.Π.Ε.,
οι κατηγορίες παραγωγών, η κατανοµή µεταξύ αυτών, οι λόγοι
αναθεώρησής της, καθώς και οι λόγοι και η διαδικασία για τυχόν
αναγκαία αναστολή της αδειοδοτικής διαδικασίας και άρση
αυτής. Ως εγκατεστηµένη ισχύς θεωρείται το σύνολο της ισχύος
των σταθµών παραγωγής σε κανονική και δοκιµαστική λειτουρ-
γία. Η απόφαση αυτή αναθεωρείται ανά διετία ή και νωρίτερα,
εάν συντρέχουν σηµαντικοί λόγοι που σχετίζονται µε την επί-
τευξη των στόχων της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ.»

9. Στο τέλος της παραγράφου Α.2 του άρθρου 25 του ν.
3468/2006, όπως προστέθηκε µε την παράγραφο 2 του άρθρου
7 του ν. 3851/2010 προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί τα έσοδα από τις δη-
µοπρατήσεις των αδιάθετων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερ-
µοκηπίου να κατανέµονται και να αποδίδονται ως πόροι υπέρ
του ∆ιαχειριστή του Συστήµατος Μεταφορών Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας (∆.Ε.Σ.Μ.Η.Ε. Α.Ε.) και υπέρ του νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου µε την επωνυµία «Πράσινο Ταµείο». Με την ίδια
απόφαση καθορίζεται το ποσοστό των εσόδων και η διαδικασία
κατανοµής και απόδοσης των πόρων αυτών στα παραπάνω νο-
µικά πρόσωπα και κάθε σχετικό θέµα.»

10. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 31 του ν. 3882/2010 (ΦΕΚ
166 Α’) η φράση «Οι διατάξεις του άρθρου 29 παρ. 3» αντικαθί-
σταται από τη φράση «Οι διατάξεις του άρθρου 29».

Άρθρο 31

Ως ηµεροµηνία ένταξης των εργαζοµένων της εταιρείας
«ΘΡΑΚΗ Α.Ε.», των οποίων η σύµβαση εργασίας λύθηκε ή κα-
ταγγέλθηκε από 4.9.2007 µέχρι 31.7.2009, στο «Ειδικό Πρό-
γραµµα επανειδίκευσης, κατάρτισης και απόκτησης επαγγελ-
µατικής εµπειρίας», σύµφωνα µε την από 18.8.2009 Προγραµ-
µατική Σύµβαση, η οποία εκδόθηκε κατ' εξουσιοδότηση της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 38 του ν. 3762/2009 (ΦΕΚ 75 Α’)
«Αναδιοργάνωση Σ.ΕΠ.Ε., ρύθµιση θεµάτων Οργανισµών Επο-
πτευόµενων από το Υπουργείο Απασχόλησης και Κοινωνικής
Προστασίας και άλλες διατάξεις», ορίζεται η 10.9.2009. Από την
ηµεροµηνία αυτή αρχίζουν τα δικαιώµατα (καταβολή επιδόµατος

και απόδοση ασφαλιστικών εισφορών στα οικεία ασφαλιστικά τα-
µεία) και οι υποχρεώσεις των συµµετεχόντων στο Ειδικό Πρό-
γραµµα.

‘Αρθρο 32

1. Οι υποχρεώσεις του Ελληνικού ∆ηµοσίου προς την Αγρο-
τική Τράπεζα της Ελλάδος Α.Ε. µέχρι 31.8.2010, που προέρχο-
νται: α) από τη διαχείριση του Ειδικού Λογαριασµού Εγγυήσεων
Γεωργικών Προϊόντων (Ε.Λ.Ε.ΓΕ.Π.) του ΟΠΕΚΕΠΕ και αποτε-
λούν υποχρεώσεις της Κεντρικής Κυβέρνησης και β) από πιστω-
τικές διευκολύνσεις για την πληρωµή ενισχύσεων σε αγρότες,
αναλαµβάνονται από το Υπουργείο Οικονοµικών.

2. Οι ανεξόφλητες υποχρεώσεις αυτών, των δανειακών συµ-
βάσεων, που έχουν υπογραφεί µεταξύ του Ελληνικού ∆ηµοσίου
εκπροσωπούµενου από τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Οικονοµικών και της Αγροτικής Τράπεζας της
Ελλάδος (Α.Τ.Ε. Α.Ε.), όπως αυτές έχουν διαµορφωθεί στις
31.8.2010 και ανέρχονται στο συνολικό ποσό του ενός δισεκα-
τοµµυρίου δέκα εκατοµµυρίων (1.010.000.000,00) ευρώ περίπου,
αναλαµβάνονται και εξυπηρετούνται από το Υπουργείο Οικονο-
µικών. Από την ηµεροµηνία αυτή το Ελληνικό ∆ηµόσιο αναλαµ-
βάνει, ως πρωτοφειλέτης, την καταβολή των τοκοχρεωλυτικών
δόσεων, συµπεριλαµβανοµένων και των τόκων της τρέχουσας
τοκοφόρου περιόδου, όπως αυτές προβλέπονται από τις οικείες
δανειακές συµβάσεις.

3. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται το
ύψος του ανεξόφλητου κεφαλαίου κάθε δανειακής σύµβασης, οι
λοιπές υποχρεώσεις που προκύπτουν από την εφαρµογή των
όρων των συµβάσεων και οι λοιποί όροι εξυπηρέτησης, όπως πε-
ριγράφονται στις αναλαµβανόµενες συµβάσεις.

4. Όπου στις ανωτέρω δανειακές συµβάσεις προβλέπεται προ-
σαύξηση του επιτοκίου µε την εισφορά του ν. 128/1975, η αύ-
ξηση αυτή δεν ισχύει.

5. Το Χρέος της Κεντρικής Κυβέρνησης αυξάνεται ισόποσα µε
το κεφάλαιο που θα προσδιοριστεί µε την έκδοση των υπουργι-
κών αποφάσεων.

6. Οι φάκελοι των ανωτέρω δανειακών συµβάσεων παραδίδο-
νται από τους αρµόδιους φορείς που τις κατέχουν, στη ∆ιεύ-
θυνση ∆ηµοσίου Χρέους του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
η οποία αναλαµβάνει την υποχρέωση να τις εξυπηρετεί µέχρι τη
λήξη τους, µε τους όρους που αναφέρονται σε αυτές και σύµ-
φωνα µε τις ανωτέρω υπουργικές αποφάσεις. Οι Συµβάσεις
αυτές είναι οι ακόλουθες:



7. Οι ανωτέρω δανειακές συµβάσεις µπορεί να αντικαταστα-
θούν, κατόπιν αιτήµατος της Τράπεζας που υποβάλλεται µέχρι
30.6.2011, µε την έκδοση οµολόγων, από τον Οργανισµό ∆ιαχεί-
ρισης ∆ηµοσίου Χρέους (Ο∆∆ΗΧ), µε όµοιους όρους. Με από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται η διαδικασία
έκδοσης των οµολόγων που θα αντικαταστήσουν τις ανωτέρω
δανειακές συµβάσεις και περιγράφονται οι λοιποί όροι έκδοσής
τους.

8. Από της ισχύος του νόµου αυτού ενισχύονται στον προϋ-
πολογισµό του Υπουργείου Οικονοµικών οι πιστώσεις για πλη-
ρωµή χρεολυσίων, τόκων, τόκων υπερηµερίας και παράλληλων
δαπανών, µε σκοπό την κάλυψη των δαπανών εξυπηρέτησης των
ανωτέρω δανειακών συµβάσεων.

Άρθρο 33
Ανάληψη από το ∆ηµόσιο της υποχρέωσης

εξυπηρέτησης των δανείων του ΕΛΓΑ που έχουν
συναφθεί µε την εγγύηση του Ελληνικού ∆ηµοσίου

1. Το ανεξόφλητο κεφάλαιο και η εξυπηρέτηση των µέχρι την
30ή Σεπτεµβρίου 2010, υπολοίπων των δανειακών συµβάσεων
που έχει συνάψει ο Οργανισµός Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλί-
σεων (ΕΛ.Γ.Α.) µε την εγγύηση του Ελληνικού ∆ηµοσίου, ανα-
λαµβάνονται από το Ελληνικό ∆ηµόσιο. Από την ηµεροµηνία
αυτή το Ελληνικό ∆ηµόσιο αναλαµβάνει, ως πρωτοφειλέτης, την
καταβολή των τοκοχρεωλυτικών δόσεων, συµπεριλαµβανοµένων
και των τόκων της τρέχουσας τοκοφόρου περιόδου, όπως αυτές
προβλέπονται από τις οικείες δανειακές συµβάσεις και διαδέχε-
ται τον ΕΛΓΑ σε όλες τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα που
προβλέπονται από αυτές. Από την ίδια ως άνω ηµεροµηνία, τα

πιστωτικά ιδρύµατα που έχουν κατά του ΕΛΓΑ ανεξόφλητες δα-
νειακές απαιτήσεις τις διαγράφουν και τις µετατρέπουν σε απαι-
τήσεις κατά του Ελληνικού ∆ηµοσίου.

2. Οι ανεξόφλητες υποχρεώσεις αυτών των δανειακών συµ-
βάσεων που έχουν υπογραφεί µεταξύ του Οργανισµού Ελληνι-
κών Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.) και των τραπεζών
Αγροτικής, Εθνικής και Πειραιώς µε την εγγύηση του Ελληνικού
∆ηµοσίου, όπως αυτές έχουν διαµορφωθεί στις 30.9.2010 και
ανέρχονται στο συνολικό ποσό των τριών δισεκατοµµυρίων δώ-
δεκα εκατοµµυρίων (3.012.000.000,00) ευρώ περίπου, αναλαµ-
βάνονται και εξυπηρετούνται από το Υπουργείο Οικονοµικών.

3. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται το
ύψος του ανεξόφλητου κεφαλαίου κάθε δανειακής σύµβασης, οι
λοιπές υποχρεώσεις που προκύπτουν από την εφαρµογή των
όρων των συµβάσεων και οι λοιποί όροι εξυπηρέτησης, όπως πε-
ριγράφονται στις αναλαµβανόµενες συµβάσεις.

4. Όπου στις ανωτέρω δανειακές συµβάσεις προβλέπεται προ-
σαύξηση του επιτοκίου µε την εισφορά του ν. 128/1975, η προ-
σαύξηση αυτή δεν ισχύει.

5. Το χρέος της Κεντρικής Κυβέρνησης αυξάνεται ισόποσα µε
το κεφάλαιο που θα προσδιοριστεί µε την έκδοση των υπουργι-
κών αποφάσεων.

6. Οι φάκελοι των ανωτέρω δανειακών συµβάσεων παραδίδο-
νται από τους αρµόδιους φορείς που τις κατέχουν στη ∆ιεύ-
θυνση ∆ηµοσίου Χρέους του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
η οποία αναλαµβάνει την υποχρέωση να τις εξυπηρετεί µέχρι τη
λήξη τους µε τους όρους που αναφέρονται σε αυτές και σύµ-
φωνα µε τις ανωτέρω υπουργικές αποφάσεις. Οι Συµβάσεις
αυτές περιγράφονται στον κατωτέρω πίνακα:
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7. Οι ανωτέρω δανειακές συµβάσεις µπορεί, κατόπιν αιτήµα-
τος που υποβάλλεται από το οικείο πιστωτικό ίδρυµα µέχρι
30.6.2011, να αντικατασταθούν µε την έκδοση οµολόγων, από
τον Οργανισµό ∆ιαχείρισης ∆ηµοσίου Χρέους (Ο∆∆ΗΧ), µε όµοι-
ους όρους. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζε-
ται η διαδικασία έκδοσης των οµολόγων που θα αντικατα-
στήσουν τις ανωτέρω δανειακές συµβάσεις και περιγράφονται
οι λοιποί όροι έκδοσής τους.

8. Από της ισχύος του νόµου αυτού ενισχύονται στον προϋ-
πολογισµό του Υπουργείου Οικονοµικών οι πιστώσεις για πλη-
ρωµή χρεολυσίων, τόκων, τόκων υπερηµερίας και παράλληλων
δαπανών, µε σκοπό την κάλυψη των δαπανών εξυπηρέτησης των
ανωτέρω δανειακών συµβάσεων.

9. Έσοδα του ΕΛΓΑ προηγούµενων οικονοµικών ετών, που
προέρχονται από την εισφορά του άρθρου 5α του ν. 1790/1988,
όπως ίσχυε κάθε φορά, που δεν έχουν εισπραχθεί από τις αρ-
µόδιες για το σκοπό αυτόν υπηρεσίες του ∆ηµοσίου και δεν
έχουν αποδοθεί στον ΕΛΓΑ αποτελούν έσοδο του ∆ηµοσίου.

10. Το ποσό της εισφοράς του έτους 2010 αποδίδεται στον
ΕΛΓΑ µέχρι την 30ή Απριλίου 2011, ηµεροµηνία κατά την οποία
θα έχει ολοκληρωθεί η εκκαθάριση των εισπραχθέντων από το
∆ηµόσιο εσόδων από την εισφορά του άρθρου 5α του ν.
1790/1988 όπως ισχύει σήµερα. Τυχόν πρόσθετα έσοδα από την
εισφορά έτους 2010 που εισπράττονται µετά την ηµεροµηνία
αυτή αποτελούν έσοδο του ∆ηµοσίου.

Άρθρο 34
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε
επί µέρους διατάξεις του.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και το νόµο 3126/2003 περί «Ποινικής ευ-
θύνης των Υπουργών», δικογραφία κατά του πρώην Υπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Γεωργίου Αλογοσκούφη.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 64/4-10-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την κατάργηση του Νοσοκοµείου
Μολάων κ.λπ..

Κύριε Γρηγοράκο, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να ανα-
πτύξετε την ερώτησή σας.

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, πολύ κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που

µετά από ένα µήνα ανάληψης των καθηκόντων σας είµαι στην
ευχάριστη θέση να σας συγχαρώ για ένα δύσκολο έργο που ανα-
λάβατε να φέρετε εις πέρας. Το θέµα της υγείας του ελληνικού
λαού είναι ένα πολύ δύσκολο θέµα σε µία δύσκολη εποχή. Πι-
στεύοντας, όµως, στις ικανότητές σας, αλλά και στη διάθεση της
Κυβέρνησης, παρά τα µεγάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο
τόπος, να µην αλλάξει το κοινωνικό της πρόσωπο, είµαι σίγου-
ρος ότι στο αίτηµά µου για την επίκαιρη ερώτηση, που θα συζη-
τήσουµε σήµερα µαζί, θα είστε θετικός.

Κύριε Υπουργέ, το τελευταίο χρονικό διάστηµα στη Λακωνία,
αλλά όπως έχω µάθει και σε όλη την Ελλάδα, υπάρχει µία έντονη
φήµη ότι θα υπάρχουν συµπτύξεις υπηρεσιών και συµπτύξεις νο-
σοκοµείων. Στη Λακωνία προετοιµάζουµε να γίνουν τρία µεγάλα
έργα, τα οποία εσείς έχετε την καλοσύνη να ανακοινώσετε και
να προγραµµατίσετε. Είναι η καινούργια πτέρυγα του Νοσοκο-
µείου Σπάρτης για την οποία έχουν γίνει συζητήσεις να ενταχθεί
στο ΕΣΠΑ. Είναι ένα κέντρο υγείας αστικού τύπου που είναι και
αυτό υπό µελέτη από το Υπουργείο Υγείας και είναι η ΜΕΘ του
Νοσοκοµείου Σπάρτης που θα γίνει δωρεά από έναν επιχειρη-
µατία που κατάγεται από τη Λακωνία.

Πάνω, λοιπόν, σε αυτά τα τρία θέµατα που συζητάµε αυτόν
τον καιρό στη Λακωνία έρχονται διάφορες φήµες, οι οποίες πι-
στεύω ότι ξεκινούν ενόψει των αυτοδιοικητικών εκλογών να δη-
µιουργήσουν ένα αρνητικό κλίµα στο νοµό. Εδώ και δύο µήνες
µιλούν για κατάργηση του Νοσοκοµείου Μολάων και ενσωµά-
τωσή του στο Νοσοκοµείο Σπάρτης.

Το Νοσοκοµείο Μολάων και η διοίκησή του έχει κάνει µία πολύ
καλή δουλειά. Όταν αυτές οι φήµες άρχισαν να κυκλοφορούν
στην περιοχή της Επιδαύρου Λιµηράς, στο νέο ∆ήµο Μονεµβα-
σίας, ένα µεγάλο δήµο που έχει µια πολύ µεγάλη περιφέρεια, την
νοτιοανατολική Λακωνία -εκεί βρίσκεται το Νοσοκοµείο Μολάων-
η διοίκηση του Νοσοκοµείου άρχισε µία ενηµέρωση ανά δήµο
και συγκεντρώνει κάθε Κυριακή τους πολίτες του δήµου σε µια
ελεύθερη συζήτηση µαζί τους, για να τους εξηγήσει τι κάνει το
Νοσοκοµείο, τι ανάγκες έχει, αλλά και να µιλήσει σ’ αυτούς τους
πολίτες που αγωνιούν –και µε το δίκιο τους αγωνιούν- ότι θα κλεί-
σει το Νοσοκοµείο Μολάων.

Κύριε Υπουργέ, έχω να σας πω µόνο το εξής, ότι το χωριό Βε-
λανίδια Λακωνίας που είναι στο Μυρτώο Πέλαγος απέναντι από
τη Μήλο, απέχει από τη Σπάρτη εκατόν πενήντα πέντε χιλιόµε-
τρα. Πώς θα µπορούσε κανείς να φανταστεί ότι τη στιγµή που το
χωριό απέχει εκατόν πενήντα πέντε χιλιόµετρα από την πρωτεύ-
ουσα του νοµού και µε τις ιδιαίτερες συνθήκες του οδικού δι-
κτύου της Λακωνίας, υπάρχει περίπτωση να καταργηθεί το
Νοσοκοµείο Μολάων; Είναι κάτι που µας δηµιουργεί πάρα πολλά
προβλήµατα και δεν δικαιολογείται µια τέτοια φήµη να κυκλο-
φορεί στη Λακωνία.

Εγώ θα ήθελα τη δική σας απάντηση για καθησυχασµό των
πολιτών της Επιδαύρου Λιµηράς και της νοτιοανατολικής Λακω-
νίας. Ξέρω ότι κάνατε και παρεµβάσεις στα Μέσα Μαζικής Ενη-
µέρωσης του Νοµού Λακωνίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Λοβέρδος για τρία λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για το ερώ-

τηµα και για τη σχετική ενηµέρωση που συνοδεύει το ερώτηµα,
διότι δεν είναι µόνο στο Νοµό Λακωνίας, όπου αντί να δίνουµε
το 100% των δυνάµεών µας, για τη διόρθωση της διαδικασίας
παροχής υπηρεσιών υγείας στους πολίτες, το κυρίως έργο µας
κάνει γωνίες ή αναστέλλεται ορισµένες φορές λόγω των φηµών
και ασχολούµαστε και εσείς και εµείς µε τις φήµες.

Σας ευχαριστώ, λοιπόν, κατά πρώτον, για τον τρόπο µε τον
οποίο µε υποδεχθήκατε και κατά δεύτερον, για την ευκαιρία που
µου δίνετε να στείλω δύο µηνύµατα, το ένα στο νοµό σας, το
Νοµό Λακωνίας, το νοµό τον οποίο έχετε την τιµή να εκπροσω-
πείτε το Κοινοβούλιο, αλλά και το άλλο σε όλους τους νοµούς
της χώρας. ∆ιότι, αυτό το οποίο επισηµαίνετε δεν συµβαίνει µόνο
σε σας. Συµβαίνει σχεδόν παντού. Φήµες, που καθόλου δεν είναι
άσχετες µε τις επερχόµενες δηµοτικές εκλογές, θέλουν να κλεί-
νει το ένα νοσοκοµείο, να συγχωνεύεται το άλλο, να ανατινάζε-
ται το τρίτο, να καταστρέφεται το τέταρτο, να απολύονται
γιατροί, νοσηλευτικό προσωπικό και διοικητικό προσωπικό.

Όλα αυτά είναι ψέµατα από πάνω µέχρι κάτω, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε. Και δίνω σήµερα την διαβεβαίωση στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, ότι κανείς Υπουργός που σέβεται τον εαυτό του δεν
θα µπορούσε, χωρίς την ολοκλήρωση του υγειονοµικού χάρτη
της χώρας, να σκεφθεί, αν το άλφα ή το βήτα πρέπει να συγχω-
νευθεί, να καταργηθεί ή οτιδήποτε άλλο. Καµµία προτεραιότητα
κυβερνητική δεν υπάρχει επ’ αυτού και το δηλώνω αυτό ρητά και
απερίφραστα. Τέτοιος κίνδυνος δεν υπάρχει και σας παρακαλώ
πολύ, κύριε συνάδελφε, αυτήν την ενηµέρωση να την παράσχετε
και στους πολίτες του νοµού Λακωνίας που εύλογα ανησυχούν.

Κυρία Πρόεδρε, µου αναφέρουν συνάδελφοι, από το Νοµό
Ηλείας, λόγου χάριν, ότι φήµες θέλουν να καταργείται ένα εκ των
δύο νοσοκοµείων του Νοµού ή να συγχωνεύονται τα νοσοκοµεία
αυτά και να συµβαίνουν µια σειρά από κακά πράγµατα στο προ-
σωπικό τους. Ψεύδη και αυτά. Όλα αυτά είναι ψεύδη και µάλι-
στα εκ του πονηρού ψεύδη, ψεύδη, τα οποία συνδέονται µε τις
επερχόµενες δηµοτικές εκλογές µε σκοπό δια της µικροπολιτι-
κής να επηρεαστεί ο άλφα ή ο βήτα ψηφοφόρος.

Κύριε συνάδελφε, κάτι τέτοιο δεν έχει τεθεί ως θέµα. Σας δια-
βεβαιώνω ότι επί ένα µήνα στο Υπουργείο δεν συνήντησα την πα-
ραµικρή συζήτηση επ’ αυτού, δεν συµµετείχα, δεν µου ήλθε η
παραµικρή εισήγηση. Είναι θέµατα που είναι εκτός παιδιάς. ∆ια-
βεβαιώστε τους συµπολίτες σας και ελπίζω να µην απασχολούµε
το Κοινοβούλιο µε τέτοιου είδους ανυπόστατες φήµες.

Σε ό,τι αφορά το έτερο ερώτηµά σας, που αφορά τις νοσοκο-
µειακές µονάδες στις οποίες αναφερθήκατε, την επέκταση, το
κέντρο υγείας κ.λπ.. Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Γρηγοράκος.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαίτερα

για την απάντησή σας, γιατί πραγµατικά σας είπα ότι γίνεται ένας
µεγάλο αγώνας να διαψεύσουµε κάτι το οποίο δεν προϋπήρχε
ούτε καν στο µυαλό του Υπουργείου Υγείας, ούτε καν στο µυαλό
το δικό µας που ασχολούµαστε πάρα πολλά χρόνια µε την υγεία
στο νοµό, αλλά και σε κανέναν πολίτη που σκέπτεται λογικά στη
Λακωνία.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε ότι το τελευ-
ταίο διάστηµα κάποιες δυνάµεις θέλουν να δηµιουργήσουν µια
αποσταθεροποίηση στο νοµό και πιστεύω και σε όλη την Ελλάδα.
Αυτό το αίσθηµα ανασφάλειας που δηµιουργείται στους πολί-
τες όλων αυτών των περιοχών που απέχουν πάρα πολύ από τα
αστικά κέντρα, από την πρωτεύουσα των νοµών, είναι πρωτό-
γνωρο και είναι στη συγκεκριµένη πολιτική συγκυρία που γίνο-
νται όλα αυτά.

Εγώ λοιπόν, θα ήθελα να διαβεβαιώσω τη Βουλή των Ελλήνων
ότι τουλάχιστον οι υγιείς πολίτες της Λακωνίας, αλλά και ένα µε-
γάλο µέρος της Λακωνίας δεν πιστεύει σε αυτά.

Αλλά υποχρέωση της πολιτείας είναι όπως κάνετε σήµερα
εσείς, να διαψεύσετε αυτές τις κακές φήµες, διότι τελικά η φη-
µολογία δηµιουργεί πανικό, στερεί ελπίδες και αφήνει τους Έλ-
ληνες σε µια µεγάλη αµφιβολία. Τουλάχιστον η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και εµείς που εκπροσωπούµε την Κυβέρνηση στο νοµό
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µας δεν έχουµε καµµία διάθεση να δηµιουργήσουµε κλίµα αµφι-
βολίας και ανασφάλειας στους Έλληνες πολίτες. Ίσα-ίσα πι-
στεύουµε ότι η υγεία είναι ένα αγαθό που πρέπει να δίδεται σε
όλους τους Έλληνες πολίτες µε ισονοµία. Είναι ένα αγαθό που
προστατεύεται από το Σύνταγµα. Η υγεία του πολίτη είναι κάτι
που προστατεύεται από το κράτος, είναι ιερή και ανεκτίµητη.
Πρέπει κάθε ευνοµούµενη πολιτεία να την προσφέρει στους πο-
λίτες της.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Θα απαντήσω επί του ετέρου ερωτήµατος του κ.
Γρηγοράκου, το οποίο σχετίζεται µε την πολιτική στον τοµέα της
υγείας στο Νοµό Λακωνίας.

Κύριε συνάδελφε, κάνατε µία αναφορά στην επέκταση του Νο-
σοκοµείου της Σπάρτης, στο κέντρο υγείας και σε µία περίπτωση
επενδύσεως.

Για τα δυο πρώτα θέλω να σας ενηµερώσω µε τα εξής: Το
ΕΣΠΑ του Υπουργείου Υγείας είναι ένα πρόγραµµα το οποίο πρέ-
πει να επιταχυνθεί. Αυτή τη δέσµευση την αναλαµβάνω ενώπιον
του ελληνικού Κοινοβουλίου σήµερα. Έχω υπέρ εµού το πειστή-
ριο ότι αντίστοιχες προσπάθειες έκανα και στο Υπουργείο Ερ-
γασίας µε επιτυχία.

Το πρόγραµµα του Υπουργείου Υγείας έχει δυσκολίες γιατί
µαζί µε όλα τα άλλα µια σειρά από ενέργειες που είναι προαπαι-
τούµενες της χρηµατοδότησης ενός έργου και κυρίως της συγ-
χρηµατοδότησης, εµφανίζουν τεχνικές δυσχέρειες που πολλές
φορές φαντάζουν ανυπέρβλητες για την Τοπική Αυτοδιοίκηση
και για τα ίδια τα νοσοκοµεία. Μέσω της ενηµερώσεως που δια-
θέτω από τις Υπηρεσίες του Υπουργείου, σας δηλώνω ότι από
την πλευρά µας η σκοπιµότητα των δυο πρώτων έργων είναι δε-
δοµένη και συγκεκριµένη και την αντιµετωπίζουµε πάρα πολύ θε-
τικά. Όµως υπάρχει ανάγκη να υποβληθούν οι σχετικές µελέτες.
Εδώ υπάρχει µία καθυστέρηση και από την πλευρά του νοσοκο-
µείου και από την πλευρά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Επειδή δεν είναι σκόπιµο να υπάρξει µία διελκυστίνδα, για το
εάν καθυστερεί το Υπουργείο ή το νοσοκοµείο ή η Τοπική Αυτο-
διοίκηση, είναι προτιµότερο να λύσουµε αυτό το πρόβληµα επί
τόπου. ∆εσµεύοµαι προσωπικά να επισκεφθώ το νοµό σε µια
ηµεροµηνία που θα συγκαθορίσουµε ούτως ώστε να εντοπί-
σουµε τις δυσκολίες και να δώσουµε λύσεις. Το λέω αυτό γιατί
µέχρι τώρα από τη σύντοµη εµπειρία µου σε αυτό το Υπουργείο,
έχω δει ότι υπάρχει ένας δηµόσιος διάλογος περί καθυστερή-
σεων, ανταλλαγή µοµφών και κριτικής και όταν πας στην εστία
που υπάρχει το πρόβληµα, διαπιστώνεις ποιος έχει δίκιο και
ποιος έχει άδικο. Αν δεν πας, είσαι έρµαιο της πληροφόρησης
που δίνει ο άλφα ή ο βήτα. ∆ιαπίστωσα και αυτό δεν είναι ευχά-
ριστο ότι πολλές φορές πιστεύεις ότι φταίει το νοσοκοµείο ή το
Υπουργείο για µια καθυστέρηση, αλλά όταν ερευνάς το θέµα επί
τόπου, διαπιστώνεις ότι τα πράγµατα δεν είναι ακριβώς έτσι ή
είναι τελείως διαφορετικά.

Για να δώσουµε λύσεις και για να µην καθυστερούµε ο µόνος
ασφαλής τρόπος είναι η αυτοψία. Ενηµερωµένος εγώ από τις
Υπηρεσίες του Υπουργείου και οι φορείς του νοµού θα δώσουµε
µια λύση µε τον καταλληλότερο δυνατό τρόπο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ακολουθεί η δεύτερη
µε αριθµό 89/5.10.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ενεργοποί-
ηση του µηχανισµού ΑΓΡΟΤΕΜΠΕ για την προµήθεια ζωοτρο-
φών και τη στήριξη των κτηνοτρόφων κ.λπ..

Ο κ. Αυγενάκης έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αφού σας ευ-

χηθώ καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο σας, επιτρέψτε µου να
µπω στο περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης την οποία κατέ-
θεσα.

Γνωρίζετε πολύ καλά την οικονοµική κατάσταση στην οποία
έχουν περιέλθει οι κτηνοτρόφοι της Κρήτης, αλλά και άλλων πε-
ριοχών της χώρας. Γνωρίζετε ότι είναι ιδιαιτέρως δύσκολη. Υπο-
γραµµίζω ότι η οικονοµική τους στενότητα έχει φτάσει σε τέτοιο

σηµείο ώστε αρκετοί επαγγελµατίες κτηνοτρόφοι βρίσκονται σε
πραγµατική αδυναµία να φροντίσουν επαρκώς τα ζώα τους και
αδυνατούν να ζήσουν τις οικογένειές τους. Ενώ οι υποχρεώσεις
τους τρέχουν και ενώ για όλα τους τα προϊόντα λαµβάνουν επι-
ταγές από τους εµπόρους είτε για το γάλα είτε για τα αιγοπρό-
βατα, οι ίδιοι πρέπει να πληρώνουν τις ζωοτροφές, τα φάρµακα
και τις όποιες άλλες ανάγκες τους τοις µετρητοίς.

Σε αυτό το πλαίσιο σηµειώνω ότι το πρόβληµα της έλλειψης
ρευστότητας θα µπορούσε να επιλυθεί από την ενεργοποίηση
του µηχανισµού ΑΓΡΟΤΕΜΠΕ, µε τη σύνδεσή του µε την προµή-
θεια ζωοτροφών απευθείας από τους κτηνοτρόφους. Το ποσό
του δανείου θα µπορούσε να ποικίλει ανάλογα µε την παραγωγή,
αλλά και τα κοπάδια του κάθε επαγγελµατία κτηνοτρόφου. Να
δίνεται αποκλειστικά για την αγορά ζωοτροφών και µε συγκε-
κριµένο πλαφόν.

Επίσης, υπογραµµίζω ότι λόγω της ιδιαιτερότητας του κτηνο-
τροφικού τοµέα της Κρήτης, πολύ θετικά θα λειτουργούσε η
επανεξέταση από µέρους σας των προϋποθέσεων ένταξης κτη-
νοτρόφων της Κρήτης στα µικρά σχέδια βελτίωσης µε βάση τις
τοπικές ιδιαιτερότητες του κλάδου.

Κλείνοντας καταθέτω δυο πολύ ξεκάθαρα ερωτήµατα:
Προτίθεστε να προχωρήσετε στην ενεργοποίηση του ΑΓΡΟ-

ΤΕΜΠΕ µε τις προϋποθέσεις που ανέφερα ή µε όποιες άλλες
προϋποθέσεις εκ µέρους σας;

Προτίθεστε να επανεξετάσετε το πλαίσιο των προϋποθέσεων
για την ένταξη κτηνοτρόφων στα µικρά σχέδια βελτίωσης, προ-
κειµένου να γίνονται σεβαστές οι τοπικές ιδιαιτερότητες όπως
αυτές που υπάρχουν στην Κρήτη;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΙ∆ΗΣ (Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ
για τις ευχές σας.

Κατ’ αρχάς, θέλω να σας πω ότι µε βάση το θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας του ΤΕΜΠΕ δεν µπορεί να χορηγεί εγγυήσεις στον
πρωτογενή τοµέα. Γι’ αυτό το λόγο έχουµε αποφασίσει να φτιά-
ξουµε δύο ταµεία εγγυήσεων αγροτικής ανάπτυξης, ένα για τον
αγροτικό χώρο και ένα για το χώρο της αλιείας, για να µπορούµε
να κάνουµε παρόµοιες πράξεις. Το ΤΕΜΠΕ στην περίπτωση που
θα ιδρυθούν τα ταµεία µπορεί να λειτουργήσει ως κεντρικός ορ-
γανισµός διαχείρισης χρηµατοοικονοµικών εργαλείων, εξασφα-
λίζοντας υποψήφιους επενδυτές του αγροτικού και του
κτηνοτροφικού τοµέα, την αύξηση του βαθµού πρόσβασης σε
αυτήν τη διαδικασία, στις πηγές χρηµατοδότησης, στη µείωση
του επιτοκίου δανεισµού και στην παροχή εγγύησης σε δάνεια.

Η σύσταση του Ταµείου Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυξης
αναµένεται να βοηθήσει στην ταχύτερη απορρόφηση κοινοτικών
πόρων και παράλληλα στην επίτευξη µόχλευσης των κεφαλαίων
που θα προσφερθούν παρέχοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τη δυ-
νατότητα στήριξης όσο το δυνατόν περισσότερων επενδύσεων
στον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα. Για την υλοποίηση αυτών των
πραγµάτων προβλέπεται η σύσταση του Ταµείου Εγγυήσεων
Αγροτικής Ανάπτυξης σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονισµού,
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει. Το Ταµείο θα συσταθεί ως ανε-
ξάρτητη χρηµατοοικονοµική µονάδα µε ειδικό κωδικό εντός της
«ΤΕΜΠΕ Α.Ε.» µε σκοπό την παροχή εγγυήσεων, καθώς και την
υπό ορισµένες προϋποθέσεις, εφ’ όσον αυτό είναι εφικτό από το
σχετικό νοµοθετικό κανονιστικό πλαίσιο, επιδότηση επιτοκίου.

Τώρα σ’ αυτήν τη φάση βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο ίδρυ-
σης αυτού του ταµείου. Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της απευθείας
αγοράς ζωοτροφών µέσω του αγροτικού ΤΕΜΠΕ, δεν προβλέ-
πεται η χρηµατοδότηση αγοράς ζωοτροφών µέσω των δράσεων
του ταµείου. Ωστόσο, το Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης πρόκειται να χρηµατοδοτήσει το µέτρο της προστιθέµενης
αξίας των γεωργικών και δασοκοµικών προϊόντων του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου εντάσσονται και οι ζωοτρο-
φές, δηλαδή ιδρύσεις, εκσυγχρονισµοί, µετεγκαταστάσεις απο-
θηκευτικών χώρων ζωοτροφών, µονάδων παραγωγής ζωοτρο-
φών κ.λπ.. Μέσα από αυτό, λοιπόν, θα περάσουµε αυτήν τη δια-
δικασία.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα, πρέπει κατ’ αρχάς να σας
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πω ότι στην υπηρεσία µας δεν έχει τεθεί θέµα επανεξέτασης των
προϋποθέσεων ένταξης από καµµιά περιοχή της χώρας, αλλά
ούτε και από την Κρήτη.

Προφανώς, κύριε Αυγενάκη, θα έχετε ενηµερωθεί –γιατί είστε
αρκετά ενηµερωµένος και βλέπω ότι ασχολείστε πολύ µε το
θέµα- ότι για την Περιφέρεια της Κρήτης προβλέπεται η διάθεση
δηµόσιας δαπάνης ύψους 6 εκατοµµυρίων ευρώ από τη συνο-
λική δηµόσια δαπάνη των 50 εκατοµµυρίων ευρώ, όπου µέσω
των µέτρου «Εκσυγχρονισµός γεωργικών εκµεταλλεύσεων» ενι-
σχύεται η υλοποίηση επενδύσεων µικρού κόστους, µε συνολικό
επιλέξιµο κόστος µέχρι 50.000 ευρώ ανά επένδυση που αφορούν
τον εκσυγχρονισµό των αιγοπροβατοτροφικών εκµεταλλεύσεων
της χώρας µε την εισαγωγή σ’ αυτήν διαφόρων καινούργιων
στοιχείων και µε την ενίσχυση συµπληρωµατικών επενδύσεων.

Αυτή η δράση προβλέπει ουσιαστικά υποβολή αιτήσεων ενί-
σχυσης µε καταχώρηση όλων των απαιτούµενων στοιχείων που
αποδεικνύουν την ιδιότητα του φορέα της επένδυσης, τη δυνα-
µικότητα και παραγωγική ικανότητα της εκµετάλλευσης κ.λπ. και
διασταυρώνονται ηλεκτρονικά µε τα επίσηµα αρχεία των αρµό-
διων φορέων και υπηρεσιών, ώστε να διασφαλίζεται η κατ’ αρχήν
επιλεξιµότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζουµε ότι πρόκειται για ένα σύστηµα καθαρό, σαφές, ένα

σύστηµα στο οποίο έχει πρόσβαση ο καθένας και ένα σύστηµα
στο οποίο γίνεται ηλεκτρονικά η διασταύρωση των στοιχείων.
Επίσης, επαναλαµβάνω ότι µέχρι τώρα δεν µας έχει τεθεί κανένα
θέµα επαναρρύθµισης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής κ. Αυγενάκης.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πολύ προσεκτικά και θεωρώ πως
είναι χρέος µου να επιµείνω στην πραγµατική ανάγκη άµεσης
ενεργοποίησης του µηχανισµού ΑΓΡΟΤΕΜΠΕ αποκλειστικά για
την προµήθεια ζωοτροφών απευθείας από τους κτηνοτρόφους.

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εγώ δεν µίλησα για επέν-
δυση και άρα για ανάπτυξη, αλλά για ανάγκη επιβίωσης την
οποία έχουν αυτήν τη στιγµή οι κτηνοτρόφοι της Κρήτης, αλλά
και της υπόλοιπης επικράτειας. Είναι δεδοµένο ότι πληρώνοντας
τοις µετρητοίς και µόνο οι ίδιοι αντιµετωπίζουν ουσιαστικά προ-
βλήµατα ρευστότητας, κάτι που καταλαβαίνετε τόσο εσείς όσο
και όλοι µας εδώ µέσα.

Βεβαίως, το ποσό του δανείου που θα δίνεται αποκλειστικά για
την αγορά ζωοτροφών µε όποιο τρόπο και µε όποια διαδικασία
εσείς περιγράφετε, θα µπορούσε εύκολα να το ελέγξει το κράτος
από τα παραστατικά, χωρίς να υπάρχει σπατάλη χρήµατος.

Επιπροσθέτως τώρα και αναφορικά µε την επανεξέταση των
προϋποθέσεων για την ένταξη κτηνοτρόφων στα µικρά σχέδια
βελτίωσης, λόγω των ιδιαιτεροτήτων του κτηνοτροφικού τοµέα
της Κρήτης, επιτρέψτε µου ορισµένες παρατηρήσεις που µπο-
ρεί να σας φανούν και χρήσιµες ειδικά στη φάση που βρίσκεστε.

Εάν δεν το γνωρίζετε ήδη, σας ενηµερώνω ότι ο όρος της ελά-
χιστης παραδιδόµενης ποσότητας γάλακτος των εξήντα κιλών
ετησίως, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΕΛΟΓΑΚ και σε εγκεκρι-
µένη τυροκοµική µονάδα, αποκλείει πολλούς ενδιαφερόµενους
κτηνοτρόφους -και ειδικά της Κρήτης- να ενταχθούν στο πρό-
γραµµα εκσυγχρονισµού που περιγράψατε των εκµεταλλεύσεών
τους µέσω της προκήρυξης των µικρών σχεδίων βελτίωσης.

Επίσης, στην Κρήτη, σε αντίθεση µε την υπόλοιπη χώρα, δεν
δραστηριοποιούνται στον τοµέα µεταποίησης γάλακτος µεγάλες
γαλακτοβιοµηχανίες, ενώ αρκετοί κτηνοτρόφοι αυτοεπεξεργά-
ζονται την παραγωγή τους µε την παραδοσιακή τυροκόµηση, µέ-
θοδος που προσφέρει ιδιαίτερης ποιότητας τυροκοµικά
προϊόντα, µε αποτέλεσµα να γίνονται ανάρπαστα, αλλά να µην
υπάρχει µεγάλη ποσότητα.

Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Υπουργέ, ο Σύλλογος Επαγγελµατι-
κών Κτηνοτρόφων του Νοµού Ηρακλείου σας είχε επισηµάνει την
ανάγκη να υπάρξει µερική –όχι συνολική- αναθεώρηση των όρων
των σχεδίων απόφασης λεπτοµερειών για τα µικρά σχέδια βελ-

τίωσης.
Αν δεν την έχετε λάβει, πολύ ευχαρίστως να τους µεταφέρω –

αν δεν µας παρακολουθούν αυτήν εδώ την ώρα- να στείλουν εκ
νέου τις παρατηρήσεις που µπορεί να σας είναι πολύ χρήσιµες,
γιατί γνωρίζω ότι είστε πολύ συνεργάσιµος και ότι επιθυµείτε και
εσείς το καλύτερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κρίσιµο είναι, κύριε Υπουργέ, να προβλέπεται πρώτον, η εξαί-

ρεση της Κρήτης από τον όρο της ελάχιστης παραδιδόµενης πο-
σότητας γάλακτος.

∆εύτερον, η απαιτούµενη άδεια ίδρυσης και λειτουργίας κτη-
νοτροφικής µονάδας, εφόσον αυτή δεν υποχρεούται να καταθέ-
σει ταυτόχρονα µε την υποβολή του αιτήµατος, να τρέξει,
δηλαδή, παράλληλα µε την παράδοση του έργου.

Τρίτον, η απλοποίηση των διαδικασιών της ΚΥΑ που αναφέρε-
ται στην εξαίρεση από κατεδάφιση αυθαιρέτων κτηνοτροφικών
κτισµάτων. Ως εναλλακτική λύση προτείνεται η εγκατάσταση του
αλµεκτικού σε πρόσθετη κατασκευή θερµοκηπιακού τύπου που
δεν απαιτείται οικοδοµική άδεια και κοστίζει σαφέστατα πολύ λι-
γότερο από τη συµβατική.

Και τέταρτον, να επαφίεται στην ευχέρεια του κτηνοτρόφου η
επιλογή του τύπου του αλµεκτικού, του οποίου η δυναµικότητα
σχετίζεται µε την παραγωγικότητα των ζώων, αλλά και τον
αριθµό των χειριστών.

Εξίσου σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, είναι να δείτε το θέµα της
λειτουργίας και της οικονοµικής διαχείρισης στους συνεταιρι-
σµούς και τις αγροτικές ενώσεις, γιατί αρκετές αντιµετωπίζουν
πρωτοφανή προβλήµατα ρευστότητας που φτάνουν µέχρι και
στο σηµείο να µη µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις
τους απέναντι στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους των πε-
ριοχών τους.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι οφείλετε να πάρετε άµεσα
µέτρα για τη βελτίωση της ποιότητας και της αποτελεσµατικό-
τητας του έργου των υπηρεσιών που εποπτεύονται από το
Υπουργείο σας, όπως για παράδειγµα ο ΟΠΕΚΕΠΕ.

Υπογραµµίζω ότι δεν αρκεί µόνο το φιλότιµο ορισµένων ευσυ-
νείδητων υπαλλήλων, για να σωθεί η κατάσταση και να ολοκλη-
ρωθεί, για παράδειγµα, απρόσκοπτα η διαδικασία επιδότησης
των αγροτών και κτηνοτρόφων.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να τονίσω για µια ακόµα
φορά ότι χρειάζεται να δείτε όλα αυτά τα προβλήµατα προσε-
κτικά και να παρέµβετε άµεσα. Και είµαι σίγουρος ότι θα το κά-
νετε, διότι εσείς πρωτίστως ενδιαφέρεστε για τον τοµέα τον
οποίο εποπτεύετε αυτήν τη στιγµή και του οποίου έχετε την πο-
λιτική ευθύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΙ∆ΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά τις τελευταίες
σας παρατηρήσεις, είναι προφανές ότι από την πρώτη στιγµή
που βρέθηκα στο Υπουργείο, η πρώτη µου διαπίστωση είναι η
πραγµατική αλλαγή, η ριζική τοµή στους µηχανισµούς που µε-
σολαβούν ανάµεσα στον αγρότη και στο Υπουργείο και αφορούν
πρώτα το κράτος και µετά τους συνεταιρισµούς και ιδίως τις ενώ-
σεις των αγροτικών συνεταιρισµών.

Το λέω αυτό, διότι πρόκειται για ένα µεγάλο πρόβληµα το
οποίο γνωρίζετε πολύ καλά και το οποίο περιγράψατε µε καθα-
ρότητα. Οι πρώτες κινήσεις του Υπουργείου θα γίνουν προς
αυτήν την κατεύθυνση και µε θεσµικό, νοµοθετικό χαρακτήρα και
θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε αυτά.

∆εύτερον, εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση να σκεφτώ ξανά το
θέµα της επαναρρύθµισης και της πρότασης της µερικής ανα-
θεώρησης. Όµως, θα ήθελα να πω κάτι το οποίο θεωρώ ως πολύ
απλό. Η ελάχιστη ποσότητα των εξήντα κιλών ετησίως δεν είναι
τόσο σηµαντική. Κάπου θα πρέπει να υπάρχει και µια διαδικασία
από την οποία να φαίνεται ότι ο άλλος είναι και παραγωγός. ∆εν
είναι απλά ότι έχει ένα ζώο στο σπίτι του και θα πρέπει να µπει σ’
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αυτήν τη διαδικασία.
Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι θεωρώ αυτόν τον όρο ως πολύ χα-

µηλό και σωστό. Όµως, θα πρέπει να τα δούµε όλα αυτά και να
τοποθετηθούµε µετά.

Τώρα, όσον αφορά τις ζωοτροφές, πρέπει να σας πω ότι δεν
είναι εύκολο µέσα από ένα Ταµείο Εγγυήσεων, που ουσιαστικά
χρησιµοποιεί κοινοτικούς πόρους, να υπάρξει απευθείας χρηµα-
τοδότηση προµήθειας ζωοτροφών, γιατί δεν θα το εγκρίνει κα-
νείς.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι µέσα από αυτό το µέτρο το οποίο σας
είπα προηγούµενα και είναι το µέτρο της προστιθέµενης αξίας
των γεωργικών και δασοκοµικών προϊόντων που έχει µια σειρά
από κινήσεις που έχουν σχέση µε την επιχείρηση, µπορούµε
ακριβώς να προωθήσουµε και αυτήν τη δράση. Όµως, θα πρέπει
να είναι συµπληρωµατική µιας ευρύτερης δράσης, προκειµένου
να µπορεί να δικαιολογηθεί στο Ταµείο Εγγυήσεων της Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτή ήταν µια πολύ συγκε-
κριµένη παρατήρηση που ήθελα να κάνω.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι είµαι στη διάθεσή σας, όταν θα
πάρω το συγκεκριµένο χαρτί και συζητήσω µε τις υπηρεσίες, να
συζητήσουµε την καλύτερη δυνατή ρύθµιση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προηγηθούν τώρα δύο επί-

καιρες ερωτήσεις που έχουν σχέση µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υφυπουργού.

Η πρώτη είναι η τέταρτη µε αριθµό 79/5-10-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου, σχετικά µε την
ανάπλαση των εξακοσίων εξήντα στρεµµάτων στη ∆ραπετσώνα
κ.λπ..

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε το λόγο για να διατυπώσετε την
ερώτησή σας.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Θάνο Μωραΐτη, γνωρίζετε
αυτήν την περίφηµη έκταση των λιπασµάτων, τα εξακόσια εξήντα
περίπου στρέµµατα στη ∆ραπετσώνα του Πειραιά. Είναι στον
άξονα Λιµάνι-Πέραµα και είναι πραγµατικά η ευκαιρία για περισ-
σότερο πράσινο σ’ έναν Πειραιά που µόνο πράσινος δεν είναι.
Είναι η µοναδική διέξοδος των κατοίκων όλων των γύρω δήµων
και όχι µόνο του Πειραιά προς τη θάλασσα και βάσει µελετών, η
ανάπλασή της θα µπορούσε να αποτελέσει το µεγαλύτερο έργο
αστικής ανάπλασης της Ευρώπης αυτήν την ώρα σε κατοικηµένο
ιστό.

Μπορεί πράγµατι να γίνει κυριολεκτικά πράσινο κόσµηµα για
την πόλη και πόλος έλξης για τους κατοίκους της, αλλά και τους
επισκέπτες της, που ξέρετε ότι είναι οι περισσότεροι στην Ελ-
λάδα, λόγω του λιµένα.

Από το 2002 µέχρι και σήµερα ακούγονται πάρα πολλές ιδέες
για την ανάπλαση αυτής της περιοχής, µεταξύ αυτών και πέντε
διαφορετικές µελέτες τυπωµένες από το Υπουργείο. Και, βε-
βαίως, έχει µείνει και ο απόηχος των δεσµεύσεων των προκατό-
χων σας, για τη δηµιουργία του περίφηµου µητροπολιτικού
πάρκου. Στην πράξη, όµως, δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Αφού
ισοπεδώθηκε το εργοστάσιο λιπασµάτων και πέραν τούτου δεν
έχουµε δει κανένα έργο, ο χώρος σήµερα είναι εγκαταλελειµµέ-
νος σε µία ήδη από παλιά υποβαθµισµένη περιοχή, µε δύο τερά-
στια διατηρητέα κτίσµατα µέσα του, το περίφηµο φουγάρο και το
ιστορικό γυαλάδικο, που περιµένουν κι αυτά µία αναπαλαίωση.

Φθάνουµε στο σήµερα µετά από τόσα χρόνια, τόσες υποσχέ-
σεις για να µιλάµε ακόµα για µια ξεχασµένη ανάπλαση και να
ακούµε πολύ πιο έντονα τον τελευταίο καιρό ότι αυτή η αλάνα
της ∆ραπετσώνας πρόκειται να µετατραπεί σε µια ακόµα επεν-
δυτική ευκαιρία, σε µια ακόµα επιχείρηση real estate, αυτήν τη
φορά made in China, που θα φορτώσει την έκταση µε κατα-
σκευές και όπου βέβαια, το πράσινο δεν θα έχει καµµία θέση.

Σε όλη αυτήν την κατάσταση εσείς οφείλετε σήµερα να δια-
δραµατίσετε ρόλο καθοριστικό και πιστέψτε µε, ιστορικό. Να
αναλάβετε υπεύθυνη πολιτική πρωτοβουλία-δράση για να κάνετε
άµεσα κάτι, προκειµένου να υπάρξει το υλοποιήσιµο σχέδιο για

την ανάπλαση της ∆ραπετσώνας και τη δηµιουργία µίας κυριο-
λεκτικά όασης πρασίνου, προς όφελος της πόλης, των κατοίκων
και όχι µόνο του Πειραιά, αλλά όλων των γύρω δήµων, για να
δούµε σ’ αυτά τα εξακόσια εξήντα στρέµµατα ένα µητροπολιτικό
πάρκο και όχι ένα καινούργιο city µόνο.

Ο Πειραιάς είναι µία πόλη που αγωνίζεται σήµερα να συντη-
ρήσει τις βασικές της λειτουργίες. Έχει ανάγκη, όχι απ’ αυτήν
την ανάσα ζωής, από πνεύµονες που δεν έχει, που είναι το πρά-
σινο περιβάλλον, που ζητάµε από εσάς, επιτέλους να κάνετε.

Πείτε µου σας παρακαλώ, τι σκοπεύετε να κάνετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ, µε

πολύ προσοχή θα σας παρακολουθήσουµε γιατί καταλαβαίνετε
ότι όλος ο Πειραιάς έχει αγωνία για το κοµµάτι αυτό, να αξιο-
ποιηθεί προς όφελος των κατοίκων και όχι των µεγάλων συµφε-
ρόντων.

Έχετε το λόγο λοιπόν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε
και θα µου επιτρέψετε να προσθέσω ότι αυτό είναι και µέληµα
δικό µας. Μπορεί να γράφονται πολλά, να λέγονται πολλά, αλλά
τουλάχιστον κι ως Κυβέρνηση αλλά ιδιαίτερα σαν ΥΠΕΚΑ απ’ την
πρώτη στιγµή έχουµε ξεκαθαρίσει κάποιους στόχους.

Θα ήθελα να πω, ότι ο αγαπητός, κύριος Αντιπρόεδρος,
σήµερα θέτει ένα θέµα για µια πολύ ευαίσθητη περιοχή. Κι αυτό
το οποίο θέλω να ξεκαθαρίσω, είναι ότι από την πρώτη στιγµή
εµείς στο ΥΠΕΚΑ θέσαµε την χωροταξία και την αστική
ανάπλαση, ως το βασικό άξονα της πολιτικής µας.

Το βασικό πρόβληµα που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε
είναι οι αλόγιστες και αέναες επεκτάσεις των πόλεων, που έχουν
γίνει κατά καιρούς και, βεβαίως, µία σειρά από µέτρα ή παρεµβά-
σεις οι οποίες πολλές φορές µπορεί να εξαγγέλθησαν, αλλά
ποτέ δεν είδαµε την υλοποίηση τους.

Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι στο όνοµα της ανάπτυξης οι
πόλεις επεκτάθηκαν σε βάρος του φυσικού τους περιβάλλοντος
και σπατάλησαν τους φυσικούς πόρους και τους σπατάλησαν µε
έναν άναρχο τρόπο. Εµείς θέλουµε να δώσουµε τέρµα σ’ αυτό το
παλιό και ξοφληµένο µοντέλο ανάπτυξης, το οποίο επί δεκαετίες
έχει ακολουθηθεί στη χώρα. Προωθούµε την πράσινη ανάπτυξη
και στοχεύουµε σε ένα σχεδιασµό για την αναβάθµιση, πάνω απ’
όλα της ποιότητας της ζωής των πολιτών. Αυτός είναι ο κύριος
στόχος µας.

Πρέπει να αναχαιτίσουµε την υποβάθµιση, ώστε να κάνουµε
ανθρώπινες τις πόλεις µας. Για το σκοπό αυτό ξεκινάµε άµεσα µε
δραστικές παρεµβάσεις τοµές, ώστε να µπορούµε να βιώσουµε
βελτιώσεις στην ποιότητα της ζωής των πόλεων. Κι εδώ, είναι
αρκετά σηµαντικό να αναφέρω το ολοκληρωµένο σχέδιο δράσης
για αστικές αναπλάσεις και µεγάλες µητροπολιτικές παρεµβά-
σεις.

Επίσης, θέλω να αναφέρω ότι η ίδια η Υπουργός ΥΠΕΚΑ
παρουσίασε το Πρόγραµµα Αθήνα-Αττική 2014, το οποίο περι-
λαµβάνει και την ανάπλαση της πρώην λιµενοβιοµηχανικής
ζώνης ∆ραπετσώνας-Κερατσινίου. Όπως προβλέπεται στο εν
λόγω πρόγραµµα, η περιοχή θα µετατραπεί σε ένα πάρκο
πρασίνου, αναψυχής και πολιτισµού σε συνδυασµό µε τη δηµι-
ουργία κι ενός κέντρου ναυτιλιακών επιχειρήσεων.

Αναλυτικότερα προβλέπονται οι εξής παρεµβάσεις: Πρώτον,
διαµορφώνουµε εκτεταµένους ελεύθερους χώρους πρασίνου
και αναψυχής. ∆εύτερον, αναδεικνύουµε το διασωθέν τοπικό
κεφάλαιο βιοµηχανικής αρχαιολογίας και µιλώ γι’ αυτά τα οποία
αναφέρατε κι εσείς µε την ερώτηση σας. Τρίτον, αναπτύσσουµε
την περιοχή µε ήπιες χρήσεις αναψυχής και πολιτισµού και
τέταρτον εξασφαλίζουµε µεγάλους κοινόχρηστους χώρους
χωρίς να προβούµε σε απαλλοτριώσεις.

Επί του παρόντος εκπονούµε το ρυθµιστικό σχέδιο Αθήνα
2020, το οποίο αντιµετωπίζει σε στρατηγικό κατευθυντήριο
επίπεδο το πρόγραµµα ανάπλασης της περιοχής. Το σχέδιο αυτό
θα παρέχει τόσο την απαιτούµενη εξειδίκευση του σχεδιασµού
όσο και θα βοηθήσει στην εύρεση του κατάλληλου επενδυτικού
σχήµατος, το οποίο θα µπορέσει πράγµατι να συµβάλλει και µε
το οποίο θα µπορέσει να προωθηθεί αυτό το µεγάλο σχέδιο για
την περιοχή.
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Για όλα αυτά όµως, έχουµε να δώσουµε µία µάχη µπροστά
µας. Είναι ο στόχος του ΥΠΕΚΑ, τα έχει ξεκαθαρίσει και η ίδια η
Υπουργός και πιστεύω ότι µε την καλύτερη συνεργασία και των
φορέων της περιοχής θα προωθηθεί αυτό το σχέδιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε το λόγο, κύριε
Αντιπρόεδρε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κυρία Πρόεδρε και γείτονα από τη Β’ Πειραιά, οφείλω να
οµολογήσω ότι ο συµπαθέστατος και εργασιοµανής Υφυπουρ-
γός, κ. Μωραΐτης δεν µε ικανοποίησε για την αµεσότητα και τη
θέρµη που απαιτώ να δείξει για τον Πειραιά. Με αφορά πάρα
πολύ τι θα κάνει για τις πόλεις και για τα χωριά, που λέει. Με
αφορά ως γίγνεσθαι πολιτικό και πραγµατικό για την ποιότητα
ζωής αυτού του τόπου και των ανθρώπων που τον κατοικούµε.

Συγκεκριµένα όµως για τον Πειραιά, για να µη χάνουµε χρόνο.
Η Υπουργός έχει βγάλει σχέδιο, µέχρι και ο ΟΛΠ έχει βγάλει
σχέδιο και ο Υπουργός Πολιτισµού µου έδωσε µία καταπληκτική
µπροσούρα, που λέει ότι «θα κάνουν, θα κάνουν, θα κάνουν».
Τελικά, φοβάµαι ότι θα γίνει Ταϊβάν. ∆εν έχω τίποτα µε τους
φιλέλληνες Κινέζους, µε το µεγάλο πολιτισµό τους, µε το
νόµισµα τους. Με αφορά όµως ο πνεύµονας του Πειραιά. Ας
κάνουν ό,τι θέλουν.

Εγώ θα σας πω, στη συνέχεια της απάντησης σας, κύριε
Υφυπουργέ, ότι διαβάζοντας την ιστοσελίδα του ΠΑΣΟΚ για τις
προτάσεις της ανάπτυξης του Πειραιά, αναφέρονται στο χώρο
αυτά τα εξακόσια εξήντα στρέµµατα και γίνεται λόγος για
τετρακόσια δεκαπέντε στρέµµατα υψηλού πράσινου. Συγκεκρι-
µένα, εκατόν ογδόντα πέντε αθλητικών εγκαταστάσεων, εκατό
στρέµµατα πάρκα τεχνολογίας και ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, δέκα στρέµµατα για πολιτισµό, παιχνίδια νερού, πέντε
στρέµµατα για αθλητικό σχολείο, παιδικό σταθµό, µουσείο
σχολείο, καλλιτεχνικό σχολείο, παιδική χαρά και ναυταθλητισµό.

Αυτά ακριβώς θέλω να κάνετε, που προτείνετε. ∆ηλαδή, να τα
δούµε εν πράξη, για να αλλάξει η φυσιογνωµία της ζωής του
Πειραιά, να αναβαθµιστεί το περιβάλλον της περιοχής. Είναι µία
πόλη πυκνή, απαρχαιωµένης δόµησης, που έτη φωτός απέχει
από εκείνο το αρχικό ιπποδάµειο σχέδιο της, µε αφόρητη
καθηµερινότητα, κυκλοφοριακή συµφόρηση, ατµοσφαιρικούς
ρύπους, πρόβληµα καθαριότητας, στοίβες απορριµµάτων στους
δρόµους, στα πεζοδρόµια και εκποµπές αερίων της τάξης
δυόµισι χιλιάδων τόνων ετησίως, µόνο από τις τσιµινιέρες όλων
των επιβατικών και εµπορευµατικών πλοίων που κινούνται στο
Λιµάνι.

∆εν γίνεται, λοιπόν, να µην υπάρχει πράσινο και δεν υπάρχει,
το ξέρετε, ίχνος πρασίνου αυτήν την ώρα. ∆εν µιλώ στην
υπερβολή του πράγµατος, γιατί όλοι οι πειραιώτες ξέρουµε ότι
ο Πειραιάς δεν έχει πάρκα, δεν έχει πλατείες, δεν έχει χώρους
άθλησης και αν έχει κάποιους χώρους άθλησης, µοιάζουν σαν
κρεµασµένα σταφύλια δίπλα στα Κονώνεια Τείχη στα βράχια της
Πειραϊκής.

Έχει εκτάσεις όµως, που προσφέρονται κατ’ εξοχήν για
πράσινη αξιοποίηση, που εκτός απ’ αυτά τα εξακόσια εξήντα
στρέµµατα στη ∆ραπετσώνα είναι το περίφηµο «ΧΡΩΠΕΙ».

Αυτά τα προβλήµατα καταλαβαίνετε ότι είναι ανάγκη πρώτη, η
δηµιουργία του πνεύµονα στη βεντάλια της ακτογραµµής του
Πειραιά να γίνουν απαραιτήτως και να µετατραπεί η αλάνα σε
µητροπολιτικό πάρκο, σε συνδυασµό µε καθαρή θάλασσα
βέβαια, για να δώσουν πνοή.

Γι’ αυτόν τον Πειραιά που ασφυκτιά πρέπει να δώσετε
ξεκάθαρους στόχους, λύσεις. Έχετε υποστηρίξει την ανάπλαση
της ∆ραπετσώνας, είναι πιο εύκολη από εκείνη του Ελληνικού
και πολύ πιο εύκολη από το Γουδή.

Πρέπει, όµως, να αποφασίσετε τελικά τι θέλετε να κάνετε γιατί
µας καίει, τι θα περιλάβετε σε αυτήν την ανάπλαση, γιατί µία δεύ-
τερη µικρή τσιµεντούπολη «made in China», γιατί σε κάτι τέτοιο
φαίνεται ότι εξελίσσεται το όλο θέµα, αντί για αληθινό χώρο πρα-
σίνου θα ήταν καταστροφή. Γι’ αυτό και η ερώτηση που έκανα.

Τελειώνω λέγοντας -γιατί πρέπει να ξεπεραστούν οι γραφειο-
κρατικές κωλυσιεργείς- ότι πρέπει να υπάρξει µία συµφωνία µε-
ταξύ των συνιδιοκτητών της Εθνικής Τράπεζας, του ΟΛΠ, του
δηµοσίου, του Ελληνικού, των ΕΛΠ και της ΑΓΕΤ, για να αποκα-

τασταθεί η περιβαλλοντική ζηµία που έχει προκληθεί από αυτήν
την απραξία που πρέπει εσείς να λύσετε.

Η ∆ραπετσώνα του Πειραιά τραγουδήθηκε σαν γειτονιά καη-
µών, προσφυγιάς και φτωχολογιάς. Έχετε ιστορική ευκαιρία να
γράψετε ιστορία σαν σωτηρία, πηγή ζωής για τον Πειραιά και για
τον ίδιο λόγο θα ήταν σπουδαίο να κάνετε κάτι για το Ελληνικό
και για το Γουδή, να ανασάνει ο Πειραιάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Αντιπρόεδρε, αντι-
λαµβάνοµαι αυτό που είπατε, ότι δεν σας έπεισα. Και δεν σας
έπεισα, γιατί πολλές φορές –και το είπα κι εγώ στην τοποθέτησή
µου- έχουν εξαγγελθεί διάφορα πράγµατα για διάφορες παρεµ-
βάσεις, αστικές αναπλάσεις στην Αθήνα, στον Πειραιά και σε
άλλα σηµεία της χώρας, αλλά κυρίως του προβληµατικού λεκα-
νοπεδίου και πολλές φορές δεν έχουν υλοποιηθεί. Και θα πρό-
σθετα ότι θα µπορούσε και ο πολίτης του Πειραιά να µας έβλεπε
µε µία δυσπιστία µέχρι τώρα.

Θέλω, όµως, να πω –και το ξεκαθαρίζω και πάλι- ότι η Κυβέρ-
νηση και κυρίως η Υπουργός ΥΠΕΚΑ έχει ξεκαθαρίσει µέσα από
το συγκεκριµένο πρόγραµµα δράσης συγκεκριµένες παρεµβά-
σεις. Άρα, εγώ θέλω να µείνουµε σήµερα σε αυτό. Θέλουµε
πράγµατι να δουλέψουµε προς αυτήν την κατεύθυνση. Ξέρουµε
το µεγάλο πρόβληµα της περιοχής και πιστεύω ότι πρέπει να φύ-
γουν από το µυαλό µας οι κακές σκέψεις.

∆ιαβάσατε πριν την άποψη του ΠΑΣΟΚ από την ιστοσελίδα
µας και όλα αυτά. Αυτή είναι η κύρια κατεύθυνσή µας. ∆εν θέ-
λουµε να κάνουµε ούτε Ταϊβάν, όπως είπατε πριν ούτε άλλα
πράγµατα. Θα µείνουµε, λοιπόν, ξεκάθαροι στη θέση όλων
αυτών που η ίδια η Υπουργός εδώ και κάποιους µήνες ανακοί-
νωσε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα συνεχίσουµε µε την

τέταρτη µε αριθµό 80/5-10-2010 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ου-
ρανίας Παπανδρέου-Παπαδάκη προς την Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τον εντο-
πισµό καρκινογόνων ουσιών στο νερό στην περιοχή των Οινό-
φυτων, τη µόλυνση του Ασωπού ποταµού κ.λπ..

Ορίστε, κ. Παπαδάκη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να το-
ποθετηθείτε.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ – ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, επανέρχοµαι
σήµερα µε την ερώτησή µου σε ένα θέµα που νοµίζω ότι εσείς θα
πρέπει, αν δε το γνωρίζετε, να το γνωρίσετε πάρα πολύ καλά,
γιατί το θέµα αυτό το γνωρίζει πάρα πολύ καλά ολόκληρη η Ελ-
λάδα. Τελευταίως, απ’ ό,τι πληροφορούµαι, το γνωρίζει και ο κό-
σµος ολόκληρος, γιατί η ∆ιεθνής Οµοσπονδία των ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου έκανε προσφυγή κατά του ελληνικού κράτους για
τη µόλυνση του Ασωπού ποταµού και, βεβαίως, ζητάει ευθύνες
από την κεντρική διοίκηση, τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση της Βοι-
ωτίας και του ∆ήµου των Οινοφύτων.

Όµως, κύριε Υφυπουργέ, το θέµα αυτό το ξέρει πάρα πολύ
καλά ο απλός πολίτης της Βοιωτίας, της περιοχής των Οινοφύ-
των, ο απλός πολίτης της Μεσσαπίας, µίας περιοχής στην Κε-
ντρική Εύβοια που επίσης το νερό που πίνει, που ποτίζει τα
κτήµατά της, που ποτίζει τα ζώα της είναι µολυσµένο µε εξα-
σθενές χρώµιο. Και ακούτε, κύριε Υφυπουργέ, η µόλυνση του
Ασωπού Ποταµού και της πέριξ περιοχής είναι πέντε φορές µε-
γαλύτερη από αυτή στο Χίνκλεϊ. Πιστεύω ότι ξέρετε ότι είναι η
πλέον µολυσµένη περιοχή στη Νότια Καλιφόρνια. Αυτή είναι η
κατάσταση.

Εγώ, λοιπόν, σήµερα µε την ερώτησή µου αυτή επανέρχοµαι
σε σας, κύριε Υφυπουργέ και θέλω να επισηµάνω ότι ο καρκίνος
ήταν η αιτία θανάτου για έναν στους τέσσερις κατοίκους των Οι-
νοφύτων τα τελευταία 10 χρόνια. Και για να µιλάµε βεβαίως µε
στοιχεία, τα οποία πρέπει να λάβετε πάρα πολύ σοβαρά υπ’ όψιν
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σας, πρέπει να σας πω ότι τα τελευταία στοιχεία από το Εργα-
στήριο Υγιεινής, Επιδηµιολογίας και Ιατρικής Στατιστικής του Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών καταδεικνύουν ότι το 2009 οι θάνατοι από
καρκίνο στα Οινόφυτα ήταν αυξηµένοι κατά 90%. Αλήθεια, κύριε
Υφυπουργέ, πού συµβαίνει σε άλλο µέρος του κόσµου αυτή η
εγκατάλειψη των ανθρώπων; Η δε θνησιµότητα από καρκίνο στα
Οινόφυτα µία δεκαετία από το 1999 µέχρι το 2009 ήταν κατά 14%
υψηλότερη από εκείνη των κατοίκων του υπόλοιπου νοµού.
Έχετε, λοιπόν, ένα ρεκόρ. Είναι ίσως ο µόνος δείκτης που έχετε
αυξήσει τόσο εσείς όσο και η προηγούµενη κυβέρνηση, γιατί το
θέµα έχει ξεκινήσει από το 1994, να αυξήσετε δηλαδή την καρ-
κινογένεση σε µία περιοχή. Νοµίζω ότι δεν τιµά την Κυβέρνησή
σας, κύριε Υφυπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύρια Πρόε-
δρε.

Έχουν περάσει τρία χρόνια από τότε που ανιχνεύτηκε για
πρώτη φορά το πρόβληµα της ρύπανσης των υπογείων υδάτων
µε εξασθενές χρώµιο στον Ασωπό.

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι, γιατί είδα ότι είπατε ότι αυτό δεν
τιµά την Κυβέρνησή µας. Από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε
αυτή η Κυβέρνηση, οι παρεµβάσεις για τον Ασωπό ήταν συγκε-
κριµένες και από την Υπουργό και από υπηρεσίες και υπήρχαν
και συγκεκριµένες ανακοινώσεις.

Κατόπιν, ειδικής προετοιµασίας, τον Φεβρουάριο του 2010,
ήταν η Υπουργός, αυτή η οποία εξήγγειλε την υλοποίηση ενός
ολοκληρωµένου προγράµµατος διαχείρισης του περιβαλλοντι-
κού κινδύνου για την ευρύτερη περιοχή της λεκάνης απορροής
του Ασωπού ποταµού.

Τον Μάϊο του 2010 εκδόσαµε την ΚΥΑ, µε την οποία ελαττώ-
σαµε σηµαντικά τα όρια απόρριψης επικίνδυνων ουσιών στο
νερό, αποσκοπώντας έτσι σταδιακή µείωση των συγκεντρώσεων
εξασθενούς χρωµίου.

Επιπλέον, συνεργαζόµαστε µε τον ΣΕΒ για τη συµµόρφωση
των βιοµηχανιών της περιοχής. Επίσης, καταγράφουµε τα λει-
τουργικά προβλήµατα της εγκατάστασης-επεξεργασίας αστικών
λυµάτων στα Οινόφυτα.

Ήδη έχει διαπιστωθεί από τους επιθεωρητές περιβάλλοντος,
οι οποίοι δεν έχουν πάει µία φορά και δύο εκεί πέρα –και το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά- σειρά σηµαντικών παραβάσεων της περι-
βαλλοντικής νοµοθεσίας και επεξεργαζόµαστε όλες τις τεχνικές
λύσεις.

Παράλληλα, συνεργαζόµαστε µε τα συναρµόδια Υπουργεία
για την εφαρµογή του κατάλληλου αγροπεριβαλλοντικού προ-
γράµµατος, µέτρου σε εφαρµογή της Ευρωπαϊκής Οδηγίας περί
νιτρορύπανσης γεωργικής προέλευσης.

Στο σηµείο αυτό να σηµειώσω πως για όλα τα παραπάνω έργα
έχουµε εντάξει στο ΕΠΕΡΑ ειδικό πρόγραµµα για τον Ασωπό, το
ΕΣΠΑ, ώστε να υπάρχουν διαθέσιµα τα απαιτούµενα κονδύλια
για την απορρύπανση του.

Τελευταίο και κυριότερο, πιστεύω, είναι η εφαρµογή της νο-
µοθεσίας για την περιβαλλοντική ευθύνη, όπου σύµφωνα µε τη
νοµοθεσία αυτή –και το γνωρίζετε πολύ καλά- οι επιχειρήσεις
που είναι υπεύθυνες για την καταστροφή του περιβάλλοντος θα
είναι αυτές οι οποίες θα πληρώσουν και το κόστος όλης της πρό-
ληψης και αποκατάστασης της περιβαλλοντικής ζηµιάς. Πι-
στεύω, ότι µόνο έτσι θα σταµατήσει η αδιαφορία για το περιβάλ-
λον και η διαρκής καταστροφή του.

Παράλληλα, τροφοδοτούνται τα Οινόφυτα µε ασφαλές πόσιµο
νερό σήµερα από τον Μόρνο. Παράλληλα, βρίσκεται επί του πα-
ρόντος σε εξέλιξη και η υπογραφή συµφώνου συνεργασίας µε-
ταξύ του ΥΠΕΚΑ, της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας και της
ΕΥ∆ΑΠ, µε σκοπό την άµεση δηµοπράτηση των έργων αναβάθ-
µισης του διυλιστηρίου της Θήβας και την τροφοδότηση των οι-
κισµών Νεοχωράκη και Ελαιώνα µε νερό του Μόρνου.

Η χρηµατοδότηση της περιφέρειας για την υλοποίηση των
έργων αυτών θα γίνει από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ενώ θα αξιοποιηθεί και η εµπειρία

και η τεχνογνωσία της ΕΥ∆ΑΠ.
Από την πρώτη στιγµή έχουµε σκύψει πάνω στο πρόβληµα.

Είναι ένα πρόβληµα, όµως, το οποίο δεν λύνεται µε ένα µαγικό
ραβδί, το οποίο κάποιος Υπουργός ή κάποιες υπηρεσίες θα το
έχουν, θα «χτυπήσουν» και όλα θα είναι µια χαρά. Θέλει µεγάλη
σοβαρότητα. Απαιτείται µεγάλος έλεγχος.

Το ΥΠΕΚΑ σε συνεργασία µε όλους τους αρµόδιους, προ-
σπαθεί στο µεγάλο αυτό πρόβληµα -το οποίο είναι όπως ακρι-
βώς το περιγράψατε- να δώσει λύση. Και αυτή η λύση θα απαντά
στο µεγάλο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί στην περιοχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βαρβάρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει η
ερωτώσα Βουλευτής κ. Παπανδρέου-Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ειλι-
κρινά σήµερα κάνατε µια επανάληψη στις απαντήσεις των ερω-
τήσεων, που εγώ ως Βουλευτής από τον Οκτώβρη του
περασµένου χρόνου έχω καταθέσει. Ανέφερα ότι είναι ένα θέµα
όχι µόνο η µόλυνση του περιβάλλοντος, αλλά ότι είναι ένα θέµα
ζωής και θανάτου πλέον για τους κατοίκους. Και αν θέλετε, ως
γιατρός έχω ασχοληθεί, έχω κάνει αρκετές ερωτήσεις και προς
το συγκεκριµένο Υπουργείο. Σήµερα µου κάνατε επανάληψη
όλων των απαντήσεων που µου έχετε δώσει από πέρυσι, που
αναφέροµαι στο συγκεκριµένο θέµα.

Ειλικρινά θα ήθελα σήµερα να µου πείτε ένα, δύο, τρία θέµατα,
τα οποία θα αρχίσουν σήµερα ή θα έπρεπε να έχουν αρχίσει από
χθες, διότι οι άνθρωποι αυτοί δικαιούνται τουλάχιστον να ζουν.
Και δικαιούνται να µην πεθαίνουν ως εργαζόµενοι στα χωράφια
τους, γιατί δεν είναι µόνο το πόσιµο νερό, είναι το νερό της
ύδρευσης, είναι τα πετρώµατα, τα οποία έχουν µολυνθεί. Μη µου
πείτε τώρα ότι είναι οι «γνωστοί-άγνωστοι» που µολύνουν την πε-
ριοχή του Ασωπού και ότι δεν τους ξέρουµε. Είναι καταγεγραµ-
µένοι, είναι γνωστοί, είναι ατιµώρητοι, γιατί κανένας δεν έχει
αποφασίσει να σκύψει µε αγάπη δίπλα στο πρόβληµα υγείας των
ανθρώπων της περιοχής. Γι’ αυτό και πάρα πολύ δίκαια -και συµ-
φωνώ µαζί τους- οι άνθρωποι θα ξεκινήσουν κινητοποιήσεις, που
θα έκανε ο κάθε άνθρωπος που θέλει να διασφαλίσει το ιερό
αγαθό της υγείας του.

Θέλω να µου πείτε συγκεκριµένα µέτρα που θα λάβετε. Γιατί
αύριο οι κάτοικοι των περιοχών θα µου ζητήσουν να τους πω ότι
από αύριο το Υπουργείο ξεκινάει αυτό, από µεθαύριο αυτό. Γε-
νικολογίες και ΕΣΠΑ και εκείνα και τα άλλα, σας παρακαλώ πάρα
πολύ κρατήστε τα ειλικρινά για το αρχείο του Υπουργείου σας.

Προτίθεστε ως Υπουργείο να ζητήσετε απόδοση τυχόν ποινι-
κών ευθυνών; Και επιµένω στις ποινικές ευθύνες, κύριε Υπουργέ,
διότι οι ειδικοί τουλάχιστον λένε ότι το εξασθενές χρώµιο και οι
άλλες τοξικές ουσίες, προέρχονται από συγκεκριµένες ρυπογό-
νες περιοχές. Σας τις κατονοµάζουν δηλαδή. Θα υπάρξουν ποι-
νικές ευθύνες; Και ειλικρινά µε λυπεί ιδιαίτερα ότι οι άνθρωποι
των περιοχών αυτών µου κατήγγειλαν σήµερα ότι υπάρχουν γι’
αυτά τα εγκλήµατα –όχι κατά του περιβάλλοντος, αλλά κατά της
ζωής των ανθρώπων- απαλλαχτικά βουλεύµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος κ. Μωραΐτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

∆εν µπορούµε να µιλάµε για απόδοση ευθυνών και ποινικές
διώξεις χωρίς να ξέρουµε µε απόλυτη σαφήνεια και ακρίβεια
ποιοι είναι οι ένοχοι.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Μα, σοβαρολογείτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Παρακαλώ, να τελειώσω.
Μιλήσατε για «γνωστούς-αγνώστους». Προηγήθηκε η τοποθέ-

τησή µου και το γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί έχετε πάρει απαντή-
σεις…

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: ∆έστε τις λίστες…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κυρία Πα-

παδάκη, µη διακόπτετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τις λίστες τις έχουµε και
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εµείς. Σας άκουσα, όµως, µε µεγάλη προσοχή και θέλω να µε
ακούσετε και εσείς.

Κάποιοι δεν είχαν πατήσει στον Ασωπό. Εµείς ένα χρόνο, όχι
απλά πήγαµε στον Ασωπό, αλλά υπάρχει συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, υπάρχουν δεσµεύσεις, υπάρχουν δράσεις που τρέχουν
αυτή τη στιγµή. Κι αυτά, όταν κάποιοι δεν τόλµαγαν να πάνε.
Τους επιθεωρητές περιβάλλοντος εµείς τους πήγαµε στον
Ασωπό.

Όταν, όµως, µιλάµε για ποινικές ευθύνες σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ συγκεκριµένοι και να µι-
λάµε µε στοιχεία. Αυτό αφορά εµάς σ’ αυτήν την Αίθουσα. Θα
µου πείτε ότι η κοινωνία γνωρίζει. Βεβαίως. Αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν κάποια στοιχεία. Και θέλω να πιστεύω και εγώ και εσείς και
ο καθένας ότι αυτά τα στοιχεία σύντοµα θα οδηγηθούν στη δι-
καιοσύνη και θα πρέπει αυτοί που ευθύνονται να πληρώσουν.

Όµως, η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής από την πρώτη στιγµή, πέρυσι τον Οκτώβριο, µε ένα
θέµα που ασχολήθηκε πάρα πολύ υπεύθυνα και πάρα πολύ σο-
βαρά ήταν ο Ασωπός. Επαναλαµβάνω, δεν το στηρίζω αυτό στο
ότι απλά επισκέφθηκε τον Ασωπό. Οι δράσεις είναι συγκεκριµέ-
νες. Οι κοινές υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες υπεγράφησαν,
είναι συγκεκριµένες. Τα όρια που µπήκαν είναι συγκεκριµένα.

Είπατε ότι το πόσιµο νερό δεν είναι το µείζον θέµα, αν κατά-
λαβα καλά. Εγώ σας λέω ότι για τους κατοίκους της περιοχής
είναι το µείζον, είναι το σηµαντικότερο θέµα. Είναι βεβαίως και το
νερό της άρδευσης και θα συµφωνήσω µαζί σας.

Σας λέω ότι αυτό το µεγάλο θέµα του Ασωπού δεν το βάλαµε
απλά σε ένα δρόµο. Οι παρεµβάσεις µας για τα µεγάλα θέµατα
ήταν ακαριαίες. Μίλησα για το ΕΠΕΡΑ και το ΕΣΠΑ και σας είπα
ότι και χρήµατα θα βγουν µέσα από αυτό το πρόγραµµα. Μου εί-
πατε ότι δεν σας ενδιαφέρει αυτό, αλλά πώς θα αλλάξουµε τη
ζωή των πολιτών.

Θα αλλάξουµε τη ζωή των πολιτών, υιοθετώντας ένα πρό-
γραµµα και βάζοντας κανόνες. Γιατί µέχρι σήµερα τι έχει κάνει η
πολιτεία για τον Ασωπό ή µε άλλα προβλήµατα που είχαµε στη
χώρα; Επισκέψεις, µεγάλες κουβέντες, µεγάλα λόγια, αλλά στην
ουσία αποτέλεσµα δεν υπήρχε ποτέ.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα σοβαρά και υπεύθυνα ακολουθούµε
αυτά τα οποία έχουµε ανακοινώσει, αυτά τα οποία µέχρι σήµερα
µας φέρνουν αυτά τα µικρά αποτελέσµατα και κοιτάµε πλέον
τους πολίτες αυτής της ευαίσθητης περιοχής στα µάτια. Αν µε
ρωτήσετε, αν είναι αρκετά αυτά που κάναµε, θα σας πω, όχι. Θα
έπρεπε να κάνουµε πολύ περισσότερα. ∆ουλεύουµε, όµως, προς
αυτήν την κατεύθυνση και αναλογιζόµενοι το µεγάλο µερίδιο ευ-
θύνης που έχουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 86/5.10.2010 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπακωνσταντίνου προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων στο Κέντρο Εκπαιδεύσεως και Αποκατά-
στασης Τυφλών στην Καλλιθέα, την επαναλειτουργία της Σχολής
Τυφλών Θεσσαλονίκης κ.λπ..

Ο κ. Παπακωνσταντίνου έχει το λόγο για δύο λεπτά να διατυ-
πώσει την ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας επανειληµµένα έχει φέρει
στη Βουλή την απαράδεκτη κατάσταση που κυριαρχεί στις κρα-
τικές δοµές και τα ιδρύµατα της πρόνοιας στις ίδιες τις δοµές
της ειδικής αγωγής. Είναι απαράδεκτη η κατάσταση για τα ιδρύ-
µατα αυτά και αυτές οι δοµές παραπαίουν λειτουργικά, θεσµικά
και οικονοµικά και ακριβέστερα σήµερα µπαίνουµε και έχουµε
µπει στη διαδικασία του ξηλώµατός τους. Ξηλώµατος που συµ-
βαδίζει µε την ήδη θεσµοθετηµένη προσπάθεια και επιδίωξη της
Κυβέρνησης να διευκολύνει τη διαµόρφωση προνοιακής αγοράς
µε τις αδειοδοτήσεις ιδιωτικών προνοιακών µονάδων και τις αδει-
οδοτήσεις, σαν αρµοδιότητα της περιφερειακής διοίκησης, προ-
νοιακών επιχειρήσεων. Οι λέξεις είναι πολύ αποκαλυπτικές.

Εµείς στρέφουµε την προσοχή µας στο θέµα της απαράδε-
κτης κατάστασης που υπάρχει στο Κέντρο Εκπαίδευσης και Απο-
κατάστασης Τυφλών στην Καλλιθέα.

Μιλάµε για τα ζητήµατα που συνάντησαν οι µαθητές µε την
έναρξη της σχολικής χρονιάς, την έλλειψη σχολικών βιβλίων και
συγγραµµάτων, την έλλειψη σχολικών αιθουσών και εκπαιδευτι-
κών. Κάνει πολύ καλά το Αγωνιστικό Κίνηµα των Αναπήρων που
δεν αφήνει φιλικά να συµβιώσει µε αυτήν την κατάσταση της κα-
θίζησης, µε αυτήν τη δίωξη των θεµελιωδών δικαιωµάτων τους.

Φέρνουµε στη Βουλή, λοιπόν, τις διεκδικήσεις τους και ζητάµε
τα εξής: Να ανακληθούν όλες οι απολύσεις των εργαζοµένων
στο Κέντρο Εκπαίδευσης Τυφλών στην Καλλιθέα, να ανακληθεί
η απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του κέντρου για τις απο-
λύσεις δώδεκα εκπαιδευτικών και ζητάµε να µονιµοποιηθούν όλοι
οι εργαζόµενοι µε κατάργηση της αστικής µη κερδοσκοπικής
εταιρείας «ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑ», να δοθούν οι απαραίτητες κρατικές
πιστώσεις για τις λειτουργικές ανάγκες του Κέντρου Εκπαίδευ-
σης και Αποκατάστασης Τυφλών και να παρθούν µέτρα για την
ανακαίνιση του παλαιού κτηρίου του κέντρου. Αποκαλύπτεται και
από αυτές τις εξελίξεις το πόσο είναι αναγκαία η διαµόρφωση
ειδικού γυµνασίου για τους τυφλούς µαθητές.

Ζητάµε, µε αφορµή κι αυτό το ζήτηµα, την επαναλειτουργία
της Σχολής Τυφλών στη Θεσσαλονίκη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Στην ερώτηση του κ. Παπακωνσταντίνου θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης.
Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, ο χώρος των προνοιακών ιδρυµάτων

είναι, πράγµατι, ένας χώρος που αντιµετωπίζει προβλήµατα.
Εµείς δεν κρύβουµε ποτέ ότι υπάρχει πρόβληµα και πρέπει να
κάνουµε παρεµβάσεις. Γι’ αυτό το ζήτηµα πολύ σύντοµα κι εγώ
και ο Υπουργός θα έρθουµε στη Βουλή να συζητήσουµε, γιατί
ήδη µας απασχόλησε από την πρώτη στιγµή και νοµίζω ότι εκεί
θα µας δοθεί η ευκαιρία να αναπτύξουµε τις δικές µας προτάσεις
για το πώς µπορεί να βελτιωθεί ένα σύστηµα που επί πολλά-
πολλά χρόνια έχει τα προβλήµατά του.

Συγκεκριµένα για το ερώτηµα που θέτετε για το Κέντρο
Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών στην Καλλιθέα, όπως
ξέρετε κι εσείς, πριν από πολύ λίγο χρονικό διάστηµα έχει γίνει
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Λειτουργεί, όµως,
παράλληλα µε µία αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία, την «ΠΡΩ-
ΤΟΠΟΡΙΑ» –όπως αναφέρατε κι εσείς- που συστήθηκε το 1999,
µε εταίρους το ίδιο το ΚΕΑΤ και τον Πανελλήνιο Σύνδεσµο
Τυφλών. Ξέρουµε πολύ καλά ότι ένα µέρος από τα έσοδα αυτής
της αστικής µη κερδοσκοπικής εταιρείας ήταν τα χρήµατα που
προέρχονταν από τηλεοπτικά µέσα πανελλαδικής εµβέλειας, κάτι
που το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει µειώσει ακριβώς αυτήν
την παροχή. Εκεί, λοιπόν, δηµιουργήθηκε ένα πρόβληµα που έχει
να κάνει µε τις λειτουργικές δαπάνες του ίδιου του ΚΕΑΤ.

Όµως, η ίδια η εταιρεία ήταν αυτή που µε όχι σωστές
παρεµβάσεις, µε -αν θέλετε- προσλήψεις που δεν αντιστοι-
χούσαν στις πραγµατικές ανάγκες της σχολής, δηµιούργησε ένα
οικονοµικό αδιέξοδο. Έτσι, λοιπόν, η νέα διοίκηση προσπάθησε
να εξορθολογήσει τα πράγµατα.

Επειδή αναφερθήκατε στο ότι η σχολή λειτουργεί χωρίς βιβλία
και χωρίς καθηγητές, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι τουλάχιστον
αυτό που σήµερα συµβαίνει είναι ότι έχουν βρεθεί εκεί οι
δάσκαλοι από πολύ νωρίς. ∆εν υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα
και οι τρεις άνθρωποι που έχουν απολυθεί, ένας γυµναστής και
δύο ψυχολόγοι, ήταν αυτοί που ανήκαν στην αστική µη
κερδοσκοπική εταιρεία «ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑ» και κρίθηκε ότι η
δουλειά τους αυτή µπορεί να καλυφθεί από τον γυµναστή και
από τους άλλους ψυχολόγους, που έχει το ΚΕΑΤ από µόνο του.

Έτσι, λοιπόν, δεν τίθεται σήµερα θέµα λειτουργικότητας.
Όσον αφορά τις ελλείψεις βιβλίων –όπως έχετε πει- πρέπει να
σας πω ότι, επειδή ξέρετε ότι είναι έκδοση του ίδιου του ΚΕΑΤ,
τα βιβλία εδώ και αρκετό καιρό είναι εκεί. Υπήρχε, όµως,
πρόβληµα σε δύο περιπτώσεις –που έχουν αποκατασταθεί και οι
δύο- µε το βιβλίο των µαθηµατικών και µε άλλο ένα σύγγραµµα,
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το οποίο προέκυψε φέτος, γιατί δεν υπήρχε τα προηγούµενα
χρόνια εξειδίκευση γι’ αυτό το συγκεκριµένο µάθηµα και δεν
πρόλαβε να γίνει η παραγωγή από το ίδιο το τυπογραφείο.

Εµείς αναγνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνει παρέµβαση στη
σχολή. Θα πω, λοιπόν, κλείνοντας το πρώτο µέρος της οµιλίας
µου, για τη σχολή του ΚΕΑΤ στην Καλλιθέα ότι υπάρχει
πρόβληµα στην κάλυψη του λειτουργικού κόστους κι αυτό γιατί
ακριβώς δεν υπάρχει ανάλογη νοµοθετική κάλυψη, ώστε αυτό να
µπορεί να πηγαίνει στον προϋπολογισµό. Προτιθέµεθα πολύ
σύντοµα να φέρουµε τροπολογία, µε την οποία θα καταφέρουµε
να ξεπεράσουµε αυτό το πρόβληµα, έτσι ώστε η σχολή να µην
αντιµετωπίσει από το ξεκίνηµά της και µέχρι το τέλος και καθ’
όλη τη διάρκεια του χρόνου τέτοιου είδους προβλήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο ερωτών Βουλευτής
κ. Παπακωνσταντίνου έχει το λόγο, για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Και από την απάντησή
σας, κύριε Υπουργέ, προκύπτει ότι η λέξη «εξορθολογισµός» ση-
µαίνει περικοπές, σηµαίνει περιθωριοποίηση. Στο σύνολο της πα-
ρέµβασής σας δεν εµπεριέχετε θέµατα αναβάθµισης και
ανύψωσης του κέντρου, πολύ δε περισσότερο, δεν εµπεριέχετε
καθόλου ζήτηµα συνολικής αναβάθµισης των προνοιακών δοµών
σε πανελλαδικό επίπεδο.

Ειδικά µιλώντας για τους τυφλούς, είναι κρίσιµο ζήτηµα να δια-
σφαλιστεί 100% η χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό. Αποκαλύφθηκε και από αυτήν τη δεκαετή πείρα η
νοσηρότητα των κριτηρίων των λεγόµενων «αστικών µη κερδο-
σκοπικών εταιρειών» στον τοµέα της πρόνοιας, που λειτούργη-
σαν σαν τον προθάλαµο αποστασιοποίησης και αυτονόµησης
των κρατικών ιδρυµάτων από τις δαπάνες του κρατικού προϋ-
πολογισµού.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι υπάρχει το θέµα της εξασφάλι-
σης του συνόλου των κρατικών πιστώσεων που είναι αναγκαίες
και για τη λειτουργία, αλλά και για την αναβάθµιση των ήδη
υπαρχουσών υποδοµών, είτε κτηριακών –να το πούµε έτσι- είτε
τεχνικών.

∆εν πήρατε θέση για το ζήτηµα της επαναλειτουργίας της Σχο-
λής Τυφλών Θεσσαλονίκης κι απ’ αυτήν την άποψη το επιση-
µαίνω...

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Έχουµε τη γνώµη ότι ο
προσανατολισµός σας, έτσι όπως υλοποιείται από το σύνολο της
θεσµικής σας παρέµβασης, κινείται και αντιµετωπίζει τις κρατικές
προνοιακές δοµές στο βωµό των κριτηρίων της επιχειρηµατικό-
τητας, ανταποδοτικότητας και ανταγωνιστικότητας. Αυτά τα κρι-
τήρια είναι οι βασικοί αίτιοι της σηµερινής κατάστασης και µε
αυτά τα κριτήρια είναι προδιαγεγραµµένο το µέλλον και αυτών
των δοµών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, εσείς θέλετε να δώσετε τη δική
σας ερµηνεία, αλλά εγώ όταν είπα «εξορθολογισµό» εννοούσα
ότι θα πρέπει η σχολή και οποιοδήποτε δηµόσιο ίδρυµα είτε και
αστικό µη κερδοσκοπικό -αλλά εγώ θα µείνω στο δηµόσιο- να
κάνει την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση της περιουσίας του, των
πόρων του. Αυτό εννοούσαµε προηγούµενα.

Σας είπα ότι η σχολή σήµερα δεν δηµιουργεί προβλήµατα.
Υπάρχει πρόβληµα –σας επαναλαµβάνω- µε το ότι πρέπει να
δούµε τι θα κάνουµε στον τοµέα της πρόνοιας γενικότερα.
Νοµίζω ότι η αναφορά µου δεν ήταν για να ξεφύγω από το
ερώτηµά σας, αλλά γιατί θεωρώ ότι είναι µια πολύ σοβαρή υπό-
θεση, που θα µας δοθεί η δυνατότητα στο προσεχές διάστηµα
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων να αναφερθούµε και να
πούµε τη συνολική µας θέση. Άρα, δεν τίθεται ζήτηµα να ξεφύγω
από το ερώτηµα που µου θέσατε.

Όσο δε, για τη Σχολή Τυφλών Θεσσαλονίκης θέλω να πω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εκεί όντως υπήρχε ένα σοβαρό
πρόβληµα από την αρχή σχεδόν του χρόνου, όπου οι
εργαζόµενοι είχαν κάνει επίσχεση εργασίας περίπου εννέα
µηνών και είχαν να πάρουν τους µισθούς τους για εννέα

ολόκληρους µήνες. Υπήρχε εκεί µία διοίκηση που όλα τα
προηγούµενα χρόνια διαχειρίστηκε είτε την περιουσία της
σχολής είτε τους πόρους είτε την επιχορήγηση από το δηµόσιο
µε τέτοιο τρόπο, ώστε να δηµιουργήσει τέτοια αδιέξοδα που να
µην µπορεί να λειτουργήσει.

Να σας πω µόνο και να επισηµάνω το εξής: Η Σχολή
Θεσσαλονίκης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και αγαπητέ συνά-
δελφε, δεν είχε καταφέρει να πετύχει την πιστοποίησή της ως
σχολή. ∆εν είχε βγάλει φορολογική ενηµερότητα. Μία σχολή,
δηλαδή, που έχει τόσο µεγάλη ιστορία, που έχει προσφέρει στο
πανελλήνιο και ιδιαίτερα στην κοινότητα των τυφλών ήταν σ’
αυτήν την κατάσταση. Αµέσως µόλις ήρθαµε στην Κυβέρνηση
και η κ. Ξενογιαννακοπούλου και ιδιαίτερα η κ. Φώφη Γεννηµατά
ασχολήθηκε µε το θέµα και σε συνεννόηση µε τη Νοµαρχία
Θεσσαλονίκης –γιατί η διοίκηση οριζόταν από την Νοµαρχία
Θεσσαλονίκης- και µε τους φορείς µπήκε νέα διοίκηση που
έβαλε µία τάξη, έβαλε σειρά.

Και θέλω να σας πω ότι σήµερα είµαστε στην ευχάριστη θέση
να πούµε ότι έχουµε καταφέρει να πάρουµε στα χέρια µας και
τη φορολογική ενηµερότητα, η οποία µπορεί να αποδεσµεύσει
τους πόρους του κράτους. Ξέρετε ότι ήταν κρατηµένες στην Νο-
µαρχία Θεσσαλονίκης πάνω από 500.000 που δεν µπορούσε να
τις πάρει η σχολή για να τις αξιοποιήσει; Καταφέραµε, λοιπόν,
να τα αποδεσµεύσουµε. Πήραµε την πιστοποίηση του φορέα,
ώστε να µπορεί να αξιοποιήσει και προγράµµατα και να κάνει
δουλειές από τις οποίες µπορεί να έχει τα έσοδά της.

Όµως, θέλω από του Βήµατος αυτού να ευχαριστήσω το σύλ-
λογο των εργαζοµένων, γιατί εδώ και ένα µήνα, όταν βρεθήκαµε
στην έκθεση, ξεκινήσαµε µία προσπάθεια και µε τη συνεργασία
τη δική τους –και τους ευχαριστώ γι’ αυτό- καταφέραµε να επα-
ναλειτουργήσουµε τη σχολή, δίνοντας ήδη µέχρι στιγµής τρεις
µήνες από τα δεδουλευµένα. ∆εσµευθήκαµε ότι θα γίνεται η πλη-
ρωµή κανονικά για κάθε µήνα από εδώ και πέρα και θα φροντί-
σουµε από το Υπουργείο, ώστε πολύ σύντοµα να εξοφλήσουµε
και τους άλλους έξι µήνες που υπολείπονται, γιατί πρέπει αυτοί
οι εργαζόµενοι κάθε µήνα να παίρνουν τα χρήµατά τους.

Ζητώ, λοιπόν, και από του Βήµατος αυτού να αναγνωρίσετε
ότι µε τη συνεργασία όλων µας µπορούµε να καταφέρουµε και
να λύσουµε και τέτοιου είδους προβλήµατα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι είναι µέσα στις πρώτες
µας προτεραιότητες και στις σκέψεις µας να αλλάξουµε το κα-
θεστώς και να γίνει και η Σχολή Τυφλών –νοµίζω ότι θα ήταν η κα-
λύτερη λύση αυτήν την περίοδο- νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου, ώστε να µπορεί να λειτουργεί και να τα προσφέρει όλα
στην κοινωνία των τυφλών συµπολιτών µας απρόσκοπτα, χωρίς
να έχει αυτού του είδους τα προβλήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Η πέµπτη µε αριθµό 82/5-10-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
πορεία υλοποίησης του ΕΣΠΑ 2007-2013 κ.λπ., δεν συζητείται
λόγω αναρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών και διαγρά-
φεται.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 59/4-10-

2010 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Νασιώκα προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την πλήρη απα-
γόρευση του καπνίσµατος κ.λπ..

Κύριε Νασιώκα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να παρου-
σιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο σας. ∆εν

σας φοβάµαι, είστε γερή κράση.
Είναι η πρώτη ερώτηση που κάνω προς το Υπουργείο και δεν

θα µπορούσε να είναι για κάτι άλλο παρά για ένα θέµα δηµόσιας
υγείας, για ένα ξεχασµένο και υποβαθµισµένο –δυστυχώς- τοµέα
της υγείας και βεβαίως για το µεγαλύτερο θέµα δηµόσιας υγείας
που είναι το κάπνισµα.

Η ιστορία, κύριε Υφυπουργέ, έδειξε ότι κάθε φορά που ψηφί-
ζεται ένας νόµος για το κάπνισµα ή αλλάζει η κυβέρνηση ή αλ-
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λάζει ο Υπουργός, άλλη πολιτική ηγεσία ψηφίζει το νόµο και άλλη
έρχεται να τον υλοποιήσει. Και η ιστορία απέδειξε ότι µέχρι σή-
µερα δεν τον υλοποιεί καθόλου.

Ήταν η πρώτη ερώτηση που έκανα και στον προκάτοχό σας
Υπουργό ένα χρόνο σαν σήµερα. Θα σας πω γι’ αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, ζούµε µία τραγική πραγµατικότητα, καθώς
στη χώρα µας είκοσι τρεις χιλιάδες συνάνθρωποί µας το χρόνο
πεθαίνουν από το κάπνισµα. Είµαστε οι πρώτοι στον κόσµο σε
κατά κεφαλήν κατανάλωση τσιγάρων, ανά άτοµο. Το 45% των
ανδρών και περίπου το 44% των γυναικών καπνίζουν. Τα παιδιά
µας µπαίνουν στο κάπνισµα σε ηλικία δώδεκα και δεκατριών
ετών. Και, βεβαίως, αυτή η κατάσταση δεν ποιεί καµµία τιµή
στους αείµνηστους ∆οξιάδη και Γεννηµατά που ήταν πρωτεργά-
τες σ’ αυτήν την προσπάθεια, αλλά ούτε και σε όλους τους άλ-
λους που δούλεψαν αρκετά χρόνια σ’ αυτόν τον τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, ψηφίσαµε πριν λίγους µήνες ένα νόµο, αρκετά
χρόνια µετά αφού ψήφισε η Αλβανία και η Τουρκία. Όχι «αφού
ψήφισε» η Αλβανία και η Τουρκία, αλλά «αφού εφάρµοσε» η Αλ-
βανία και η Τουρκία.

Και τίθεται το ερώτηµα από τους πολίτες και πρέπει να απα-
ντήσετε εσείς σήµερα ως πολιτική ηγεσία, το κράτος, η Βουλή,
η Κυβέρνηση για το εξής: Έχει συνέχεια αυτή η χώρα; ∆εν πι-
στεύει κανένας ότι έχει συνέχεια.

Το 2004 είχαµε ετοιµάσει ένα νόµο και µαζί ένα πρόγραµµα µε
τον Αλέκο Παπαδόπουλο και τον Κώστα Στεφανή και µόλις άλ-
λαξε η κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα άλλο παρά να τα στείλει στις
καλένδες. Το 2008 ψήφισε έναν άλλο ανάλογο νόµο, ελλιπή, ο κ.
Αβραµόπουλος.

Και σας είπα πριν ότι ήταν η πρώτη ερώτηση που έκανα και
στην προκάτοχό σας και ζήτησα τότε δύο πράγµατα. Το πρώτο
πράγµα ήταν να εφαρµόσει αυτόν τον ελλιπή νόµο που ήδη
εφαρµοζόταν σε αρκετά του κοµµάτια και το δεύτερο βεβαίως
ήταν να τον συµπληρώσει µ’ αυτά που θα σας πω στη συνέχεια.

Σήµερα, ένα χρόνο µετά, ξεκινάµε από την αρχή, κύριε
Υπουργέ. Και το ερώτηµα είναι πώς θα εφαρµόσετε το συγκε-
κριµένο νόµο ή τι άλλο θα κάνετε για να φύγουµε απ’ αυτήν την
τραγική πρωτιά και απ’ αυτό το κόστος θανάτων που πληρώ-
νουµε, όχι εµείς οι µεγαλύτεροι, αλλά κυρίως τα παιδιά µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Νασιώκα, στο διάστηµα των τριών
χρόνων που είµαι και εγώ στη Βουλή, ξέρετε πολύ καλά ότι γνω-
ρίζω από πρώτο χέρι το πάθος µε το οποίο υπερασπίζεστε το δη-
µόσιο αγαθό που είναι η υγεία του πολίτη µέσα από τη
συγκεκριµένη παρέµβαση που η πολιτεία όφειλε να κάνει εδώ και
πολλά χρόνια. Συµφωνώ, λοιπόν, µαζί σας και ξέρετε ότι κάναµε
και µαζί την ίδια προσπάθεια.

Όµως, πρέπει να πούµε κάτι και να µην αδικήσουµε τα πράγ-
µατα. Οι παρατηρήσεις που κάνατε και αφορούν στις αλλαγές
των κυβερνήσεων και των Υπουργών, εύχοµαι να µην ισχύσουν
και για µας. Βέβαια, η ευχή δεν φθάνει. Πρέπει να κάνουµε και
εµείς πράξεις. Και είµαι στη θέση σήµερα να πω απ’ αυτού του
Βήµατος και σε σας και σε όλους τους Έλληνες και τις Ελληνί-
δες ότι ο νόµος που ψηφίστηκε στη Βουλή στις 3 Αυγούστου, ο
ν.3868, είναι ένας νόµος τον οποίο εµείς ήδη έχουµε εφαρµόσει.
Εφαρµόζεται ο νόµος! Και είναι πολύ συγκεκριµένο αυτό που
λέω και κατηγορηµατικό, γιατί έχετε δίκιο, είχε δηµιουργηθεί η
εντύπωση ότι µε την αλλαγή της ηγεσίας στο Υπουργείο, θα εί-
χαµε µία από τα ίδια και το 2005 και το 2008, όπως πολύ σωστά
επισηµαίνετε.

Νοµίζω ότι είναι ευχάριστο το γεγονός ότι στη συνείδηση του
απλού πολίτη, του καπνιστού και του µη καπνιστού, έχει γίνει πια
πεποίθηση ότι πρέπει η πολιτεία επιτέλους να κάνει το χρέος της.

Και εµείς θα το κάνουµε, κύριε Νασιώκα. Και όπως ξέρετε και
εσείς πολύ καλά, για το νόµο αυτό που ψηφίσαµε, υπάρχει η δι-
ευκρινιστική εγκύκλιος που έστειλε το Υπουργείο και συγκεκρι-
µένα η νέα ηγεσία, ο κ. Λοβέρδος και εγώ µαζί, µε την οποία
αφήσαµε από 1η Σεπτεµβρίου µέχρι 30 Σεπτεµβρίου ένα µικρό
διάστηµα, για να µπορέσει να γίνει προς τους υπεύθυνους και

αυτούς που έχουν την ευθύνη να ελέγχουν, αλλά κυρίως στους
παραβάτες, µία άµεση ενηµερωτική προσπάθεια, η οποία όµως
είχε καταληκτική ηµεροµηνία.

Από 1ηςΟκτωβρίου ο νόµος εφαρµόζεται και υπάρχουν τα αρ-
µόδια όργανα που το ελέγχουν. Το ζητούµενο, όµως, είναι –και
πρέπει να µιλούµε τη γλώσσα της αλήθειας- ότι τα αποτελέσµατα
δεν είναι πολύ ενθαρρυντικά.

Θα ξεκινήσω από τα θετικά, για να σας πω ότι σε όλους τους
δηµόσιους χώρους και στους χώρους κοινού ενδιαφέροντος,
όπου υπάρχει µαζική προσέλευση πληθυσµού, υπάρχει σχεδόν
πλήρης εναρµόνιση και καλή συµπεριφορά, αν θέλετε, του πο-
λίτη.

Σε χώρους, όµως, υγειονοµικού ενδιαφέροντος –καταστή-
µατα, µπαράκια, κ.λπ.- υπάρχει πρόβληµα. Πρέπει να σας πω ότι
οι χώροι εστίασης και κυρίως τα εστιατόρια έχουν πολύ θετική
ανταπόκριση και εκεί είναι καλά τα πράγµατα. Υπάρχει, όµως,
έντονο πρόβληµα στα άλλα καταστήµατα.

Θα έχω την ευκαιρία να σας πω περισσότερα απ’ αυτά που
µέχρι τώρα εµείς έχουµε µαζέψει ως πληροφορίες, γιατί θέλω
να σας διαβεβαιώσω ότι έχει ανατεθεί σε ειδική εταιρεία να πα-
ρακολουθεί σε όλη την επικράτεια το πώς πηγαίνει ακριβώς η
εφαρµογή των µέτρων απαγόρευσης του καπνίσµατος, όπως
ακριβώς προβλέπεται στο ν.3868.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υφυπουργέ, θα
τα πείτε τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας. Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Νασιώκα, έχετε το λόγο.
ΕΚΤOΡAΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, ευχαριστώ πολύ για

τη διαβεβαίωση. Ξέρω και τις θέσεις σας και τις γνώριζα και πριν
ακόµα πάτε στο Υπουργείο.

Ξέρω, όµως, ότι είναι ένα πολύ δύσκολο θέµα. Είναι ένα θέµα,
δηλαδή, εφαρµογής ενός νόµου που έχει δύο κατευθύνσεις. Η
µία και σηµαντική κατεύθυνση είναι να πείσουµε τους ανθρώ-
πους που καπνίζουν, να µην καπνίζουν, Οι απαγορεύσεις γίνο-
νται για να πείσουµε τους καπνιστές, γίνονται υπέρ των
καπνιστών, αλλά είναι δύσκολο, γιατί είναι εξαρτηµένα άτοµα και
δυσκολεύονται, παρά τη στήριξη που υπάρχει.

Η δεύτερη και σηµαντική κατεύθυνση –και εδώ είναι και το
κενό του νόµου που πρέπει να το δείτε, κύριε Υφυπουργέ- είναι
ότι η πρόληψη, η ενηµέρωση και κυρίως η αγωγή υγείας που
στην πράξη λείπει. ∆ιότι το ένα είναι να πείσουµε τους πολίτες
τους µεγαλύτερους να σταµατήσουν να καπνίζουν, αλλά το ση-
µαντικότερο είναι να πείσουµε τα παιδιά µας, τους νέους, τα αγό-
ρια και τα κορίτσια των δώδεκα, δεκατριών και δεκατεσσάρων
ετών, να µην µπουν στο κάπνισµα. Και σ’ αυτό το κοµµάτι έχουµε
ένα κενό.

Όµως, σε αυτήν την πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, εγώ θα
σας δώσω και µερικά παραδείγµατα που δεν είναι θετικά. Στη-
ρίζω απολύτως και στηρίζοµαι στη δική σας δέσµευση ότι θα κά-
νετε ό,τι είναι δυνατό να εφαρµοστεί ο νόµος, αλλά να σας πω:
ο νόµος που ψηφίστηκε τώρα, στις καφετέριες δεν εφαρµόζε-
ται. Καπνίζουν οι πάντες, ιδιαίτερα στην περιφέρεια. Οι πάντες.
Αναθέτει ο νόµος κυρίως στη δηµοτική αστυνοµία να τηρήσει τα
µέτρα. Αλλά δηµοτική αστυνοµία δεν έχουµε σε όλη την Ελλάδα.
Η περιφέρεια, παντού, έχει δηµοτική αστυνοµία;

Αλλά ας πάµε και εκεί που έχει. Να σας πω, γιατί προσπάθησα
να δω το πρόβληµα. Το θεωρούν πάρεργο. Και να σας πω και
κάτι άλλο; Είναι και αντίθετο σε ένα λαϊκισµό πολλών, για να µην
πω όλων, των δηµάρχων και σε αυτό που εννοούν οι δήµαρχοι
«πολιτικό κόστος». Έχω ακούσει δηµάρχους να λένε ότι αµέσως
µετά τις εκλογές θα αρθεί το µέτρο! Κι εσείς λέτε ότι αυτοί θα
εφαρµόσουν το µέτρο, δηλαδή η δηµοτική αστυνοµία που υπά-
γεται σ’ αυτούς.

Τρίτον και σηµαντικότερο: φέρνει κάποια εµπόδια η δηµοτική
αστυνοµία, γιατί, λέει, σε ανώνυµες καταγγελίες δεν παρεµβαί-
νουν. Μα επώνυµη καταγγελία σηµαίνει κάτι πολύ δύσκολο για
κάποιον άνθρωπο που θέλει να πείσει ότι ένα µέτρο δεν εφαρ-
µόζεται.

Ένα άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ, είναι µια αδυναµία του νόµου.
Η παράταση στα νυχτερινά κέντρα πάνω από τριακόσια τετρα-
γωνικά µε ζωντανή µουσική για να καπνίζουν µέχρι την 1η Ιου-
νίου του 2011 και «θα δούµε». Το «θα δούµε» το λένε οι ίδιοι.
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Λοιπόν, ήµουν προχθές σε ένα γάµο, σε ένα κέντρο που δεν είχε
ζωντανή µουσική. Είχε όµως εκείνη τη µέρα ζωντανή µουσική,
γιατί έφεραν εκείνοι που έκαναν το γάµο. Μικρά παιδιά, έγκυες
γυναίκες, οι πάντες κάπνιζαν. Πέρυσι, µέχρι το ∆εκέµβριο, δεν
κάπνιζε κανένας. Το ∆εκέµβριο τα µέτρα του προηγούµενου
νόµου καταστρατηγήθηκαν. Και όταν ρώτησα «τι είναι αυτό που
κάνετε;», µου έδωσαν το νόµο: «είναι πάνω από τριακόσια τε-
τραγωνικά και έχει και ζωντανή µουσική και είναι και νυχτερινό
κέντρο». Και λέω: µα είναι δυνατόν; ∆εν παραβιάζεται ο νόµος,
παραβιάζεται η ουσία του νόµου! Είναι δυνατόν να συνεχίσουµε;

Θα έλεγα και άλλα παραδείγµατα. Μπορώ να σας αναφέρω
Βουλευτές που καπνίζουν σε χώρους που δεν πρέπει. Και µια
στιγµή βρίσκοµαι µε ένα συνάδελφο, παρουσία πολλών ανθρώ-
πων, σε κλειστή αίθουσα, και λέω «έλεος!». Η δική µας ευθύνη
τήρησης του νόµου είναι αυξηµένη, όχι να κάνουµε και κατα-
στρατήγηση του νόµου.

Κύριε Υπουργέ, σαν πολιτεία πλέον – κι εγώ δεν πιστεύω ότι το
Υπουργείο µόνο του µπορεί να λύσει αυτό το θέµα – η πρότασή
µου είναι η αγωγή υγείας και η πρόληψη να περάσουν στα σχο-
λεία. ∆εύτερον, να περάσουν στην Αστυνοµία τα µέτρα και να
συµπληρωθούν µε ενηµέρωση.

Αν δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτήν τη µάστιγα του
καπνίσµατος, είµαστε η τελευταία χώρα του κόσµου. Αυτό δεν
χρειάζεται χρήµατα. Γιατί ζούµε τώρα σε µια εποχή που δεν
έχουµε χρήµατα, είµαστε υπό κατάρρευση, είµαστε υπό πτώ-
χευση. Πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε όλα τα άλλα προ-
βλήµατα σαν κοινωνία; Έχουµε τεράστια ευθύνη, το Υπουργείο,
η Κυβέρνηση, η Βουλή και όλοι οι φορείς της πολιτείας.

Αν συνεχίσουν τα παιδιά µας να µπαίνουν στο κάπνισµα µε το
ρυθµό που µπαίνουν τώρα, η χώρα µας δεν έχει διέξοδο. Και να
σας πω και κάτι; Τα στοιχεία υπάρχουν όλα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε.

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Είµαστε η µόνη χώρα που τα τελευταία πέντε χρόνια έχουµε

αυξητική τάση στο κάπνισµα. Όχι µόνο δεν σταµατήσαµε την αύ-
ξηση, δεν την µειώσαµε, αλλά αυξάνουµε, κύριε Υπουργέ. Και σε
αυτό θα κριθούµε. ∆εν θα κριθούµε σε µια επικοινωνιακή διαχεί-
ριση του καπνίσµατος, που πολλές φορές την κάνουµε πολύ
όµορφα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Τιµοσίδη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Θέλω να σηµειώσω κι εγώ από τη δική µου
πλευρά ότι όσα επισηµάνθηκαν από τον αγαπητό συνάδελφο
είναι έτσι ακριβώς.

Θα µείνω όµως, κύριε συνάδελφε – θα µου επιτρέψετε – σε
ένα σηµείο: αυτό που έχετε πει για τα παιδιά. Πράγµατι οι έρευ-
νες, όλες οι έρευνες, λένε ότι η χώρα µας στην ηλικία µεταξύ
έντεκα και δεκαπέντε χρόνων έχει τα πρωτεία. Και ακούστε να
δείτε στοιχεία: 32,1% έχουν κάνει χρήση, 16,2% σε αυτές τις ηλι-
κίες καπνίζουν συστηµατικά, δηλαδή καθηµερινά, 20% από αυτά
τα παιδιά θα καπνίσουν τον επόµενο χρόνο. Και βεβαίως, να πω
ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι, που έχει µεγάλη σηµασία, ότι το
89,8%, δηλαδή το 90% των παιδιών αυτής της ηλικίας εισπράτ-
τουν το παθητικό κάπνισµα µέσα στο σπίτι, το παθητικό κάπνι-
σµα µέσα στους δηµόσιους χώρους.

Είναι, πράγµατι, όχι απλώς επιβεβληµένο, είναι υποχρέωση
της πολιτείας. Εγώ χάρηκα ιδιαίτερα στην αναφορά που κάνατε
ότι είναι υποχρέωση όλων µας, πρωτίστως ηµών, Βουλευτών,
όσων ασκούµε και έχουµε είτε δηµόσια θέση είτε δηµόσιο λόγο.

Νοµίζω ότι επιβάλλεται να γίνει όχι γιατί το λέει ο νόµος, αλλά
γιατί δεν έχουµε άλλο περιθώριο. Πρέπει να αντιστραφεί αυτή η
µαύρη πρωτιά που έχουµε και στο επίπεδο ανδρών, αλλά κυρίως
στο γεγονός ότι οι γυναίκες κατέχουν την πρώτη θέση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση σε κάπνισµα. Είναι κάτι που πρέπει πολύ γρή-
γορα να κάνουµε.

Και επειδή µιλούµε όλο για απαγορευτικά πράγµατα, θέλω να
σας πω ότι επιβεβαιώνεται από τις µετρήσεις µας ότι πουθενά
σε όλη την περιφέρεια της χώρας δεν γίνονται οι συστηµατικοί

έλεγχοι. Ξέρετε πολύ καλά ότι έχει ανατεθεί στους επιθεωρητές
δηµόσιας υγείας Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Αυτοδιοί-
κησης στους ένστολους δηµοτικούς και στους λιµενικούς.

Είναι ένα θέµα που προτείνατε µε την Αστυνοµία. ∆εν θελή-
σαµε να βάλουµε την Αστυνοµία, για να µη δοθεί η έννοια ότι εδώ
πάµε να τιµωρήσουµε κάποιον πολίτη. Εµείς θέλουµε να τον πεί-
σουµε.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, επειδή αναφερθήκατε, δεν υπάρ-
χει ακριβώς κενό. Έχει γίνει ήδη συµφωνία και η κ. Γεννηµατά
έχει αναλάβει τις αρµοδιότητες που έχει αναλάβει. Έχουµε έρθει
σε συνεννόηση και µεθαύριο θα γίνει στο Ολυµπιακό Χωριό η
πρώτη συνάντηση των δύο Υπουργείων, όπου εκεί θα συµφωνή-
σουµε σε ένα πλάνο και θα ξεκινήσουµε την εκπαίδευση πρώτα
αυτών που θα εκπαιδεύουν και θα κάνουν την αγωγή υγείας είτε
στα σχολεία είτε οπουδήποτε προκύψει και χρειαστεί. Και αµέ-
σως θα ξεκινήσουν και προγράµµατα ενηµερωτικά.

Βεβαίως και πρωτίστως πρέπει να ξεκινήσει από το σχολείο
και από τη µικρότερη ηλικία, όπου εκεί πρέπει να λεχθούν µε τον
τρόπο που µπορεί ο δάσκαλος να µεταδίδει, όπως µεταδίδει τη
γνώση, και αυτό ακριβώς το πράγµα. Όχι όταν έρθει η ώρα, που
πρέπει να δεχθούµε ότι είναι πολύ δύσκολο σε έναν εξαρτηµένο
άνθρωπο να πάρει µια τέτοια απόφαση.

Όµως και γι’ αυτούς εµείς έχουµε ήδη σαράντα οκτώ κέντρα,
ιατρεία διακοπής του καπνίσµατος. Συστήνουµε σε όλους τους
πολίτες να απευθυνθούν εκεί. Ήδη υπάρχει µια συνεργασία και
µε τα τοπικά δηµοτικά ιατρεία σε όλη τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ )

Αλλά πρέπει να παραδεχτώ κι εγώ ότι αυτό το κλίµα που ει-
σπράξατε εσείς είναι δυστυχώς µια πραγµατικότητα σε όλη τη
χώρα. Όλοι οι δήµαρχοι, λόγω της προεκλογικής περιόδου, κά-
νουν τα στραβά µάτια, για να µη στεναχωρήσουν τον πολίτη.
Όµως, ίσα-ίσα, αυτό είναι λάθος. Πρέπει οι υποψήφιοι που σή-
µερα διεκδικούν την ψήφο του κόσµου να είναι αυτοί που πρώ-
τοι θα δώσουν το παράδειγµα και να πουν ότι εµείς θέλουµε
πολίτες υγιείς, θέλουµε πολίτες που να µην έχουν προβλήµατα
και θέλουµε και πολίτες, οι οποίοι να µη χρειάζεται να βάζουν πιο
βαθιά το χέρι στην τσέπη, για να αντιµετωπίσουν τις κακές συ-
νέπειες του καπνίσµατος.

Και θέλω να κλείσω µε µια φράση µόνο: κύριε Πρόεδρε και
αγαπητέ συνάδελφε, βεβαίως πέρα από το κάπνισµα, που
έχουµε υπερτονίσει, πρόβληµα σοβαρότατο είναι και η χρήση
αλκοόλ, ιδιαίτερα στις µικρές ηλικίες, και οι εξαρτησιογόνες ου-
σίες. Ήδη εδώ ο Υπουργός προχθές αναφέρθηκε και σύντοµα
θα εξαγγείλουµε ένα πρόγραµµα για τη δηµιουργία δεκαεπτά κέ-
ντρων απεξάρτησης σε όλη τη χώρα, που θα έχει µια εξάµηνη
διάρκεια.

Έτσι, παίρνουµε πρωτοβουλίες, κάνουµε παρεµβάσεις, αλλά
θέλουµε και τη δική σας στήριξη. Και νοµίζω ότι και η δική σας
ερώτηση συµβάλλει σε αυτό το χρονικό διάστηµα να ξεκαθαρι-
στεί η θέση του Υπουργείου, η οποία λέει ότι εµείς θα συνεχί-
σουµε την πολιτική που η ίδια η Κυβέρνησή µας ξεκίνησε µε την
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου, και µάλιστα µε έναν τρόπο
συνεπή και µε τρόπο που δεν θα αφήσει σε κανέναν τα περιθώ-
ρια να σκεφτεί ότι µπορεί να αλλάξουν τα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ κι εσάς, κύριε Υπουργέ.
Και είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον, ξέρετε, τώρα που άλλαξε η

σκυτάλη, να βλέπω τρεις γιατρούς σε τρεις διαφορετικούς ρό-
λους, από τον κ. Νασιώκα µέχρι εσάς.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Και τον κ. Καρανίκα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Βεβαίως και τον κ.
Καρανίκα, τον φίλτατο.

Ευχαριστούµε τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης κ. Τιµοσίδη από την Καβάλα.

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 90/5-10-2010 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευγενίας
Τσουµάνη-Σπέντζα προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Εργασίας και Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη µεταναστευτική πολιτική της
χώρας µας κ.λπ..

Κυρία Τσουµάνη-Σπέντζα, θα µας αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας. Σας ακούµε.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες Υπουργοί, κατ’ αρχάς θέλω να συγχαρώ ειδικότερα την
Υφυπουργό Εργασίας για την ανάληψη των νέων καθηκόντων
της και να της ευχηθώ καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο της.

Θέλω να σηµειώσω, επίσης, ότι είναι εξαιρετικά θετικό το γε-
γονός ότι και τα δύο Υπουργεία παρίστανται σε µία τέτοια συζή-
τηση, γιατί µ’ αυτόν τον τρόπο µπορούµε καλύτερα να κατανοή-
σουµε και να συνεννοηθούµε για το ποια πολιτική πρέπει να προ-
χωρήσει και µε ποιον τρόπο, αφού όλοι έχουµε δεχθεί ότι πρό-
κειται για ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα.

Κυρίες Υφυπουργοί, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αυτό το φαι-
νόµενο είναι ένα φαινόµενο που δεν χωράει αναβολή. Όλοι µας
αντιλαµβανόµαστε και έχουµε γίνει θεατές εκρηκτικών φαινοµέ-
νων πολλές φορές και εκρηκτικών καταστάσεων του ζητήµατος
αυτού, που σχετίζονται µε τη δηµόσια ασφάλεια, µε την κοινω-
νική ειρήνη, µε το θέµα του κλίµατος διαβίωσης των πολιτών,
ιδίως στην πρωτεύουσα, θέµατα τα οποία σχετίζονται και µε τα
ανθρώπινα δικαιώµατα.

Όπως είναι γνωστό, η Ελλάδα είναι µία πύλη εισόδου µετανα-
στών, κυρίως, παρανόµων. Το φαινόµενο της ροής µεταναστών
έχει φθάσει να αγγίζει το ποσοστό του 25% του συνολικού πλη-
θυσµού και βεβαίως, αυτό επηρεάζει πάρα πολύ και τους Ευρω-
παίους εταίρους µας, αφού τα σύνορά µας αποτελούν και
εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτή η διαχείριση, λοιπόν, και κυρίως η διαχείριση της παρά-
νοµης µετανάστευσης απαιτεί µία πολύ συγκεκριµένη και συνε-
κτική πολιτική και βεβαίως, ισχυρή πολιτική βούληση.

Σ’ αυτό το ευαίσθητο και περίπλοκο ζήτηµα η Κυβέρνηση
οφείλω να υπογραµµίσω ότι έσπευσε κατ’ αρχάς, αντί να κατα-
πιαστεί µε το θέµα της παρανοµίας που δηµιουργεί και τα πε-
ρισσότερα προβλήµατα, να ασχοληθεί µε τη χορήγηση ιθαγέ-
νειας, µε προφανή βεβαίως πολιτική σκοπιµότητα, λόγω και των
αυτοδιοικητικών εκλογών. Κατά την άποψή µου, όµως, θα έπρεπε
να ασχοληθεί µε το θέµα της παρανοµίας, γιατί εκεί υπάρχουν
αυτά τα ζητήµατα.

Εποµένως αυτό που θα θέλαµε να ακούσουµε από την πλευρά
σας είναι ποιες είναι αυτές οι πολιτικές που το Υπουργείο ή τα
Υπουργεία –εσείς θα µας πείτε- πρόκειται να σχεδιάσουν, το
Εθνικό Πρόγραµµα ∆ράσης που πρέπει να γίνει και για το οποίο
πρόσφατα και η αρµόδια Ευρωπαία Επίτροπος επεσήµανε την
καθυστέρησή του, θέµατα για τα οποία υπάρχουν πόροι, και τα
200 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά και άλλοι πόροι που είχε εξασφα-
λίσει η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Επίσης, για ζητήµατα
που σχετίζονται µε τους πρόσφυγες και το άσυλο θα θέλαµε να
ακούσουµε πώς σκέπτεσθε, µε ποιον τρόπο και σχεδιασµό πρό-
κειται να προχωρήσει η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευτή Επικρατείας της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Θα ήθελα και εγώ να χαιρετίσω την παρουσία της κ. Άννας
Νταλάρα, που είναι ειδική για το θέµα που θα µιλήσουµε.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Εσωτερικών κ. Θεοδώρα Τζάκρη για τρία λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Τσουµάνη, θέλω να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση
που µας απευθύνατε, γιατί µας δίνετε την ευκαιρία µέσα στο σύ-
ντοµο χρόνο µιας επίκαιρης ερώτησης να αναπτύξουµε τις πρω-
τοβουλίες που αναλάβαµε, υλοποιώντας µία διαφορετική
µεταναστευτική πολιτική απ’ αυτήν που είχε υλοποιήσει µέχρι
πρόσφατα η απελθούσα κυβέρνηση, µία πολιτική η οποία εδρά-
ζεται σε διαφορετική φιλοσοφία, που δεν αντιµετωπίζει το µετα-
νάστη ως ένα ξένο σώµα και ως µία διαρκή απειλή για το

κοινωνικό σύνολο, µια πολιτική η οποία θέτει ως διαρκή της
στόχο την ενίσχυση της διαδικασίας της κοινωνικής ένταξης,
καθώς και την εµβάθυνση αυτής της διαδικασίας σε ό,τι αφορά
τη νόµιµη µετανάστευση.

Επειδή ακριβώς δίνουµε µεγάλη έµφαση στη νόµιµη µετανά-
στευση και επειδή αυτό το θέµα άπτεται πολλών Υπουργείων,
δείχνοντας την υπευθυνότητά µας, έχουµε αναθέσει την εκπό-
νηση πολιτικών, την υλοποίηση αυτών και το συντονιστικό ρόλο
-όπως σας είπα, αυτές οι πολιτικές αφορούν πολλά Υπουργεία-
στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Για εµάς, η διαδικασία της κοινωνικής ένταξης, την οποία εσείς
δεν την θεωρήσατε σοβαρή και είπατε ότι θα πρέπει να ασχολη-
θούµε µόνο µε τα θέµατα της παράνοµης µετανάστευσης, είναι,
κυρία συνάδελφε, µία γέφυρα πάνω στην οποία συναντώνται ο
γηγενής, αλλά και ο αλλοδαπός νόµιµος πληθυσµός, για να πο-
ρευθούν µαζί στο δρόµο της ανάπτυξης και της προόδου. Οι δια-
χωριστικές γραµµές, οι αποκλεισµοί δεν συνάδουν σ’ αυτό το
θέµα, πολύ περισσότερο σε µία χώρα που αποδέχεται τη διαφο-
ρετικότητα και θεωρεί αυτήν τη διαφορετικότητα και την κοινω-
νική συνοχή ως την αφετηρία για την ανάπτυξη κάθε εξελικτικής
δραστηριότητας.

Εποµένως ακριβώς για να προκύψουν όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερη οφέλη από τη διαδικασία της υλοποίησης της κοινωνικής
ένταξης, έχουµε προβεί σε συγκεκριµένες πολιτικές, όπως αυτές
που αναφέρατε, εφαρµόζοντας ουσιαστικά το ν.3838, ο οποίος
δίνει µία προοπτική στη δεύτερη γενιά. ∆ίνουµε στη δεύτερη
γενιά δυνατότητες, κάτω από συγκεκριµένες αυστηρές προϋπο-
θέσεις, που έχουν σχέση µε τα παιδιά που γεννήθηκαν στην Ελ-
λάδα από νοµίµως παραµένοντες στην Ελλάδα για πέντε χρόνια
γονείς, καθώς επίσης και σε αυτά που φοίτησαν στα ελληνικά
σχολεία µε επιτυχία για έξι συνεχή χρόνια να αποκτήσουν την ελ-
ληνική ιθαγένεια, για να αποκτήσουν προοπτική όχι µόνο τα ίδια,
αλλά και η ίδια η ελληνική κοινωνία.

Βεβαίως µε τον ίδιο νόµο, όπως και εσείς αναφέρατε, και όχι
για λόγους κοµµατικούς ή ψηφοθηρικούς δώσαµε τη δυνατότητα
συµµετοχής στις προσεχείς αυτοδιοικητικές εκλογές σε συγκε-
κριµένους κατόχους συγκεκριµένων τύπων αδειών, οι οποίες
άδειες πιστοποιούν την πρόθεσή τους για µόνιµη εγκατάσταση
στη χώρα µας. Μάλιστα, αυτή είναι µία πρωτόγνωρη διαδικασία
την οποία θα βιώσουν περίπου δεκατρείς χιλιάδες µετανάστες
στις προσεχείς αυτοδιοικητικές εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Και δεν σταµατάµε εδώ. Στο νόµο για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δη-
µιουργήσαµε τα συµβούλια ένταξης µεταναστών, που ουσια-
στικά η αποστολή τους είναι να διερευνήσουν τα προβλήµατα
στην κοινωνική ένταξη των µεταναστών και µαζί µε τα δηµοτικά
συµβούλια να αναλάβουν πρωτοβουλίες και δράσεις για την
ενεργοποίηση αυτών των διαδικασιών και την ευαισθητοποίηση
του γηγενούς πληθυσµού στα ζητήµατα της ένταξης αυτών των
πληθυσµών.

Σε κάθε περίπτωση θεωρούµε ότι η κοινωνική ένταξη κινείται
προς την κατεύθυνση της δηµιουργίας ενός κλίµατος ασφάλειας
στον ίδιο το µετανάστη, ενός κλίµατος από το οποίο θα ωφελη-
θεί και ο Έλληνας πολίτης. Ας µη γελιόµαστε, η ενταξιακή διαδι-
κασία είναι µια διαδικασία δηµιουργίας ψυχολογίας. Εφόσον
αισθάνεται ο µετανάστης ότι τον αποδέχονται σε µία χώρα, θα
λειτουργήσει σωστά, προς όφελος όλου του κοινωνικού συνό-
λου και, βεβαίως, και της οικογένειάς του. Όταν κάποιος αντιµε-
τωπίζεται µε συνέπεια, µπορεί να αξιώνει και συνέπεια. Νοµίζω
ότι αυτός είναι ο σκοπός της ενταξιακής διαδικασίας, να αντιµε-
τωπίζεται κάποιος µε συνέπεια από την πολιτεία στην οποία ζει
και να υπάρχουν ίσες ευκαιρίες και ίσα δικαιώµατα για όλους.

Από εκεί και πέρα, για την πάταξη των φαινοµένων του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας που υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία,
υλοποιούµε τις δράσεις του Ταµείου Κοινωνικής Ένταξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Μπορώ να πω εδώ ενδεικτικά, γιατί δεν υπάρχει και πολύς χρό-
νος, ότι υλοποιήσαµε, εφαρµόζοντας το πρόγραµµα του 2008,
εργαστήρια για τους δηµοσιογράφους, για την ευαισθητοποίηση
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σε θέµατα ξενοφοβίας και ρατσισµού. Ενισχύουµε, µε το πρό-
γραµµα του 2009, τα συµβούλια ένταξης µεταναστών και υλο-
ποιούµε διάφορες εκστρατείες για την ευαισθητοποίηση της
κοινής γνώµης σε θέµατα trafficking παιδιών, σε θέµατα τέτοιων
ρατσιστικών στερεοτύπων και συµπεριφορών, που, όπως είπατε
και εσείς, υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία.

Σε ό,τι αφορά την παράνοµη µετανάστευση, θα ήθελα να πω
ότι κινούµαστε προς δύο κατευθύνσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα µας τα πείτε στη
δευτερολογία σας, κυρία Υφυπουργέ.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆ύο λέξεις µόνο
θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω το πλαίσιο,
αφού είναι διµερής η ερώτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εντάξει.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κατ’ αρχάς, θέλω
να πω ότι θωρακίζουµε τα σύνορά µας και αναδιατάσσουµε τις
επιχειρησιακές µας δράσεις, τα τεχνικά µας µέσα και βεβαίως,
συντονιζόµαστε µε τη FRONTEX για την αντιµετώπιση αυτού του
φαινοµένου, στο οποίο καλείται να απαντήσει και η ευρωπαϊκή
έννοµη τάξη, γιατί η χώρα µας από µόνη της δεν έχει αυτές τις
δυνατότητες.

Επίσης, συνεργαζόµαστε µε την Τουρκία για την πρόληψη των
φαινοµένων της παράνοµης µετανάστευσης.

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, για
τον έλεγχο των µεταναστευτικών ροών, αλλά και για να δώσουµε
τη δυνατότητα σε πολίτες, που είναι αιτούντες ασύλου και ανή-
κουν στις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, να τύχουν µίας διαφορε-
τικής διακριτής µεταχείρισης, συγκροτήσαµε νοµοπαρασκευ-
αστική επιτροπή και δηµιουργούµε τα ΚΕΠΥ, αποστολή των
οποίων είναι η υποδοχή, η ταξινόµηση και η ταυτοποίηση της
ταυτότητας του παρανόµως εισερχόµενου µετανάστη στη χώρα
µας, µέσα από µία διαδικασία screening, σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα, ώστε να υπάρχει αυτή η διάκριση στη συµπερι-
φορά που σας ανέφερα προηγουµένως. Ο παράνοµος
µετανάστης να απελαύνεται, αυτός που πρέπει να πάρει άσυλο,
να παίρνει άσυλο µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, χωρίς να
διασύρεται η χώρα µας και όποιος είναι απροστάτευτος ανήλικος
ή ανήκει στις ευπαθείς οµάδες να κατευθύνεται προς τις ειδικές
δοµές του Υπουργείου Υγείας.

Και όχι µόνο αυτό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Υπουργέ, µι-

λάτε επί οκτώ λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση προσπαθούµε να αναδείξουµε το πρόβληµα της παρά-
νοµης µετανάστευσης, για να µπορέσουµε να ενεργοποιήσουµε
τη διεθνή και την ευρωπαϊκή κοινότητα προς την κατεύθυνση της
ανάληψης σηµαντικών πρωτοβουλιών και δράσεων για την απο-
τελεσµατική αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου. Σ’ αυτό το
πλαίσιο εντάσσεται και το Εθνικό Πλαίσιο ∆ράσης, το οποίο πα-
ρουσίασε τις προηγούµενες µέρες ο κ. Παπουτσής στις Βρυ-
ξέλλες, το πρώτο µέρος του οποίου αναφέρεται στην
αντιµετώπιση των παράνοµων µεταναστών και το δεύτερο µέρος
στο άσυλο µε τη σοβαρή αναµόρφωση που επέρχεται, ενώ υπάρ-
χει συµµόρφωση της χώρας µας προς τους διεθνείς κανόνες και
τις διεθνείς επιταγές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εµένα προσωπικά

µου λείπετε και είναι πάρα πολύ ωραίος ο πολιτικός σας λόγος,
απλώς περάσατε το οκτάλεπτο.

Το λόγο έχει η κ. Τσουµάνη για τρία λεπτά.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ξεκινήσατε µε την κριτική σας προς την πολι-

τική και τη διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και µιλήσατε,
κυρίως, για το θέµα της κοινωνικής ένταξης των µεταναστών.
Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι αίτηµα και ανάγκη κοινωνικής έντα-
ξης έχουν, κυρίως, οι παράνοµοι. Οι νόµιµοι µετανάστες έχουν
λιγότερα ζητήµατα τέτοιου είδους, γιατί έχουν ήδη προχωρήσει
στην κατάκτηση πολλών δικαιωµάτων.

Στο σηµείο αυτό θέλω να αναφέρω ότι η πολιτική της Νέας ∆η-
µοκρατίας είχε εντάξει στην καρδιά του ενδιαφέροντός της, για
πρώτη φορά, το ολοκληρωµένο πρόγραµµα για κοινωνική ένταξη
υπηκόων τρίτων χωρών στην ελληνική κοινωνία. Επίσης, για
πρώτη φορά εξασφαλίσαµε και πόρους από το Ευρωπαϊκό Τα-
µείο Ένταξης, ύψους 26 εκατοµµυρίων ευρώ, για τα έτη 2007-
2013 και θα ήθελα να γνωρίζω, επειδή κάνατε ακροθιγώς µία
αναφορά σε αυτού του είδους τους πόρους, απ’ αυτά τα χρή-
µατα πόσοι πόροι έχουν αξιοποιηθεί και σε ποιο βαθµό από τη
δική σας Κυβέρνηση.

Είχαµε, λοιπόν, αναπτύξει ισχυρές συµβουλευτικές δοµές, δια-
κρατικές συνεργασίες και µάλιστα πολλά από τα έργα µας είχαν
και έντονη τη διάσταση του φύλου, διότι όπως όλοι γνωρίζουµε
ένα µεγάλο µέρος των µεταναστών, ίσως το µεγαλύτερο, είναι
γυναίκες στη χώρα µας.

∆ώσαµε ιδιαίτερη έµφαση στον έλεγχο της παράνοµης µετα-
νάστευσης. Αυτό άλλωστε νοµίζω ότι πρέπει να είναι και κύριο
µέληµα της χώρας µας και βεβαίως οι πρωτοβουλίες µας αυτές
οδήγησαν και στην πρόσφατη εγκατάσταση του πανευρωπαϊκού
παραρτήµατος της FRONTEX στον Πειραιά, στο οποίο αναφερ-
θήκατε και είναι πολύ θετικό ότι αυτό προχωρά και µε τη δική
σας συνεργασία.

Επίσης, πρέπει να σηµειώσω ότι η κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας ήταν εκείνη που κινητοποίησε την Ευρώπη για το ζή-
τηµα αυτό, γιατί το θέµα της µετανάστευσης είναι και ευρωπαϊκό
ζήτηµα, δεν είναι µόνο ελληνικό. Και, βεβαίως, η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας κατάφερε να προχωρήσει στην υπογραφή
του ευρωπαϊκού συµφώνου που, όπως ξέρουµε όλοι πολύ καλά,
η υπογραφή αυτού του συµφώνου εξασφάλισε ένα µείζον πολι-
τικό ζήτηµα για τη χώρα µας, η οποία αποτελεί τα σύνορα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ποια είναι η σηµερινή κατάσταση; Κατ’ αρχάς, ύστερα από ένα
χρόνο διακυβέρνησης παραµένει σε ύπνωση, κατά τη γνώµη µου,
το σχέδιο οκτώ σηµείων για τη µετανάστευση που είχε ανακοι-
νώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Καταθέτω στα Πρακτικά τη δή-
λωσή του για το θέµα αυτό στις 11.6.2009, το οποίο περιλάµβανε
διάφορα σηµεία, για τα οποία αναµένουµε ακόµα ένα πρό-
γραµµα δράσης.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δήλωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναµένουµε, λοιπόν, αυτό το πρόγραµµα για τη διαχείριση
αυτών των µεταναστατευτικών ροών και αναµένουµε να δούµε
και από ποιο Υπουργείο θα γίνει αυτό, διότι εδώ υπάρχει και ένα
ζήτηµα αρµοδιοτήτων.

Η επιλογή της Κυβέρνησης να µεταφέρει µε πρόσφατο προε-
δρικό διάταγµα τη Γενική Γραµµατεία Μετανάστευσης και τη µε-
ταναστευτική πολιτική από το Υπουργείο Εσωτερικών στο
Υπουργείο Εργασίας –το Υπουργείο Εσωτερικών διαθέτει, όπως
ξέρουµε, την αποκεντρωµένη δοµή που απαιτείται για το ζήτηµα
αυτό- κατά τη γνώµη µου, είναι µάλλον αποθαρρυντική και πε-
ριοριστική του ζητήµατος.

Έχω πολύ ενδιαφέρον να µάθω, κυρίες Υπουργοί, µε ποιο πο-
λιτικό σκεπτικό αποφασίστηκε δε η µετονοµασία της Γενικής
Γραµµατείας Μεταναστευτικής Πολιτικής σε Γενική Γραµµατεία
Πληθυσµού και Κοινωνικής Συνοχής.

Αυτό τι µπορεί να σηµαίνει; ∆ηλαδή, είναι αλλαγή της πολιτι-
κής αντίληψης του θέµατος; Είναι ένα άλλο ιδεολογικό σηµαινό-
µενο; Είναι ένας νεωτερισµός που εισήχθη από τον Πρωθυπουρ-
γό, ο οποίος έχει αναγάγει τους νεωτερισµούς σε αυτοσκοπό;
Περί τίνος πρόκειται ακριβώς; Αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία,
για να ξέρουµε, αν µέσα σε αυτό το κύριο ενδιαφέρον είναι η µε-
τανάστευση ή και κάτι άλλο που δεν γνωρίζουµε και εγώ προ-
σωπικά θα ήθελα να το γνωρίζω.

Κυρίες Υπουργοί, εκτιµώ ότι η Κυβέρνηση οφείλει επιτέλους
να κινητοποιηθεί. Καλά τα λόγια, καλοί οι σχεδιασµοί. Η χώρα
µας έχει άµεση ανάγκη από δράση. ∆εν έχει περιθώρια να κατα-
βάλει περισσότερο κοινωνικό και οικονοµικό κόστος. ∆εν έχει το
περιθώριο για άλλες καθυστερήσεις ή αστοχίες σε περιόδους
πολύ δύσκολες και σε περιόδους κρίσης. Γι’ αυτό, λοιπόν, ανα-



µένουµε και επί αυτών τις απαντήσεις σας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

Βουλευτή Επικρατείας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Τσου-
µάνη-Σπέντζα.

Κυρία Τσουµάνη, πολύ ενδιαφέρουσα η ετυµολογική παρατή-
ρηση που έχετε κάνει για το σηµαινόµενον.

Η Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θεοδώρα Τζάκρη έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε,
όπως πραγµατικά αναφέρατε, το ζήτηµα της µετανάστευσης
είναι ένα µείζον ζήτηµα και δεν είναι µόνο ζήτηµα της χώρας µας.
Είναι ένα ζήτηµα µείζον παγκοσµίως. Είναι ένα ζήτηµα και δηµό-
σιας τάξης και δηµόσιας ασφάλειας, ακόµα και δηµόσιας υγείας.
Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο αφορά την κοινωνική ειρήνη και ευη-
µερία, την οικονοµική ανάπτυξη και την οικονοµική πρόοδο.

Γι’ αυτό και η Κυβέρνησή µας από την πρώτη µέρα βαδίζει
προς την κατεύθυνση αυτή, µε σταθερά βήµατα προς την κα-
τεύθυνση του να δώσουµε λύσεις και όχι να δηµιουργήσουµε
καινούργια αδιέξοδα.

Σε κάθε περίπτωση, όπως έχετε διαπιστώσει, η πολιτική µας
δεν είναι αντανακλαστική. Είναι συγκροτηµένη. Κινείται σύµφωνα
µε τις αναπτυξιακές πολιτικές, όπως ανέφερα προηγουµένως,
σε συγκεκριµένη κατεύθυνση και εκτιµούµε ότι έχουµε ήδη τα
πρώτα αποτελέσµατα µιας απτής ενταξιακής διαδικασίας, γιατί η
µετανάστευση αποτελεί ένα στοίχηµα όχι µόνο για την Κυβέρ-
νηση, αλλά ένα στοίχηµα για ολόκληρη τη χώρα.

Να σας δώσω συγκεκριµένες απαντήσεις. Κατ’ αρχάς, να σας
πω –όπως είπατε και εσείς, διορθώνοντας σε συνέχεια την πα-
ρατήρησή σας- ότι η Γενική Γραµµατεία Μεταναστευτικής Πολι-
τικής που έχει και τις δοµές σε επίπεδο περιφερειακό, δεν
µεταφέρθηκε στο Υπουργείο Εργασίας. Εκεί θα δηµιουργηθεί
µια καινούργια δοµή. Απλά µετονοµάστηκε, επειδή ακριβώς µε-
ταφέρθηκε στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
ο συντονισµός, αλλά και η χάραξη της πολιτικής σε ένα overall –
ας µου επιτραπεί η έκφραση- ρόλο, επειδή ακριβώς η µετανά-
στευση – πολύ περισσότερο η νόµιµη, αλλά και η παράνοµη-
άπτεται των αρµοδιοτήτων πολλών περισσότερων Υπουργείων.

Από εκεί και πέρα, στην παράνοµη µετανάστευση, στην οποία
αναφερθήκατε, ο διαρκής µας στόχος εξακολουθεί να παραµέ-
νει η διαρκής ανοχή στην παράνοµη µετανάστευση, κυρία Τσου-
µάνη, που βεβαίως είναι αποκλειστική αρµοδιότητα ως επί το
πλείστον του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.

Προσπαθούµε και µέσα από τις επιχειρησιακές δράσεις που
σας ανέφερα προηγουµένως µε το συντονισµό και µε τις δυνά-
µεις της FRONTEX, αλλά και µε την αναδιάταξη αυτών των δυ-
νάµεων και την ενίσχυση των τεχνικών µέσων, καθώς επίσης και
µε την ανάληψη πρωτοβουλιών που προκύπτουν από αναλυτι-
κούς πίνακες ή µε τη συνεργασία µε τις όµορες χώρες, πολύ πε-
ρισσότερο µε την Τουρκία, για την πρόληψη αυτών των
φαινοµένων, να τα ελέγξουµε και να τα διευθετήσουµε.

Όπως σας είπα, βεβαίως και το θέµα της παράνοµης µετανά-
στευσης δεν είναι ένα θέµα που αφορά αποκλειστικά τη χώρα
µας. Αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση, γι’ αυτό και προσπαθούµε
στα ευρωπαϊκά φόρα ως επί το πλείστον –εγώ προηγουµένως
είδα τον κ. Νόβακ- να επιστήσουµε την προσοχή, για να αναλη-
φθούν πρωτοβουλίες, δράσεις και δραστηριότητες που θα ενι-
σχύουν και θα δείχνουν –αν θέλετε- τον αλληλέγγυο ρόλο που
πρέπει να παίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση εξαιτίας της µεγάλης πίε-
σης των µεταναστευτικών ροών που δέχεται η χώρα µας.

Ουσιαστικά η χώρα µας είναι η κύρια πύλη εισόδου όλων των
µεταναστευτικών ροών από την Ασία και από την Αφρική, του-
λάχιστον το 2009 και το 2010. Το 75% αυτών των ροών εισήλθαν
στη χώρα µας από τα ανατολικά µας σύνορα το 2009 και το 82%
το 2010, σύµφωνα µε τα µέχρι τώρα υφιστάµενα στοιχεία.

Εποµένως, όπως αντιλαµβάνεστε, κινούµαστε και σε εσωτε-
ρικό και σε διεθνές επίπεδο, για να µπορέσουµε να διευθετή-
σουµε αυτό το φαινόµενο που έχει διαστάσεις και µε το νόµιµο
σκέλος –όπως ανέφερα προηγουµένως- και µε το παράνοµο, που
είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, το οποίο πρέπει να αντιµετωπι-
στεί.

Ζούµε τις παραµέτρους του και µέσα στο κέντρο της Αθήνας
και για το θέµα αυτό έχει αναληφθεί πάλι από το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη, από τον κ. Χρυσοχοΐδη, ένα σχέδιο δράσης
για την Αθήνα, που περιέχει κάποιες προτάσεις που δίνουν
ανάσα στη ζωή στο κέντρο, όπου σε κάποιες περιοχές η ζωή εκεί
έχει γίνει αφόρητη.

Βεβαίως δεν επιδιώκουµε να λύσουµε το πρόβληµα συνολικά,
αποτελεί όµως µια πρώτη αρχή, γιατί –να µη γελιόµαστε- το θέµα
της αντιµετώπισης της παράνοµης µετανάστευσης, ιδιαίτερα στο
κέντρο της Αθήνας, έχει ήδη ξεκινήσει, αλλά δεν µπορεί να έχει
αποτελέσµατα µέσα σε λίγο χρονικό διάστηµα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κυρία Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 84/5.10.2010 επίκαιρη

ερώτηση της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. ∆ιαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού, σχετικά µε τον Οργανισµό Προβολής Ελληνικού Πο-
λιτισµού (ΟΠΕΠ) κ.λπ..

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας σε δυο λεπτά.

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ.
∆ιακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι από το 2001 εργάζονται στον

Οργανισµό Προβολής Ελληνικού Πολιτισµού, στον ΟΠΕΠ, για
την ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονοµιάς της χώρας. Απολύ-
θηκαν σχεδόν όλοι. Τριάντα έχουν µείνει.

Ήταν χρήσιµοι; Είχαν γνώσεις και πείρα, κάλυπταν διαρκείς
και πάγιες ανάγκες, αφού λειτουργούσαν καταστήµατα, πωλη-
τήρια στους αρχαιολογικούς χώρους, το αναψυκτήριο στο Μου-
σείο της Ακρόπολης, µε εκατοµµύρια έσοδα και µάλιστα έχουν
εκτελέσει σηµαντικές και µε διεθνή εµβέλεια πολιτιστικές εκδη-
λώσεις.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση στέλνει στον Καιάδα της ανεργίας δια-
κόσιες πενήντα οικογένειες, αν και στο προσχέδιο νόµου για τη
συγχώνευση και την κατάργηση οργανισµών που έφερε η Κυ-
βέρνηση στη Βουλή και το συζητήσαµε, ανέφερε ότι ο ΟΠΕΠ δεν
κλείνει. Καταργείται µόνο το διοικητικό συµβούλιό του, πράγµα
που επιβεβαίωσε και ο κ. Πάγκαλος δηµόσια σε τηλεοπτική εκ-
ποµπή και µάλιστα πρόσθεσε ότι εξασφαλίζονται όλες οι θέσεις
εργασίας και κανείς εργαζόµενος δεν χάνει τη δουλειά του.

Όµως, από τις 27 του Σεπτέµβρη αποστάλθηκαν στους εργα-
ζόµενους ειδοποιήσεις απόλυσης. Έχουν απολυθεί ουσιαστικά.
Ταυτόχρονα, µέρος του αντικειµένου τους έχει δοθεί σε ιδιώτες.

Ακόµη, µικροµεσαίες µονάδες προµηθευτών των καταστηµά-
των στους αρχαιολογικούς χώρους, δηλαδή ζωγράφοι, αγγειο-
πλάστες, τεχνίτες αντιγράφων και άλλοι είναι απλήρωτοι.

Τους χρωστάτε πολλά χρήµατα και αυτοί µε τη σειρά τους δεν
έχουν να πληρώσουν το ΦΠΑ, τα ασφαλιστικά ταµεία, τους προ-
µηθευτές για πρώτη ύλη, τους εργαζόµενους που έχουν. Τους
χρεοκοπείτε.

Ρωτάµε για ποιο λόγο απολύθηκαν οι εργαζόµενοι, αφού κα-
λύπτουν πάγιες και µόνιµες θέσεις και µάλιστα όταν υπάρχει η
δέσµευση ότι δεν θα απολυθούν. Εκτός εάν κοροϊδεύετε. Εµείς
λέµε ότι κοροϊδεύετε ανοιχτά. Άλλα λέτε και άλλα κάνετε.

∆εύτερον, τι µέτρα θα πάρετε, για να επιστρέψουν άµεσα στη
δουλειά τους και να εξασφαλιστεί το δικαίωµα στη µόνιµη και
σταθερή εργασία;

Τρίτον, πότε θα πληρώσετε αυτές τις µικροµεσαίες µονάδες
των προµηθευτών του ΟΠΕΠ; Είναι λεφτά που χρωστάτε, για να
συνεχίσουν τη δραστηριότητά τους και να µην οδηγηθούν στην
πλήρη καταστροφή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε

πολύ την κ. ∆ιαµάντω Μανωλάκου του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γε-
ώργιος Νικητιάδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, θέλουµε να ξέρετε ότι αντιλαµβανόµαστε
τη διάθεσή σας και τις προθέσεις σας να βρεθείτε κοντά στους
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εργαζόµενους. Θέλουµε να σας βεβαιώσουµε -όσον και να µην
το πιστεύετε αυτό- ότι ίδιες προθέσεις, ίδια διάθεση έχουµε κι
εµείς.

Ωστόσο, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι η λήξη µίας σύµβασης
ορισµένου χρόνου είναι διαφορετικό πράγµα από την απόλυση
ενός εργαζόµενου. ∆εν είναι µόνο νοµικό το ζήτηµα. Φαντάζοµαι
ότι λέγοντας «νοµικό», αντιλαµβάνεστε τι λέµε. Είναι και ζήτηµα
ουσιαστικό. Όταν ένας εργαζόµενος, όταν ένας αντισυµβαλλό-
µενος σε οποιονδήποτε τοµέα υπογράφει µία σύµβαση που λέει
ότι ξεκινάω τον α’ χρόνο τη δουλειά µου και αυτή η εργασιακή
σχέση τελειώνει τον β’ χρόνο. ∆εν απολύεται κανείς. Έληξε η ερ-
γασιακή τους σχέση. Έληξε η σύµβαση ορισµένου χρόνου.

Βεβαίως, τώρα, έχουµε το µεγάλο θέµα των συµβασιούχων,
που ταλανίζει για πάρα πολλά χρόνια τον τόπο και για το οποίο
καθένας έχει τις δικές του ευθύνες, αλλά πρέπει κάποτε αυτή η
ιστορία να πάρει ένα τέλος.

Αλίµονο! Εδώ αναφερόµαστε σε έναν οργανισµό, για να
µπούµε στην ουσία του πράγµατος, ο οποίος χρωστάει
6.000.000. Είναι χρέη, που δηµιουργήθηκαν τα τελευταία χρόνια
της διακυβέρνησης της Νέα ∆ηµοκρατίας. Εδώ µπορούµε να
προσθέσουµε και 1.500.000 από έργα του Γ’ Κοινοτικού Πλαι-
σίου Στήριξης που πάλι απεντάχθησαν, επειδή δεν έγινε η σωστή
διαδικασία.

Λες και είναι ένας προσοδοφόρος οργανισµός ή λες και ήταν
ένας οργανισµός δηµοσίου, µε την ευρύτερη έννοια, που προ-
σελάµβανε κόσµο µε σχέση αορίστου χρόνου. Είναι κάτι εντε-
λώς διαφορετικό.

Εγώ, όµως, θα σας θυµίσω και τα εξής που ενδεχοµένως τα
έχετε ξεχάσει. Αναφερθήκατε στον αριθµό των εργαζοµένων.
Τον Μάιο του 2009, ο οργανισµός απασχολούσε εκατόν είκοσι
οκτώ άτοµα. Τον Σεπτέµβριο του 2009, τέσσερις µήνες µετά και
λίγο πριν από τις εκλογές, έγιναν διακόσια ογδόντα τα άτοµα,
δηλαδή, συν εκατόν πενήντα δύο. Ξέρετε µε ποιον Υπουργό Πο-
λιτισµού; Με τον κ. Σαµαρά.

Λέω ότι λίγο πριν τις εκλογές προσλαµβάνονται εκατόν πενή-
ντα δύο άτοµα, όταν ο Οργανισµός έκανε όλη τη δουλειά που
χρειαζόταν κατά τη διάρκεια της Πολιτιστικής Πρωτεύουσας και
δεν υπήρχε πια τόσο µεγάλο έργο για να εκτελεστεί.

Έρχοµαι και σας λέω ότι το Μάιο του 2004, το κόστος της µι-
σθοδοσίας ανερχόταν σε 272.000 ευρώ. Ξέρετε πόσο πήγε η µι-
σθοδοσία µετά από αυτές τις προσλήψεις -που δεν ξέρουµε µε
ποιες διαδικασίες έγιναν- τον Σεπτέµβριο; Πήγε στις 565.000. Ξέ-
ρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει 3.300.000.000 επιπλέον επιβά-
ρυνση του οργανισµού το χρόνο. Γι’ αυτό οδηγήθηκε ο
οργανισµός, εκεί που οδηγήθηκε.

Εγώ πραγµατικά, κυρία Μανωλάκου, αναζήτησα να δω, εάν
τότε το κόµµα σας, ευαισθητοποιήθηκε για να κάνει κάποια ερώ-
τηση στη Βουλή και να ρωτήσει µε ποιες διαδικασίες, δέκα – δε-
καπέντε ηµέρες πριν από τις εκλογές, ο κ. Σαµαράς ως Υπουρ-
γός Πολιτισµού, προχωρεί σε διαδικασίες πρόσληψης εκατόν πε-
νήντα δύο ατόµων;

∆εν δείξατε τότε την ίδια ευαισθησία. Θα έπρεπε να το κάνετε
και τότε. Επιφυλάσσοµαι και στη δευτερολογία µου να σας απα-
ντήσω και στα υπόλοιπα θέµατα που θέσατε.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ιαµάντω Μα-
νωλάκου, για τρία λεπτά.

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µε την απάντησή
σας δείχνετε την αποφασιστικότητά σας να συνεχίσετε το
έγκληµα που έχετε ξεκινήσει, να καταδικάσετε και άλλους εργα-
ζόµενους στην ανεργία, στη φτώχεια, στην απόγνωση.

Είπατε ότι έληξε η σύµβασή τους. Πώς θα συνεχιστεί η λει-
τουργία του ΟΠΕΠ; Πολλοί από αυτούς ήταν µε πέντε και εννέα
χρόνια υπηρεσία. Λέτε ότι έγιναν οι προσλήψεις προεκλογικά.

Με συγχωρείτε -και θα σας το πω καθαρά- από το 2001 χρη-
σιµοποιείτε αυτόν τον οργανισµό και εσείς και η Νέα ∆ηµοκρα-
τία για ρουσφετολογικές προσλήψεις. Μετά, εκβιάζετε τους
ίδιους εργαζόµενους µε τη δουλειά τους. Τους έχετε οµήρους,
για να κλέβετε ψήφους. Αυτό κάνετε δεκαετίες ολόκληρες. Σή-
µερα ερχόσαστε να τους συκοφαντήσετε, να τους ενοχοποιή-
σετε, επειδή εσείς εγκληµατείτε, στερώντας τους δουλειά.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο. Είτε µε σύµβαση είτε χωρίς
σύµβαση, για εµάς η απόλυση είναι ουσιαστικά παράνοµη. Και
θέλω να σας πω ότι εµείς τα ρουσφέτια σας τα καταγγέλλουµε
συνεχώς και επανειληµµένα. ∆εν είναι ανάγκη να µιλάµε ειδικά
και κατά περίπτωση.

Αλλά στην προκειµένη περίπτωση θεωρούµε ότι είναι παρά-
νοµη απόλυση, γιατί δεν καταργείται ο οργανισµός και όµως,
τους απολύετε. Γιατί; Ιδιωτικοποιείτε το αντικείµενό τους. Αυτό
κάνετε. Ταυτόχρονα τους βρίζετε και από πάνω.

Είναι νέοι άνθρωποι. Είναι µε γνώσεις. Είναι εξειδικευµένοι.
Έχουν πείρα, γιατί τους έχετε τόσο χρόνια εκπαιδεύσει κιόλας.
Είναι αντιπαραγωγικό να τους πετάτε σε αχρηστία. Είναι έγκληµα
να τους στερείτε τη δουλειά. ∆εν παρακαλάνε.

∆υνατότητες έχετε. Έχετε ακόµα τη δυνατότητα να χρησιµο-
ποιηθούν αποτελεσµατικά, δηµιουργικά και στο ΤΑΠΑ, που έχει
πολλά κενά. Μπορείτε να δεσµευτείτε στη δευτερολογία σας.
Εκτός, εάν δεν ενδιαφερόσαστε. Υποκρινόσαστε ότι ναι µεν λυ-
πόσαστε για τους εργαζόµενους, από την άλλη δεν κάνετε τί-
ποτε.

Εξάλλου, θέλω να σας πω και κάτι άλλο, που µπορεί να αγνο-
είτε. Τη δηµιουργική τους δουλειά µπορεί κανείς να τη δει στοι-
βαγµένη στις αποθήκες του Ελληνικού. Υπάρχουν πάνω από
εκατό χιλιάδες dvd. Έχουν κινηµατογραφηθεί αρχαιολογικοί
χώροι, ∆ελφοί, Ολυµπία κ.λπ.. Είναι χρήσιµα για τα σχολεία.
Υπάρχουν εκµαγεία αξίας 2.000.000, που αποτυπώνουν τον
µόχθο, το δηµιουργικό πνεύµα, τη χρησιµότητα αυτών των ερ-
γαζοµένων.

Πρέπει να ξέρετε ότι δεν πρόκειται να µείνουν µε σταυρωµένα
τα χέρια. Θα συνεχίσουν τον αγώνα τους και το ΚΚΕ θα είναι µαζί
τους. ∆εν πτοούνται από ψηφίσµατα τύπου Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης, που θεωρούν τους αγωνιζόµενους εργαζόµενους ως εξ-
τρεµιστές.

Τέλος, επειδή θα ξαναπάρετε το λόγο, θα σας παρακαλούσα
να µου πείτε πότε θα πληρώσετε αυτές τις µικροµεσαίες µονά-
δες προµηθευτών του ΟΠΕΠ, που ήρθαν µε διαγωνισµό. Τους
χρωστάτε λεφτά. Αυτήν τη στιγµή έχουν δουλειές και δεν έχουν
να πληρώσουν την πρώτη ύλη τους. Αυτό δεν το παίρνετε υπ’ό-
ψιν; Για ποια ανάπτυξη µιλάτε; Γιατί τους καταστρέφετε αυτούς
τους ανθρώπους; Τους χρεοκοπείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Μανωλάκου, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γε-

ώργιος Νικητιάδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Τουρισµού): Κυρία συνάδελφε, οι χαρακτηρισµοί «καταδικά-
ζουµε τους εργαζόµενους, τους εκβιάζουµε, τους θέλουµε όµη-
ρους, τους ενοχοποιούµε, εγκληµατούµε, υποκρινόµαστε», είναι
πάρα πολύ εύκολοι. Απέχουν, όµως, µακράν µιας µαρξιστικής –
αν θέλετε να χρησιµοποιήσω τη δική σας ιδεολογία- ανάλυσης
της κοινωνίας, της πραγµατικότητας και της σηµερινής κατά-
στασης. Είναι οι πιο εύκολοι χαρακτηρισµοί, που θα µπορούσε να
τους χρησιµοποιήσει ο οποιοσδήποτε.

Εγώ, δεν θα σας τους επιστρέψω, γιατί -επαναλαµβάνω- ανα-
γνωρίζουµε απολύτως τις καλές σας προθέσεις και το γεγονός
ότι θέλετε να βρεθείτε δίπλα στους εργαζόµενους. Ο οργανι-
σµός, όµως, καταργείται. Έρχεται διάταξη µε την οποία καταρ-
γείται.

Όλη αυτή η εργασία, όση υπάρχει, θα πάει στο ΤΑΠ. Το τι θα
γίνει µε τους εργαζόµενους είναι ακριβώς το ίδιο που θα γίνει µε
όλους τους συµβασιούχους όλου του δηµοσίου τοµέα. Εµείς
υποσχεθήκαµε ότι θα ενεργοποιήσουµε ξανά το Ανώτατο Συµ-
βούλιο Επιλογής Προσωπικού, που υπήρξε η πλέον επαναστα-
τική πράξη στο δηµόσιο τοµέα από τον Αναστάσιο Πεπονή.

Σας ερωτάµε λοιπόν εσάς: Πρέπει να υπάρχει το ΑΣΕΠ; Πρέ-
πει να υπάρχει ένα αντικειµενικό σύστηµα προσλήψεων στο δη-
µόσιο τοµέα; Να τοποθετηθείτε και να µας πείτε, να καταργή-
σουµε το ΑΣΕΠ; Και αν καταργήσουµε το ΑΣΕΠ µε ποιο καθε-
στώς πιστεύετε εσείς ότι θα πρέπει να προσλαµβάνονται οι υπάλ-
ληλοι στο δηµόσιο τοµέα;

Θέλω –σας παρακαλώ ξανά- να µας επιτρέψετε έχοντας την
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ίδια ευαισθησία απέναντι στους εργαζόµενους να έχουµε και την
ίδια ευαισθησία απέναντι συνολικά στο λαό µας και στην πατρίδα
µας, η οποία ευρέθη προ του γκρεµού και προκειµένου να δια-
σωθεί η χώρα έπρεπε να προχωρήσουµε στις µεγάλες ανατρο-
πές και στις µικρές επαναστάσεις, που για πολλά χρόνια δεν
έγιναν. Αυτό κάνει το ΠΑΣΟΚ σήµερα και να είσαστε βέβαιοι ότι
και την ευαισθησία του θα δείξει και θα κάνει ό,τι πρέπει. Όλοι
αυτοί οι εργαζόµενοι, αν µεν η γνωµοδότηση στην οποία έχετε
αναφερθεί πραγµατικά αποδειχθεί ότι έχει νοµική βάση, εκ των
πραγµάτων θα δικαιωθούν. Σε κάθε περίπτωση, δεν θα αγνοήσει
ποτέ το δηµόσιο ούτε την εµπειρία στην οποία αναφερθήκατε,

ούτε στο τι έχουµε προσφέρει µέχρι σήµερα. Άλλωστε έχει κα-
τατεθεί ότι πάντοτε η εµπειρία θα εκτιµάται σε οποιεσδήποτε
προσλήψεις γίνουν µελλοντικά.

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι και ο Οργανισµός θα καταργηθεί και κα-
νέναν δεν κοροϊδεύουµε και οποιαδήποτε εµπειρία υπάρχει στο
σύνολο του δηµοσίου τοµέα πάντα θα συνεκτιµάται, προκειµέ-
νου να γίνουν οι προσλήψεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον Υφυπουργό κ. Γεώργιο Νικητιάδη.

Κύριε Υπουργέ, µε εσάς ολοκληρώνεται η συζήτηση των επι-
καίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 3/4-10-2010 επερώτηση δεκαεν-
νέα Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.κ. Θεόδωρου Καράο-
γλου, Αλέξανδρου ∆ερµεντζόπουλου, Μαργαρίτη Τζίµα,
Χρήστου Σταϊκούρα, Μάριου Σαλµά, Αθανασίου Μπούρα, Ιωάννη
Βρούτση, Ιωάννη Τραγάκη, Νικολάου Λέγκα, Νικολάου Νικολό-
πουλου, Μιχαήλ Χαλκίδη, Σπυρίδωνα Γαληνού, Ζήση Τσηκαλά-
για, Ευγενίας Τσουµάνη – Σπέντζα, Νικολάου Καντερέ, ∆ηµη-
τρίου Τσουµάνη, Θεόφιλου Λεονταρίδη, Γεωργίου Καρασµάνη
και Κωνσταντίνου Τσιάρα, προς τους Υπουργούς Παιδείας, ∆ιά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών, σχετικά µε
την καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης µέσα από το Ελληνικό
Εκπαιδευτικό Σύστηµα.

Από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν γίνει δύο αλλαγές ως
προς τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας διά του κ. Σπύρου Χαλβατζή απευθυνόµενος προς τον
Πρόεδρο της Βουλής ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον
Βουλευτή κ. Νίκο Παπακωνσταντίνου.

Επίσης, από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό στη σηµερινή
συζήτηση της επερώτησης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα ορίζεται ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ανατολά-
κης.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής, κ. Θεόδωρος
Καράογλου.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
κατώφλι της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου και όντας αρκετά
χρόνια πλέον στο Κοινοβούλιο, είµαι στη δυσάρεστη θέση να δια-
πιστώσω, ότι όσα χρόνια θυµάµαι τον εαυτό µου να ασχολείται
µε τα κοινά, ποτέ δεν υπήρξε πιο άσχηµο οικονοµικό κλίµα να
διαπερνά όλη την ελληνική κοινωνία. Λάθη και παραλείψεις δε-
καετιών µας οδήγησαν σε µια κατάσταση ζοφερή µε απρόβλε-
πτες εξελίξεις και δυσανάγνωστες λύσεις.

Ο ελληνικός λαός, ακριβώς πριν ένα χρόνο, επέλεξε να κλείσει
τα µάτια του σε λογικές ορθολογικής και ρεαλιστικής πολιτικής
και έδωσε την εµπιστοσύνη του µε τον πλέον εµφατικό τρόπο σε
ένα κόµµα που ο Αρχηγός του συνειδητά ωραιοποιούσε κατα-
στάσεις για να υφαρπάξει την ψήφο του. Αφού έταξε ο κ. Πα-
πανδρέου ότι θα µας κάνει «∆ανία του Νότου» και αφού πούλησε
ελπίδες ότι θα µοίραζε στον ελληνικό λαό τα «λεφτά που υπάρ-
χουν», φτάσαµε σήµερα µετά από µια σειρά τραγικών λαθών της
Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, να καταλήξουµε στα δεσµά του µνη-
µονίου και στις τραγικές συνέπειές του.

Ο πολίτης, προδοµένος από την επιλογή του, βιώνει µια Κυ-
βέρνηση που σε λίγους µόνο µήνες κατάφερε: να αµαυρώσει την
κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας στο εξωτε-
ρικό, χωρίς να αναλογίζεται τις αρνητικές παρενέργειες που προ-
καλούσε στην ίδια τη χώρα, να µετατρέψει από ανικανότητα -ή
άραγε από σκοπιµότητα- το πρόβληµα ελλειµµάτων και χρέους
σε κρίση δανεισµού. Τα περιβόητα spreads εκτινάχθηκαν από τις
130 µονάδες βάσης τον Οκτώβριο του 2009 στις 400 µονάδες
τον Ιανουάριο του 2010 και στις 1.000 περίπου µονάδες λίγους
µήνες αργότερα. Κατάφερε, επίσης, να οδηγήσει τη χώρα στο
δανεισµό µέσω της λύσης του µνηµονίου και της τριπλής επο-
πτείας από το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, την Ευρωπαϊκή
Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε ιδιαίτερα επα-
χθείς όρους, που ξεκινούν από τα υψηλότατα επιτόκια δανεισµού
και φθάνουν µέχρι την υποθήκευση των εθνικών κυριαρχικών δι-
καιωµάτων κατά δήλωση του Πρωθυπουργού, του κ. Παπαν-
δρέου. Κατάφερε ακόµα να νεκρώσει την ελληνική οικονοµία
που, παρά τα προβλήµατά της, κατάφερνε να διατηρεί ικανοποι-
ητικούς ρυθµούς ανάπτυξης, ενώ σήµερα βυθίζεται στην ύφεση
µε ρυθµούς που ξεπερνούν το µείον 4%. Και κατάφερε να επι-
βάλει τα σκληρότερα φοροεισπρακτικά µέτρα που γνώρισε ποτέ
ο τόπος, όπως µειώσεις µισθών και συντάξεων, υψηλή ανεργία,
υψηλό πληθωρισµό, λουκέτα στην αγορά, δείκτη οικονοµικού

κλίµατος που τόσο άσχηµο δεν βιώσαµε ποτέ.
Όλα αυτά δυστυχώς αποδεικνύονται πλήρως αναποτελεσµα-

τικά, αφού έχει µειωθεί δραµατικά η οικονοµική δυνατότητα των
πολιτών. Οι θυσίες, δυστυχώς για τον ελληνικό λαό, µοιάζουν να
είναι µάταιες. Η «εθνική κατάθλιψη» που βιώνουµε σήµερα, πήρε
τη θέση των υποσχέσεων περί Σκανδιναβίας και άλλων µυθευ-
µάτων, που κατά καιρούς έχει εφεύρει ο κ. Παπανδρέου.

Στον τοµέα της φορολογίας εδώ και ένα χρόνο έχουµε γίνει
µάρτυρες µίας σειράς επώδυνων αλλαγών και αναµένουµε και
άλλες δυσάρεστες εξελίξεις: Αλλαγή του φορολογικού συστή-
µατος µε κατάργηση του αφορολόγητου και µιας σειράς φορο-
απαλλαγών. Αυξήσεις στο ΦΠΑ. Αυξήσεις στα τέλη κυκλοφορίας,
έκτακτες εισφορές και φόρους στις επιχειρήσεις. Υπέρογκες αυ-
ξήσεις στον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα, στα ποτά
και στα καπνικά προϊόντα, ενώ αναµένονται και άλλες αυξήσεις
στα παραπάνω είδη καθώς, επίσης, αυξήσεις αναµενόµενες στον
ειδικό φόρο κατανάλωσης και στο πετρέλαιο θέρµανσης.

Την ίδια στιγµή, αλλεπάλληλα δηµοσιεύµατα και διαρροές για
τις επιτυχίες του φοροεισπρακτικού µηχανισµού Σ∆ΟΕ, για το
φορο-σαφάρι εφοριακών και διασταυρώσεις στοιχείων, δηµι-
ουργούν εντυπώσεις γιατί µόνο για αυτόν το λόγο γίνονται, για
τη δηµιουργία εντυπώσεων. Για να παταχθεί δε η φοροδιαφυγή,
οι ειδικοί του Υπουργείου Οικονοµικών επιστράτευσαν το µέτρο
των αποδείξεων, εκτιµώντας ότι έτσι θα λυνόταν το µέγιστο πρό-
βληµα της φοροδιαφυγής, που µαστίζει εδώ και δεκαετίες την
ελληνική κοινωνία.

Αποτέλεσµα όλων αυτών ήταν η ελάχιστη αύξηση στα έσοδα
και η κατάρρευση της οικονοµικής δραστηριότητας. Είναι ενδει-
κτικό άλλωστε –και νοµίζω ότι πρέπει να αναφερθεί- ότι έναντι
ετήσιου στόχου αύξησης των φορολογικών εσόδων κατά 13,7%,
στο πρώτο εννιάµηνο του 2010, δυστυχώς, η αύξηση αυτή είναι
µόνο της τάξεως του 3,4%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευρέως γνωστό ότι στην
Ελλάδα ανθεί η παραοικονοµία και το µαύρο χρήµα. Είναι αλή-
θεια ότι κατά καιρούς έχουν γίνει προσπάθειες να αντιµετωπι-
στεί το πρόβληµα, που πλέον έχει πάρει µορφή µάστιγας, αλλά
µέχρι τώρα τα αποτελέσµατα είναι πενιχρά. Ο Έλληνας έχει
µάθει να φοροδιαφεύγει, να αποκρύπτει εισοδήµατα, να φοροα-
ποφεύγει και σε πολλές περιπτώσεις ακόµα και να φοροκλέβει.
Κλασική περίπτωση είναι η αποφυγή καταβολής ΦΠΑ.

Στις δοµηµένες κοινωνίες ο πολίτης προσαρµόζεται στις ειδι-
κές συνθήκες, που η κάθε κοινωνία έχει διαµορφώσει. Θα έλεγα,
εν κατακλείδι, ότι η σωστή φορολογική στάση θα προέλθει µέσα
από τρεις σοβαρούς παράγοντες. Κατ’ αρχάς, ο πολίτης πρέπει
να νιώσει ότι φορολογείται δίκαια, ότι δεν προσφέρει ανισοµε-
ρώς στο κοινωνικό σύνολο.

∆εύτερον, θα πρέπει να νιώσει ότι η οικονοµική συνεισφορά
του είναι ανταποδοτική, ότι ναι µεν προσφέρει στο κράτος µέρος
των αποδοχών του, αλλά θα έχει κάποιο ίδιον όφελος στην κα-
θηµερινή του διαβίωση και τη στιγµή που θα βρεθεί σε ανάγκη.

Τρίτον και σοβαρότερον είναι ο Έλληνας πολίτης να αποκτή-
σει φορολογική συνείδηση, να εµπεδώσει τις έννοιες των δικαι-
ωµάτων, αλλά και των υποχρεώσεών του. Να κατανοήσει ότι είναι
υποχρέωσή του να αποδίδει τους φόρους στην πολιτεία, ότι οι
φόροι του είναι η «αµοιβή» που παρέχει στο κράτος για µια σειρά
υλικών και άυλων παροχών του κράτους προς τον ίδιο, αλλά και
προς τον συνάνθρωπό του: Παροχές ευδιάκριτες, όπως είναι η
ασφάλεια, η υγεία, η στρατιωτική προστασία, οι κρατικές υπο-
δοµές, αλλά και έµµεσες, όπως είναι η κοινωνική ισορροπία, ο
πολιτισµός, η παιδεία, η δηµιουργία περιβάλλοντος ικανού να
επιτρέπει την ατοµική και κοινωνική εξέλιξη.

Συνήθως, όταν αναλύουµε δοµικά προβλήµατα µιας κοινωνίας
καταλήγουµε στερεότυπα να λέµε ότι είναι πρόβληµα παιδείας.
Έχει βάση αυτό. Είναι απολύτως σωστό. Από τα σωστά θεµέλια
ξεκινά µια σωστή οικοδοµή. Από µια υγιή γενιά πολιτών θα ξεκι-
νήσει και µια αλλαγή στάσης σε τοµείς όπου υπάρχει πρόβληµα.

Στην κοινωνία µας, δυστυχώς, έχουµε µάθει να θεωρούµε ότι
έχουµε µόνο δικαιώµατα. Μιλάµε για αυτά συνεχώς. Απαιτούµε,
ζητούµε, διεκδικούµε, θεωρώντας πανάκεια για κάθε καλό ή κακό
την κρατική παρουσία. ∆ηλαδή, ενώ ζητούµε µια δηµοκρατική
κοινωνία, θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει ισχυρή αστυνόµευση,
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για να µη παραβιάζουµε τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, να µη
κτίζουµε παράνοµα, να µη µολύνουµε το περιβάλλον, να µη φο-
ροδιαφεύγουµε. Μα όλα αυτά θα έπρεπε να είναι αυτονόητα και
όχι ζητούµενα για τους πολίτες µιας σύγχρονης χώρας.

Όπως στο περιβάλλον, όπως στην οδική ασφάλεια, όπως στην
κοινωνική ενσωµάτωση, όπως και σε άλλους τοµείς της καθηµε-
ρινής µας ζωής, έτσι και στο φορολογικό τοµέα δεν πρέπει να
επικεντρωθούµε µόνο σε τεχνοκρατικές συζητήσεις και σε µέτρα
αστυνοµικού τύπου. Πρέπει παράλληλα µε τα όποια µέτρα αφο-
ρούν το σήµερα, να εκπαιδεύσουµε τις επερχόµενες γενιές ώστε
να περιοριστεί αυτή η µάστιγα που τρώει την κοινωνία µας. Πρέ-
πει να καλλιεργήσουµε τη φορολογική συνείδηση των νέων Ελ-
λήνων πολιτών, ώστε µε τον καιρό να πετύχουµε την αλλαγή
νοοτροπίας της κοινωνίας σχετικά µε τις οικονοµικές υποχρεώ-
σεις απέναντι στο κράτος. Στην ουσία δεν είναι οι οικονοµικές
υποχρεώσεις απέναντι στο κράτος, αλλά απέναντι σε µας τους
ίδιους.

Στο ισχύον εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας µας υπάρχουν
τεράστια κενά στον τοµέα αυτό. Τα παιδιά ουσιαστικά κοινωνι-
κοποιούνται, πολιτικοποιούνται, διαµορφώνουν χαρακτήρα και
αντιλήψεις, µέσα από την καθηµερινή συναναστροφή τους στο
σχολικό περιβάλλον και µέσα από την εκπαιδευτική διαδικασία.
Στη διαδικασία αυτή οι αυριανοί πολίτες δυστυχώς µαθαίνουν
ελάχιστα σε σχέση µε τις µελλοντικές τους υποχρεώσεις ως φο-
ρολογούµενοι πολίτες και πόσο θεµελιώδης είναι αυτή η διαδι-
κασία ως προϋπόθεση ανάπτυξης µιας υγιούς κοινωνίας. Αν
ανατρέξει κάποιος στα µαθήµατα διδασκαλίας σε όλες τις βαθ-
µίδες της εκπαίδευσης –δηµοτικό σχολείο, γυµνάσιο, λύκειο-
πουθενά δεν γίνεται αναφορά στις φορολογικές υποχρεώσεις
των πολιτών, στις υποχρεώσεις που στη συνέχεια διασφαλίζουν
τα δικαιώµατά τους. Περιπτωσιακές αναφορές υπάρχουν στα βι-
βλία του µαθήµατος Πολιτικής Αγωγής στις δύο τελευταίες τά-
ξεις του δηµοτικού, στην Ε’ και ΣΤ’ τάξη του δηµοτικού, χωρίς
όµως συγκεκριµένη αναφορά περί φορολογικής συνείδησης.
Πώς µπορούµε συνεπώς να έχουµε την απαίτηση από τους πο-
λίτες της χώρας µας να έχουν φορολογική συνείδηση, όταν αυτή
καλλιεργείται µόνο µέσα από το αίσθηµα του φόβου του οικονο-
µικού ελέγχου από τις αρµόδιες ελεγκτικές αρχές, όπως είναι η
Εφορία, η Αστυνοµία και η ∆ικαιοσύνη;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή που το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα θα πρέπει να προσαρµόζεται συνεχώς στα νέα δε-
δοµένα, η εισαγωγή µαθηµάτων που προσαρµόζουν τα παιδιά
στις µελλοντικές ανάγκες µιας κοινωνίας είναι το µέγιστο ζη-
τούµενο. Επειδή δε εµείς οι Έλληνες διακρινόµαστε για την ικα-
νότητά µας να τα αφήνουµε όλα για την τελευταία στιγµή και δεν
είµαστε λαός που δρούµε προληπτικά, πρέπει να αλλάξουµε σε
αυτό το σηµείο. Πρέπει να εργαστούµε για την καλλιέργεια οι-
κολογικής συνείδησης, για την προστασία του περιβάλλοντος,
για την καλλιέργεια διατροφικής συνείδησης, για την προώθηση
της άθλησης, αλλά παράλληλα οφείλουµε να καλλιεργήσουµε
και τη φορολογική συνείδηση των παιδιών µέσα από τη σχολική
τάξη, µέσα από την ευρύτερη εκπαιδευτική διαδικασία, να δια-
σφαλίσουµε την κοινωνική αρµονία και ισορροπία για να µην επι-
τρέψουµε το άνοιγµα της κοινωνικής ανισότητας.

Καλούµε, λοιπόν, τους συναρµόδιους Υπουργούς Εθνικής Παι-
δείας, αλλά και Οικονοµικών να προωθήσουν τα συναρµόδια
Υπουργεία ένα ευρύτερο πρόγραµµα σε όλες τις βαθµίδες του
ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος για την ανάπτυξη του αι-
σθήµατος της φορολογικής συνείδησης των αυριανών πολιτών.
Μόνο τότε, αν δηλαδή ξεκινήσουµε τη διαµόρφωση φορολογι-
κής συνείδησης από πολύ νωρίς, από τα σχολεία των παιδιών
µας θα µπορούµε να ελπίζουµε ότι έχοντας συνειδητοποιηµέ-
νους πολίτες θα έχουµε κατορθώσει ένα ισχυρό χτύπηµα κατά
ενός σύγχρονου κοινωνικού εγκλήµατος, δηλαδή αυτού της φο-
ροδιαφυγής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,
κύριε Καράογλου για το χρόνο που τηρήσατε.

Το λόγο έχει η κ. Ευγενία Τσουµάνη- Σπέντζα για πέντε λεπτά.
Ακολουθεί ο κ. ∆ηµήτριος Τσουµάνης από την Πρέβεζα.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
να κάνω χρήση και του χρόνου της δευτερολογίας µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτης Αποστολάτος): Όχι αυτό δεν γίνεται
µε τίποτα βάσει του Κανονισµού. Έχετε πέντε λεπτά.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η φοροδιαφυγή είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουµε και ως κοινωνία και ως οικονοµία. Για την
αντιµετώπισή της δεν αρκεί µόνο µια φορολογική µεταρρύθµιση
ή ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών. Απαιτείται ιδιαίτερη έµ-
φαση στη διαµόρφωση φορολογικής συνείδησης. Είναι ένα ζή-
τηµα κρίσιµο που συνδέεται άµεσα µε την ιδιότητα του ενεργού,
συµµετοχικού και υπεύθυνου πολίτη και σε αυτήν την κατεύ-
θυνση θεµελιώδης είναι ο ρόλος της εκπαιδευτικής διαδικασίας.
Σχετική αναφορά γίνεται και στο Σύνταγµά µας στο άρθρο 16
παράγραφος 2, όπου γίνεται αναφορά στο θέµα του υπεύθυνου
πολίτη.

Στην Ευρώπη η εκπαίδευση για την ιδιότητα του πολίτη δίνει τη
δυνατότητα στους µαθητές να αποκτήσουν πολιτική µόρφωση,
να αναπτύξουν συµπεριφορές και αξίες και να εντείνουν το εν-
διαφέρον τους στα κοινά. Μάλιστα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανα-
κήρυξε το έτος 2005 ως ευρωπαϊκό έτος για την ιδιότητα του
πολίτη µέσω της εκπαίδευσης. Στο θέµα της αγωγής του πολίτη
αναφέρεται και το Συµβούλιο της Ευρώπης. Υπάρχουν µάλιστα
και σχετικά ερευνητικά προγράµµατα στην Ευρώπη που διερευ-
νούν τους παράγοντες και τις διαδικασίες που είναι δυνατόν να
οδηγήσουν στη διαµόρφωση συνειδητοποιηµένων πολιτών.

Στη χώρα µας µε τόσο διογκωµένο το πρόβληµα της φορο-
διαφυγής µια τέτοια πολιτική είναι αναγκαία όσο ποτέ, να υπο-
γραµµίζεται, δηλαδή, σε κάθε εκπαιδευτική βαθµίδα η υποχρέω-
ση του πολίτη να πληρώνει τους φόρους ως σηµαντική διαδικα-
σία συµµετοχής στα κοινά, να προωθείται η αντίληψη ότι η φο-
ροδιαφυγή αποτελεί πληγή που στερεί πόρους από την υγεία,
την παιδεία, το κοινωνικό κράτος, εν τέλει από το ίδιο το κοινω-
νικό σύνολο.

Τα προγράµµατα διδασκαλίας στη χώρα µας δυστυχώς διαπι-
στώνεται ότι ελάχιστα έως καθόλου αναφέρονται σε αυτά τα ζη-
τήµατα. Μάλιστα, στις εξαγγελίες του Υπουργείου Παιδείας για
το νέο σχολείο ουδεµία πρόβλεψη υπάρχει για την καλλιέργεια
αυτής της κοινωνικής ευθύνης. Και, όµως, οι µαθητές πρέπει να
αντιµετωπίζονται και µε την ιδιότητα των µελλοντικών πολιτών.
Εποµένως, πρώτα ο µαθητής σύµφωνα µε το σύνθηµα του
Υπουργείου Παιδείας, αλλά και πρώτα ο πολίτης.

Αξίζει να αναφερθώ σε ένα παράδειγµα της γειτονικής Τουρ-
κίας που έχει εξίσου πρόβληµα φοροδιαφυγής. Ήδη εφαρµόζε-
ται εκεί σε πιλοτική φάση πρόγραµµα για την ανάπτυξη
φορολογικής συνείδησης σε µαθητές του δηµοτικού υπό την αι-
γίδα των Υπουργείων Παιδείας και Οικονοµικών. Οι εκπαιδευτι-
κές συνεδρίες υποστηρίζονται από εγχειρίδια για δασκάλους και
µαθητές, οπτικοακουστικό υλικό, ψυχαγωγικά παιχνίδια και εκ-
παιδευτικά παιχνίδια, καθώς και άλλες δραστηριότητες µέσα από
διαδικτυακή πύλη που έχει διαµορφωθεί για τις ανάγκες του προ-
γράµµατος.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι τα Υπουργεία Παιδείας και Οικονοµικών
καλούνται να αντιδράσουν και να ανταποκριθούν σε ένα τέτοιο
ζήτηµα και είναι ένα εγχείρηµα κυρία Υπουργέ, που νοµίζω ότι
αξίζει να αναλάβει το Υπουργείο Παιδείας σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, αξιοποιώντας µάλιστα και πόρους από
το επιχειρησιακό πρόγραµµα που θεωρώ ότι ακόµα υπάρχουν
προς διάθεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω αναφερό-
µενη στην πρόσφατη πρωτοβουλία του Υπουργείου Οικονοµικών
για το διαγωνισµό υποβολής βίντεο µε θέµα: «Οι πολίτες δηµι-
ουργούν φορολογική συνείδηση». Είναι µια εκστρατεία ευαισθη-
τοποίησης που µπορεί βεβαίως να αποδειχθεί χρήσιµη, αλλά δεν
µπορεί µόνη της να επιφέρει διαρκείς και θεαµατικές µεταβολές
σε εµπεδωµένες συµπεριφορές, πολύ δε περισσότερο, όταν τέ-
τοιες πρωτοβουλίες είναι εξόφθαλµα αντιφατικές µε ρυθµίσεις
όπως αυτή παραδείγµατος χάριν της περαίωσης φορολογικών
υποθέσεων που υπονοµεύει οποιοδήποτε εγχείρηµα φορολογι-
κής συνείδησης.

Κυρία Υπουργέ, στη σηµερινή κρίσιµη κατάσταση οποιαδή-
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ποτε αλλαγή του κοινωνικού ή του αναπτυξιακού µας µοντέλου
δεν µπορεί να είναι µακροπρόθεσµα βιώσιµη, αν δεν εδράζεται
στην αλλαγή νοοτροπιών. Και εδώ ένα πολύ σηµαντικό ρόλο έχει
το Υπουργείο Παιδείας. Έτσι µόνο, λοιπόν, θεωρώ ότι η νέα φο-
ρολογική συνείδηση και η νέα φορολογική αντίληψη την οποία
ευαγγελίζεται ο Πρωθυπουργός –και παίρνω από το δικό του
λόγο τη φρασεολογία αυτή- θα µείνει ένα ακόµα όραµα, εάν δεν
αναλάβουµε δράση, ένα ακόµα όραµα του Πρωθυπουργού που
θα εξαντλείται, θα ξεκινά και θα τελειώνει µόνο µε τις εξαγγε-
λίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ κυρία Τσουµάνη-Σπέντζα.

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Τσουµάνης από το Νοµό Πρεβέ-
ζης για πέντε λεπτά και ακολουθεί από τη φοβερή Λέσβο ο κ.
Σπυρίδων Γαληνός.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα δευτερολογήσω και νοµίζω ότι θα αρκέσουν και τα

πέντε λεπτά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν κόσµο που διαρκώς µε-

ταβάλλεται µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς, όταν οι οικονοµίες συγκλο-
νίζονται καλούµαστε σήµερα να αποφανθούµε για την οικονοµική
κατάσταση της χώρας µας για τη φορολογική νοµοθεσία, για τη
φορολογική µεταρρύθµιση, για την πορεία της χώρας εν µέσω
οικονοµικής κρίσης. Η εκάστοτε πολιτική ηγεσία της χώρας κάνει
λόγο για τη λήψη µέτρων για τη φοροδιαφυγή και τη φοροαπο-
φυγή, για την αποτελεσµατικότητα του φορολογικού µας συ-
στήµατος. Οι πολίτες, οι εργαζόµενοι, οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες από τη δική τους πλευρά κάνουν λόγο για την προάσπιση
και για την διεκδίκηση των δικαιωµάτων τους. Ωστόσο, σε καµµία
περίπτωση, δεν γίνεται λόγος για τις υποχρεώσεις των πολιτών
σε µια ευνοµούµενη και πολιτισµένη κοινωνία, ούτε γίνεται ου-
σιώδης εν τοις πράγµασιν λόγος για δεσµεύσεις και υποχρεώ-
σεις της συντεταγµένης πολιτείας απέναντι στους πολίτες της.

Σ’ αυτό το πλαίσιο εδώ και καιρό έχει συνειδητοποιηθεί η ανά-
γκη θέσπισης πλαισίου φορολογικής συνείδησης. Για να γίνει κα-
τανοητό τι είναι φορολογική συνείδηση θα πρέπει να ορίσουµε τι
είναι φοροδιαφυγή. Φοροδιαφυγή αποκαλείται η καθ’ οιανδή-
ποτε τρόπο παράνοµη απόκρυψη φορολογητέας ύλης ενός φυ-
σικού ή νοµικού προσώπου. Θεωρείται παράνοµη και έντονα
αντικοινωνική συµπεριφορά και συνιστά το αδίκηµα της µη κα-
ταβολής του οφειλόµενου φόρου µε την παραβίαση ή κατα-
στρατήγηση του νόµου. Η φοροδιαφυγή είναι από τα µεγαλύ-
τερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε ως κοινωνία και ως οι-
κονοµία. Για την αντιµετώπισή της παράλληλα µε τη φορολογική
µεταρρύθµιση και την ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού πρέ-
πει να προχωρήσουµε στην προσπάθεια διαµόρφωσης φορολο-
γικής συνείδησης. Αλλά τι ακριβώς είναι φορολογική συνείδηση;
∆ύσκολο να δοθεί σαφής εννοιολογικός ορισµός. Μπορούµε,
όµως, να συµφωνήσουµε στη γενική αρχή, στην παραδοχή ότι
όλοι µετέχουµε και συµµετέχουµε ως µερίδιο κοινωνικής ευθύ-
νης ανάλογα µε τις δυνατότητες, αλλά και όλοι απολαµβάνουµε
ανάλογα µε τις ανάγκες. Αυτή η παραδοχή δεν είναι µόνο το απο-
τέλεσµα σαφώς προσδιορισµένου δικαιακού συστήµατος ή της
ύπαρξης αµετάβλητων ανάλογα µε τις συνθήκες µηχανισµών εί-
σπραξης, αλλά κυρίως η εµπέδωση µιας θεωρητικής εν πρώτοις
προσέγγισης και διαµόρφωσης χαρακτήρων, οι οποίοι εξικνού-
νται από τη γενική αρχή ότι δοµείται και οικοδοµείται κοινωνία
µε τη συµµετοχή όλων µε την αµοιβαία υποχρέωση έναντι εαυ-
τών και αλλήλων.

Συνεπώς, είναι θέµα παιδείας και όχι εκπαίδευσης η προσέγ-
γιση του όλου θέµατος. Είναι µάλλον ευρέως αποδεκτό το ότι η
δηµιουργία συνείδησης δεν απαιτεί απλά και µόνο θεωρητικές
αναφορές σε θέµατα που θα επιθυµούσαµε να αντιµετωπίζονται
συνειδησιακά από αυτούς που εκπαιδεύουµε είτε είναι τα παιδιά
µας, είτε είναι το σύνολο των πολιτών µιας κοινωνίας. Αυτό που
πραγµατικά απαιτείται είναι η έµπρακτη τήρηση των συγκεκρι-
µένων κανόνων εν πρώτοις από τους διδάσκοντες και στη συνέ-
χεια από κάθε είδους προβεβληµένα πρότυπα του στενού
περιβάλλοντός µας και της κοινωνίας γενικότερα.

Ειδικότερα, όσον αφορά στη φορολογική συνείδηση και ανε-
ξάρτητα από την εκάστοτε φορολογική νοµοθεσία η βασικότερη
προϋπόθεση µιας παιδευτικής δηµιουργίας της είναι η ορθολο-
γική και απολύτως διαφανής κατανοµή των εξ αυτής προερχο-
µένων εσόδων, δηλαδή η χρηστή διαχείριση. Όταν οι πολίτες
εµπιστευτούν το κράτος αναφορικά µε τη διαχείριση των πόρων
που εισπράττει από αυτούς, έχουν ήδη τοποθετηθεί οι βάσεις
φορολογικής συνείδησης. Όταν δηλαδή είναι απολύτως βέβαιοι
ότι τα χρήµατά τους αυτά που µε κόπους και θυσίες κερδίζουν,
είτε από µόνοι τους είτε µε τη βοήθεια του κράτους, επιστρέ-
φουν ξανά σε αυτούς µε τη δηµιουργία σχολείων, δρόµων, νο-
σοκοµείων τα οποία διευκολύνουν την ποιότητα της επαγγελ-
µατικής, οικογενειακής και ατοµικής ζωής τους, η δηµιουργία
φορολογικής συνείδησης είναι σχεδόν δεδοµένη.

Όταν υπάρξει φορολογική συνείδηση η πολιτεία δεν έχει ανά-
γκη το µεγαλύτερο µέρος των αντίστοιχων ελεγκτικών µηχανι-
σµών, µε αποτέλεσµα να µειώνεται το κόστος λειτουργίας του
εξαιρετικά κοστοβόρου και αντιπαραγωγικού εν πολλοίς ει-
σπρακτικού µηχανισµού. Αλλά πώς αλήθεια να εµπεδωθεί η αµοι-
βαία σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ της συντεταγµένης πολιτείας
και των πολιτών της, όταν συλλήβδην οι πολίτες θεωρούνται από
την ίδια τους την πολιτεία αναξιόπιστοι και φαύλοι; Γιατί τι άλλο
από αυτό συνιστά η κατά καιρούς κλήση εκείνων που µπορούν να
αποκρύψουν φορολογητέα ύλη από την πολιτεία, είτε για το κλεί-
σιµο βιβλίων, είτε για την περαίωση είτε για την καταβολή εφά-
παξ ποσών; A priori η πολιτεία οµολογεί και θεωρεί απατεώνες
τους πολίτες της. Και οι πολίτες γνωρίζοντας ότι η πολιτεία είναι
η πρώτη διδάξασα λειτουργούν αναλόγως, εξαιρουµένων των
δεδοµένων υποζυγίων, δηλαδή των δηµοσίων υπαλλήλων και των
συνταξιούχων. Γιατί τι άλλο συνιστά η κλήση για διακανονισµό
και παροχή ασυλίας σε εκείνον που συνειδητά µε την ανοχή ή
την ενθάρρυνση της πολιτείας φοροκλέπτει, αν καταβάλλει ένα
ελάχιστο ως απόδειξη µεταµέλειας; Γιατί τι πιο φαύλο και πο-
ταπό θα µπορούσε να ισχύσει από τον παγκάλειο κυνισµό ότι
«µαζί τα φάγαµε»; Όχι, λοιπόν, κληρονόµοι της «θείας Αγλαΐας»
κατά τον κ. Καψή. Όχι, κύριοι συνάδελφοι, που σπεύσατε να εν-
στερνιστείτε τις παγκάλειες συκοφαντίες που απειλούν να ολο-
κληρώσουν την απαξίωση της πολιτικής και των πολιτικών στην
πιο κρίσιµη περίοδο που διέρχεται η χώρα µας, αποτέλεσµα αδιέ-
ξοδων και ανερµάτιστων στρατηγικών επιλογών της παρούσας
Κυβέρνησης µε ακρογωνιαίους πυλώνες τα «λεφτά υπάρχουν»
του Πρωθυπουργού και το «όλοι µαζί τα φάγαµε» του Αντιπροέ-
δρου του.

Όχι, λοιπόν, κύριε Πάγκαλε, ούτε µαζί τα φάγαµε, ούτε τα µοι-
ραστήκαµε. Μόνοι σας τα φάγατε, µε αυτούς που συγκαλύπτετε
και τους καλείτε να διακανονίσουν τα οφειλόµενα. Εδώ ισχύει η
δηµώδης φιλοσοφία: «µεταξύ κατεργαρέων ειλικρίνεια». Αλλά
δεν είµαστε όλοι κατεργάρηδες και δεν µπορούµε να επιτρέ-
ψουµε να διαιωνίζεται αυτή η κατάσταση. Καλούµαστε να δια-
µορφώσουµε εκείνες τις συνθήκες µέσω των οποίων θα
εµπεδωθεί κλίµα αµοιβαίας εµπιστοσύνης και ειλικρίνειας µεταξύ
της πολιτείας και των πολιτών.

Είναι, λοιπόν, θέµα παιδείας. Καλούµε, λοιπόν, τους αρµόδι-
ους Υπουργούς να προωθήσουν ένα ευρύτερο πρόγραµµα σε
όλες τις βαθµίδες του εκπαιδευτικού συστήµατος για ανάπτυξη
της φορολογικής συνείδησης των αυριανών πολιτών και να δι-
ευρυνθεί η διδασκαλία µαθηµάτων πολιτικής αγωγής και καλ-
λιέργειας συστηµάτων υποχρεώσεων και δικαιωµάτων σε όλες
τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, πράγµα που δεν διαφαίνεται από
τις γενικόλογες αναφορές της Υπουργού Παιδείας για την ανα-
µόρφωση του εκπαιδευτικού συστήµατος στο λύκειο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Γαληνός έχει το
λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου πριν περάσω στην ουσία της επερώτησης που είναι
η εκπαίδευση των παιδιών, να σταθώ στην ουσία του προβλήµα-
τος που είναι η εκπαίδευση των µεγάλων. Ο νόµος εκπαιδεύει, το
κράτος εκπαιδεύει, οι δοµές εκπαιδεύουν, επιβραβεύοντας ή τι-
µωρώντας συµπεριφορές, δηµιουργώντας προσδοκίες τις
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οποίες στη συνέχεια επιβεβαιώνουν ή διαψεύδουν. Κάθε ενέρ-
γεια του κράτους κάθε ενέργεια της Κυβέρνησης έχει τη δυνα-
τότητα να διδάξει. Εδώ πρέπει να προσθέσω ένα µεγάλο
«δυστυχώς». Αλήθεια, τι µάθηµα µας δίνει η περαίωση; Ότι µπο-
ρούµε ανενόχλητα να στερούµε το κράτος από φόρους, δηλαδή
την κοινωνία από πόρους, και µια ωραία ηµέρα το κράτος θα µας
δικαιώσει; Και προφανώς όποιος πληρώνει φόρους σωστά και
στην ώρα τους, τι ακριβώς είναι και πώς θα πρέπει να νιώθει; Τι
µάθηµα δίνουµε µε τη νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων; Πόση αξιο-
πιστία έχει το «ποτέ ξανά» που λέµε κάθε φορά, όταν παίρνουµε
τέτοια µέτρα; Προφανώς καµµία, γιατί το «ποτέ ξανά» είναι µια
δήλωση που γίνεται είτε για λόγους εξορκισµού, είτε για λόγους
καθησυχασµού των συνειδήσεων. Η επανάληψη ενός φαινοµέ-
νου δηµιουργεί προσδοκίες και στο τέλος κανείς δεν πιστεύει ότι
κάτι µπορεί να αλλάξει ή ότι κάποιος προτίθεται να το αλλάξει.

Έτσι δηµιουργείται αυτό που οι πολιτικοί επιστήµονες αποκα-
λούν το φαινόµενο του τζαµπατζή, κάτι που είναι ενδηµικό στην
ελληνική πολιτική κουλτούρα. Και όταν το κράτος έχει εκπαιδεύ-
σει τον πατέρα και τη µητέρα στη λογική του τζαµπατζή και στη
λογική της ανοµίας καταλαβαίνουµε τι πρότυπα θα αντιγράψουν
ο γιός και η κόρη.

Χρειάζεται καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης και όχι µόνο
το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα, αλλά και συνολικά η ελλη-
νική κοινωνία. Και χρειάζεται καλλιέργεια όχι µόνο στη φορολο-
γική συνείδηση, αλλά και στην κοινωνική αγωγή και στην αγωγή
του πολίτη. Και αυτήν την καλλιέργεια τη χρειάζεται άµεσα, τη
χρειάζεται τώρα.

Αλήθεια, έχει πει κανείς σε ένα µαθητή ή σε ένα φοιτητή ότι
αυτός που αντιγράφει δεν κλέβει τον καθηγητή του, αλλά τους
συµφοιτητές του; Ότι κάθε απόφοιτος µιας σχολής, που ελέω
αντιγραφής παίρνει το πτυχίο του, είναι άσχετος και ότι αυτός ο
άνθρωπος υπονοµεύει την αξία του ίδιου του πτυχίου του, αλλά
και όλων των άλλων που αποφοίτησαν από την ίδια σχολή και
τους µειώνει τη δυνατότητα να βρουν δουλειά; Ότι είναι υπο-
χρέωση, αλλά και δικαίωµα του κάθε φοιτητή να διαφυλάξει το
ήθος του πτυχίου του;

Πρέπει προφανώς να ενισχυθεί η εκπαίδευση µαθηµάτων πο-
λιτικής αγωγής του πολίτη. Αυτή είναι αναγκαία, αλλά όχι και
ικανή συνθήκη για να πετύχουµε κάποιο αποτέλεσµα. Το πρό-
βληµα είναι πολύ ευρύτερο.

Αυτό που απαιτείται είναι µια ευρύτερη εκστρατεία διάχυσης
καινοτόµων στάσεων και αντιλήψεων στην κοινωνία. Πρέπει να
χρησιµοποιήσουµε έναν επικοινωνιακό σχεδιασµό που να χρησι-
µοποιεί ενέργειες σχετικά χαµηλού κόστους, αλλά υψηλής απο-
τελεσµατικότητας. ∆εν θα πρέπει να διστάσουµε να χρησιµο-
ποιήσουµε την παρέµβαση σε κάθε µορφής µυθοπλασία, όπως
δεν πρέπει να διστάσουµε να αξιοποιήσουµε την εκπαιδευτική
δυνατότητα που δίνει η νέα τεχνολογία και τα παιχνίδια.

Θα πρέπει να χρησιµοποιήσουµε τη φαντασία για να βοηθή-
σουµε τα παιδιά µας, γιατί τα παιδιά µας πρέπει να ξεµάθουν από
όλα τα λανθασµένα που τους µάθαµε. Πρέπει να µπορέσουν επι-
τέλους να µάθουν το σωστό, για να το δείξουν και σε µας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Νοµίζω ότι οι νέοι µας θα δείξουν το
σωστό δρόµο που πρέπει να ακολουθήσουµε και εµείς, για να
έχουµε µια Ελλάδα καλύτερη, µια Ελλάδα που θα αγαπήσουµε
ξανά, µια Ελλάδα που όλοι ξανά θα βάλουµε στις καρδιές µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Γαληνέ. Και αν κάποιος έχει την ευκαιρία να ζει στη Μυτι-
λήνη, η αισθητική της αιολικής γης τον βοηθά να καταλαβαίνει
αυτά που λέτε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
και σας προσκαλώ να έρθετε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο κ.
Τζηκαλάγιας. Έχω κάνει στρατό εκεί, στην Καστοριά.

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε το λόγο, για πέντε λεπτά.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, δεν προτίθεµαι να δευτερολογήσω και οφείλω

να σας διαβεβαιώσω ότι δεν πρόκειται να ξεπεράσω το χρόνο
της πρωτολογίας µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας έχει δοθεί η ευκαιρία πολ-
λές φορές και σ’ αυτήν την Αίθουσα να αναδείξουµε και όχι να
αποδείξουµε –γιατί δεν χρειάζεται κάτι τέτοιο- ότι τα µεγαλύτερα
δεινά που επισώρευσε σ’ αυτόν τον τόπο το ΠΑΣΟΚ στα χρόνια
που διακυβέρνησε τη χώρα είναι στο ζήτηµα της παιδείας. Από
το ’81 και µετά που βρίσκονται στη διακυβέρνηση της χώρας κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, έγινε πολύ µεγάλο κακό στην ελληνική
παιδεία. Η γλώσσα έχει χειροτερεύσει. Το επίπεδο σπουδών,
όπως αποδεικνύεται από εκθέσεις διεθνών κριτών πέφτει συνέ-
χεια. Η αξιολόγηση των ελληνικών πανεπιστηµίων µας κατατάσ-
σει συνεχώς σε υποδεέστερες θέσεις.

Τη δεκαετία του ’80 εφαρµόσατε την τακτική «κάθε πόλη και
ΑΕΙ, κάθε κωµόπολη και ΤΕΙ». Αυτό το κάνατε για να χαϊδέψετε τα
αυτιά της ελληνικής νεολαίας νοµίζοντας ότι τους παρέχετε
επαρκή παιδεία. Να, όµως, που ο ίδιος ο Πρόεδρός σας πριν από
λίγες µέρες εξήγγειλε «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δηλαδή συγχώνευση και
στα ελληνικά πανεπιστήµια και Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα.

Εξάλλου, πρόσφατα στην ελληνική και διεθνή ειδησεογραφία
πρώτη είδηση είναι η δήλωση του ευρωπαίου αξιωµατούχου που
προκάλεσε µεγάλο προβληµατισµό. Από αυτήν την δήλωση δεν
αναδεικνύεται, αλλά αποδεικνύεται αυτό που έλεγε τόσους
µήνες η Νέα ∆ηµοκρατία, από τον Οκτώβριο του 2009 και µετά,
δηλαδή ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ο Πρόεδρός σας, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, συστηµατικά και κατ’ εξακολούθηση δυ-
σφηµεί τη χώρα, µε αποτέλεσµα να φτάσουµε στο ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Έτσι αναγκάστηκε ο ευρωπαίος αξιωµα-
τούχος να δηλώσει σήµερα µε γραπτή του δήλωση ότι ο κ. Πα-
πανδρέου µόλις ανέλαβε την πρωθυπουργία της χώρας, δήλωσε
σε συνοµιλητές του ότι διοικεί, ότι πρωθυπουργεύει σε µια χώρα,
όπου ανθεί η διαφθορά. Αν είναι δυνατόν!

Η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έρχεται και σήµερα σαν µια ήρεµη πολιτική δύναµη να
προσθέσει σ’ αυτόν τον τόπο, να δηµιουργήσει ελπίδα για το
αύριο, για τις επόµενες γενιές, να δηλώσει ότι και η φορολογική
συνείδηση είναι θέµα παιδείας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, άσχετα µε το αν έρχεται σαν επερώτηση για
να σας προκαλέσουµε να µας πείτε τις απόψεις σας, ουσιαστικά
είναι µια πρόταση ελπίδας για το αύριο της ελληνικής νεολαίας.
Γιατί ναι µεν στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα έχουν ενσωµατωθεί
πολλά µαθήµατα για νέες τεχνολογίες και για τεχνολογική ανά-
πτυξη, αλλά στην πραγµατικότητα πού να εφαρµοστούν αυτές
οι γνώσεις, όπως τις παίρνουν τα παιδιά µας, όταν η Ελλάδα συ-
νεχώς αποβιοµηχανίζεται;

Επιπλέον, υπάρχουν µαθήµατα και αναφορές για οικολογική
συνείδηση. Όµως, ξέρουµε πολύ καλά πόσο βιάζεται και κατα-
στρέφεται σε πολλές περιπτώσεις το ελληνικό περιβάλλον.

Επίσης, υπάρχουν και αναφορές σε θέµατα διατροφικής συ-
νείδησης ή, αν θέλετε, και αθλητικής συνείδησης. Πρόσφατα, µά-
λιστα, δηµιουργήσατε και Υπουργείο ∆ιατροφής και Αθλητισµού.
Βέβαια, είναι διαφορετικό αν ακόµα και µέχρι σήµερα δεν έχουν
διανεµηθεί οι αρµοδιότητες µεταξύ Υπουργών, Υφυπουργών και
Γενικών Γραµµατέων σ’ αυτό το πολυµελέστατο Υπουργικό Συµ-
βούλιο των πενήντα Υπουργών και Υφυπουργών.

Όµως, παρ’ όλο που υπάρχουν αναφορές για τη διατροφική
συνείδηση και σε ζητήµατα αθλητισµού, οι νέοι µας είναι από
τους πιο παχύσαρκους στην Ευρώπη. Επίσης, καπνίζουν και είναι
πρωταθλητές και σ’ αυτό.

Αποτελεί πρόκληση, όπως έχουµε πει και στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, να εφαρµοστεί αυτός ο νόµος για την απα-
γόρευση του καπνίσµατος σε δηµόσιους χώρους και να
διασώσουµε κάτι από την αξιοπρέπειά µας σαν ελληνικός λαός.

Ξέρετε, χθες βρισκόµουν στο χωριό Μελάς, εκεί που γιορτά-
σαµε το Μακεδονικό Αγώνα, την απελευθέρωση της Μακεδονίας
πριν από εκατόν δύο χρόνια. Εκεί, λοιπόν, έχουν εδώ και είκοσι
µέρες που ανάβουν σόµπες οι κάτοικοι.

Άρα, όσον αφορά το θέµα της φορολογικής συνείδησης, όταν
ζητάµε –η Κυβέρνηση ζητά- συνέχεια από τους πολίτες και τους
φορτώνει µε δυσβάσταχτα βάρη, θα πρέπει να τους εκπαιδεύσει
και σωστά, ώστε να γνωρίζουν τα δικαιώµατά τους και τις υπο-
χρεώσεις τους, πράγµα για το οποίο, όπως φαίνεται, υπάρχουν
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ελαχιστότατες αναφορές στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Στο σηµείο αυτό, καλούµε την Υπουργό κ. Παρασκευή Χρι-
στοφιλοπούλου να λάβει το λόγο, για είκοσι λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα πάρω λίγο χρόνο για να µιλήσω εκτός του θέµατος της
επερώτησης, γιατί οι συνάδελφοι θεώρησαν καλό να χρησιµο-
ποιήσουν αυτήν την επερώτηση για να σχολιάσουν και άλλα θέ-
µατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε, λοιπόν, εδώ ότι, ο
Πρωθυπουργός µας, δυσφηµεί τη χώρα, ότι είναι κρίµα που ο
ελληνικός λαός πέρυσι τον Οκτώβρη δεν επέλεξε τη Νέα ∆ηµο-
κρατία, όπως και για το πόσο άσχηµα είναι τα οικονοµικά ζητή-
µατα της χώρας.

Αιδώς, κύριοι συνάδελφοι! ∆εν φτάνει που ρίξατε λευκή πε-
τσέτα πέρυσι το Σεπτέµβρη, δεν φτάνει που, ο Πρωθυπουργός
σας, έφυγε τρέχοντας στην κυριολεξία από την εξουσία και από
τότε κρύβεται και δεν εµφανίζεται, δεν φτάνει που κάθε προϋ-
πολογισµός σας -από τον προϋπολογισµό του 2005 που ήταν ο
πρώτος σας µέχρι και τον τελευταίο σας προϋπολογισµό- εκτρο-
χιάζονταν τραγικά τόσο στο σκέλος των εσόδων, όσο και στο
σκέλος των δαπανών και ήµασταν εδώ και τα λέγαµε και από άλ-
λους ρόλους…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΜΑΝΗΣ: Πληρώναµε τα δάνεια!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ θερµά,
κύριε συνάδελφε! ∆εν διέκοψα κανένα συνάδελφο. Σας άκουσα
πάρα πολύ καλά και ήσασταν εκτός θέµατος σ’ αυτά. Οφείλω,
λοιπόν, να απαντήσω. Είναι εδώ και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος και θα απαντήσει και ο ίδιος.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΜΑΝΗΣ: Θα απαντήσει και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ναι, αλλά είθισται
όταν οι Υπουργοί παίρνουν το λόγο, να απαντούν έστω για δύο,
τρία λεπτά. Άκουσα τον κ. Καράογλου, ο οποίος τα εξήµισι από
τα δέκα λεπτά µίλησε γι’ αυτά. Επιτρέψτε, λοιπόν, και σε µένα να
µιλήσω για δύο, τρία λεπτά, χωρίς να µε διακόψετε.

Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν φτάνει που κάθε προϋπολογισµός
εκτροχιάζονταν τραγικά, δεν φτάνει που κανένας από τους δεί-
κτες δεν προχωρούσε, µιλάτε κιόλας. Πού να πάω; Στη διαφά-
νεια, στη διαφθορά, στην ανταγωνιστικότητα, στην κατρακύλα
της χώρας σε όλα; Τα βλέπαµε!

Ο Γιώργος Παπανδρέου έλεγε τα ίδια και ως Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά λέει τα ίδια και ως Πρωθυ-
πουργός. Ο Γιώργος Παπανδρέου «χτυπούσε» τη διαφθορά
τότε, αλλά τη «χτυπάει» και τώρα. Η διαφορά είναι µία. Τώρα που
είναι Πρωθυπουργός τη «χτυπάει» µε έργα και δεν τη «χτυπάει»
µόνο µε λόγια. Αναγνωρίζει αυτό που έλεγε και τότε, όταν κα-
λούσε τον Καραµανλή από το Βήµα λέγοντάς του «ελάτε, κύριε
Πρωθυπουργέ, όλα στο φως», προκειµένου να δηµιουργηθεί το
κλίµα στην οικονοµία, αλλά και στους πολίτες για το ότι υπάρχει
ένα κράτος σοβαρό, ένα κράτος διαφανές και ένα κράτος το
οποίο εν τέλει µπορεί να τιµωρήσει την ανοµία, τα σκάνδαλα, τη
σπατάλη, αλλά και τη φοροδιαφυγή.

Αλλά ας ανοίγατε το Βατοπέδι. Εδώ κλείσατε το Κοινοβούλιο
για να µην ανοίξει το Βατοπέδι. Λυπούµαι που τα λέω, λυπούµαι
που αρχίζω µε αυτά, αλλά µας προκαλείτε πραγµατικά. Προκα-
λείτε και τον ελληνικό λαό. Ο ελληνικός λαός ήξερε πάρα πολύ
καλά τον Οκτώβριο τι έκανε. Και ο ελληνικός λαός γνωρίζει πάρα
πολύ καλά ότι αυτή η Κυβέρνηση µάζεψε τα ελλείµµατα σε πο-
σοστό 46% µέσα σε ένα χρόνο, ξεκίνησε διαρθρωτικές αλλαγές
που είχαν να γίνουν χρόνια και χρόνια, κάνει µία µάχη µε τον
Πρωθυπουργό πρώτο και βασικό σε όλα τα φόρα τα διεθνή και
τα ευρωπαϊκά. Που ήταν ο κ. Καραµανλής τόσα χρόνια; Στη Ρα-
φήνα κρυβόταν; ∆υστυχώς ως Βουλευτής Αττικής το ξέρω πολύ

καλά. Αφήστε το αυτό. Ας γυρίσουµε σελίδα. Ας γυρίσει η χώρα
σελίδα. Ας πάµε σε έναν άλλο πολιτικό πολιτισµό. Ας πάµε σε
έναν πολιτικό πολιτισµό που µπορούµε Κυβέρνηση και Αντιπολί-
τευση να αποδεχτούµε κοινά µας λάθη.

Αλλά ακούσαµε από έναν από τους οµιλούντες, ο οποίος απο-
χώρησε κιόλας, ότι όλα τα δεινά της παιδείας τα σώρευσαν οι
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.

Αναφερθήκατε, κύριοι συνάδελφοι, στο 1980. Κι εγώ δεν θα
πω σε καµµία περίπτωση ότι ό,τι έκανε το ΠΑΣΟΚ ως κυβέρνηση
από το 1981 και µετά ήταν καλώς καµωµένο, αλλά θα πω ότι έγι-
ναν και πολλά και σοβαρά από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. Το
σηµαντικό στην παιδεία είναι να βλέπουµε τα διαχρονικά προ-
βλήµατα και να δούµε πως κατέληξε ένα σύστηµα εκπαιδευτικό
σε αυτό που έχουµε στα χέρια µας τώρα.

Εγώ θα σας συγχαρώ για την πρωτοβουλία σας να φέρετε το
πολύ σοβαρό θέµα της καλλιέργειας φορολογικής συνείδησης
µέσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα και θα δείτε ότι και τις προτά-
σεις σας θα αξιοποιήσω και σε πολλά από όσα είπατε θα συµ-
φωνήσω. Αλλά θέλω πρώτα να σας ρωτήσω από καρδιάς, γιατί
επί έξι ολόκληρα χρόνια δεν πήρατε έστω µία πρωτοβουλία προς
την κατεύθυνση αυτή; Γιατί δεν υπάρχει έστω κάποιο εκπαιδευ-
τικό βοήθηµα, κάποια δραστηριότητα αυτά τα έξι χρόνια προς
αυτήν την κατεύθυνση; Εγώ, λοιπόν, τα πιάνω από την αρχή και
πιάνω τις προτάσεις σας και τις θέσεις σας πάρα πολύ καλόπι-
στα. Αλλά θέλω πριν ξεκινήσουµε να δούµε τι συµβαίνει τώρα και
που πάµε το ελληνικό σχολείο. Θα συµφωνήσω µε αρκετούς συ-
ναδέλφους που είπατε ότι το κράτος και το πώς λειτουργεί δίνει
το καλό παράδειγµα στον πολίτη. Να αρχίσουµε λοιπόν από την
παιδεία.

Εµείς, στο Υπουργείο Παιδείας µε την κ. ∆ιαµαντοπούλου κά-
ναµε και κάνουµε µία προσπάθεια. Αυτήν την προσπάθεια δεν
την κάνουµε µόνες, γιατί δεν είναι µόνο θέµα της πολιτικής ηγε-
σίας, αλλά είναι θέµα και των στελεχών του Υπουργείου Παι-
δείας, των στελεχών της εκπαίδευσης, που για πρώτη φορά
έχουµε µη κοµµατικές κρίσεις διευθυντικών στελεχών, αφού
έχουµε και από δικούς µας κοµµατικούς καταγγελίες ότι έχουµε
βάλει δικούς σας στην εκπαίδευση. ∆ιότι στην εκπαίδευση µπαί-
νουν οι ικανότεροι πια. Αποφασίσαµε, λοιπόν, να δείξουµε ότι
αυτό το κράτος πρέπει να είναι αξιόπιστο, να έχει αξιοκρατία, να
το σεβόµαστε. Και τι να κάνει; Να δίνει τον καλύτερό του εαυτό
και ιδίως σε συνθήκες κρίσης. Το αυτονόητο που είπατε. Ποιο
ήταν το αυτονόητο τη χρονιά που είχαµε διπλές συνταξιοδοτή-
σεις, τη χρονιά που είχαµε τις µισές προσλήψεις, τη δυσκολό-
τερη χρονιά για το ελληνικό κράτος; Ναι, αυτήν τη χρονιά, το
2010, το ελληνικό σύστηµα παιδείας κατόρθωσε το αυτονόητο
που δεν το είχε κατορθώσει καµµία άλλη χρονιά, να ξεκινήσουν
τα σχολεία µε τα λιγότερα δυνατά κενά. Τα κενά αυτήν τη στιγµή
είναι λίγα, οι ελλείψεις είναι ελάχιστες και είµαστε από πάνω και
η Υπουργός και εγώ σαν λέαινες σε κάθε κενό, σε κάθε πρό-
βληµα, σε κάθε δυσλειτουργία του σχολείου. Γιατί όταν ένα σχο-
λείο λειτουργεί κανονικά, αυτό καλλιεργεί αξιοπιστία στον πολίτη
που πληρώνει. Αυτό έµµεσα δρα και ως φορολογική συνείδηση.
Πληρώνει για το καλό σχολείο. Πρέπει να φτιάξουµε και το καλό
νοσοκοµείο. Πρέπει να φτιάξουµε και τις καλές µεταφορές. Πρέ-
πει να φτιάξουµε όλο το σύστηµα. Γι’ αυτό και προχωράµε σε
βαθιές και διαρθρωτικές αλλαγές παντού.

Πάµε, όµως, να δούµε τι πρέπει να κάνουµε στο σχολείο. Επι-
τρέψτε µου για δύο - τρία λεπτά να δούµε µαζί τι ισχύει τώρα.
Γιατί δεν είναι και όλα για πέταµα, κάτι υπάρχει στο ελληνικό εκ-
παιδευτικό σύστηµα. Να δούµε πώς αυτό που υπάρχει, µπο-
ρούµε να το εµπλουτίσουµε και κυρίως µπορούµε να το
αλλάξουµε. Εδώ µε βάση αυτά που είπατε, θεωρώ ότι µπορεί να
έχουµε µία µεγάλη συναίνεση.

Και εδώ θέλω να θυµίσω, ότι σε αυτό το συγκρουσιακό κλίµα
-επειδή θέλατε να το αναπαράγετε, αναγκάστηκα κι εγώ να σας
απαντήσω- όταν ο Κώστας Καραµανλής ως Πρωθυπουργός και
ο Άρης Σπηλιωτόπουλος ως Υπουργός Παιδείας κάλεσαν σε διά-
λογο, το ΠΑΣΟΚ ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν εκεί στην
επιτροπή Μπαµπινιώτη µε τις προτάσεις του, µε τις θέσεις του.
Βεβαίως υπήρξε και κριτική. Θυµάµαι πολύ καλά τότε την κ. ∆ια-
µαντοπούλου ως Υπουργό Παιδείας να λέει στον κ. Σπηλιωτό-
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πουλο «τι είναι αυτό το tabula rasa; Εµείς δεν νοούµε κυβέρνηση
που θα προσέλθει σε διάλογο χωρίς προτάσεις». Όµως ο κ. Σπη-
λιωτόπουλος είχε επιλέξει το tabula rasa, ενώ εµείς είχαµε επι-
λέξει να πάµε στο διάλογο µε προτάσεις. Ο διάλογος έγινε και
έχουµε οµόφωνα πορίσµατα. Τα έχουµε στα χέρια µας, τα κρα-
τάµε, τα δουλεύουµε, τα επεξεργαζόµαστε και έχουµε και τις
δικές σας προτάσεις πάνω σε ορισµένα σηµεία αυτών σήµερα.
Έχουµε τη δουλειά µας και βασιζόµαστε πάνω σε µία συναίνεση
στην οποία συµβάλαµε κι εµείς ως Αντιπολίτευση. Γι’ αυτό
θεωρώ το δεύτερο µέρος της επερώτησης και τη συµβολή σας
πολύ δηµιουργική. ∆ιότι εάν δούµε πώς αυτήν τη στιγµή είναι δο-
µηµένο το ελληνικό σχολείο, θα δείτε ότι σε ψήγµατα ακόµα και
στο υπάρχον ωρολόγιο πρόγραµµα έχουµε το µάθηµα της Με-
λέτης Περιβάλλοντος στις τέσσερις πρώτες τάξεις του δηµοτι-
κού Αν θέλουµε να το δούµε µε µία ευρύτητα, στο µάθηµα αυτό
καλλιεργούνται οι συνειδήσεις στα µικρά παιδιά του ποιος είναι
ο κόσµος µας, ποιο είναι το περιβάλλον που ζούµε και ποιες είναι
οι υποχρεώσεις τις οποίες έχουµε. Από εκεί και πέρα υπάρχουν
τα µαθήµατα της Κοινωνικής και Πολιτικής Αγωγής στην Ε’ και
στην ΣΤ’ ∆ηµοτικού, υπάρχει και στην Γ’ γυµνασίου το ίδιο µά-
θηµα κι έχουµε βεβαίως και στο λύκειο την Αγωγή του Πολίτη, τις
Αρχές της Οικονοµίας, τις Αρχές Οργάνωσης και ∆ιοίκησης, τις
Αρχές Οικονοµικής Θεωρίας.

Φτάνουν αυτά; Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν φθάνουν. Κατ’
αρχάς δεν φθάνει το να έχεις µόνο µία ύλη σε κάποια βιβλία. Το
είπατε κι εσείς πολύ εύστοχα κι εγώ θα συµφωνήσω και µε τον κ.
Γαληνό. Εξάλλου ο Πρωθυπουργός επέλεξε από τη Λήµνο να
έλθει και να δώσει την έναρξη του Ψηφιακού Σχολείου, όλου
αυτού του πλούτου που µπορεί να µας δώσει πράγµατι η νέα τε-
χνολογία, έτσι ώστε οι µικροί µαθητές να χρησιµοποιήσουν ως
εργαλείο τη νέα τεχνολογία, το Ψηφιακό Σχολείο, έτσι ώστε να
ανακαλύπτουν και οι ίδιοι µέσα και από τα ψηφιακά εργαλεία
γνώση, ασκήσεις, δηµιουργικότητα και να καλλιεργούνται βε-
βαίως και στάσεις και αντιλήψεις.

Η πρόκληση για να πάµε να αλλάξουµε τον τρόπο σκέψης των
µικρών µαθητών αλλά και των µεγαλύτερων, των εφήβων µας,
δεν είναι απλώς να τους βάλουµε περισσότερη ύλη. Βεβαίως εγώ
τις προτάσεις σας τις σηµείωσα και αν είναι και πιο εξειδικευµέ-
νες στα πλαίσια του διαλόγου, είναι ευπρόσδεκτες, αλλά πρέπει
να δούµε και να σκεφτούµε µαζί πως θα ανατρέψουµε τα προ-
γράµµατα, για να µπορούν τα παιδιά να προβληµατίζονται αντί να
ακούν, να συµµετέχουν και να δηµιουργούν αντί να είναι παθητι-
κοί δέκτες και να παπαγαλίζουν. Αυτή είναι η µεγάλη αλλαγή του
νέου σχολείου. Όπως είπα, βασίζεται στα οµόφωνα πορίσµατα
της επιτροπής Μπαµπινιώτη και ξεκίνησε το πρώτο βήµα από τα
οκτακόσια ολοήµερα δηµοτικά σχολεία. Τα οκτακόσια ολοήµερα
δηµοτικά σχολεία στοχεύουν ακριβώς αυτό, που είναι το πρώτο
βήµα, όπως είπα, µέχρι να αλλάξουµε συνολικά τα προγράµ-
µατα, να βάλουν την έννοια του ανακαλύπτω, δηµιουργώ και
πραγµατικά αλλάξω τις στάσεις και τις αντιλήψεις προς το µά-
θηµα, το οποίο µπαίνει µέσα από τον πολιτισµό, µπαίνει µέσα από
την φιλοαναγνωσία και µπαίνει πολύ έντονα µέσα από τη Περι-
βαλλοντική Αγωγή. Και εκεί, ναι, µπορούµε και πρέπει να καλ-
λιεργήσουµε και την ευρύτερη –θα έλεγα εγώ- οικονοµική
συνείδηση στα µικρά παιδιά, οικονοµική συνείδηση στους µαθη-
τές του λυκείου όχι µόνο σε αυτούς που επιλέγουν ως κατεύ-
θυνση τα οικονοµικά µαθήµατα.

Αλλάζοντας το λύκειο –και εδώ θέλω µε την ευκαιρία αυτή να
ξεκαθαρίσω ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν έχει φέρει προς δια-
βούλευση την πρότασή του για το νέο λύκειο- πυρήνας του νέου
λυκείου είναι η εµβάθυνση και η ουσιαστική γνώση της νεοελλη-
νικής γλώσσας, του πολιτισµού και της ιστορίας και βασικά µα-
θήµατα, όπως τα Αρχαία, τα Μαθηµατικά, η Φυσική και πάει
λέγοντας, να είναι υποχρεωτικά µαθήµατα και επιλογής ανάλογα
µε την κατεύθυνση του κάθε µαθητή. Ένας µαθητής θετικών κα-
τευθύνσεων πρέπει να πάρει και Αρχαία. Ένας µαθητής φιλολο-
γικής κατεύθυνσης πρέπει να πάρει και Μαθηµατικά σε άλλη
δοσολογία. Νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε σε αυτήν
τη γενική αρχή και µέσα στην πρόταση µας για τις επιλογές ιδίως
στο νέο λύκειο πρέπει να είναι η λογική του οικονοµικού εγ-
γραµµατισµού, κάτι ευρύτερο.

Όχι µόνο λοιπόν, φορολογική συνείδηση, αλλά τρόπος διαχεί-
ρισης, τρόπος οικονοµικής σκέψης. Τελικά, επιχειρείν. Ναι, επι-
χειρείν, αυτό το οποίο για δεκαετίες το είχαµε κάπου ξεχασµένο.

Ξέρετε κάτι; Τους πρώτους µήνες στο Υπουργείο Παιδείας κα-
λέσαµε τους κοινωνικούς εταίρους. Είχαν πάρα πολλά χρόνια να
έρθουν η ΓΣΕΕ, ο ΣΕΒ, η ΓΣΕΒΕΕ, το ΕΒΕΑ. Στο Υπουργείο Παι-
δείας οι εκπαιδευτικοί συντάκτες ρωτούσαν τι είναι η ΕΣΕΕ. Και
ο Πρόεδρος του ΕΒΕΑ που ήρθε, µας είπε ότι πραγµατικά χαί-
ρεται πάρα πολύ για την πρωτοβουλία µας.

Γιατί φέραµε µέσα τους κοινωνικούς εταίρους; Όχι µόνο για τη
διά βίου µάθηση, γιατί µπορώ να έρθω και σ’ αυτήν, αλλά κυρίως
για τις αλλαγές στο σχολείο. Γιατί η αλλαγή στο σχολείο προς
ένα σχολείο πραγµατικής γνώσης και µάθησης και όχι αφόρητης
ύλης, δυσβάστακτης ύλης, αυτή η αλλαγή είναι µια βαθύτατα
αναπτυξιακή επιλογή, η οποία δηµιουργεί πολίτες που σκέπτο-
νται, έχουν οικονοµική λογική, τολµούν, δραστηριοποιούνται, και-
νοτοµούν, επιχειρούν. Αυτή είναι η όλη ιστορία.

Μέσα από εκεί καλλιεργείται και η συνείδηση στο κράτος και
εφόσον ταυτόχρονα προχωρούν οι µεγάλες αλλαγές στο κρά-
τος και το κράτος γίνεται περισσότερο αποκεντρωµένο, µε τη µε-
γάλη πρωτοβουλία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τη νέα αρχιτεκτονική
της αυτοδιοίκησης, περισσότερο διαφανές µε την πρωτοβουλία
κάθε απόφαση που αρχίζει να υλοποιείται, βγαίνει στο διαδίκτυο
και είναι προσβάσιµη προς όλους τους πολίτες, την ίδια ώρα που
το κράτος γίνεται διάφανο, αποτελεσµατικό και αποκεντρώνεται,
το σχολείο αλλάζει και καλλιεργεί νοοτροπίες προβληµατισµού,
όπως είπα, και αναζήτησης.

Άρα, όλο το ζητούµενο είναι αλλάζοντας το σχολείο να αλλά-
ξουµε τον τρόπο αντιµετώπισης και της οικονοµικής µας σκέψης.
Όµως, πολύ σωστά αναφέρθηκε από αρκετούς από τους επε-
ρωτώντες –νοµίζω ότι τελευταία το ανέφεραν ο κ. Γαληνός και ο
κ. Τζηκαλάγιας- το ζήτηµα των ενηλίκων. ∆ιότι οι ενήλικες βε-
βαίως, οι οποίοι έχουν πολιτική σκέψη, βλέποντας το κράτος να
αλλάζει, θα πουν «µήπως και αξίζει τον κόπο να πληρώσω το
φόρο µου»; ∆εν φθάνει µόνο αυτό. Και δεν φθάνουν µόνο τα βί-
ντεο. Θα συµφωνήσω, όµως, ότι είναι µια πολύ καλή προσπά-
θεια, όπως και το κίνηµα των αποδείξεων. Είναι προσπάθειες
πολύ σοβαρές. Και στο Υπουργείο Παιδείας ήρθε µια πρόταση
από την Τράπεζα της Ελλάδος να επισκεφθούν οι νέοι µαθητές
και ιδιαίτερα των λυκείων, αλλά και οι φοιτητές το µουσείο, το
οποίο έχει όλη τη νοµισµατική και οικονοµική ιστορία της Ελλά-
δας. Είναι µια πρωτοβουλία. Συζητώ ήδη µε τον γενικό γραµµα-
τέα για το πώς µπορούµε να βάλουµε τα παιδιά του λυκείου.

∆εν φθάνουν, όµως, αυτές οι επιµέρους πρωτοβουλίες. Γι’
αυτό ήδη έχουµε κάνει την επιλογή αλλάζοντας τις προτεραιό-
τητες της διά βίου µάθησης ενηλίκων στη γενική εκπαίδευση ενη-
λίκων, να µη σταθούµε µόνο στον ψηφιακό εγγραµµατισµό, στο
να µάθουν δηλαδή οι ενήλικες και ιδιαίτερα οι κοινωνικά ευαί-
σθητες οµάδες των συµπολιτών µας, να χειρίζονται τους ηλε-
κτρονικούς υπολογιστές, αλλά να µπορέσουµε να εµφυσήσουµε
και τη δυνατότητα και τη γνώση σε όσους πολίτες θέλουν να δια-
χειρίζονται τα οικονοµικά τους, να γνωρίζουν τα φορολογικά
τους, να γνωρίζουν τις δανειακές τους υποχρεώσεις, να έχουν
µια περισσότερη γνώση γύρω από τις οικονοµικές διαστάσεις
της καθηµερινότητάς τους.

Αυτό το µικρό πακέτο, το οποίο ονοµάσαµε «οικονοµικό εγ-
γραµµατισµό», θα είναι στη διάθεση σε λίγο διάστηµα, των κέ-
ντρων εκπαίδευσης ενηλίκων, έτσι ώστε όσοι συµπολίτες µας
θέλουν να εκπαιδευτούν σ’ αυτά τα κέντρα εκπαίδευσης ενηλί-
κων, να µπορούν να έχουν και τέτοιου είδους εκπαίδευση.

Πραγµατικά, τίποτα απ’ όλα αυτά δεν αρκεί αν δεν πάµε να αλ-
λάξουµε τα πράγµατα και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και εγώ
κρατώ τη δική σας επισήµανση. Είπατε για τα πανεπιστήµια. Τα
πανεπιστήµια για να µπορέσουν να σταθούν στο ύψος τους, να
συµβάλουν στην ανάπτυξη και να παράγουν πτυχία µε αντίκρι-
σµα και µε αξία πρέπει, πρώτα απ’ όλα, να δηµιουργήσουµε εµείς
οι ίδιοι τη συνείδηση στους διδάσκοντες, στα µέλη ∆ΕΠ και
στους φοιτητές, ότι η πανεπιστηµιακή γνώση και η πανεπιστη-
µιακή περιουσία πρέπει να διαφυλάσσονται. Πρέπει να φύγουµε
από ένα καθεστώς χαλαρότητας, όπου όλα γίνονταν και τίποτα
ουσιαστικό δεν µπορούσε να γίνει στα πανεπιστήµια.
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Ξεκινά ένας µεγάλος διάλογος. Το πνεύµα αυτού του διαλό-
γου έχει να κάνει και να σφραγίσει για πολλές δεκαετίες το µέλ-
λον των παιδιών µας. Θέλουµε να πιστεύουµε στο Υπουργείο
Παιδείας ότι θα επικρατήσει και εδώ νηφάλιος διάλογος, ουσια-
στικός διάλογος γιατί ένα πανεπιστήµιο που έχει µετατραπεί σε
αέναο εξεταστικό κέντρο δεν µπορεί να έχει την έννοια του πα-
νεπιστηµίου. Ένα πανεπιστήµιο που παραδίδεται σε ορισµένες
µειοψηφίες, οι οποίες ασκούν βία και παρανοµία, δεν µπορεί να
νοείται πανεπιστήµιο.

Εµείς είδατε ότι καλούµε όλες τις δυνάµεις, τις πολιτικές δυ-
νάµεις, τους συντελεστές της εκπαίδευσης και της έρευνας, για
να δηµιουργήσουµε µια νέα κατάσταση. Πατάµε σε ό,τι καλό έχει
γίνει µέχρι τώρα, αλλά αναγνωρίζουµε και τα προβλήµατα. Χωρίς
αξιολόγηση δεν θα πάµε ούτε την τριτοβάθµια εκπαίδευση, ούτε
τα σχολεία πουθενά. Σ’ αυτήν τη λίγη ώρα που έχω στη διάθεσή
µου και τα επόµενα δύο-τρία λεπτά, δεν φθάνουν για να κάνω
εγώ την αξιολόγηση. Ήδη πολλά απ’ όσα είπα κρίνουν το πώς
φθάσαµε ως εδώ.

Φθάσαµε ως εδώ σε σχολεία, τα οποία είναι σχολεία κατανα-
γκασµού και σε πανεπιστήµια που πολλές φορές είναι κλειστά.
Χρειαζόµαστε να ανοίξουµε το σύστηµα της παιδείας, χρειαζό-
µαστε να αλλάξουµε τα πάντα, αν θέλουµε να καλλιεργήσουµε
τελικά τη φορολογική συνείδηση του πολίτη και µέσα από την
εκπαίδευση.

Για να το κάνουµε αυτό ξεκινήσαµε, όπως είπα πριν, τακτο-
ποιώντας τα του οίκου µας, τα του Υπουργείου Παιδείας. Επί
πολλά χρόνια σπαταλούσαµε το πιο πολύτιµο αγαθό που είχαµε,
τους εκπαιδευτικούς µας. Σπαταλούσαµε σε πελατειακές, ρου-
σφετολογικές αποσπάσεις, µετακινήσεις. Τώρα είναι η ώρα να
δούµε ότι ο Έλληνας εκπαιδευτικός ακόµη και στις πιο δύσκο-
λες συνθήκες µπορεί και µεγαλουργεί και ο Έλληνας εκπαιδευ-
τικός µπορεί να δηµιουργήσει, αν του δοθούν τα κίνητρα, τα
εφόδια και οι ευκαιρίες για να δουλέψει µε τα παιδιά.

Κρατώ –και πάλι το λέω- όσες επισηµάνσεις έγιναν δηµιουρ-
γικά από σας. Κρατώ, όµως, και την ερώτηση: Γιατί επί έξι χρό-
νια δεν έγινε ούτε µία πρωτοβουλία προς αυτήν την κατεύθυνση;
Γιατί τα έξι χρόνια «των παχιών και σπάταλων αγελάδων» της
Νέας ∆ηµοκρατίας είχαµε το χαλάρωµα και χιλιάδες αποσπα-
σµένους στην παιδεία και χιλιάδες κενά κάθε χρόνο και τίποτα
δεν γινόταν στα σχολεία; Παρ’ όλο αυτά εµείς συµµετείχαµε στο
διάλογο που έγινε τον τελευταίο χρόνο για την παιδεία µε σκοπό
να αλλάξουµε τα πράγµατα.

Σ’ αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια, την οποία θέλουµε να εφαρ-
µόσουµε στο νέο σχολείο, θέλουµε αρωγούς απ’ όλα τα πολιτικά
κόµµατα και όλο το φάσµα γιατί αν δεν κατορθώσουµε µια µίνι-
µουµ συναίνεση στην παιδεία, τότε δεν µπορούµε να κατορθώ-
σουµε τίποτα για την ανάπτυξη αυτής της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Υπουργέ.

Ξεκινάει ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και θα
ξεκινήσουµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Ένας καλός φίλος, ένας καλύτερος πολιτικός και ένας σπου-
δαίος ρήτορας, ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Βουλευτής Ηλείας,
έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ για τα
επαινετικά σας λόγια. ∆εν ξέρω, αν τα αξίζω. Όµως, αυτό για το
οποίο θεωρώ ότι αξίζει κανένας να κάνει λόγο σ’ αυτήν την Αί-
θουσα µε την ευκαιρία αυτής της επερώτησης, είναι εάν µπο-
ρούµε, κυρία Υφυπουργέ, Συµπολίτευση και Αντιπολίτευση να
βρούµε έναν κοινό τόπο για να προσεγγίσουµε το φαινόµενο της
εκπαίδευσης-παιδείας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Κι αν υπάρχει κάποιος τέτοιος τόπος, αναµφίβολα δεν µπορεί
να είναι άλλος από το άρθρο 16 παράγραφος 2 του Συντάγµα-
τος, που µας θέτει όλους ενώπιον των ευθυνών που έχουµε ανα-
λάβει απέναντι στον κυρίαρχο ελληνικό λαό. Και αυτό που λέει η
διάταξη αυτή του Συντάγµατος, αυτό δηλαδή που αποτελεί κα-
ταστατικής σπουδαιότητας και αξίας ρύθµιση, είναι ότι οποια-

δήποτε εκπαιδευτική διαδικασία στα όρια του κράτους αυτού του
οποίου όλοι υπηρετούµε, µε αίσθηµα ευθύνης και δηµοκρατίας,
δεν µπορεί να είναι άλλη από τη διάπλαση ελευθέρων και υπευ-
θύνων πολιτών, αλλά και επίσης επιβάλλεται να είναι και η ανά-
πτυξη της εθνικής συνείδησης. Αυτήν την τελευταία υποχρέωση
του κράτους, που αποτελεί ταυτόχρονα και σκοπό κάθε παιδείας,
δηλαδή την ανάπτυξη της εθνικής συνείδησης, πρέπει να την
έχουµε προπάντων υπ’ όψιν µας, όταν νοµοθετούµε ή όταν µι-
λάµε στη Βουλή.

Γιατί, δεν υπάρχει πιο µεγάλη τιµή για έναν πολιτικό, όταν εκ-
προσωπώντας το κράτος του, εκπροσωπώντας τον τόπο του στο
εξωτερικό έχει την άνεση να δίδει στο συνοµιλητή του να αντι-
λαµβάνεται, ποια είναι τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που συνι-
στούν την ιδιοπροσωπία και την ετερότητα του άλλου, που τον
έχει κάνει Υπουργό.

Αναφέροµαι κυρίως στο ατόπηµα του Υπουργού Οικονοµικών,
ο οποίος χθες στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, θέτοντας
ζήτηµα για τις δηλώσεις του κ. Ζαν Κλόντ Γιούνγκερ έθεσε ένα
πολύ µεγάλο ζήτηµα, ένα ζήτηµα το οποίο δεν αποτελεί µόνο
πρωτοφανή και θα έλεγα απερίγραπτη αν µη και απαράδεκτη πο-
λιτική συµπεριφορά ενός κρατικού αξιωµατούχου, που εβρισκό-
µενος στην αλλοδαπή, προκειµένου να υπερασπίσει µία εθνική
υπόθεση, που το ίδιο το ΠΑΣΟΚ την έχει καθορίσει ως υπόθεση
εθνικής σωτηρίας του τόπου, εκεί λοιπόν σ’ αυτήν την υψηλή
αποστολή βρήκε την ευκαιρία να αφήσει τον εαυτό του ελεύθερο
για να εκφράσει την εµπάθειά του την κοµµατική και την ιδιοτέ-
λειά του την παραταξιακή.

Γιατί, πώς αλλιώς µπορεί κανένας να δεχθεί από έναν τέτοιο
κρατικό λειτουργό, από έναν τέτοιο εκπρόσωπο της πολιτείας το
γεγονός ότι για οποιονδήποτε χάριν γούστου λόγο, µπορεί να
λέει ότι η κόλαση είναι η Νέα ∆ηµοκρατία, η κόλαση είναι οι άλλοι
στην Ελλάδα. Είπε αυτολεξεί: Αυτοί που ευθύνονται για τα χάλια
µας και κυρίως για το θέµα της διαφθοράς, γνωρίζετε πολύ καλά
ποιοί είναι, αφήστε τη φαντασία σας και θα το αντιληφθείτε. Εν-
νοώντας, ότι σ’ αυτήν τη δήλωση, που όπως αποδείχθηκε εκ των
υστέρων ανήκε στο σηµερινό Πρωθυπουργό, αυτός δεν έβλεπε
κανέναν άλλον παρά τον κ. Κώστα Καραµανλή, τον τέως Πρω-
θυπουργό.

Μ’ αυτού του είδους τις λογικές, µ’ αυτού του είδους τις ηθι-
κές, µ’ αυτού του είδους τις δουλείες τις εσωτερικές ή τις εξω-
τερικές, νοµίζω ότι κανένας δεν µπορεί στον τόπο αυτό να
ισχυρίζεται ότι η συγκεκριµένη Κυβέρνηση έχει σκοπό να σώσει
τον τόπο. Μ’ αυτού του είδους τις απρέπειες και τις αστοχίες,
κύριοι της κυβερνητικής Συµπολίτευσης δεν µπορείτε να ισχυρί-
ζεστε ότι είστε οι σωτήρες αυτού του τόπου, γιατί αποδεικνύεστε
ότι είστε πρωτοφανείς και ασυγχώρητοι, ολετήρες.

Αυτή ακριβώς, δυστυχώς είναι η µεγάλη απρέπεια την οποία
επέτρεψε ο Υπουργός Οικονοµικών στον εαυτό του να ολισθήσει
και δυστυχώς µέχρι αυτήν τη στιγµή δεν είχε το κουράγιο, το
θάρρος, την παρρησία, την αξιοπρέπεια που επιβάλλεται απ’
αυτήν την πρωτοφανή αστοχία του, να ζητήσει µία συγγνώµη, να
κάνει µία επανόρθωση, να πει ότι «ναι, έπεσα θύµα µίας παρεξή-
γησης, µίας παραπληροφόρησης και εν πάση περιπτώσει αστό-
χησα».

Αυτό είναι δείγµα παιδείας, αυτό είναι δείγµα ευπρέπειας,
αυτό είναι δείγµα αξιοσύνης για κάποιον ο οποίος διαχειριζόµε-
νος κρατικής σπουδαιότητας αξιώµατα και µάλιστα σε κρίσιµες
ώρες, έχει αυτό που οι αρχαίοι Λατίνοι είχαν συµπεριλάβει στη
λέξη «dignitas». ∆υστυχώς όµως, ο Υπουργός Οικονοµικών
ακόµα µία φορά εµετρήθη και ευρέθη κατώτερος των περιστά-
σεων.

Κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγµατι δείγµα µίας πολύ καλής ει-
κόνας για κάποιον που έχει τα χαρακτηριστικά ενός γιάπη, να µι-
λάει απταίστως την αγγλική και να χειρίζεται µε άνεση τους
δηµοσιογράφους. Αυτό όµως, που έχει ιδιαιτέρως πολύ µεγάλη
σηµασία και σπουδαιότητα σ’ αυτές τις κρίσιµες ώρες είναι να
αποδεικνύει ότι έχει συνείδηση εθνική, ότι έχει συνείδηση του ότι
ο τόπος απ’ αυτόν ζητάει εξαιρετικά υπεύθυνους χειρισµούς, ότι
πρέπει πρωτίστως να έχει αφιερωθεί στην υπόθεσή του, να απο-
δείξει ότι σ’ αυτό το κράτος, σ’ αυτήν την πολιτεία εκτός από τη
συναλλακτική αξιοπιστία έχει πολύ µεγάλη σπουδαιότητα, αξία,
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έχει πρωτίστως µεγάλη σηµασία η αξιοπρέπεια η εθνική.
Σ’ αυτόν τον κόσµο, πρέπει να το παραδεχθείτε εσείς κυρίως

που δηλώνετε ότι είστε σοσιαλιστές, ότι υπάρχουν και µη ανταλ-
λάξιµα πλούτη. Υπάρχουν και πλούτη για τα οποία κανένας δεν
µπορεί να µας κρίνει ως αναξιόπιστους, γιατί στα πλούτη αυτά η
Ελλάδα έχει δώσει πολύ µεγάλες και παραγωγικές διαδικασίες.
Έχει τον πολιτισµό της και τη γλώσσα της, έχει την ιστορία της
και ακριβώς απ’ αυτήν την άποψη, είπα ότι κανένας από τους
κρατικούς λειτουργούς και µάλιστα απ’ αυτούς οι οποίοι διακο-
νούν έναν κυβερνητικό θώκο δεν µπορεί, όταν βρίσκεται στο εξω-
τερικό για εθνική υπόθεση να έχει το νου του και τα µάτια του
στραµµένα στο εσωτερικό της χώρας.

∆εν µπορεί κανένας και δεν δικαιούται, από τους Υπουργούς
της Κυβέρνησης, να κάνει πολιτική αντιπαράθεση εσωτερικού
χαρακτήρα, όταν έχει αναλάβει την ευθύνη να υποστηρίξει τα δί-
καια αυτού του τόπου.

Γι’ αυτό ακριβώς, κύριοι συνάδελφοι και γι’ αυτό ακριβώς
κυρία Υφυπουργέ, η Κυβέρνηση σας ένα χρόνο µετά την εκλογή
της παραπαίει, ένα χρόνο µετά την εκλογή της δεν µπορεί να αρ-
θρώσει ένα συνεκτικό πολιτικό λόγο. Πηγαίνει από ψέµα σε
ψέµα, από αστοχία σε αστοχία. Με ψέµατα καταφέρατε να ανα-
λάβετε την εξουσία, µε ψέµατα επιχειρείτε να την κρατάτε στα
χέρια σας.

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι από το οποίο τελικά δεν θα γλιτώσετε.
Θα υποστείτε ακριβώς αυτή τη µεταχείριση, που µόνοι σας προ-
ετοιµάζετε µ’ αυτού του είδους τις συγκεκριµένες διαγωγές.

Θεωρώ λοιπόν, ότι σήµερα είχαµε τη δυνατότητα ως Νέα ∆η-
µοκρατία να σας φέρουµε προς συζήτηση ένα πολύ ενδιαφέρον
ζήτηµα, το ζήτηµα της σύνδεσης της φορολογικής συνείδησης
µε τους εκπαιδευτικούς µηχανισµούς. Εσείς όµως, είχατε την
ατυχία να µας δώσετε µε τη συµπεριφορά του Υπουργού σας,
ένα απαράµιλλο δείγµα αντεθνικής συµπεριφοράς που οπωσδή-
ποτε αποτελεί και έλλειψη παιδείας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Αντεθνική συµπεριφορά, κύριε συ-
νάδελφε!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έλεος, κύριε συνά-
δελφε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως, γιατί σας εξήγησα ότι
δεν µπορεί κάποιος που είναι Υπουργός, κύριε συνάδελφε, τη
στιγµή που ερωτάται, να µην είναι πληροφορηµένος για το τι έχει
συµβεί στη συγκεκριµένη περίπτωση και να µεταχειρίζεται ψεύδη
προκειµένου να πλήξει τον πολιτικό του αντίπαλο.

Αυτό βεβαίως είναι αντεθνικό, γιατί όπως σας είπα δεν µπορεί
αυτήν την ώρα ο τόπος να θεωρεί ως εθνικό ό,τι είναι ψευδές.
Έχουµε υποχρέωση κι εσείς πρωτίστως, ως Κυβέρνηση, θα
πρέπει να προσαρµόσετε τη συµπεριφορά σας για να είστε
σύµφωνοι µε το πνεύµα της αληθείας που επιβάλλει ο λαός και
κυρίως µε τις διαπιστώσεις που γίνονται καθηµερινά.

Είδατε, κύριε συνάδελφε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε
του ΠΑΣΟΚ -σας συγχαίρω βέβαια για την ανάληψη των
καθηκόντων σας και εύχοµαι να έχουµε καλή συνεργασία- χθες
από τις δηµοσκοπήσεις, που δηµοσιεύθηκαν στον ηµερήσιο
Τύπο, ότι το 65% του ελληνικού λαού πιστεύει βαθιά ότι δεν ήταν
µονόδροµος αυτή η προσφυγή στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
κι ότι υπήρχε κι άλλος δρόµος;

Αυτά είναι που έλεγε ο κ. Αντώνης Σαµαράς από το ∆εκέµβριο
του 2009 σ’ αυτήν την Αίθουσα και όλοι λοιδορούσατε, γιατί όλοι
είχατε στοιχηθεί στο δίληµµα του εκβιασµού που έλεγε
«χρεοκοπία ή ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο». Αποδεικνύεται
λοιπόν περίτρανα, ότι και γι’ αυτό έχετε πει ψέµατα και πάνω στα
ψέµατα αυτά προσπαθείτε να οικοδοµήσετε µία πολιτική τέτοια,
πολιτική όµως ολέθρου, πολιτική η οποία δεν σας δίνει το δι-
καίωµα να θεωρείτε εαυτούς σωτήρες, γιατί όπως σας προείπα
έχετε ήδη αποδειχθεί σε µέγιστους και δυστυχώς πολύ ανεύ-
θυνους ολετήρες.

∆εν είναι δυνατόν σ’ αυτήν τη χώρα, στη χώρα που εσείς
ισχυρίζεστε ότι πήρατε το δικαίωµα να µας βγάλετε από την
οικονοµική κρίση, να υπάρχουν αυτού του είδους τα κρούσµατα.
Είστε υπεύθυνοι και είστε εκτεθειµένοι.

Περιµένουµε, τουλάχιστον εµείς ως Νέα ∆ηµοκρατία, από τον

Υπουργό Οικονοµικών να επανορθώσει, να ζητήσει συγγνώµη
γιατί αυτό επιβάλλουν τα κοινοβουλευτικά χρονικά, αυτό επιβάλ-
λει το Σύνταγµα τουλάχιστον και οι νόµοι του κράτους από έναν
Υπουργό, ο οποίος µάλιστα δεν έχει και τη βουλευτική ιδιότητα.
Γι’ αυτό λοιπόν προσβάλει πολύ παραπάνω από το κανονικό,
αυτούς οι οποίοι έχουν δηµοκρατική νοµιµοποίηση και έχουν
ακριβώς το θάρρος, την ευθύνη και τις αντοχές που απαιτούνται
να λένε την αλήθεια.

Με αυτό θα συγκριθούµε: Από τη µία µεριά το ψέµα και από
την άλλη µεριά την αλήθεια. Να πάρετε, λοιπόν, θέση σ’ αυτό το
θέµα και να µας πείτε εάν αυτού του είδους οι συµπεριφορές,
κύριε συνάδελφε, είναι εθνικές. Τίποτε άλλο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζαβάρα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος
Πρωτόπαπας έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Πρωτόπαπα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο αγαπητός συνά-

δελφος κ. Τζαβάρας αφιέρωσε το σύνολο της οµιλίας του σε ζη-
τήµατα, τα οποία δεν έχουν άµεση σχέση µε τη σηµερινή
επερώτηση. Θεωρώ, λοιπόν, ότι η απάντηση της κυρίας Υφυ-
πουργού στις αιτιάσεις των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας
θεωρείται απολύτως επαρκής -και κατά τη γνώµη µου έτσι είναι-
και εποµένως, δεν χρειάζεται να επανέλθω.

Εκεί που χρειάζεται να επανέλθω, όµως, είναι στους τόνους
που χρησιµοποίησε ο κύριος συνάδελφος. Για να δούµε, ο
Υπουργός εκείνος που, µετά τον Πρωθυπουργό, ηγείται της προ-
σπάθειας για την ανάκτηση της εθνικής αξιοπιστίας της χώρας
και έκανε ολόκληρη περιοδεία στο εξωτερικό, προκειµένου να
µπορεί να προπαγανδίσει την Ελλάδα και τις αλλαγές, οι οποίες
συντελούνται αυτή τη στιγµή στη χώρα, για να την καταστήσουν
και πάλι αξιόπιστη από την καταστροφική πολιτική της Νέας ∆η-
µοκρατίας, χαρακτηρίζεται σήµερα αντεθνικός. Έχουν χάσει οι
έννοιες την ουσία τους, κατά τη γνώµη µου, κύριοι συνάδελφοι.

Υπάρχουν όρια παντού. Υπάρχουν όρια στην αντιπαράθεση.
Αντεθνική η τακτική του κυρίου Υπουργού; Γιατί; Γιατί έθεσε ένα
λάθος ερώτηµα ένας δηµοσιογράφος και έγινε µια συζήτηση σε
λάθος βάση; Ο ίδιος ο κ. Γιούνκερ σήµερα έκλεισε το θέµα, λέ-
γοντας ότι σαφώς δεν υπήρχε καµµία συζήτηση µε τον κ. Πα-
πανδρέου, αλλά αναφερόταν σε παλαιότερες δηλώσεις του
Πρωθυπουργού.

Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι αυτή η εµπάθεια µε την οποία
αντιµετωπίζεται ο Υπουργός Οικονοµικών –προσέξτε- την ώρα
που ήταν στο εξωτερικό, την ώρα που ηγείτο αυτής της προ-
σπάθειας αµέσως µετά τον Πρωθυπουργό, την ώρα που έκανε
προσπάθεια να προσελκύσει επενδύσεις, την ώρα που έκανε
προσπάθεια να διαφηµίσει τη χώρα του. Νοµίζω ότι πρέπει να
ανασκευάσετε. Νοµίζω ότι σε τελική ανάλυση χρειάζεται να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων. Το θέµα αυτό το έχει κλείσει
από το µεσηµέρι ο Kυβερνητικός Eκπρόσωπος.

Αλλά άµα θέλετε να κουβεντιάσουµε τι είναι εθνικό και τι είναι
αντεθνικό, µπορούµε να το κουβεντιάσουµε µια χαρά. Για να
δούµε σε τελική ανάλυση, τι ήταν εθνικό; Το έλλειµµα που
έφθασε στο 15%, η καταστροφή της οικονοµίας της χώρας, η
πλήρης αναξιοπιστία και αδιαφορία ή λιποταξία του πρώην Πρω-
θυπουργού την οποία µέχρι τώρα υπεραµύνεσθε; Αυτό ήταν
εθνική στάση; Και ποιο ήταν αντεθνική στάση; Η προσπάθεια του
Γιώργου Παπανδρέου και της Κυβέρνησής του να βγάλει τη
χώρα από τον κατήφορο; Η προσπάθεια του Γιώργου Παπαν-
δρέου και της Κυβέρνησής του να ανορθώσει τη χώρα για να
µπορεί να ξανακοιτάζει τους εταίρους της στα µάτια; Η προ-
σπάθεια του Γιώργου Παπανδρέου και της Κυβέρνησής του να
έχει µία Ελλάδα αντάξια του ονόµατός της και Έλληνες οι οποίοι
να µπορούν να έχουν φωνή στο εξωτερικό;

Όσον αφορά τα θέµατα διαφθοράς, επανειληµµένα έχει ανα-
φερθεί ο Πρωθυπουργός. Εγώ θυµάµαι το ∆εκέµβριο του 2004,
όταν αναφέρθηκε στα θέµατα διαφθοράς που µαστίζουν τη
χώρα και υπονοµεύουν την ανάπτυξη της, έκανε οκτώ συγκεκρι-
µένες προτάσεις, στις οποίες επιµένει και τώρα τις εφαρµόζει µε
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πλήρη συνέπεια, τις οποίες ηρνήθη ο κ. Καραµανλής, για τις
οποίες αδιαφόρησε ο κ. Καραµανλής και τις οποίες έστειλε στα
αρχεία ο κ. Καραµανλής. Αλλά ποια είναι τα αποτελέσµατα; Τα
αποτελέσµατα είναι «τα Βατοπέδια», τα αποτελέσµατα είναι τα
οµόλογα, τα αποτελέσµατα ήταν η αποµάκρυνση εβδοµήντα
πέντε κυβερνητικών στελεχών πολλοί εκ των οποίων κατηγορή-
θηκαν για άµεσα θέµατα διαφθοράς. Αυτά ήταν τα αποτελέ-
σµατα και αυτό ήταν εθνικό ή αντεθνικό; Πέστε µου, τι από τα
δύο ισχύει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας απαντήσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ζητήστε, επιτέλους, µία µεγάλη

συγγνώµη από τον ελληνικό λαό! Ε, όχι εκεί που µας χρωστά-
γανε, µας πήραν και το βόδι! Υπάρχουν όρια στην αντιπαράθεση
και αυτά θα πρέπει να τα προσέχουµε.

Αποτύχατε, κύριοι, και λιποτακτήσατε! Και τώρα που προσπα-
θεί ο Πρωθυπουργός, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και όλη η
Κυβέρνηση να κάνουν µια καινούργια αρχή, να αλλάξουν πράγ-
µατα που για τριάντα χρόνια δεν έχουν αλλάξει και συνεχίζουν να
µας ταλαιπωρούν, έρχεσθε, µηδενίζετε τα πάντα, υπονοµεύετε
τα πάντα, προσπαθείτε µε επιθέσεις άδικες και απαράδεκτες να
φθείρετε τους πάντες.

Τελικά τι επιδιώκετε; Επιδιώκετε κάτι εθνικό; Τι; Το να µην προ-
χωρήσει η χώρα; Το να µην απαλλαγεί από τα δεσµά της; Το να
µείνει δέσµια των δανειστών; Αυτό επιδιώκετε; Και αυτό είναι
εθνικό; Απορώ! Μου δίνετε την εντύπωση ότι τελικά είστε πραγ-
µατικά δέσµιοι µιας πολύ βαθιάς συντηρητικής αντίληψης. Και
είναι κρίµα αυτό. Είναι κρίµα για ένα µεγάλο κόµµα, όπως είναι
η Νέα ∆ηµοκρατία, να είστε δέσµιοι τέτοιων αντιλήψεων. Είναι
κρίµα να είστε νοσταλγοί ενός καταδικασµένου παρελθόντος,
του δικού σας παρελθόντος, που καταδίκασε ο ελληνικός λαός,
και αντιλήψεων του χθες. Είναι κρίµα να είστε υπέρµαχοι κατε-
στηµένων συµφερόντων, τα οποία µάχονται για να κρατήσουν τα
προνόµιά τους µακριά από τα πραγµατικά συµφέροντα του ελ-
ληνικού λαού, όπως κάνατε σε σειρά νοµοσχεδίων και το απο-
δείξατε µε τη στάση σας και την αρνητική σας ψήφο σε όλα
αυτά. Είναι κρίµα να είστε κυριολεκτικά κολληµένοι στην Ελλάδα
του χθες. Στην Ελλάδα του µικροπαραγοντισµού, του ρουσφε-
τιού, της παγαποντιάς, όταν κυριολεκτικά ανενδοίαστα µας λέτε
ότι έπρεπε να κοροϊδέψουµε, για µια ακόµη φορά, τους εταίρους
µας, µας καλείτε να µην πούµε την αλήθεια, να πούµε ψέµατα,
όπως λέγατε εσείς. Και αυτό ήταν εθνικό; Το ψέµα ήταν εθνικό ή
αντεθνικό; Τι από τα δύο ισχύει; Ποια είναι τα πραγµατικά συµ-
φέροντα του έθνους; Είναι το να προχωρήσει µπροστά και να αλ-
λάξει την Ελλάδα και να τη βοηθήσει να καλπάσει, να απαλλαγεί
από τα δεσµά της και να αναπτυχθεί και να δηµιουργήσει προο-
πτικές και ελπίδα ζωής για το αύριο της. Αυτό δεν είναι το εθνικό;
Και ποιο είναι το αντεθνικό; Να αµύνεσαι, να αντιστέκεσαι, να κα-
ταστρέφεις, να υπονοµεύεις µε κάθε τρόπο αυτήν την προσπά-
θεια. Αλλά έτσι δεν µπορεί να προχωρήσουµε.

Εµείς είµαστε υπερήφανοι για την προσπάθειά µας και θα τη
συνεχίσουµε, ναι µε δυσκολίες, ναι µε κόστος, ναι µε συµπληγά-
δες. Θα τη συνεχίσουµε, γιατί είναι εθνική προσπάθεια, γιατί έχει
όραµα και στόχο, έχει στρατηγική, προοπτική και ελπίδα. Και ει-
δικά η πολιτική που γίνεται σε όλους τους τοµείς και στην οικο-
νοµία αλλά -για να κλείσω, όπως ξεκινήσαµε- και στα θέµατα της
παιδείας, είναι ενταγµένη σε µία τέτοια προοπτική.

Όλα στην παιδεία σήµερα αλλάζουν και ακούσαµε πριν την
κυρία Υφυπουργό. Αλλάζει το δηµοτικό σχολείο, αλλάζει το γυ-
µνάσιο και το λύκειο, αλλάζει το πανεπιστήµιο. Αύριο θα αλλάξει
και το εξεταστικό που τα συνδέει. Αλλάζει η διά βίου µάθηση. Αλ-
λάζουν τα πάντα γύρω µας. Έρχεται κάτι καινούργιο που συν-
δέεται µε µία καλύτερη ποιότητα ζωής, κάτι καινούργιο που
συνδέεται µε την προοπτική της ανάπτυξης, κάτι καινούργιο που
συνδέεται µε την άνοδο του επιπέδου των Ελλήνων και σ’ αυτή
την προσπάθεια εµείς, αταλάντευτα, θα συνεχίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πρωτόπαπα.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-

µού κ. Γιώργος Καρατζαφέρης.
Πόσο χρόνο θέλετε; Κατά τον Κανονισµό έχετε οκτώ λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ελπίζω να τον καλύψω, κύριε Πρόεδρε.

Κατά το «Υπουργείο Παιδείας» νοµίζω ότι σήµερα η συνε-
δρίαση είναι «συνεδρίαση αηδίας» και το «∆ιά Βίου Μάθησης»
είναι «διά βίου πάθησης».

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, σας παρέ-
συρε ο προηγούµενος εκλεκτός ρήτωρ –όπως άκουσα πριν να
τον αποκαλεί ο προηγούµενος Προεδρεύων- σε µία αντιπαλό-
τητα. Ακούνε και µαθητές. Βλέπουν! Ξέρω µεγάλο φροντιστήριο
που κάνει µάθηµα στους φοιτητές για τη Νοµική Σχολή και τους
καλεί να παρακολουθούν τη Βουλή. Άρα, σήµερα τι κάνατε; Εί-
χαµε ένα θέµα πάρα πολύ ωραίο: να µάθουµε στα νέα παιδιά να
σκέπτονται, να λειτουργούν. Αξιέπαινη η πρωτοβουλία της Νέας
∆ηµοκρατίας. Αντί, λοιπόν, όλοι να καθίσουµε πίσω από αυτό το
θέµα, να στοιχηθούµε να δούµε τι µπορεί να γίνει, εσείς δώσατε
ένα ρεσιτάλ ανευθυνότητας. Τόσα όσα. Έπρεπε σήµερα να δοθεί
απάντηση γι’ αυτό το περίεργο συµβάν, δεν το λέω τραγικό ή γε-
λοίο; Εν πάση περιπτώσει, δεν χρειαζόταν όλη αυτή η παρά-
σταση.

Και το ζητούµενο, φίλε κύριε Τζαβάρα, ποιο είναι; Κάποιος ο
οποίος βλέπει έναν κλέφτη και φωνάζει «κλέφτης» ή ο κλέφτης
που έκλεψε;

«Ο κύριος Πρωθυπουργός», είπε ο κ. Γιούνκερ ότι, «δεν του
είπε». Ψεύδεται ο κ. Γιούνκερ, γιατί η πρώτη ανακοίνωσή του
ήταν: «Μου είπε κάποιος Πρωθυπουργός». Άρα, ο κ. Γιούνκερ
εγκαλείται. Και θα έρθει εδώ ο κ. Γιούνκερ. Θα τον καλέσουµε
εδώ, είτε στην εξεταστική που πρόκειται να γίνει για την οικονο-
µία, εάν δεν φοβηθεί το ΠΑΣΟΚ που τη µαζεύει, ή στην τωρινή
εξεταστική επιτροπή των οµολόγων που εµείς θα το συνδέσουµε
µε βάση το ότι τα τοξικά αυτά οµόλογα είναι απότοκος του υπερ-
δανεισµού. Έλα, κύριε Γιούνκερ, να καθίσεις. Εµείς θα τον κα-
λέσουµε. ∆εν µπορεί να λέει τέτοια ο κ. Γιούνκερ και να τα
«µαζεύει» κατά το δοκούν.

Το θέµα, όµως, είναι το εξής: Yπήρχε, πράγµατι, διαφθορά
όλα αυτά τα χρόνια ή δεν υπήρχε; Υπάρχει κανείς εδώ που να
βάζει το χέρι στην καρδιά και να λέει πως όλα αυτά τα χρόνια –
όχι περιοριστικά τα δικά σας χρόνια, τα χρόνια δηλαδή της Νέας
∆ηµοκρατίας, αλλά και τα προηγούµενα- δεν υπήρχε διαφθορά;
∆εν διαβάζατε τους πίνακες στην παγκόσµια κλίµακα; Πρωτα-
θλητές! Πρώτη χώρα στη διαφθορά στην Ευρώπη! Ανάµεσα στις
πρώτες όλου του κόσµου! Περιποιεί τιµή;

Είχα πει στον αξιότιµο Πρωθυπουργό, τον κ. Κώστα Καρα-
µανλή, εδώ στην Αίθουσα, όταν κατέθεσα τα στοιχεία: «Σας πε-
ριποιεί τιµή να είστε ο πρωθυπουργός της πλέον διεφθαρµένης
χώρας;»!

Εψεύδοντο, λοιπόν, όλοι αυτοί παγκοσµίως ή επιτρέψατε κι
εσείς, αλλά κι εσείς, η χώρα του νόµου, της ευθύτητας, της εντι-
µότητας, να καταντήσει πλέον χώρα της διαφθοράς; Πώς το επι-
τρέψατε;

Και τώρα αλληλοεγκαλείστε για τα παραποιηµένα στοιχεία!
Μα, δεν το κάνατε εσείς για την ΟΝΕ και σας πήγε ο Αλογο-
σκούφης στις Βρυξέλλες –λαθεµένα, λέω εγώ- και αµέσως µετά
εσείς ανταποδώσατε: «Και εσείς µαγειρεύατε τα στοιχεία». Το
ίδιο πράγµα δεν κάνατε; Ποια η διαφορά, δηλαδή, µεταξύ των
δύο περιπτώσεων;

Εθνικόν, κυρία Υπουργέ –γνωρίζω την παιδεία σας- είναι ό,τι
εξυπηρετεί το έθνος, ψεύδος ή αληθές. Εξυπηρετεί το έθνος;
Είναι εθνικόν! Και σας παραπέµπω στον Όµηρο. Παλιανθρωπιά
ήταν ο ∆ούρειος Ίππος! Και µέγα ψεύδος ήταν! Όµως, κατέ-
κτησε την Τροία! Ήταν εθνικώς ωφέλιµον ή όχι; Άρα, εθνικώς
ωφέλιµον είναι ό,τι προάγει την πατρίδα! Να το ξεκαθαρίσουµε!
Είναι άλλο θέµα ότι και αυτό ακόµα δεν το κάνατε ούτε εσείς
αλλά ούτε εσείς έξυπνα! Και ποιος µέσα στην Αίθουσα βάζει το
χέρι στην καρδιά ότι το έλλειµµα είναι 15,1% και ύστερα από δύο
µήνες µας πουν ότι είναι 17%, 23%, 25%; Ποιοι; Αυτοί οι οποίοι
µας έβαλαν στο κρεβάτι του Προκρούστη, για να µας τα παίρ-
νουν;

Και είπα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε –και το λέω για
να ακουστεί ξανά στην Αίθουσα και κάνω και έκκληση στον Πρω-
θυπουργό- για αναδιαµόρφωση «χρέους» και όχι «του Χρέους»!
∆εν χρωστάµε 300 δισεκατοµµύρια, αλλά χρωστάµε πολύ λιγό-
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τερα, γιατί όταν υπήρχαν διεφθαρµένοι Υπουργοί και έκαναν
υπερκοστολογηµένες συµβάσεις, δεν ήταν µόνο για να παίρνουν
τις δικές τους µίζες, αλλά και για να κερδίζουν πολλαπλάσια οι
εταιρείες!

Βάλτε, λοιπόν, έναν διεθνή οίκο, στον οποίο να συµφωνήσουµε
όλα τα πολιτικά κόµµατα, προκειµένου να κάνει έρευνα. Τα «MI-
RAGE» τα πήραµε σε διπλάσια τιµή απ’ ό,τι τα πήρε η Ελβετία;
Άρα, τη διαφορά δεν την πληρώνω! Τα F16 τα πήρα ακριβότερα;
∆εν πληρώνω διαφορά!

Όσον αφορά τη «SIEMENS» που τόσος θόρυβος γίνεται, τόσοι
άνθρωποι έχουν ορκιστεί, τα εκατοµµύρια του Τσουκάτου και τα
200 και 400 χιλιάρικα του Μαντέλη ήταν η όλη υπόθεση; Πόσα
«καπέλα» έβαλαν η «SIEMENS» και οι εταίροι τους, για να πά-
ρουν αυτοί αυτά τα λεφτά; Γιατί δεν τα διεκδικείτε πίσω;

Αυτό, λοιπόν, είναι το µάθηµα του «εθνικού»: Να πάρουµε
πίσω! Το χρέος δεν είναι 300 δισεκατοµµύρια! Ισχυρίζοµαι, µε τα
ευρήµατα της δικής µου οµάδας, ότι είναι πενήντα δισεκατοµ-
µύρια κάτω! Γιατί να τα πληρώσει ο ελληνικός λαός; Επειδή κά-
ποιοι Υπουργοί δώθε και κείθε υπήρξαν κατώτεροι των
περιστάσεων;

Και δεν χρειάζεται να παραθέσω σειρά ονοµάτων. Πολλούς
εσείς, κύριε Πρωτόπαπα, τους πετάξατε έξω από τα ψηφοδέλτιά
σας! Γιατί; Είναι άνθρωποι που δούλεψαν σκληρά είκοσι και τριά-
ντα χρόνια στο ΠΑΣΟΚ, της πρώτης γραµµής, που πήγαν σε θέ-
σεις-κλειδιά και έβαζαν υπογραφές! Γιατί τους πετάξατε έξω από
τα ψηφοδέλτια σαν λεµονόκουπες;

Και εσείς, κύριε Τζαβάρα, δεν πετάξατε ανθρώπους έξω από
τα ψηφοδέλτια τώρα σ’ αυτές τις εκλογές; Έξω! Γιατί; Γιατί και
εσείς ξέρατε ότι υπήρχαν αλχηµείες των αριθµών!

Άρα, λοιπόν, η διαφθορά ήταν µέσα από τη δική σας µήτρα, τη
δική σας φύτρα! Και συζητάµε τώρα ποιος το είπε και αν το είπε
και πού το είπε; Η διαφθορά υπήρχε και κάποια στιγµή άρχισε
να γίνεται συζήτηση! Μπορεί να υποσχεθεί κανείς ότι σήµερα,
τώρα, τουλάχιστον –αν µη τι άλλο- σταµατήσαµε την διαφθορά,
κυρία Υπουργέ; Μπορούµε; Σήµερα µπορούµε να το πούµε;

Τα εν οίκω µη εν δήµω! Και δεν εννοώ «τον οίκο» εννοώ το
«Νίκο». ∆ιάβασα το Σαββατοκύριακο την εφηµερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ».
Και λέω: «Τι θέλει να µου πει «ΤΟ ΒΗΜΑ»; Και µιλάµε για µία εφη-
µερίδα που στηρίζει το ΠΑΣΟΚ! Λυσσαλέως το στηρίζει! Τι λέει;
Γιατί ανακατεύει πρόσωπα της οικογενείας τού Πρωθυπουργού
σε διάφορα «αλισβερίσια» περίεργα; Αυτό δεν σας προξενεί
εντύπωση; ∆εν σας συγκίνησε; ∆εν οδηγεί κάπου, ότι αύριο το
πρωί κάτι έρχεται; ∆εν το είπε ξαφνικά ο «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ»,
δεν το είπε η «Α1» του Καρατζαφέρη! Το λέει «ΤΟ ΒΗΜΑ»! Και
τρεις ηµέρες κρατάει τη συνέχεια και λέει «Τι δουλειά είχε ο
Νίκος εδώ και εκεί»! ∆εν είναι ένα καµπανάκι;

Πολύ φοβούµαι ότι, παρ’ ότι δώσαµε µάχη για τη διαφθορά,
παρ’ ότι πρώτη πολιτική πράξη του αξιοτίµου Πρωθυπουργού
της χώρας, του κ. Γιώργου Παπανδρέου, ήταν η συνάντηση των
πολιτικών Αρχηγών για τη διαφθορά –γι’ αυτό πρώτα συναντη-
θήκαµε, δεν συναντηθήκαµε για την κατάσταση της οικονοµίας
της χώρας- παρ’ όλα αυτά βλέπω να υπάρχουν κενά, τα οποία
έρχονται και δηµοσιεύονται από φιλικό σας Τύπο!

Θα έλεγα, λοιπόν, για όλους εµάς ότι η πρώτη µας πράξη είναι
να σταµατήσει ο κατήφορος προς κάθε κατεύθυνση! Και ο κα-
τήφορος δεν θα σταµατήσει µε κοκκοροµαχίες, µε αντιπαλότητα,
µε υπερβολές, µε υπερθετικούς βαθµούς! Η χώρα βρίσκεται σε
κίνδυνο και είναι απαραίτητο να κάτσουµε να συνεννοηθούµε!
Ούτε τα παραµύθια τώρα του µνηµονίου και τα λεφτά πιάνουν
τόπο! Η µισή Νέα ∆ηµοκρατία είναι υπέρ άλλου µνηµονίου! Ο κ.
Σαµαράς βρήκε µία καλή φόρµουλα προκειµένου να δηµιουργή-
σει ένα λαϊκό έρεισµα, κλπ.. Εγώ δεν θα πω χαρακτηρισµούς σαν
και αυτούς που είπε ο επίτιµος Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας πριν από λίγο στο «MEGA» ότι είναι µέγας λαϊκιστής! Μα-
κράν από µένα αυτοί οι χαρακτηρισµοί!

Όµως, αυτό το οποίο προέχει τώρα είναι να καθίσουµε όσοι
µπορούµε να συνεννοηθούµε, για να βγάλουµε τη χώρα από το
τέλµα! Όχι τραβώντας από εκεί η Νέα ∆ηµοκρατία, όχι τραβώ-
ντας από εδώ το ΠΑΣΟΚ, όχι µε extreme καταστάσεις! Μπο-
ρούµε να κάνουµε ένα διάλογο; Μπορούµε να καθίσουµε να
σώσουµε τη χώρα; Έχετε το θάρρος να προχωρήσουµε σε µία

οικουµενικής αντίληψης κυβέρνηση που θα αναλάβει τα ανοµή-
µατα τα δικά σας συµποσούµενα; Ε, ελάτε να βγάλουµε τη χώρα
από την κρίση! Εσείς δείχνετε να µην µπορείτε! Και αντί να βγαί-
νουµε από την κρίση, διολισθαίνουµε βαθύτερα µέσα στην κρίση!
Και αντί να καλυτερεύουν οι αριθµοί, χειροτερεύουν οι αριθµοί!

Εγώ κάνω έκκληση προς κάθε σοβαρό άνθρωπο µέσα σ’ αυτήν
την Αίθουσα! Ελάτε να πάµε µαζί να αναλάβουµε να βγάλουµε τη
χώρα από την κρίση! Και το λέµε εµείς που δεν είχαµε ποτέ καµ-
µία ευθύνη για όλα αυτά! Ποτέ δεν είχε υπουργικό αξίωµα κανέ-
νας Βουλευτής του ΛΑΟΣ! Μολαταύτα, αναγνωρίζουµε ότι
υπάρχει πρόβληµα και θέλουµε να προσφέρουµε στην Ελλάδα!
Και η προσφορά είναι ό,τι το εθνικόν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Πρό-

εδρο κ. Καρατζαφέρη.
Πριν δώσω το λόγο στον κ. Νίκο Παπακωνσταντίνου, θα ήθελα

να σας κάνω µία ανακοίνωση.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και οι Υπουργοί Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Θαλασσίων Υποθέσεων,
Νήσων και Αλιείας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Προστασίας
του Πολίτη και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ηλεκτρονική καταχώρηση και εκτέ-
λεση ιατρικών συνταγών και παραπεµπτικών ιατρικών πράξεων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας κ. Νίκος Παπακωνσταντίνου της Β’ Αθηνών έχει
το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Φυσικά, µε µία έννοια, επιγραµµατικά, αντικειµενικά, η συζή-
τηση γενικεύεται. Το πρώτο είναι ότι αποκαλύπτεται –και αυτό
πρέπει να είναι στο κέντρο της προσοχής του ελληνικού λαού-
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι µία υπέροχη κοινότητα κρα-
τών που προάγει τη λαϊκή ευηµερία των λαών της Ευρώπης. Απο-
καλύπτεται ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πραγµατικά εκτελεστής
θεµελιωδών κοινωνικών, οικονοµικών, δηµοκρατικών δικαιωµά-
των των ευρωπαϊκών λαών, συµπεριλαµβανοµένου βεβαίως και
του ελληνικού λαού.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής: Η περιβόητη ΟΝΕ, η Οικο-
νοµική και Νοµισµατική Ενοποίηση, δεν είναι, όπως µας έλεγαν
και επαγγέλονταν οι κυρίαρχες πολιτικές δυνάµεις, µία ασπίδα
προστασίας της ελληνικής οικονοµίας. Η ίδια η ΟΝΕ, οι δεσµεύ-
σεις και τα κριτήριά της, αποκαλύπτεται ότι είναι ένα κρεµατόριο
για θεµελιώδη κοινωνικά, οικονοµικά, δηµοκρατικά δικαιώµατα
των ευρωπαϊκών λαών, συµπεριλαµβανοµένου και του ελληνικού
λαού.

Το τρίτο ζήτηµα είναι το εξής: Εµείς υποστηρίζουµε ότι το λε-
γόµενο «νέο σχολείο» ή το «ψηφιακό σχολείο» κατ’ αυτό το ψευ-
δώνυµο, είναι το σχολείο που υποκαθιστά τη µόρφωση µε τις
αναλώσιµες δεξιότητες. Κατά την εκτίµησή µας, είναι το σχολείο
της αµορφωσιάς και του λειτουργικού αναλφαβητισµού για την
ελληνική νεολαία.

Υποστηρίζουµε ότι πρέπει να µην µπουν, αλλά να αφαιρεθούν,
τα αγγλικά και οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές από το δηµοτικό σχο-
λείο και πρέπει να γίνει πιο συστηµατική, µεθοδική και στοχευ-
µένη η διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας, ακριβώς γιατί η
γλώσσα είναι η άµεση πραγµατικότητα της σκέψης, είναι η πρα-
κτική, η πραγµατική συνείδηση και οι ιδέες και οι σκέψεις δεν
υπάρχουν ανεξάρτητα από τη γλώσσα.

Εµείς αντιστρατευόµαστε στη στόχευση του νέου, λεγόµενου,
σχολείου, να µαθαίνουν τα παιδιά του δηµοτικού εξακόσιες λέ-
ξεις ή τα παιδιά του λυκείου χίλιες πεντακόσιες λέξεις, γιατί αυτό
δηµιουργεί ανάπηρες συνειδήσεις, ανίκανες να αντιληφθούν τον
φυσικό, κοινωνικό και ιστορικό κόσµο.

Υποστηρίζουµε ότι σκοπός του σχολείου πρέπει να είναι η µόρ-
φωση, νοούµενη ως θεµελιωδώς επιστηµονική κοσµοαντίληψη
για τον φυσικό, κοινωνικό και ιστορικό κόσµο. Απ’ αυτήν την
άποψη αντιστρατευόµαστε την επιδίωξη της Κυβέρνησης για
επαγγελµατικές επιλογές στα άγουρα χρόνια της εφηβείας και
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υποστηρίζουµε ότι όλες οι σχολικές τάξεις δεν πρέπει να υπερ-
βαίνουν τον αριθµό των είκοσι µαθητών. Υποστηρίζουµε το δω-
δεκάχρονο σχολείο χωρίς ανισότιµο δίκτυο γενικής ή
τεχνικοεπαγγελµατικής παιδείας, µε κατάργηση του διαχωρι-
σµού σε δηµοτικό, γυµνάσιο και λύκειο.

Για το περιεχόµενο της συζητούµενης επερώτησης, πρώτον
υποστηρίζουµε κάτι πολύ εύλογο, ότι οι φόροι πρέπει να είναι –
και µιλάω για το περιεχόµενο της πρότασης για τη διδασκαλία
στο σχολείο– ανάλογα µε τις οικονοµικές δυνατότητες. Και αµέ-
σως-αµέσως, αυτός που θα διδάξει θα πρέπει να πει ότι ο ΦΠΑ,
ο φόρος προστιθέµενης αξίας, σηµαίνει ότι για τα ίδια προϊόντα
τα µέλη της κοινωνίας πληρώνουν τον ίδιο φόρο.

Είναι ένας αντιλαϊκός φόρος και όµως αφορά το 60% των φο-
ρολογικών εσόδων του κράτους. Οι άνεργοι, οι συνταξιούχοι, οι
φτωχοί, οι πάµφτωχοι, οι εξαθλιωµένοι πληρώνουν τον ίδιο φόρο
για το γάλα, το ψωµί, το γιαούρτι, τα ρούχα, το ηλεκτρικό, το
νερό, τα κοινόχρηστα, τα βιβλία, τα τετράδια, τα φάρµακα, τα
δηµοτικά τέλη, µε τους βαθύπλουτους, τους µεγιστάνες, τους
µεγαλοµετόχους των ανωνύµων εταιρειών.

Είναι κρίσιµο ζήτηµα, λοιπόν, για το αν θέλει κάποιος να δια-
δώσει την ιδέα για φόρους ανάλογα µε τις οικονοµικές δυνατό-
τητες, να καταργηθεί ο φόρος προστιθέµενης αξίας στα είδη
πρώτης ανάγκης των λαϊκών οικογενειών, των µισθοσυντήρητων
και των βιοπαλαιστών.

Να απαιτήσει κατά συνέπεια, αν υποστηρίζει τους φόρους
ανάλογα µε τις οικονοµικές δυνατότητες, αφορολόγητο όριο
40.000 για την οικογένεια και 5.000 για κάθε παιδί. Ναι, να πάει
45% ο φορολογικός συντελεστής στις µεγάλες επιχειρήσεις.

Κοιτάξτε τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα: τρεις χιλιάδες επι-
χειρήσεις, ανώνυµες εταιρείες, δεν αποδίδουν το ΦΠΑ. Τα επί-
σηµα κρατικά στοιχεία δηλώνουν ότι το 90% των βεβαιωθέντων
και µη δυνάµενων να εισπραχθούν εσόδων, 16 δισεκατοµµύρια
ευρώ –παρακαλώ!– το 2009, αφορούν τον παρακρατηµένο φόρο
από τις ανώνυµες εταιρείες.

Από αυτήν την άποψη έχει µια ανακολουθία κραυγαλέα η Νέα
∆ηµοκρατία, όταν υποστηρίζει τη µείωση των φορολογικών συ-
ντελεστών στα κέρδη. Γιατί πραγµατικά τι θα διδαχθεί σαν µε-
θοδολογία στα σχολεία; «Γίνε πλούσιος, για να µην πληρώνεις
φόρους, ή µην πληρώνεις φόρους, για να γίνεις πλούσιος και να
έχεις φορολογική ασυλία;»

Είναι γνωστό ότι στη χώρα µας οι µισθοσυντήρητοι και οι βιο-
παλαιστές είναι τα µόνιµα φορολογικά υποζύγια. Το αµφισβητεί
κανείς; Σε συνθήκες που ένα εκατοµµύριο εκατόν σαράντα χι-
λιάδες οικογένειες παραπαίουν, λίγο πάνω από το στατιστικό
όριο της φτώχειας, στο όριο των 6.800 ευρώ ετησίως το άτοµο.

∆εύτερο ζήτηµα: είκοσι επτά δισεκατοµµύρια ευρώ βγήκαν
στο εξωτερικό µε το ξέσπασµα της οικονοµικής κρίσης, αναζη-
τώντας ασφαλή καταφύγια για όσα αποθησαύρισαν τα τελευταία
δεκαπέντε χρόνια οι βαρόνοι του χρήµατος, οι πασάδες του Χρη-
µατιστηρίου, οι µαχαραγιάδες των επενδυτικών χαρτοφυλακίων,
όλοι αυτοί οι εκλεκτοί και έντιµοι µεγαλοµέτοχοι, οι τυχεράκη-
δες της αγίας καπιταλιστικής οικογένειας.

Μόνο τα βεβαιωθέντα και µη δυνάµενα να εισπραχθούν φο-
ρολογικά έσοδα του κράτους στο χώρο των καυσίµων ανέρχο-
νται το 2009, σύµφωνα µε παραδοχή του ίδιου του Υπουργείου
Οικονοµικών, σε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και αναφερόµαστε σε
τέσσερα διυλιστήρια και οκτώ εταιρείες εµπορίας πετρελαιοει-
δών. Και, όµως, η Κυβέρνηση νοµοθέτησε ότι τα στοιχεία που
συγκεντρώνουν οι στατιστικές υπηρεσίες από τις χρηµατορροές
στο χώρο των καυσίµων απαγορεύεται να χρησιµοποιηθούν από
τις φορολογικές και ελεγκτικές αρχές του κράτους.

Υπάρχει πρόκληση. Θα διδαχθεί, κατά την πρόταση της Νέας
∆ηµοκρατίας, την αναγκαιότητα να καταργηθεί το εµπορικό µυ-
στικό και να γίνει ονοµαστικοποίηση των µετοχών; Ή «κάνει τζιζ»;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπακωνσταντίνου.

Θέλω να απευθυνθώ στον καλά προετοιµασµένο κ. Ανατολάκη,
λέγοντας ότι δεν έχει κατά τον Κανονισµό το λόγο, διότι µίλησε
ο Αρχηγός του. Αλλά εάν επιθυµείτε, µπορείτε να κάνετε µια πα-
ρέµβαση κατ’ οικονοµίαν και προς ένδειξη της εκτίµησής µας
προς την προετοιµασία σας. Να κάνετε µια παρέµβαση σύντοµη,

ελέγχοντας εσείς το χρόνο. Σύντοµη όµως.
Ορίστε, κύριε Ανατολάκη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα να πω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία στην επερώτηση που

έκανε βρίσκεται σε έναν σωστό δρόµο. Από το δηµοτικό, νοµίζω,
ο µαθητής πρέπει να παίρνει τις βάσεις, για να γίνει ένας σωστός
πολίτης. Όλοι πρέπει να µαθαίνουν δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Όλοι µιλάµε για το σηµαντικό ρόλο της παιδείας, όµως η κοινω-
νία µας πάσχει. Εάν η παιδεία που έχουµε διαµορφώνει καλλιερ-
γηµένους πολίτες, η δηµοκρατία µας θα είναι καλύτερη.

∆ίνουµε στα παιδιά ξερές γνώσεις, που δεν προσφέρουν καλ-
λιέργεια. Έχουµε εκπαίδευση µε πολύ πλάτος γνώσεων, αλλά
καθόλου βάθος. ∆εν δηµιουργούµε πολίτες, αλλά άτοµα. Επι-
πλέον κάνουµε σχέδια και συνέχεια αλλαγές στο εκπαιδευτικό
σύστηµα, για να µπερδεύουµε τα παιδιά.

Το κακό, λοιπόν, είναι ότι σε έναν τοµέα µόνο η καλλιέργεια
φορολογικής συνείδησης θα έπιανε τόπο, αν είχαµε µια υγιή παι-
δεία, µε αρχές και ιδανικά. Τα ιδανικά είναι αυτά που ωθούν έναν
απλό άνθρωπο να ξεπερνάει τον εαυτό του, να ξεπερνάει το ατο-
µικό του συµφέρον για το καλό της κοινωνίας.

Όταν ήταν κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρία Υπουργέ, το
2006, υπήρχε ένα βιβλίο: «Κοινωνική και Πολιτική Αγωγή» της Γ’
γυµνασίου. Το βιβλίο αυτό έπρεπε να εξηγήσει στους µαθητές
τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τους στο πλαίσιο µια ευνο-
µούµενης πολιτείας. Πράγµατι υπάρχει ένα κεφάλαιο µε τίτλο
«∆ικαιώµατα και υποχρεώσεις του πολίτη». Αλλά το 95% του κε-
φαλαίου αυτού ασχολείται µόνο µε τα δικαιώµατα. Υπάρχει µόνο
µια γενικόλογη υποχρέωση για την τήρηση των νόµων.

∆ηλαδή, τους λέµε έτσι γενικά ότι πρέπει να είναι υπάκουοι
πολίτες, αλλά δεν τους εξηγούµε γιατί. ∆εν υπάρχει αντίληψη ότι
όλοι µαζί προσπαθούµε για έναν κοινό σκοπό. ∆εν υπάρχει αντί-
ληψη ότι η ελευθερία ενός πολίτη σταµατά εκεί που αρχίζει η
ελευθερία του άλλου. Αυτές είναι οι βασικές αρχές της ελευθε-
ρίας και της δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος άνθρωπος πρέπει να έχει
αίσθηση ότι ανήκει σε ένα σωστό και δίκαιο κοινωνικό σύνολο.
Τα νέα παιδιά θέλουν πρότυπα για να ακολουθήσουν. Όταν δεν
µπορούν να δουν σωστά πρότυπα και έχουν ψεύτικα είδωλα, γί-
νεται ένας µικρός χαµός.

Τότε πρέπει εµείς οι πολιτικοί, οι ίδιοι οι άνθρωποι, να υπηρε-
τούµε αρχές και αξίες και να έχουµε την απαίτηση από τα νέα
παιδιά να µας πιστέψουν. Και αυτό δεν φτάνει µόνο µε ένα µά-
θηµα. Ο νέος άνθρωπος βλέπει ένα κράτος που η κύρια ασχολία
του είναι µόνο να βάζει ένα φόρο. Συµπεραίνει, λοιπόν, ο µαθη-
τής ότι όλοι κοιτάζουν την πάρτη τους και όχι την πατρίδα τους.

Αν του µιλήσουµε για φορολογική συνείδηση, είναι σα να µι-
λάµε τα κινέζικα, που κανένας από µας νοµίζω ότι δεν ξέρει. Θα
τα διορθώσουµε όλα αυτά µε ένα απλό µάθηµα;

Νοµίζω ότι δεν θα γίνει έτσι απλά. Το νέο παιδί πρέπει να µα-
θαίνει ότι η προτεραιότητα είναι να πηγαίνει καλά η χώρα του,
γιατί τότε και ο ίδιος σαν πολίτης θα πάει καλά. Το νέο παιδί πρέ-
πει να εµπνέεται από το κράτος στο οποίο πρέπει να γίνει πολί-
της. Πρέπει να νιώσει µέσα του ότι αποτελεί κοµµάτι µιας
κοινωνίας µε σταθερό σύστηµα αξιών. Τότε µόνο και η φορολο-
γική συνείδηση θα ερχόταν από µόνη της και αυτό θα ήταν αυ-
τονόητο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας και για το
χρόνο οµιλίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµαστε στις δευ-
τερολογίες των επερωτώντων. Και να µην εξαντλείτε τους χρό-
νους.

Ο κ. Καράογλου, πρώτος επερωτών, έχει το λόγο για δευτε-
ρολογία.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού είχαµε δύο ενότητες.

Η πρώτη ενότητα ήταν µια γενικόλογη ενότητα, θα έλεγα µία ενό-
τητα που µας αδικεί, µε υβριστικές επιθέσεις και βαρείς χαρα-
κτηρισµούς και εκφράσεις, όπως για παράδειγµα η λέξη «αιδώς»,
που νοµίζω ότι δεν ταιριάζει στην παράταξή µας. Θα έλεγα ότι
ταιριάζει πολύ περισσότερο σε αυτούς οι οποίοι προεκλογικά,
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υποσχόντουσαν ότι θα µετατρέψουν τη χώρα σε «∆ανία του
Νότου» ή ότι θα µοιράσουν τα «λεφτά που υπήρχαν». Επίσης
ήταν η έκφραση «λευκή πετσέτα», εννοώντας ότι «πετάξαµε
λευκή πετσέτα». Νοµίζω ότι περισσότερο ταιριάζει η έκφραση
αυτή σε αυτούς οι οποίοι παρέδωσαν τη χώρα υπό την εποπτεία
της τρόικας και του µνηµονίου. Ή ήταν η έκφραση ότι «εκτρο-
χιάστηκαν οι προϋπολογισµοί 2005-2009».

Βέβαια, η απορία µου είναι η εξής: Εάν εκείνοι οι προϋπολογι-
σµοί εκτροχιάστηκαν, ο τρέχων προϋπολογισµός του 2010, που
ήδη έχει µια τεράστια υστέρηση εσόδων, τουλάχιστον 10% ή πε-
ρίπου 2.500.000.000 ευρώ, είναι στις ράγες του;

Τέλος, υπήρξαν υβριστικές αναφορές σε βάρος του τέως
Πρωθυπουργού, του Κώστα Καραµανλή, οι οποίες εκτιµώ –και
το κάνω µε αντικειµενικότητα αυτό- ότι δεν τον αγγίζουν, γιατί
«στο γυαλί δεν κολλάει λάσπη». Και όχι µόνο αυτό, αλλά είµαι βέ-
βαιος ότι µετά από αρκετά χρόνια, η ιστορία µε αντικειµενικό-
τητα θα γράψει την περίοδο διακυβέρνησης του Κώστα
Καραµανλή, των πεντέµισι αυτών χρόνων, µε θετικό πρόσηµο.

Κυρία Υπουργέ, αποδείξατε στο πρώτο µέρος της τοποθέτη-
σής σας ότι έχετε έντονη κοµµατική συνείδηση, αλλά νοµίζω ότι
δεν ήταν αυτό το ζητούµενο, ούτε νοµίζω προσωπικά, καλοπρο-
αίρετα και φιλικά, ότι είχατε ανάγκη να το αποδείξετε αυτό.

Στο δεύτερο µέρος χαιρόµαστε που χαρακτηρίσατε δηµιουρ-
γικό το ουσιαστικό µέρος της επερώτησής µας. Επίσης και ο
Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ο κ. Καρατζα-
φέρης, είπε ότι είναι µία αξιέπαινη πρωτοβουλία της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

∆εν σας ψέγουµε για τις ελλείψεις που υπάρχουν στο εκπαι-
δευτικό µας σύστηµα ως προς το συγκεκριµένο ζήτηµα, γιατί
πολύ εύστοχα είπατε και εσείς: «Τότε γιατί δεν το αντιµετωπί-
σατε εσείς τα προηγούµενα χρόνια;». Όµως, µε το βλέµµα
στραµµένο στο µέλλον, ως συµβολή στο πολιτικοοικονοµικό γί-
γνεσθαι, µε τη µορφή της επερώτησης, στην ουσία σάς κάνουµε
µία πρόταση νόµου. Σας δίνουµε ένα ερέθισµα να αντιµετωπί-
σετε ένα κενό που υπάρχει στην εκπαιδευτική διαδικασία. Είναι
η πρότασή µας αυτή, µία συνεισφορά της Νέας ∆ηµοκρατίας
στην εθνική προσπάθεια για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυ-
γής, γιατί εµείς θεωρούµε ότι η φοροδιαφυγή είναι εθνικό
έγκληµα και χρειάζεται συστράτευση, για να την αντιµετωπί-
σουµε όλοι µαζί. Γι’ αυτό το λόγο, άλλωστε, καταθέτουµε προ-
τάσεις και αναδεικνύουµε θέµατα, όπως για παράδειγµα τη
φορολόγηση του παράνοµου ηλεκτρονικού τζόγου, που πριν από
λίγους µήνες το συζητήσαµε εδώ -πάλι µε δική µας επίκαιρη επε-
ρώτηση- και πήραµε την υπόσχεση ότι θα αντιµετωπιστεί. Βέ-
βαια, µε καθυστέρηση αναµένεται εντός των ηµερών να έρθει το
σχετικό νοµοσχέδιο.

Αναδείξαµε το θέµα της αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας
του δηµοσίου. Ενώ στην αρχή χλευαστήκαµε, ακούσαµε προ-
χθές τον Πρωθυπουργό από τη Νέα Υόρκη να οµιλεί για την αξιο-
ποίηση αυτής της ακίνητης περιουσίας.

Τώρα ερχόµαστε και αναφερόµαστε στο ζήτηµα της καλλιέρ-
γειας φορολογικής συνείδησης µέσα από το ελληνικό εκπαιδευ-
τικό σύστηµα και περιµένουµε να υιοθετήσετε ό,τι θετικό υπάρχει
απ’ αυτήν την πρότασή µας και να προχωρήσουµε σε µία αλλαγή
στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και στα σχετικά βιβλία.

Αυτή είναι η Νέα ∆ηµοκρατία του σήµερα, η αναγεννηµένη
Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία δεν κάνει στείρα µικροκοµµατική αντι-
πολίτευση, αλλά καταθέτει συγκεκριµένες, δηµιουργικές, ρεαλι-
στικές, τεκµηριωµένες προτάσεις. Λέµε «ναι» όπου πρέπει, «όχι»
όπου διαφωνούµε. Βεβαίως, δεν λέµε απλώς ένα ξερό «όχι»,
αλλά καταθέτουµε και τη δική µας εναλλακτική, υπεύθυνη και σο-
βαρή πρόταση.

Κλείνοντας, σας καλούµε να αντιµετωπίσετε ένα κενό που
υπάρχει στην εκπαιδευτική διαδικασία, να προχωρήσετε µέσω
της προσεχούς αναθεώρησης των σχολικών βιβλίων στην καλ-
λιέργεια της φορολογικής συνείδησης στη χώρα, να µάθετε
στους αυριανούς πολίτες, στα σηµερινά παιδιά µας, ότι εκτός
από τα δικαιώµατα, υπάρχουν και οι υποχρεώσεις.

Κυρία Υπουργέ, βρήκα το βιβλίο της έκτης τάξης του δηµοτι-
κού, όπου στη σελίδα πενήντα τέσσερα µιλά για δικαιώµατα και
υποχρεώσεις του πολίτη. Είναι τόσο γενικόλογες οι αναφορές,

που θα πρέπει, επειδή απευθυνόµαστε σε παιδιά, να γίνουν πιο
περιγραφικές αυτές οι υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα.

Επίσης, στα έξι βιβλία που χρησιµοποιούνται συνολικά για τη
διαµόρφωση της πολιτικής συνείδησης των παιδιών, στο βιβλίο
της «Κοινωνικής και Πολιτικής Αγωγής» της Ε’ δηµοτικού, το αντί-
στοιχο βιβλίο της ΣΤ’ δηµοτικού, στην «Οικιακή Οικονοµία» της Β’
γυµνασίου, στην «Κοινωνική και Πολιτική Αγωγή» της Γ’ γυµνα-
σίου, στις «Αρχές Οικονοµίας» της Α’ λυκείου, στην «Εισαγωγή
στο ∆ίκαιο και τους Πολιτικούς Θεσµούς» της Β’ λυκείου, όλα τα
βιβλία κάνουν γενικόλογες αναφορές στα δικαιώµατα, αλλά σχε-
δόν κανένα δεν κάνει ρητή αναφορά στις υποχρεώσεις µας,
πόσω µάλλον στις φορολογικές υποχρεώσεις που πρέπει να έχει
ο Έλληνας πολίτης απέναντι στο κράτος.

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, τις λογικές τύπου «περαίωσης»,
που στην ουσία καταργούν στην πράξη την προσπάθεια για την
καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης. Ας δούµε το δάσος, που
είναι η προσπάθεια για την καλλιέργεια φορολογικής συνείδη-
σης και ας αγνοήσουµε το δέντρο µε τις διαφορές µας που τόσο
έντονα αναδεικνύονται.

Τέλος, παραφράζοντας τη γνωστή ρήση του Αµερικανού συγ-
γραφέα Έρνεστ Χέµινγουεϊ, ας προσπαθήσουµε µέσω του εκ-
παιδευτικού µας συστήµατος να περάσουµε στη νεολαία, στους
αυριανούς πολίτες, τη λογική «Μη ρωτάς τι έκανε η πατρίδα για
εσένα, αλλά αναρωτήσου τι έκανες εσύ για την πατρίδα». Ή αν
θέλετε, ερχόµενος σ’ έναν Έλληνα σηµαντικό διανοητή, συγ-
γραφέα, δοκιµιογράφο και ποιητή, τον Ι. Μ. Παναγιωτόπουλο,
που έλεγε ότι πρέπει στην Ελλάδα –κύριε Πρόεδρε, εσείς τα ξέ-
ρετε πολύ καλά αυτά- να καταργήσουµε την έννοια του «ατσίδα»
–και µε την έννοια του «ατσίδα» αναφερόταν στον καταφερτζή,
αυτόν που φοροκλέπτει, αυτόν που δεν πληρώνει τις ασφαλιστι-
κές του εισφορές κ.λπ.- νοµίζω ότι πρέπει να περάσουµε στους
αυριανούς πολίτες, στα σηµερινά παιδιά µας, το µήνυµα ότι ήρθε
η ώρα να καταργήσουµε αυτόν τον Έλληνα, γιατί τέτοιος Έλλη-
νας δεν µας χρειάζεται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και αν τα ξέρουµε
αυτά, δεν βλάπτει η επανάληψη. Κυρίως, εδώ στη Βουλή, πρέπει
να υπάρχει και να επικρατεί και ο παιδαγωγικός ρόλος της, µε
τα µηνύµατα που εκπέµπουµε, µε τα διανοήµατα που φέρνουµε
από τους µεγάλους στοχαστές στην επιφάνεια και στην επικαι-
ρότητα ξανά. Έτσι, και ο κοινοβουλευτικός διάλογος εµπλουτί-
ζεται.

Η δεύτερη επερωτώσα, η κ. Ευγενία Τσουµάνη–Σπέντζα έχει
το λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ –ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θα ήθελα να αναφερθώ πάρα πολύ σύντοµα σε δύο σηµεία.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σηµειώσω το θετικό της αποδοχής, εκ
µέρους της Υπουργού, ορισµένων από τις προτάσεις που έκανε
η Νέα ∆ηµοκρατία πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Είναι πολύ
σηµαντικό αυτό.

Όµως, θα ήθελα να κάνω µία διόρθωση ως προς το θέµα της
εµπλοκής των κοινωνικών εταίρων και του διαλόγου µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας, διότι προ ετών είχε γίνει η έναρξη ενός πολύ ση-
µαντικού διαλόγου, που είχε καταλήξει στην εφαρµογή πιλοτικού
προγράµµατος σε σχολεία για τη διδασκαλία της επιχειρηµατι-
κότητας µε πολύ καλά αποτελέσµατα. Μάλιστα, τότε είχε εµπλα-
κεί και ο Σύνδεσµος Ελληνικών Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών.
Επειδή το αναφέρατε, κυρία Υπουργέ, θεωρώ ότι είναι κάτι που
αν συνεχιστεί, θα έχει σίγουρα καλά αποτελέσµατα, δεδοµένου
ότι η επιχειρηµατικότητα είναι µία δράση απαραίτητη για την
καλή λειτουργία της αγοράς. Και η καλή λειτουργία της αγοράς
πραγµατώνει και τους στόχους µας, που αυτήν την περίοδο είναι
πολύ σηµαντικοί ως προς την εξασφάλιση και νέων θέσεων ερ-
γασίας.

Θα ήθελα να σηµειώσω, επίσης, ότι το γεγονός πως η επιχει-
ρηµατικότητα µπορεί να αποτελεί ένα από τα πιλοτικά προγράµ-
µατα και µαθήµατα στο σχολείο είναι κάτι πολύ σηµαντικό, γιατί
µέχρι πρότινος και στα προηγούµενα χρόνια διακυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ η έννοια της επιχειρηµατικότητας είχε µία αρνητική
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χροιά. Κατ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν, πιστεύω ότι είναι θετικό να
συνεχιστεί.

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να αναφέρω, έχει να κάνει µε το
εξής: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτικός µας λόγος βρί-
θει από οράµατα, σχεδιασµούς, εξαγγελίες. Αυτό στο οποίο
υστερούµε, είναι στη δράση και στην πράξη. Αυτό που θα περί-
µενα σήµερα από την κυρία Υπουργό ως ελάχιστο βήµα της δέ-
σµευσής της είναι να αναλάβει την υλοποίηση ενός έστω και
πιλοτικού παρεµβατικού προγράµµατος σε κάποια βαθµίδα της
εκπαίδευσης για τα θέµατα της φορολογικής συνείδησης,
πράγµα το οποίο πιστεύω ότι θα δώσει ένα πάρα πολύ θετικό µή-
νυµα τόσο µέσα στην εκπαιδευτική κοινότητα όσο και σε ολό-
κληρη την κοινωνία για ένα σοβαρό ζήτηµα που ταλανίζει την
ελληνική κοινωνία και οικονοµία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Τσουµάνη–Σπέντζα.

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Γαληνός για τρία λεπτά, προκει-
µένου να δευτερολογήσει.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναγκάζοµαι να πάρω το λόγο, κυρία Υπουργέ, διότι πραγµα-

τικά µε ενοχλούν οι αναφορές οι οποίες επανειληµµένα γίνονται
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα περί λιποταξίας του τέως Πρωθυ-
πουργού και παράδοσης της εξουσίας. Πραγµατικά, απορώ και
διερωτώµαι: Πώς λιποτάκτησε; Επειδή είπε την αλήθεια στον ελ-
ληνικό λαό και οδηγήθηκε στις εκλογές τις οποίες κερδίσατε; Θα
προτιµούσατε να παραµένει γαντζωµένος στην εξουσία, προ-
σπαθώντας απεγνωσµένα να κερδίσει λίγους µήνες παραπάνω
πρωθυπουργίας, γνωρίζοντας εκ προοιµίου, µετά τις δικές σας
αναφορές και του σηµερινού Πρωθυπουργού, ότι ούτως ή άλλως
η χώρα θα οδηγείτο σε εκλογές µε την ευκαιρία της εκλογής
Προέδρου της ∆ηµοκρατίας; Νοµίζω ότι όχι µόνο λιποταξία δεν
δείχνει αυτή η στάση, αλλά αντίθετα δείχνει υπευθυνότητα.

Κλείνω αυτήν την αναφορά, υπενθυµίζοντας ότι στο τέλος της
πρωτολογίας µου είπα πως ο στόχος της συζήτησης αυτής της
επερώτησης που καταθέσαµε, ήταν να συνεισφέρουµε εποικο-
δοµητικά στην παιδεία των παιδιών µας και ηµών των ιδίων, προ-
κειµένου να ξαναγαπήσουµε την Ελλάδα, να την βάλουµε στις
καρδιές µας. Πραγµατικά απορώ, διότι αυτήν την Ελλάδα όλοι
µαζί την κτίσαµε, εµείς, οι πατεράδες και οι παππούδες µας.

Και αυτήν την Ελλάδα που εµείς κτίσαµε, τώρα τη λοιδορούµε,
την πετροβολούµε, προσπαθούµε να την παρουσιάσουµε µε µια
εικόνα αρνητική που δεν είναι όµως αυτή η εικόνα της Ελλάδος
ή, τουλάχιστον, δεν είναι µόνο αυτή η εικόνα της Ελλάδος.

Υπάρχουν οι Έλληνες που µοχθούν, υπάρχουν οι Έλληνες που
δηµιουργούν. Υπάρχει η Ελλάδα του σήµερα που δεν είναι η Ελ-
λάδα του χθες, του προχθές, του περασµένου αιώνα. Είναι η Ελ-
λάδα που πήραµε µετά από µία µακρόχρονη δουλεία και
βήµα-βήµα καταφέραµε και φτιάξαµε κάποια πράγµατα και την
οδηγήσαµε εδώ.

Γιατί αυτήν την Ελλάδα να µην τη συνεχίσουµε διορθώνοντας
τα κακώς κείµενα, µε καλή διάθεση, διορθώνοντας τις ατέλειες,
αποµονώνοντας αυτούς, οι οποίοι µας πίκραναν, αποπέµποντας
όλους αυτούς, οι οποίοι απεδείχθησαν επίορκοι και κατώτεροι
των περιστάσεων;

Ας αναδείξουµε τη νέα Ελλάδα. Αυτό πρέπει να κάνουµε εδώ
µέσα και νοµίζω ότι αυτός είναι ο στόχος και αυτής της συγκε-
κριµένης επερώτησης, αλλά και των τοποθετήσεων όλων εδώ
µέσα. Όλοι καταλήγουµε σε έναν κοινό παρανοµαστή ότι θέ-
λουµε να βοηθήσουµε, να φτιάξουµε τα πράγµατα. Όµως, αυτό
δεν µπορεί να γίνει, όταν ο ένας κατηγορεί τον άλλον και όταν
τον κατηγορεί µε βαριές εκφράσεις, όπως αυτές που δυστυχώς
ακούσαµε σήµερα, πριν από λίγο.

Νοµίζω ότι και εσείς δεν θα συµφωνείτε και θεωρώ ότι όλοι θα
συµφωνούν µε αυτήν τη λογική και µ’ αυτήν την πρόταση που
καταθέτω, την οποία ακολουθεί και η Νέα ∆ηµοκρατία, µιας εποι-
κοδοµητικής αντιπολίτευσης, µιας αντιπολίτευσης µε προτάσεις,
προκειµένου να διορθωθούν τα κακώς κείµενα και να ξαναπάει η
Ελλάδα µπροστά.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γαληνό.
Η κυρία Υπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν θα

έχουµε τριτολογίες, µπορώ να προηγηθώ και να κλείσει η κυρία
Υπουργός;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εν έχω αντίρρηση,
κύριε Πρόεδρε. Αυτό σηµαίνει ότι θα κλείσω εγώ τη συζήτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, κυρία Υπουργέ, θα
κλείσετε εσείς, πλήρως, µε το συµπερασµατικό λόγο σας.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο και παρακαλώ να είστε
σύντοµος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα είµαι συντοµότατος, κύριε
Πρόεδρε, αλλά µε προκαλέσατε –µια πρόκληση, άλλωστε, που
απευθύνεται σε όλους τους συναδέλφους- και είµαι υποχρεω-
µένος να αναφερθώ σε έναν πολύ µεγάλο σοφό. Σε έναν σοφό
που ήταν ένας από τους µεγαλύτερους κοινωνιολόγους της εκ-
παίδευσης, τον Πιερ Μπουρντιέ, ο οποίος είχε διατυπώσει την
άποψη –η οποία θεωρώ ότι είναι ορθότατη- ότι η εκπαίδευση
είναι µια µορφή συµβολικής βίας, µέσω της οποίας αυτός προς
τον οποίο απευθύνεται αποκτά µορφή, µορφώνεται.

Άρα, λοιπόν, αυτό που ζητάµε εµείς από την Κυβέρνηση σή-
µερα µε αυτή την επίκαιρη επερώτηση είναι να βρει εκείνα τα πε-
ριεχόµενα της εκπαιδευτικής διαδικασίας που όχι µόνο θα
δώσουν ένα συγκεκριµένο περιεχόµενο στους υπό µόρφωση πο-
λίτες αυτής της χώρας, αλλά θα έχει σκοπό να τους διαπλάσει
ως υπεύθυνους πολίτες, απέναντι και στην υποχρέωση της συ-
νεισφοράς που έχουν για τα φορολογικά βάρη.

Γιατί αυτό που έχει αξία και σηµασία είναι σε αυτόν τον τόπο
η ευθύνη και η ελευθερία να συµβαδίζουν και οι δύο µαζί, να απο-
τελούν περιεχόµενο µιας συνείδησης του πολίτη, η οποία θα έχει
διαπλαστεί µέσα από εκπαιδευτικούς µηχανισµούς που έχουν ως
στόχο να του αναπτύξουν και την εθνική και την ηθική του συ-
νείδηση.

Έτσι, κυρία Υπουργέ, καταλήγοντας, αυτό για το οποίο θέ-
λουµε να σας παρακαλέσουµε είναι να συνδέσετε την ιστορία
αυτής της προσπάθειας που γίνεται χρόνια τώρα και έχει σαν
σκοπό να καταπολεµήσει τη διαφθορά, να την αφανίσει, να την
εξουδετερώσει και ταυτόχρονα στη θέση αυτού του χώρου, που
θα απελευθερώσει η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, να στη-
θεί αυτού του είδους η εκπαιδευτική πολιτική που θα έχει ως
στόχο στον κάθε πολίτη να εµφυσήσει αυτή τη διάθεση της συ-
νεισφοράς, αυτή τη διάθεση της συµµετοχής στην κοινωνία.

Γιατί τι άλλο µπορεί να σηµαίνει αυτή η κοινωνική σχέση, αυτή
η σχέση της επαφής µε τον άλλον, της δηµιουργικής συνεργα-
σίας, παρά τη διαθεσιµότητα του κάθε πολίτη που θα είναι και το
αποτέλεσµα µιας συγκεκριµένης εκπαιδευτικής διαδικασίας, τη
διαθεσιµότητά του να συµβάλει στην αντιµετώπιση των βαρών
που συνεπάγεται η διαβίωσή µας σε συνθήκες κοινωνίας, σε συν-
θήκες µιας κοινοτικής –αν ήταν δυνατόν να πούµε- πολιτείας;

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ακόµα και αν µέσα από τις αντεγκλήσεις
που αναπτύχθηκαν προηγουµένως αφέθηκε να κυκλοφορήσει
αυτό το πνεύµα της έντασης που πρέπει να υπάρχει σε όλους
τους κοινοβουλευτικούς αγώνες, ακόµα και κάτω από αυτές τις
συνθήκες, πάντα υπάρχει ένα περιθώριο για συνεννόηση και για
σύνθεση.

Αυτό επιτυγχάνεται, αρκεί ο καθένας να έχει τη διάθεση να επι-
νοεί την κατάστασή του, αλλά και την κατάσταση του άλλου,
προσπαθώντας µέσα από αυτή την επινόηση να δίνει πάντα θε-
τικά µηνύµατα. Και είναι θετικό µήνυµα η αναγνώριση, η διαπί-
στωση του ότι σε συνθήκες αλήθειας, σε συνθήκες αποκάλυψης
–ακόµα και αυτοαποκάλυψης, αν χρειαστεί- και ο Πρωθυπουρ-
γός και οι Υπουργοί µπορούν να βαδίσουν ένα δρόµο πολύ πιο
αποδοτικό στις κρίσιµες ώρες που ο τόπος περνά.

Αυτό µπορεί να επιτευχθεί, χωρίς να χρειάζεται να επινοούµε
φαντάσµατα, χωρίς να χρειάζεται να συστήνουµε εξεταστικές
επιτροπές, τις οποίες –επανειληµµένως έχω τονίσει- χρησιµο-
ποιείτε κατά τρόπο αντισυνταγµατικό. Και ο κύριος Πρόεδρος πι-
στεύω ότι µε κατανοεί καλύτερα, διότι είναι και θεµατοφύλακας



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2010 257

αυτών των αρχών, αυτής της κοινοβουλευτικής τάξης.
∆εν µπορούν να χρησιµοποιούνται εξεταστικές επιτροπές του

άρθρου 68 παράγραφος 2 που είναι µέσο άσκησης κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, για να τιµωρείται ο αντίπαλος, ο οποίος έτυχε
να είχε ασκήσει κυβέρνηση πριν από πολλές κοινοβουλευτικές
περιόδους και, εν πάση περιπτώσει, για χρόνο για τον οποίο οι
πολιτικές ευθύνες έχουν αµετάκλητα επιδικαστεί από την ετυ-
µηγορία του ελληνικού λαού τον Οκτώβριο του 2009.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζαβάρα.

Θα µου επιτρέψετε να σηµειώσω ότι ήταν καλή η εισαγωγική
αναφορά του κ. Τζαβάρα από τη γαλλική παιδεία για την έννοια
της εκπαίδευσης που άγει εις τη µόρφωση, δηλαδή εις τη δια-
µόρφωση χαρακτήρων και συµπεριφορών.

Όµως, ελπίζω να συµφωνήσει µε το γεγονός ότι εγώ ως λά-
τρης –όπως ίσως όλοι µας- της αρχαίας ελληνικής γραµµατείας
θεωρώ ότι προσθήκες ταπεινές εισφέρουν οι των άλλων σχολών
σκέψεις -πολιτικοί, παιδαγωγοί, φιλόσοφοι- όταν έχουµε στο νου
µας την ανάλυση για την παιδεία που κάνει ο ίδιος ο Πλάτων στην
«Πολιτεία» ή –ενδεικτικά- στο έργο «Περί παίδων αγωγής» του
Πλουτάρχου. Και περιορίζοµαι σε αυτά.

Η ανάλυση, ο ερανισµός από τα πνεύµατα και τα εκσυγχρονι-
στικά ρεύµατα που λαµβάνουµε από τους αιώνες, κυρίως µετά
την Αναγέννηση και το ∆ιαφωτισµό, επιµένω ότι είναι χρήσιµα,
για να διαµορφώσουν µια ευρωπαϊκή ενότητα και ένα πνεύµα κοι-
νοτισµού που δεν θα έχει τέτοια απληστία στα χρηµατοπιστω-
τικά σαν αυτή που επιδεικνύει σήµερα και τέτοια µονοδιάσταση
για τις εξελίξεις των ευρωπαϊκών σχέσεων και διακρατικών σχέ-
σεων στο ευρωπαϊκό πνεύµα.

Αυτός είναι ο µικρός συµπληρωµατικός µου λόγος.
Η Υπουργός, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχει το λόγο για πλήρη

δευτερολογία-απάντηση και το συµπερασµατικό λόγο στη συζή-
τηση.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ.

Επιτρέψτε µου να αρχίσω αυτή την τελική µου τοποθέτηση
αναφερόµενη σε σκέψεις που µου γεννήθηκαν µετά από και τη
δική σας παρέµβαση και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αν κάτι επιχειρούµε στις αλλαγές στην παιδεία –και πριν έλ-
θετε στην Έδρα αναφερόµουν στην περίοδο που υπήρχε η επι-
τροπή Μπαµπινιώτη και τα οµόφωνα πορίσµατά της µε τη
συµµετοχή και του ΠΑΣΟΚ τότε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση-,
δεν είναι µόνο η σύνθεση των επιµέρους απόψεων των πτερύ-
γων της Βουλής ή των αντίστοιχων τµηµάτων της ελληνικής κοι-
νωνίας, αλλά και µια πνευµατική σύνθεση, η οποία παίρνει την
αρχαία ελληνική γραµµατεία και φιλοσοφία και τις συνδέει δηµι-
ουργικά µε τον ορθολογισµό της ∆ύσης και νοµίζω ότι αυτή είναι
η προοπτική της χώρας και αυτή τη σύνθεση οφείλουµε να πε-
τύχουµε στην παιδεία.

Επιτρέψτε µου, όµως, να κάνω µια µικρή παρένθεση. Θέλω να
πάω λίγο στα πεζά, στα πολιτικά, γιατί οφείλω και εγώ κάποιες
εξηγήσεις. Κατ’ αρχάς θέλω να σχολιάσω µε πάρα πολύ καλή
διάθεση και να πω στον αγαπητό Πρόεδρο του ΛΑΟΣ, ο οποίος
απεχώρησε, ότι του αρµόζει ο τίτλος «∆άσκαλε που δίδασκες και
νόµο δεν εκράτεις». ∆ιότι, αφού µας έπεισε ότι κακώς ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος ο κ. Πρωτόπαπας δεν αναφέρ-
θηκε στην παιδεία, ο ίδιος δεν αναφέρθηκε στην παιδεία.

Παρ’ όλα αυτά, πρέπει να πω και να διευκρινίσω κάποια πράγ-
µατα επειδή άφησε κάποιες αιχµές. Ξέρετε, ο Πρωθυπουργός κ.
Γιώργος Παπανδρέου δεν βάζει νερό στο κρασί του, ούτε στο
θέµα της διαφάνειας ούτε φείδεται για κανέναν ούτε φείδεται
κόπων, βασάνων, ταξιδίων και άλλων προσπαθειών, για να δια-
σφαλίσει ότι η Ελλάδα όχι µόνο δεν θα λυγίσει –όπως είπε πολύ
χαρακτηριστικά χθες- αλλά ότι η Ελλάδα µε τη συµµετοχή όλου
του λαού θα µπορέσει να πάει µπροστά, να ξεπεράσει τον κάβο,
ένα δύσκολο 2011, και να πάµε µπροστά.

Αγαπητοί, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, βεβαίως
και έχω κοµµατική συνείδηση. ∆εν το κρύβω. Πρέπει, όµως, να
σας διαβεβαιώσω και από τη σηµερινή µου θέση αλλά και από
αυτήν του απλού πολίτη, του διδάσκοντος σ’ ένα από τα ελληνικά
πανεπιστήµια, ότι υπήρξα και υπάρχω ως Ελληνίδα πολίτης
έχουσα κατ’ αρχάς εθνική συνείδηση.

Βεβαίως, αναγκάστηκα, διότι εσείς υπήρξατε χείρων αδίκων,
να απαντήσω. Ναι, υπάρχει και η κοµµατική συνείδηση. Αυτή µου
λέει ότι εγώ είπα, αυτά που θεωρώ αλήθειες. ∆εν είχα καµµία
πρόθεση να υβρίσω κανέναν. Θεώρησα, πράγµατι, όσα είπα ότι
είναι πραγµατικότητα. Υπάρχουν στοιχεία γι’ αυτά.

Βεβαίως, τα επιχειρήµατά σας µπορούν να αντιπαρατεθούν
στα δικά µου επιχειρήµατα και ας βγάλει ο ελληνικός λαός, που
µας ακούει µέσα από αυτό το ναό της ∆ηµοκρατίας, τα δικά του
συµπεράσµατα. Το αφήνω εκεί εις όφελος του εθνικού ζητήµα-
τος.

Θέλω να αφήσω πάλι µια υποσηµείωση για τη ρήση του Προ-
έδρου του ΛΑΟΣ του κ. Καρατζαφέρη, ο οποίος αναφέρθηκε στο
«εθνικώς ωφέλιµον» το οποίο είναι αυτό που πάντα πρέπει να µας
οδηγεί. Η υποσηµείωση δεν είναι άλλη –και ελπίζω να συµφωνή-
σουµε- ότι αυτό έχει µια κόκκινη γραµµή.

Το «εθνικώς ωφέλιµον» πρέπει να είναι και δηµοκρατικό και να
σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Και αυτό γιατί σε αυτήν τη
χώρα και στην ιστορία αυτής της χώρας -αλλά και πολλών άλλων
ευρωπαϊκών χωρών- πολλές προσπάθειες βασανισµού, ποδηγέ-
τησης, δικτατορίας, αυταρχισµού ταλάνισαν το λαό και πισωγύ-
ρισαν την ιστορική προοπτική αυτής της χώρας. Παρουσιά-
στηκαν δε ως «εθνικώς ωφέλιµες». Το εθνικώς ωφέλιµον συνδέ-
εται µε τη δηµοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώµατα και αυτός
οφείλουµε να είναι ο γνώµονας σε ό,τι κάνουµε.

Πήρα µόνο τρία λεπτά από τα δέκα συν πέντε που δικαιούµαι,
αλλά δεν θα εξαντλήσω το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

Ας πάµε στην παιδεία. Εγώ, λοιπόν, δεν θα συµφωνήσω µε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και ούτε εµείς στην Κυβέρνηση συµφω-
νούµε µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα, που δεν θέλει τα Αγγλικά στο
σχολείο, που δεν θέλει τους υπολογιστές στα σχολεία.

Εµείς θέλουµε και την πρώτη και τη δεύτερη ξένη γλώσσα και
µάλιστα την εισάγουµε στα οκτακόσια πολυπληθέστερα δηµο-
τικά σχολεία µε παιγνιώδη τρόπο ήδη από την Α’ και Β’ ∆ηµοτι-
κού. Επειδή, αρχίζει η δική µας γλώσσα πιο συστηµατικά σε
αυτές τις δυο τάξεις, είναι παιδαγωγικά ορθό η ξένη γλώσσα να
έρθει πιο απλά, πιο όµορφα µε παιχνιδάκια στα παιδιά, για να
µπορέσουν να καλλιεργήσουν πρώτα αυτό το λόγο και να πάµε
από την Γ’ ∆ηµοτικού στον πιο ορθολογικό τρόπο διδασκαλίας
των Αγγλικών.

Πάµε να κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια, που θα καταλήξει
στο να έχουµε πιστοποιητικό επάρκειας µιας τουλάχιστον ξένης
γλώσσας στην Γ’ γυµνασίου. Αυτός είναι ο στόχος. Ξεκινάµε ήδη
από φέτος στα οκτακόσια πολυπληθέστερα σχολεία και αφού
αξιολογήσουµε το πρόγραµµα, να το πάµε από του χρόνου σε
όλα τα σχολεία.

Σε σχέση µε τη δική σας πρόταση, αυτή συνδέεται –όπως είπα
και στην πρωτολογία µου και γι’ αυτό την επαίνεσα και δεν το
παίρνω πίσω- µε τη νέα φιλοσοφία του νέου σχολείου, που θέ-
λουµε να εισαγάγουµε. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχουν
έντεκα θεµατικές ενότητες όπου θα υπάρξουν προτάσεις -θα
βγουν στη διαβούλευση- αλλαγής συνολικά του προγράµµατος
και όχι µόνο των βιβλίων, αγαπητέ, κύριε Καράογλου. ∆εν φτάνει
να το αλλάξεις το βιβλίο.

Εγώ σας λέω ότι τις επισηµάνσεις σας µπορώ να τις στείλω
αύριο στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, να γίνει µια µικρή οµάδα, να
δούµε, να εµπλουτίσουµε και ίσως να αλλάξουµε κάτι και να το
βελτιώσουµε. Καλό θα είναι αυτό.

Αυτό που σας καλούµε -και να έχουµε τις προτάσεις σας και
από τα Πρακτικά αυτής της συζήτησης, αλλά και οποιαδήποτε
άλλη πρόταση από µέρους σας και από οποιοδήποτε άλλο κόµµα
είναι δεκτή και ευπρόσδεκτη- είναι να αλλάξουµε συνολικά το
αναλυτικό πρόγραµµα σπουδών και να έχουµε πολλά υλικά, τα
οποία θα γεννήσουν τον προβληµατισµό, την αναζήτηση και τε-
λικά τη γνώση στα παιδιά.

Άρα, λοιπόν, δεν θέλω µόνο να φτιάξω τα βιβλία. Θέλω σε
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αυτήν τη µεγάλη ψηφιακή πλατφόρµα, που άνοιξε και στην οποία
έχει πρόσβαση κάθε µαθητής και µαθήτρια και κρέµονται ψη-
φιακά όλα τα βιβλία και υπάρχουν και ασκήσεις στις οποίες µπο-
ρεί το παιδί να µπει στον υπολογιστή τα µαθηµατικά και τη
φυσική, να προσθέσουµε υλικά που έχουν να κάνουν µε την κοι-
νωνία, την οικονοµία και ναι, και τη φορολογική συνείδηση. Και
σε αυτήν την ενότητα -που είναι µια από τις έντεκα ενότητες για
την κοινωνία και την κοινωνική συνείδηση των µικρών µαθητών-
να κτίσουµε και υλικά, που µπορεί να είναι ασκήσεις, µπορεί να
είναι και παιχνίδια. Το είπατε και εσείς νοµίζω.

Μάλιστα να θυµηθώ, κύριε Πρόεδρε, ότι προσφάτως οι “NEW
YORK TIMES” είχαν τον περασµένο µήνα σε ένα άρθρο µία ολό-
κληρη έρευνα για τη µάθηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Οι ειδικοί θα µας πουν
τον καταλληλότερο τρόπο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακριβώς. Εκεί, λοιπόν,
παρουσιάζονταν τα συµπεράσµατα µιας έρευνας που έλεγε ότι
ακόµα και στο παιχνίδι µε τον υπολογιστή µπορεί να εµφιλοχω-
ρήσει, εάν γίνει συστηµατικά, η µάθηση. Άρα, λοιπόν, δεν φει-
δόµεθα ούτε κόπων ούτε εργαλείων.

Πάµε να δούµε πώς θα βάλουµε σε αυτές τις λογικές την οι-
κονοµική σκέψη, την οικονοµική λογική και τη φορολογική συ-
νείδηση και την οικολογική συνείδηση και τη συνείδηση του
καταναλωτή. Έχει γίνει µια προσπάθεια µέσα σε όλες τις τάξεις
του σχολείου µέσα από τα νέα προγράµµατα. Εκεί, λοιπόν, θα
κτιστεί αυτό.

Είναι και βιβλίο και τρόπος διδασκαλίας και επιµόρφωση των
καθηγητών και των δασκάλων. Γιατί, χωρίς να δώσεις τα εργα-
λεία στους δασκάλους και τους καθηγητές για να διδάξουν
αυτές τις νέες τάσεις και αντιλήψεις αλλά και τα νέα δεδοµένα,
δεν µπορούµε να πούµε ότι θα οδηγηθούµε σε ένα πραγµατικό
αποτέλεσµα. Είναι αυτό το οποίο συζητάµε, το να αλλάξουµε
αντιλήψεις στους νέους ανθρώπους.

Ήδη και µε κοινοτικούς αλλά και µε εθνικούς πόρους έχει ξε-
κινήσει µια προσπάθεια µέσα από τα ΕΠΑΣ και τα ΕΠΑΛ, πέρα
από τη νοµοθεσία που θα έρθει, για την ενδυνάµωση των τεχνι-
κών σχολείων, έτσι ώστε να µπορούν να τους επισκέπτονται το-
πικοί φορείς από τον επιχειρηµατικό κόσµο και να συζητούν µαζί
τους, να υπάρχει, λοιπόν, µια όσµωση.

Επίσης, έχουµε προχωρήσει στη σύνδεση του ΤΕΙ και του τε-
χνικού σχολείου. Πρέπει να δούµε πώς ορισµένες δηµόσιες και
ιδιωτικές επιχειρήσεις µπορούν να προσφέρουν και τις αίθουσές
τους και τα εργαστήριά τους ούτως ώστε τα δηµόσια σχολεία, τα
τεχνικά σχολεία, να µπορούν να αξιοποιήσουν τις εγκαταστάσεις
αυτές. Αυτές είναι πρωτοβουλίες προς τη σωστή κατεύθυνση.

Χαίροµαι που και η κ. Τσουµάνη είπε για εκείνη την πρωτο-
βουλία. Ενδεχοµένως, δεν την ήξερα τη συγκεκριµένη. Αυτό,
όµως, που έλεγα -και υπήρχε και υπάρχει, κυρία Τσουµάνη- είναι
ότι εξαιρέσει κάποιων τέτοιων πρωτοβουλιών, οι οποίες γίνονται

και πάνε, έχουν γίνει πάρα πολύ ωραία και καινοτόµα πράγµατα,
τα οποία δεν τα γνωρίζαµε.

Ξέρετε κάναµε πέρυσι µε την κ. ∆ιαµαντοπούλου ένα διαγωνι-
σµό για την καινοτοµία. Φέτος θα το θεσµοθετήσουµε. Έχουµε
δασκάλους που καινοτοµούν στο περιβάλλον, στην περιβαλλο-
ντική αγωγή, στην αγωγή υγείας και όχι µόνο. Πρέπει, λοιπόν, σε
όλες αυτές τις διαστάσεις να βάλουµε τη δυνατότητα, ώστε να
υπάρχει δράση µέσα στο σχολείο. Και έτσι παράγεται και η και-
νοτοµία και η άλλη αντίληψη.

Θέλουµε, λοιπόν, να το δούµε πραγµατικά ως συνέχεια. Πρέ-
πει να δούµε τους παραγωγικούς φορείς, να δούµε τα εργατικά
συνδικάτα να συµµετέχουν ενεργά. ∆εν θα έχουν τη συµβολή,
που µπορεί να έχουν οι παιδαγωγοί, αλλά δεν χρειάζονται µόνο
παιδαγωγοί. Νοµίζω ότι και εσείς το είπατε και µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε σε αυτό.

Κλείνοντας, λέω ότι αυτό που θα ήταν εθνικό έγκληµα θα ήταν
να αφήσουµε το σχολειό στη µοίρα του, θα ήταν να αφήσουµε το
πανεπιστήµιο και τα ΤΕΙ στη µοίρα τους, θα ήταν να αφήσουµε
την εθνική παιδεία έρµαιο των καιρών. Και οι καιροί ου µενετοί.
Οι καιροί µεν, ου µενετοί και για όλο τον πλανήτη, οι καιροί ου µε-
νετοί και για τη χώρα. Μέσα από τη δυσκολία µπορεί να γεννη-
θεί το καινούργιο. Μέσα από τη δυσκολία µπορούµε να βρούµε
τη σύνθεση.

Η παιδεία είναι ο κατ’ εξοχήν χώρος που µπορούµε να το κά-
νουµε αυτό έχοντας πλήρη ιστορική συνείδηση, έχοντας συνεί-
δηση ότι πρέπει να ξαναγαπήσουν τα παιδιά την ιστορία µας, την
ταυτότητά µας, τον πολιτισµό µας τα συγκριτικά µας πλεονε-
κτήµατα, αλλά και να αγαπήσουν τα παιδιά αυτό που έκαναν οι
Έλληνες πάντα και που λίγο το έχουµε ξεχάσει τα τελευταία χρό-
νια: τολµούσαν, ρίσκαραν, καινοτοµούσαν, δηµιουργούσαν. Εί-
µαστε ένας πολύ δηµιουργικός λαός. Κάπου το είχαµε ξεχάσει
αυτό στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Ήρθε η ώρα να τολµή-
σουµε και να τολµήσουµε όλοι µαζί να τα αλλάξουµε όλα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε ξεχωρι-

στά την κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 3/4-10-2010 επερώτησης Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών σχετικά µε την
καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης µέσα από το Ελληνικό Εκ-
παιδευτικό Σύστηµα.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.15’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 12 Οκτωβρίου 2010 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


